
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9378
2. Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Μητσοτάκη, σελ. 9333
3. Ειδική Ηµερήσια ∆ιάταξη:
Συζήτηση και λήψη απόφασης στην πρόταση που κατέθεσαν εκα-

τόν είκοσι πέντε (125) Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος για σύσταση Ειδικής Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης,
κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153
και επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη Υπουργών»:

Α) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της απιστίας που
υπερβαίνει καταφανώς το προσδιοριζόµενο από το εδάφιο β' του άρ-
θρου 390 ΠΚ ποσό, από τους τότε Υπουργούς και Υφυπουργούς κ.κ.
Ευάγγελο Μπασιάκο, Πέτρο ∆ούκα και Αλέξανδρο Κοντό.

Β) Για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία των ανωτέρω τέως Υπουρ-
γών και Υφυπουργών (άρθρο 46 παρ. 1 εδάφιο. α ΠΚ) στις παράνο-
µες πράξεις των εµπλεκοµένων στο σκάνδαλο υπηρεσιακών
παραγόντων και λοιπών συµπραττόντων, ήτοι στις πράξεις: α) της
απλής συνέργειας από κοινού µε άλλον και µη, κατ’ εξακολούθηση,
σε απιστία σχετική µε την υπηρεσία, από κοινού και µη, σε βάρος του
∆ηµοσίου, το αντικείµενο της οποίας έχει συνολική αξία µεγαλύτερη
των 73.000 ευρώ, από την οποία η προξενηθείσα ζηµία υπερβαίνει
το ποσό των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα µεγάλη, κατ’ εξακο-
λούθηση, β) της ψευδούς βεβαίωσης από κοινού µε σκοπό τον προ-
σπορισµό σε άλλον αθέµιτου οφέλους σε βάρος του ∆ηµοσίου, από
την οποία το συνολικό όφελος υπερβαίνει το ποσό των 73.000 ευρώ
και η ζηµία υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα
µεγάλη και γ) της απλής συνέργειας από κοινού, κατ’ εξακολούθηση,
σε ψευδή βεβαίωση, µε σκοπό τον προσπορισµό σε άλλον αθέµιτου
οφέλους σε βάρος του ∆ηµοσίου, από την οποία το συνολικό όφελος
υπερβαίνει το ποσό των 73.000 ευρώ και η ζηµία υπερβαίνει το ποσό
των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα µεγάλη, κατ’ εξακολούθηση,
ήτοι για παράβαση των διατάξεων των άρθρων 1,13 περ. α, 14, 17,
18, 26 παρ. 1α, 27 παρ. 1, 45, 47 παρ.1, 51, 52, 60, 63, 79, 83, 94 παρ.
1, 98, 256 περ. γ -υποπερ. β' ΠΚ, όπως η περ. γ αντικαταστάθηκε από
το άρθρο 14 παρ. 5α του ν. 2721/1999, 242 παρ. 1 και 3, όπως η παρ.
3 του άρθρο 242 συµπληρώθηκε από το άρθρο 1 παρ. 7β του ν.
2408/1996 και τροποποιήθηκε µε το άρθρο 14 παρ. 6 του ν.
2721/1999 και άρθρο 1 παρ. 1 του ν. 1608/1950, όπως αντικαταστά-
θηκε µε το άρθρο 4 παρ. 5 του ν. 1738/1987 και τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 2 ν. 1877/1990 και αντικαταστάθηκε από το άρθρο 36 παρ. 1
του ν. 2172/1993 και άρθρο 4 παρ. 3α, γ του ν. 2408/1996.

Γ) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της παράβασης κα-
θήκοντος (259 ΠΚ) από τον τότε Υπουργό κ. Γεώργιο Βουλγαράκη.

∆) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της παράβασης κα-
θήκοντος (259 ΠΚ) από τον τότε Υφυπουργό κ. Κ. Κιλτίδη.

Ε) Για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία (αρ. 46 ΠΚ) του τότε
Υπουργού Επικρατείας κ. Θ. Ρουσόπουλου στην τέλεση αδικηµάτων
των πιο πάνω παρ. (α) και (β) και,

Εάν από το πόρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, που προτείνεται να συ-
γκροτηθεί κατά το άρθρο 86 παρ. 3 εδαφ. γ' του Συντάγµατος, το Ν.
3126/2003 «Ποινική Ευθύνη Υπουργών» και κατά τις σχετικές διατά-
ξεις του Κανονισµού της Βουλής, ενδεχοµένως προκύψει περαιτέρω
εξειδίκευση και εξατοµίκευση των αναφεροµένων ανωτέρω πράξεων
και η τυχόν συµµετοχή άλλων προσώπων ως συναυτουργών και συµ-
µετόχων σε αυτές, να αποφασίσει η Ολοµέλεια της Βουλής για την
άσκηση ή µη δίωξης, σελ. 9326

4. Ανακοινώνονται επιστολές των Βουλευτών κ.κ. Θ. Ρουσόπου-
λου και Α. Κοντού µε τις οποίες δηλώνουν ότι δεν θα παραστούν στη
σηµερινή συνεδρίαση, σελ. 9326-9328

5. Ανακοινώνεται ότι από τον Υπουργό Οικονοµικών διαβιβάστη-
καν προς ενηµέρωση του Σώµατος:

α) Το από 15/6/2010 ενηµερωτικό σηµείωµα των Γενικών ∆ιευθύν-
σεων Οικονοµικής Επιθεώρησης και Φορολογικών Ελέγχων σχετικά

µε τους διενεργούµενους ελέγχους επί των υποθέσεων της Μονής
Βατοπεδίου και

β) Αντίγραφο της από 22/6/2010 αγωγής του Ελληνικού ∆ηµοσίου
κατά της Ιεράς Μονής Βατοπεδίου, τα οποία καταχωρίζονται στα
Πρακτικά και θα διαβιβαστούν στην Ειδική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, εφ’ όσον, βέβαια,
αυτή συσταθεί, σελ. 9329

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9371, 9372
7. Ονοµαστική µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση Ειδικής Κοι-

νοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτα-
σης επί της υποθέσεως Βατοπεδίου, σελ. 9372

8. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής µυστικής ψηφοφορίας
για τη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, σελ. 9372-
9377

9. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη
διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτασης θα υποβάλει στη Βουλή το πό-
ρισµά της και το αποδεικτικό υλικό µέχρι την Παρασκευή 1 Οκτω-
βρίου 2010, σελ. 9378

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 9313
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 9315-

9324
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Τρίτης 29

Ιουνίου 2010, σελ. 9325
Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-

κτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Εποπτεία ιδιωτικής ασφάλισης,
σύσταση εγγυητικού κεφαλαίου ιδιωτικής ασφάλισης ζωής, οργανι-
σµοί αξιολόγησης πιστοληπτικής ικανότητας και άλλες διατάξεις αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών». σελ. 9337

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ., σελ. 9371, 9372
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ. 9371, 9372
Β. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας ∆ιάταξης:
ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ Ε., σελ. 9335
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ., σελ. 9344
ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ Ε, σελ. 9340
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ. 9367, 9368
ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ Γ., σελ. 9348, 9351
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ., σελ. 9343
∆ΕΝ∆ΙΑΣ Ν., σελ. 9330
∆ΗΜΗΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 9339
∆ΟΥΚΑΣ Π., σελ. 9344
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ. 9368, 9369
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ. 9361
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 9351
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ. 9369
ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ Κ., σελ. 9357, 9360
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ., σελ. 9362, 9363
ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ Σ., σελ. 9341
ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ Ε., σελ. 9353, 9356, 9357
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 9364, 9365
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 9342
ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ Α., σελ. 9347
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 9333, 9334
ΡΟΒΛΙΑΣ Κ., σελ. 9329
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α., σελ. 9332
ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ Ε., σελ. 9338
ΤΖΕΚΗΣ Α., σελ. 9365
ΤΣΙΡΩΝΗΣ ∆., σελ. 9337
ΧΑΪ∆ΟΣ Χ., σελ. 9347
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιουνίου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
17.46' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Ελισσάβετ (Ελίζα)
Βόζεµπεργκ, Βουλευτή Α' Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β' Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του
Ελληνικού Νηπιαγωγείου-∆ηµοτικού Σχολείου Λονδίνου αιτείται
την οικονοµική ενίσχυσή του, προκειµένου να συνεχίσει να επι-
τελεί το τεράστιο εκπαιδευτικό και πολιτιστικό του έργο.

2) Ο Βουλευτής Β' Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ρενιέρη Ιωάννα, κοινωνική
λειτουργός στη ∆οµή «Βοήθεια στο σπίτι» αιτείται να δοθεί λύση
στα προβλήµατα του προγράµµατος µε νοµοθετική ρύθµιση, που
θα διασφαλίζει τα οικονοµικά και εργασιακά δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων .

3) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο ζητεί τη συνδροµή της
Κεντρικής Υπηρεσίας Ειδικών Ελέγχων του Υπουργείου Οικονο-
µικών στην υπόθεση «φορολογικής ασυλίας» της πρώην Αντιδη-
µάρχου Πύργου.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μόβρης του Ν.Αχαΐας αιτείται
την επίλυση των προβληµάτων που προκύπτουν από την υπο-
χρεωτική θεώρηση των ιατρικών συνταγών άνω των 150.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η ∆ηµοτική Παράταξη «Τώρα για την
Πάτρα» αιτείται τη µείωση των τιµολογίων των ∆ηµοσίων Επιχει-
ρήσεων Κοινής Ωφέλειας.

6) Η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων του Ιν-
στιτούτου Αναπτυξιακής Αποκατάστασης αιτείται την άµεση
πρόσληψη υπαλλήλων για τη συνέχιση της λειτουργίας του.

7) Η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Επαγγελµατιών Καπνο-
πωλών-Περιπτερούχων τέως ∆ιοικήσεως Πρωτευούσης αιτείται
την εξεύρεση λύσης στα προβλήµατα που προκύπτουν από τις
διαδοχικές αυξήσεις των συντελεστών φορολόγησης των κα-
πνοβιοµηχανικών προϊόντων και την αύξηση του ΦΠΑ σε αυτά.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη να τεθεί
ένα τέλος στο θέµα του σαµποτάζ των ναυτεργατών.

9) Η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ.Μιχαηλίδη Αγάπη αιτείται τη
συνέχιση της εισαγωγής φαρµάκων στην Ελλάδα για παιδιά µε
διαβήτη.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη στασιµότητα
εκτέλεσης των έργων στην Πελοπόννησο.

11) Η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πληροφορικών Ελ-
λάδος αιτείται την υιοθέτηση ανοικτού λογισµικού στα σχολικά
εργαστήρια και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις αντιφατικές δη-
λώσεις αξιωµατούχων της βουλγαρικής κυβέρνησης σχετικά µε
την πορεία του αγωγού Μπουργκάς- Αλεξανδρούπολη.

13) Η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµ-
βασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης ∆ιάσωσης αιτείται την
επαναφορά της σύµβασής της σε οκτάµηνη απασχόληση.

14) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΪ∆ΟΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη αποζη-
µίωσης των παραγωγών πεπονιού του Νοµού Τρικάλων, λόγω
αντίξοων καιρικών συνθηκών.

15) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αδυνα-
µία των επιχειρηµατιών του Νοµού Ηλείας να πληρώσουν την
πρώτη δόση για τα δάνεια που έλαβαν το 2007, ως πυρόπληκτοι.

16) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
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τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα υδροδότησης του δηµοτικού ∆ιαµερίσµατος Κάστρου
Κυλλήνης.

17) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι πληµµυροπαθείς του Οικισµού Λαβά-
ρων του Νοµού Έβρου καταγγέλλουν παρατυπίες που έχουν
γίνει στην ανάρτηση των καταστάσεων των αποζηµιωθέντων και
ζητούν την άµεση καταβολή των αποζηµιώσεων που δικαιούνται.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη µη ικανοποίηση
των σεισµοπλήκτων και στη µη πρόοδο ως προς τις κτηριακές
υποδοµέs, από το σεισµό του 2008, στο Νοµό Αχαΐας.

19) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών αιτείται την ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου που
διέπει τις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Τοπική Ένωση ∆ιοικητικού και
Οικονοµικού Προσωπικού ∆ΕΗ Πατρών -Αιγίου καταγγέλλει ότι
η αύξηση των τιµολογίων της ∆ΕΗ παραβαίνει το ν. 4483/1965
και προτείνει τη µείωση του ΦΠΑ για την ενέργεια στο µικρότερο
συντελεστή.

21) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟ-
ΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ασπροπύρ-
γου αιτείται τη συνέχιση λειτουργίας της Επαγγελµατικής
Σχολής Ασπροπύργου και ΣΕΚ Ασπροπύργου.

22) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι εκπαιδευτικοί του Κέντρου Πε-
ριβαλλοντικής Εκπαίδευσης Πραµάντων Νοµού Ιωαννίνων
διαµαρτύρονται για την κατάργηση του επιδόµατος πρόσθετης
απασχόλησής τους.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκ-
παίδευσης Κλειτορίας διαµαρτύρεται για την κατάργηση του
επιδόµατος πρόσθετης απασχόλησης στους εκπαιδευτικούς
ΚΠΕ εξαιτίας παρερµηνείας του ν. 2986/2002.

24) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό Συµβούλιο του ∆ήµου
Ανατολικού Ζαγορίου αιτείται να µη λειτουργήσει σταθµός διο-
δίων επί της Εγνατίας Οδού στο ∆ροσοχώρι Νοµού Ιωαννίνων.

25) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Φιλόπτωχος Εταιρεία Ερµουπόλεως/
Γηροκοµείο-Πτωχοκοµείο αιτείται την επανεξέταση της απόφα-
σης της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων της Εθνικής Τράπε-
ζας, που λήφθηκε την 21η Μαΐου του 2010.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε οφειλές του
Υπουργείου Τουρισµού έναντι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
Αχαΐας.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία τα µέλη των Παιδαγωγικών Οµάδων
των ΚΠΕ Ρούβα και Γουβών, Νοµού Ηρακλείου διαµαρτύρονται
για την κατάργηση του επιδόµατος πρόσθετης απασχόλησής
τους.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα συµπεράσµατα
της ετήσιας Γενικής Συνέλευσης της Οµοσπονδίας Εµπορικών
Συλλόγων Πελοποννήσου και Νοτιοδυτικής Ελλάδος.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρει ότι η ανακοίνωση του Τοµέα
Κοινωνικής Ένταξης του ΠΑΣΟΚ για την άµεση δηµιουργία νέων
δοµών και χώρων υποδοχής εναρµονίζεται µε την πολιτική που
προωθεί το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρεται στην ανάγκη επίλυσης
των διαφορών µεταξύ της Εταιρείας Μηχανικής και του δηµο-
σίου, προκειµένου να µην καθυστερεί άλλο το έργο που έχει
αναλάβει η παραπάνω εταιρεία στην περιοχή του ∆ιακονιάρη.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρει ότι η λειτουργία του αξο-
νικού τοµογράφου και η έναρξη λειτουργίας του Ιατροπαιδαγω-
γικού Κέντρου στο Καραµανδάνειο Νοσοκοµείο πρέπει να
αποτελέσουν προτεραιότητα για τη νέα διοίκηση.

32) Ο Βουλευτής Γρεβενών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Παιδαγωγική Οµάδα του Κέντρου
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Γρεβενών διαµαρτύρεται για την
κατάργηση του επιδόµατος πρόσθετης απασχόλησης στους εκ-
παιδευτικούς των ΚΠΕ εξαιτίας παρερµηνείας του ν. 2986/2002.

33) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ανατολικού Ζαγορίου
του Νοµού Ιωαννίνων αιτείται την µαταίωση της λειτουργίας του
Σταθµού ∆ιοδίων στο ∆ροσοχώρι επί της Εγνατίας Οδού, επειδή
ο Σταθµός αυτός βρίσκεται εντός των ορίων του Νοµού Ιωαννί-
νων.

34) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Παιδαγωγική Οµάδα του Κέντρου Πε-
ριβαλλοντικής Εκπαίδευσης του ∆ήµου Βελβεντού Κοζάνης δια-
µαρτύρεται για την κατάργηση του επιδόµατος πρόσθετης
απασχόλησης στους εκπαιδευτικούς των ΚΠΕ εξαιτίας παρερ-
µηνείας του ν. 2986/2002.

35) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Γενικό Συµβούλιο της Α∆Ε∆Υ αι-
τείται την άµεση διεκδίκηση από τη χώρα µας της επιστροφής
του κατοχικού δανείου από την Γερµανία, καθώς και την παροχή
αποζηµιώσεων σε θύµατα των γερµανικών στρατευµάτων.

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Αναπτυξιακή Ηρακλείου αιτείται
να επανεξετασθεί το θέµα της υποχρεωτικής υπαγωγής των
µελών των Γυναικείων Αγροτικών Συνεταιρισµών στον ΟΑΕΕ.

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εκπαι-
δευτικών Γονέων-Κηδεµόνων Παιδιών µε Αναπηρία αιτείται την
πρόσληψη των µελών του σε µονάδες ειδικής αγωγής και εκ-
φράζει την ικανοποίησή του για την υπαγωγή τους στις ειδικές
κατηγορίες των αδιόριστων εκπαιδευτικών.

38) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οµάδα ∆ιάσωσης Παράρτηµα
Κυκλάδων, αιτείται την άµεση ανάγκη επιχορήγησής του, προ-
κειµένου να συνεχίσει να επιτελεί το πολύ σηµαντικό για την το-
πική κοινωνία έργο του.

39) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β' Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
η Ένωση Συνταξιούχων ΙΚΑ του Νοµού Φωκίδος αιτείται να επα-
νεξετασθεί η κατάσταση και να ληφθούν µέτρα για τη βελτίωση
των συνθηκών παροχής ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στους
ασφαλισµένους της περιοχής.

40) Οι Βουλευτές, Β' Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ-
∆ΟΥ και Α' Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν ανα-
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φορά µε την οποία η Επιτροπή Προσφύγων και Εργαζοµένων του
Συνοικισµού Τσιµεντάδικα ∆ραπετσώνας αιτείται την επίσπευση
των διαδικασιών για την παραχώρηση των τίτλων ιδιοκτησίας-
παραχωρητηρίων στους δικαιούχους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8348/31-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 42864/09-06-
2010 έγγραφο από την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9315
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2. Στις µε αριθµό 9334/27-04-2010, και 9333/27-04-2010 ερω-
τήσεις του Βουλευτή κ. Βελόπουλου Κυριάκου και στην µε
αριθµό 9014/21-4-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ. Μιχάλη Γιαν-

νάκη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ∆16/Φ.1.5./11885/884/09-06-2010
έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9317
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



3. Στην µε αριθµό 10250/18-05-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Τσουµάνη - Σπέντζα Ευγενίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 325/09-

06-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9319
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ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9321



4. Στην µε αριθµό 10352/18-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ανατολάκη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. οικ. 32629/09-06-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



5. Στην µε αριθµό 10816/31-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α / 7891

/10995/09-06-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο ανα-
φορών και ερωτήσεων της Τρίτης 29 Ιουνίου 2010.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ – ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής).

1. Η µε αριθµό 10423/19-5-2010 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την αύξηση των εισφορών στον Οργανισµό Ελληνικών Γεωρ-
γικών Ασφαλίσεων (ΕΛΓΑ).

2. Η µε αριθµό 10114/13-5-2010 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου ∆αβάκη προς τον Υπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού σχετικά µε τους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ
για θέσεις φυλάκων αρχαιοτήτων.

3. Η µε αριθµό 10063/12-5-2010 ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη προς την

Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης σχετικά µε την
πρόσληψη ελεγκτών του Οργανισµού Περίθαλψης Ασφαλισµέ-
νων του ∆ηµοσίου (ΟΠΑ∆) στα Κέντρα Υγείας Ανατολικής Αττι-
κής.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ – ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 9180/23-4-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου Γείτονα
προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε την ανέγερση νέου κτηρίου για το 1ο Ειδικό
∆ηµοτικό και 1ο Ειδικό Νηπιαγωγείο Περιστερίου.

2. Η µε αριθµό 9699 / 516 /4-5-2010 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Σταύρου Καλογιάννη προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε εκκρεµότητες στην έγκριση
επενδυτικών σχεδίων του ν. 3299/2004.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση και λήψη απόφασης στην πρόταση που κατέθεσαν
εκατόν είκοσι πέντε (125) Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος για σύσταση Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης, κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συ-
ντάγµατος, τα άρθρα 153 και επόµενα του Κανονισµού της Βου-
λής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη
Υπουργών»:

Α) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της απιστίας
που υπερβαίνει καταφανώς το προσδιοριζόµενο από το εδάφιο
β' του άρθρου 390 ΠΚ ποσό, από τους τότε Υπουργούς και Υφυ-
πουργούς κ.κ. Ευάγγελο Μπασιάκο, Πέτρο ∆ούκα και Αλέξαν-
δρο Κοντό.

Β) Για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία των ανωτέρω τέως
Υπουργών και Υφυπουργών (άρθρο 46 παρ. 1 εδάφιο. α' ΠΚ) στις
παράνοµες πράξεις των εµπλεκοµένων στο σκάνδαλο υπηρε-
σιακών παραγόντων και λοιπών συµπραττόντων, ήτοι στις πρά-
ξεις: α) της απλής συνέργειας από κοινού µε άλλον και µη, κατ’
εξακολούθηση, σε απιστία σχετική µε την υπηρεσία, από κοινού
και µη, σε βάρος του δηµοσίου, το αντικείµενο της οποίας έχει
συνολική αξία µεγαλύτερη των 73.000 ευρώ, από την οποία η
προξενηθείσα ζηµία υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και
είναι ιδιαίτερα µεγάλη, κατ’ εξακολούθηση, β) της ψευδούς βε-
βαίωσης από κοινού, µε σκοπό τον προσπορισµό σε άλλον αθέ-
µιτου οφέλους σε βάρος του δηµοσίου, από την οποία το
συνολικό όφελος υπερβαίνει το ποσό των 73.000 ευρώ και η
ζηµία υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα
µεγάλη και γ) της απλής συνέργειας από κοινού, κατ’ εξακολού-
θηση, σε ψευδή βεβαίωση, µε σκοπό τον προσπορισµό σε άλλον
αθέµιτου οφέλους σε βάρος του δηµοσίου, από την οποία το συ-
νολικό όφελος υπερβαίνει το ποσό των 73.000 ευρώ και η ζηµία
υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα µεγάλη,
κατ’ εξακολούθηση, ήτοι για παράβαση των διατάξεων των άρ-
θρων 1,13 περ. α, 14, 17, 18, 26 παρ. 1α, 27 παρ. 1, 45, 47 παρ.1,
51, 52, 60, 63, 79, 83, 94 παρ. 1, 98, 256 περ. γ-υπο περ. β' ΠΚ,
όπως η περ. γ αντικαταστάθηκε από το άρθρο 14 παρ. 5α του ν.
2721/1999, 242 παρ. 1 και 3, όπως η παρ. 3 του άρθρο 242 συ-
µπληρώθηκε από το άρθρο 1 παρ. 7β του ν. 2408/1996 και τρο-
ποποιήθηκε µε το άρθρο 14 παρ. 6 του ν. 2721/1999 και άρθρο
1 παρ. 1 του ν. 1608/1950, όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
4 παρ. 5 του ν. 1738/1987 και τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 ν.
1877/1990 και αντικαταστάθηκε από το άρθρο 36 παρ. 1 του ν.
2172/1993 και άρθρο 4 παρ. 3α, γ του ν. 2408/1996.

Γ) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της παράβασης
καθήκοντος (259 ΠΚ) από τον τότε Υπουργό κ. Γεώργιο Βουλ-
γαράκη.

∆) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της παράβασης
καθήκοντος (259 ΠΚ) από τον τότε Υφυπουργό κ. Κ. Κιλτίδη.

Ε) Για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία (αρ. 46 ΠΚ) του τότε

Υπουργού Επικρατείας κ. Θ. Ρουσόπουλου στην τέλεση αδικη-
µάτων των πιο πάνω παρ. (α) και (β) και,

Εάν από το πόρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, που προτείνεται να
συγκροτηθεί κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 εδάφιο γ' του Συ-
ντάγµατος, το ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη Υπουργών» και κατά
τις σχετικές διατάξεις του Κανονισµού της Βουλής, ενδεχοµένως
προκύψει περαιτέρω εξειδίκευση και εξατοµίκευση των αναφε-
ροµένων ανωτέρω πράξεων και η τυχόν συµµετοχή άλλων προ-
σώπων ως συναυτουργών και συµµετόχων σε αυτές, να απο-
φασίσει η Ολοµέλεια της Βουλής για την άσκηση ή µη δίωξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζω ότι ο Γενικός
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας κ. Κωνσταντίνος Τασούλας µάς γνωστοποιεί ότι κατά τη συ-
ζήτηση και λήψη απόφασης στην πρόταση που κατέθεσαν
εκατόν είκοσι πέντε (125) Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος για σύσταση Ει-
δικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης, κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 του
Συντάγµατος, τα άρθρα 153 και επόµενα του Κανονισµού της
Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη Υπουρ-
γών», Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας
ορίζεται ο Βουλευτής του Νοµού Χανίων κ. Χρήστος Μαρκο-
γιαννάκης.

Επίσης, ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής µάς γνωστοποιεί ότι κατά
την αποψινή συζήτηση ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ορίζεται ο Βουλευτής κ. Άγ-
γελος Τζέκης.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΛΑΟΣ κ. Αστέριος Ροντούλης µας γνωστοποιεί ότι κατά
την αποψινή συζήτηση Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµ-
µατος ορίζεται ο κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Η συζήτηση της πρότασης θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 137 και 155 παράγραφος 3 του Κανονισµού
της Βουλής και θα ολοκληρωθεί σε µία συνεδρίαση.

Σύµφωνα µε το άρθρο 155 παράγραφος 3 του Κανονισµού της
Βουλής, η συζήτηση περιορίζεται µόνο στη λήψη απόφασης για
συγκρότηση ή όχι Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη
διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτασης.

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, δύνανται να λάβουν το λόγο
ο πρώην Υπουργός κ. Ευάγγελος Μπασιάκος, ο πρώην Υφυ-
πουργός κ. Πέτρος ∆ούκας, ο Βουλευτής και πρώην Υφυπουρ-
γός κ. Αλέξανδρος Κοντός, ο πρώην Υπουργός κ. Γεώργιος
Βουλγαράκης, ο Βουλευτής και πρώην Υφυπουργός κ. Κωνστα-
ντίνος Κιλτίδης, ο πρώην Υπουργός κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος
και σε κάθε περίπτωση έχουν δικαίωµα να υποβάλουν στη Βουλή
έγγραφο υπόµνηµα που καταχωρίζεται στα Πρακτικά.

Απεστάλη ήδη επιστολή από τον κ. Θεόδωρο Ρουσόπουλο,
που καταχωρίζεται στα Πρακτικά και είναι στη διάθεση των συ-
ναδέλφων, όπως επίσης και επιστολή που απεστάλη από τον κ.
Αλέξανδρο Κοντό, που καταχωρίζεται και αυτή στα Πρακτικά και
είναι στη διάθεση των συναδέλφων.

Οι επιστολές των κυρίων Ρουσόπουλου και Κοντού κατατίθε-
νται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχω την τιµή να θέσω
υπ’ όψιν του Σώµατος τη διαδικασία που ακολουθήσαµε σε ανά-
λογες συζητήσεις. Αλλά, πριν από την αναλυτική παρουσίαση
της διαδικασίας, σας γνωστοποιώ ότι από τον Υπουργό Οικονο-
µικών µού διαβιβάστηκαν σήµερα προς ενηµέρωση του Σώµα-
τος: 1) Το από 15/6/2010 ενηµερωτικό σηµείωµα των Γενικών
∆ιευθύνσεων Οικονοµικής Επιθεώρησης και Φορολογικών Ελέγ-
χων σχετικά µε τους διενεργούµενους ελέγχους επί των υποθέ-
σεων της Μονής Βατοπεδίου και 2) Αντίγραφο της από 22/6/2010
αγωγής του ελληνικού δηµοσίου κατά της Ιεράς Μονής Βατοπε-
δίου, τα οποία καταχωρίζονται στα Πρακτικά και θα διαβιβα-
σθούν στην ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης, εφ’ όσον, βέβαια, αυτή συσταθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πε-
τσάλνικος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Προχωρούµε τώρα στην παράθεση της διαδικασίας, για να
συµφωνήσουµε επ’ αυτής. Σύµφωνα µε τη διαδικασία, όπως ακο-
λουθήθηκε σε ανάλογες συζητήσεις, κατ’ εφαρµογή της διάτα-
ξης της παραγράφου 5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της
Βουλής, θα υπάρξει κατάλογος κατά προτεραιότητα οµιλητών
που θα ορισθούν από τα κόµµατα ως εξής: τρεις Βουλευτές από
το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, τρεις Βουλευτές από τη Νέα
∆ηµοκρατία και ανά ένας συνάδελφος από τις άλλες τρεις Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες.

Επίσης, τα Κόµµατα πέραν των ανωτέρω, εφ’ όσον επιθυµούν,
µπορούν να δώσουν κατάλογο οµιλητών. Εκτός από τους Προέ-
δρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και τους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους, όποιος άλλος συνάδελφος θέλει να µιλήσει,
θα εγγραφεί µε το ηλεκτρονικό σύστηµα µέχρι το τέλος της οµι-
λίας του δεύτερου οµιλητή. Και βέβαια, αν µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα εγγραφούν και ανεξάρτητοι συνάδελφοι Βουλευτές, έχει
υπάρξει πρόνοια ώστε µε τη σειρά των εναλλαγών – ελπίζουµε να
το επιτρέψει αυτό και ο χρόνος- να δοθεί ο λόγος και σε ανε-
ξάρτητους Βουλευτές.

Οι πέντε πρώτοι οµιλητές, ένας από κάθε κόµµα, προτείνω να
µιλήσουν µέχρι δέκα πέντε λεπτά και οι υπόλοιποι δύο µέχρι
οκτώ λεπτά. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό, οι συνάδελφοι, οι οποίοι
θα εγγραφούν στον κατάλογο µε το ηλεκτρονικό σύστηµα θα µι-
λήσουν από πέντε λεπτά. Οι οµιλητές θα λάβουν το λόγο εναλ-
λάξ και δεν θα υπάρξουν δευτερολογίες.

Οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων θα µιλήσουν σύµ-
φωνα µε το χρόνο που προβλέπεται στο άρθρο 97 παράγραφοι
2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή η διάρκεια της αγό-
ρευσης του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργού είναι
µέχρι είκοσι λεπτά, του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας και Αρ-
χηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, επίσης, µέχρι είκοσι
λεπτά, της Γενικής Γραµµατέως του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και
του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς, µέχρι δέκα πέντε λεπτά. Οι αναπλη-
ρωτές των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων θα µιλή-
σουν µέχρι δώδεκα λεπτά. Εάν, όµως, προηγηθεί οµιλία Προέ-
δρου Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο αναπληρωτής θα λάβει το
λόγο για πέντε λεπτά.

Κατά τα λοιπά, θα εφαρµοστούν οι διατάξεις των άρθρων 97,
137 και 167 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής.

Εφόσον η Βουλή αποδεχθεί αυτήν την πρόταση, σας ενηµε-
ρώνω ότι τα κόµµατα έχουν υποδείξει: το ΠΑΣΟΚ τους κυρίους
Κωνσταντίνο Ρόβλια, ∆ηµήτριο Τσιρώνη και Παναγιώτη ∆ηµη-
τρουλόπουλο, η Νέα ∆ηµοκρατία τους κυρίους Νικόλαο ∆ένδια,
Ευριπίδη Στυλιανίδη και την κ. Ελίζα Βόζεµπεργκ, το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας τον κ. Αντώνη Σκυλλάκο, ο Λαϊκός Ορθό-
δοξος Συναγερµός τον κ. Αθανάσιο Πλεύρη, ο Συνασπισµός
Ριζοσπαστικής Αριστεράς την κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πα-
σχαλίδου.

Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης θα ακολουθήσει βέβαια
η µυστική ψηφοφορία σύµφωνα µε τα άρθρα 73 και 155 παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής.

Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι, µε αυτά που σας πρότεινα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το Σώµα συµ-

φώνησε οµοφώνως και το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ρόβλιας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η τρίτη φορά που η Ολο-

µέλεια της Βουλής ασχολείται µε τη συγκεκριµένη πρόταση, την
πρόταση σύστασης Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη
διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, σχετικά µε το ενδεχόµενο
τέλεσης ποινικών αδικηµάτων από πρώην Υπουργούς και Υφυ-
πουργούς της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας στο σκάνδαλο
της Μονής Βατοπεδίου.

Τις δύο προηγούµενες φορές στις 24 Οκτωβρίου του 2008 και
στις 19 Ιανουαρίου του 2009 η τότε κοινοβουλευτική πλειοψηφία
της Νέας ∆ηµοκρατίας εγκατέλειψε την Αίθουσα της Ολοµέ-
λειας. Η πρωτοφανής αυτή ενέργεια ήταν ένα σοκ, ένα σοκ κοι-
νοβουλευτικό και θεσµικό, χωρίς παγκόσµιο προηγούµενο. Η
τότε κοινοβουλευτική πλειοψηφία της Νέας ∆ηµοκρατίας απέ-
δρασε από το Κοινοβούλιο, απέδρασε από την πραγµατικότητα,
απέδρασε από τις ευθύνες της. ∆εν σεβάστηκε το Σύνταγµα, δεν
σεβάστηκε τον Κανονισµό της Βουλής, δεν σεβάστηκε τους νό-
µους ούτε το κοινό περί δικαίου αίσθηµα. Προέταξε την τακτική
έναντι των θεσµών, προέταξε το κοµµατικό συµφέρον έναντι του
δικαίου, προέταξε τη συγκάλυψη έναντι της αλήθειας.

Σήµερα, µετά από δύο Εξεταστικές Επιτροπές για το σκάν-
δαλο, είµαστε εδώ για να υπηρετήσουµε την κοινή λογική, για να
υπηρετήσουµε τη συνταγµατική νοµιµότητα και τάξη.

Η πρόταση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ που συ-
ζητάµε σήµερα, είναι το θεσµικό, νοµικό αλλά και λογικό επακό-
λουθο της µέχρι τώρα έρευνας και των στοιχείων που προέ-
κυψαν σε σχέση µε πρώην Υπουργούς και Υφυπουργούς της κυ-
βέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Η πρόταση µας δεν ποινικοποιεί την πολιτική ζωή της χώρας,
γιατί ούτε αυτή είναι η πρόθεσή µας ούτε η υπερψήφιση σηµαί-
νει ποινική καταδίκη οποιουδήποτε εµπλεκόµενου. Όσο όµως,
δεν κατασκευάζουµε ενόχους ποινικού δικαίου, άλλο τόσο δεν
έχουµε το δικαίωµα να περιφρονήσουµε οποιοδήποτε στοιχείο
του αποδεικτικού υλικού, πολλώ µάλλον τα στοιχεία εκείνα που
χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης από την Ειδική Προκαταρκτική
Επιτροπή.

Η διαδικασία περιγράφεται µε σαφήνεια στο Σύνταγµα και
στον Κανονισµό της Βουλής. Εάν στο πλαίσιο έρευνας προκύ-
ψουν στοιχεία -αρκείται σε στοιχεία το Σύνταγµα- τα οποία απλά
σχετίζονται µε Υπουργούς ή πρώην Υπουργούς για ποινικά αδι-
κήµατα που ενδεχοµένως τέλεσαν κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους, η Βουλή µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου
αριθµού των Βουλευτών αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία, για
τη συγκρότηση της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής διε-
νέργειας προκαταρκτικής εξέτασης.

Η Ειδική αυτή Επιτροπή συντάσσει πόρισµα, στο οποίο περιέ-
χεται σαφής πρόταση για την ενδεχόµενη άσκηση δίωξης κατά
των Υπουργών ή πρώην Υπουργών. Το πόρισµα αυτό συζητείται
ξανά στην Ολοµέλεια και κατόπιν διεξάγεται δεύτερη µυστική
ψηφοφορία για τη λήψη απόφασης περί άσκησης ή µη ποινικής
δίωξης. Η απόφαση λαµβάνεται και πάλι µε την απόλυτη πλειο-
ψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών. Εάν αποφασιστεί η
άσκηση ποινικής δίωξης τότε επιλαµβάνεται η δικαιοσύνη. ∆ιε-
νεργείται τακτική ανάκριση και εκδίδεται βούλευµα του Ειδικού
∆ικαστικού Συµβουλίου που αποφασίζει για την παραποµπή ή όχι
στο Ειδικό ∆ικαστήριο.

Η δικαιοσύνη είναι αυτή, λοιπόν, που θα αποφασίσει για την
παραποµπή ή όχι στο Ειδικό ∆ικαστήριο, δεν είναι η Βουλή. Άρα
δεν µπορεί η πλειοψηφία της Βουλής να ποινικοποιήσει την πο-
λιτική ζωή του τόπου, δεν µπορεί να παραπέµψει Υπουργούς και
πρώην Υπουργούς στο Ειδικό ∆ικαστήριο. Το Ειδικό ∆ικαστήριο,
η Εισαγγελική Αρχή και το Ειδικό ∆ικαστικό Συµβούλιο απαρτί-
ζονται µόνο από δικαστικούς λειτουργούς, δεν µετέχουν πολι-
τικά πρόσωπα. ∆εν µπορούν οι Βουλευτές να επηρεάσουν τις
αποφάσεις των οργάνων της δικαιοσύνης για τυχόν ποινικές ευ-
θύνες Υπουργών.

Ένα µόνο µπορεί να κάνει η Βουλή, κυρίες και κύριοι συνά-
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δελφοι. Να αποφασίσει να µη διαβιβάσει την υπόθεση στη δικαι-
οσύνη και να αναλάβει η Βουλή, η ίδια, την ευθύνη της ποινικής
συγκάλυψης.

Αυτή την απόφαση εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, δεν µπορούµε να την πά-
ρουµε. Και δεν µπορούµε, για τον απλούστατο λόγο ότι τα στοι-
χεία που αφορούν Υπουργούς είναι τόσα και τέτοια, που µας
υποχρεώνουν να ζητήσουµε την προκαταρκτική εξέταση, η οποία
αποτελεί το πρώτο στάδιο για την εξέταση της υπόθεσης από τη
δικαιοσύνη.

Και όταν µιλάµε για στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναφερόµαστε σε συγκεκριµένες υπουργικές αποφάσεις, πρά-
ξεις, ενέργειες και παραλείψεις, στις οποίες θεµελιώθηκε το
σκάνδαλο. Και όταν µιλάµε για στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αναφερόµαστε, επίσης, σε βαρύτατα πολυσέλιδα κατη-
γορητήρια, κακουργηµατικού χαρακτήρα, που έχουν ήδη
συνταχθεί από τη δικαιοσύνη, σε βάρος µη πολιτικών προσώπων
για πράξεις και παραλείψεις τους, που συνδέονται µε συµπερι-
φορές και ενέργειες πρώην Υπουργών.

Όλα αυτά περιγράφονται αναλυτικά στην πρόταση της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, ως στοιχεία που προέκυψαν
από τις δύο Εξεταστικές Επιτροπές. Όποιος διαφωνεί, ας ανέ-
βει στο Βήµα και να εξηγήσει σε τι υπερβάλουµε ή αν υπάρχει
κάτι που παρερµηνεύουµε.

Να θυµόµαστε, όµως, όλοι ότι το Σύνταγµα απαιτεί απλώς
στοιχεία, για να οδεύσει η υπόθεση σε προκαταρκτική εξέταση.
∆εν απαιτεί ούτε ενδείξεις ενοχής ούτε αποχρώσες ενδείξεις
ενοχής, όπως κάποιοι σκόπιµα παρερµηνεύουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σκάνδαλο της Μονής Βατο-
πεδίου είναι ίσως το µεγαλύτερο µέχρι σήµερα σκάνδαλο σε
βάρος της δηµόσιας ακίνητης περιουσίας. Με κεντρικό σχεδια-
σµό και καθοδήγηση συντονίστηκαν Υπουργοί, κυβερνητικά στε-
λέχη, συµβούλια, υπηρεσιακοί παράγοντες και τρίτοι για την
πραγµάτωση ενός πρωτοφανούς σχεδίου λεηλασίας της δηµό-
σιας γης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Ας θυµηθούµε τα βασικά στοιχεία του σκανδάλου.
Πρώτον, κατασκευή ψευδών τίτλων ιδιοκτησίας υπέρ της

Μονής για τη λίµνη Βιστονίδα και για τις παραλίµνιες εκτάσεις.
∆εύτερον, κατάργηση της δίκης στο Πολυµελές Πρωτοδικείο

Ροδόπης, µιας δίκης που είχε κερδίσει το ελληνικό δηµόσιο και
αυτό είχε γίνει ήδη γνωστό και σκόπιµα καθυστερούσε η δηµο-
σίευση της απόφασης.

Τρίτον, αποφάσεις ανταλλαγών του νερού της λίµνης και των
παραλίµνιων εκτάσεων µε ακίνητα του ελληνικού δηµοσίου.

Τέταρτον, υλοποίηση των ανταλλαγών µε πρωτοφανείς µεθο-
δεύσεις και καταπλήσσουσα ταχύτητα.

Πέµπτον, υποκοστολογήσεις της αξίας των δηµοσίων κτηµά-
των και υπερκοστολογήσεις της λίµνης, µε σκοπό να ευνοηθεί η
Μονή σε βάρος του δηµοσίου.

Έκτον, ζηµία του ελληνικού δηµοσίου που υπολογίζεται σε
ύψος άνω του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ.

Έβδοµον, µεθοδεύσεις παρεµπόδισης αποστολής της δικο-
γραφίας στη Βουλή και µάλιστα τρεις φορές, για να αποτραπεί
η έρευνα των τυχόν ποινικών ευθυνών πρώην Υπουργών, παρά
τις αντίθετες εισηγήσεις των χειριστών της υπόθεσης εισαγγελι-
κών λειτουργών.

Όγδοον, πράξεις και παραλείψεις που σχετίζονται µε αποχα-
ρακτηρισµούς δασών και µεταβιβάσεις αρχαιολογικών χώρων.

Το σκάνδαλο της Μονής Βατοπεδίου έπληξε βαρύτατα τη λει-
τουργία του κράτους και τους θεσµούς, έπληξε το κύρος της δι-
καιοσύνης και το θεσµικό ρόλο του Κοινοβουλίου, διέλυσε κάθε
έννοια χρηστής λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης.

Για όλα αυτά υπάρχουν πολλών ειδών ευθύνες των Κυβερνή-
σεων της Νέας ∆ηµοκρατίας, ευθύνες που ανεδείχθησαν αναµ-
φίβολα. Κάποιες η Νέα ∆ηµοκρατία τις υποβίβασε ως δήθεν
αντικειµενικές, αλλά τις περισσότερες τις προσπέρασε αδιά-
φορα.

Ο ελληνικός λαός, όµως, έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του.
Ο ελληνικός λαός κατάλαβε ότι η Κυβέρνηση Καραµανλή όχι
µόνο σχεδίασε και υλοποίησε το σκάνδαλο, αλλά δεν είχε ούτε

καν τη γενναιότητα να το παραδεχτεί, έστω και µετά την αποκά-
λυψή του, αποδίδοντας τις ενδεδειγµένες ευθύνες. Τα γεγονότα
οµιλούν, αλλά η Νέα ∆ηµοκρατία περί άλλων οµιλεί. Έφθασαν
στο σηµείο να συνδέουν το σκάνδαλο µε πολιτικές αποφάσεις
που ελήφθησαν µετά τις εκλογές του Οκτωβρίου του 2009. Κά-
νουν έτσι κακό, όχι µόνο στην παράταξή τους –δικαίωµά τους
είναι αυτό- αλλά και στο ίδιο το πολιτικό σύστηµα. Αντί να υπη-
ρετούν τη διαδικασία της αναζήτησης της αλήθειας, προτιµούν
να διαχέουν το µελάνι που θολώνει τα νερά και υπηρετεί τελικά
τη συγκάλυψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 86 παράγραφος 3 του
Συντάγµατος και τα στοιχεία που αναλυτικά εκτίθενται στη συ-
ζητούµενη πρόταση σύστασης ειδικής επιτροπής προκαταρκτι-
κής εξέτασης, καθιστούν µονόδροµο τη σύσταση της επιτροπής.
Καθιστούν υποχρεωτική τη διερεύνηση των στοιχείων και των γε-
γονότων για τον προσδιορισµό τυχόν ποινικών ευθυνών πρώην
Υπουργών και Υφυπουργών. Αν κάποιος ισχυριστεί ότι έγινε δύο
φορές διερεύνηση από τις εξεταστικής επιτροπές, η απάντηση
είναι ότι διαφορετική έρευνα διεξάγει η εξεταστική επιτροπή και
διαφορετικό πόρισµα συντάσσει και άλλου είδους έρευνα διε-
νεργεί η επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης και άλλους είδους
πόρισµα συντάσσει. Και αν κάποιος άλλος ισχυριστεί ότι τα τυχόν
αδικήµατα έχουν παραγραφεί ή ότι έχει επέλθει το ακαταδίωκτο,
η απάντηση είναι ότι αυτά τα καθαρά νοµικά θέµατα δεν είναι βε-
βαίως της αρµοδιότητας των εξεταστικών επιτροπών, αλλά ούτε
και της αρµοδιότητας της παρούσας Ολοµέλειας. ∆ιότι βρισκό-
µαστε ακόµη προ της απόφασης διενέργειας προκαταρκτικής
εξέτασης, δηλαδή σε νοµικό χρόνο που δεν προβλέπει τον
έλεγχο της τυχόν παραγραφής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαιοσύνη είναι το να υπακού-
ουµε στους αιώνιους νόµους της λογικής και της ηθικής. Αυτούς
τους νόµους οφείλουµε να σεβόµαστε σε κάθε περίπτωση. Οφεί-
λουµε να σεβαστούµε και τώρα. Ούτε δικάζουµε ούτε καταδικά-
ζουµε ούτε διστάζουµε ούτε συγκαλύπτουµε. Σεβόµαστε το
θεσµικό µας ρόλο, εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό, ψηφίζουµε
κατά συνείδηση, αλλά µε βάση συγκεκριµένα στοιχεία και γεγο-
νότα.

Στο σκάνδαλο της Μονής Βατοπεδίου είχαµε από την αρχή µια
σαφή δέσµευση και κατεύθυνση: διερεύνηση σε βάθος όλων των
παραµέτρων του σκανδάλου για την αξιοπιστία της πολιτικής και
για την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος. Υποσχόµαστε
ότι θα συνεχίσουµε να τηρούµε αυτή τη δέσµευσή µας µέχρι το
τέλος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ρό-
βλια.

Το λόγο έχει ο κ. Νικόλαος ∆ένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ: Γιατί βρισκόµαστε για πολλοστή φορά

σήµερα εδώ; Για να συζητήσουµε, θα µου επιτρέψετε να πω, τα
ίδια ακριβώς θέµατα. Για ποιο λόγο; Για ποιο λόγο εκατόν είκοσι
πέντε Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος υπέγραψαν την πα-
ρούσα πρόταση; Και ίσως εδώ έχει και µια έννοια να αναρωτη-
θούµε γιατί οι υπόλοιποι δεν την υπέγραψαν. ∆ιότι ίσως το
ΠΑΣΟΚ, αδέκαστο κατά παράδοση µέσα στην ιστορία του τόπου
και τη δική του ιστορία, αναζητά την αλήθεια; Είναι αυτός ο
λόγος που βρισκόµαστε εδώ;

Μα, εάν είναι έτσι, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, εάν υποθέ-
σουµε ότι αυτό είναι αλήθεια, δεχόµενοι έστω ως αληθή το σύ-
νολο των ισχυρισµών που ανέπτυξε προηγουµένως ο συνά-
δελφος κ. Ρόβλιας και έχουν αναπτύξει από αυτό το Βήµα πάρα
πολλοί άλλοι συνάδελφοι προερχόµενοι από το ΠΑΣΟΚ, τότε θα
έπρεπε να περιλαµβάνονται στην πρόταση και άλλα ονόµατα,
ανήκοντα στο σηµερινό κυβερνών κόµµα, τα οποία κατά ιδιόρ-
ρυθµη νοµική ανακολουθία δεν υπάρχουν εκεί.

∆εν υπάρχουν οι κ.κ ∆ρυς και Φωτιάδης, για παράδειγµα. ∆εν
γίνεται καµµία µνεία για τον κ. Παπακωνσταντίνου. Έστω και εάν
δεν ήταν Βουλευτής τότε, δεν υπάρχει καµµία τοποθέτηση για
τον κ. Ξυνίδη. ∆εν υπάρχει τίποτε για τον κ. Λάµπρου, το ∆ιοι-
κητή της Αγροτικής Τράπεζας, ο οποίος είχε ορίσει το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο της ΚΥ∆ΕΠ. ∆εν υπάρχει τίποτε για οιονδήποτε κατά
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το διάστηµα των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ. Σιγή! Όλα έγιναν το διά-
στηµα που κυβέρνηση ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία.

Εάν δεν είναι αυτό το κίνητρο, µήπως το κίνητρο είναι η δια-
σφάλιση των συµφερόντων του δηµοσίου; Μήπως γι’ αυτό βρι-
σκόµαστε σήµερα εδώ; Και αυτό εάν κανείς θα ήθελε να το
συζητήσει, θα έπρεπε να παρατηρήσει ότι επί όλους αυτούς τους
εννέα µήνες που η χώρα κυβερνάται από το ΠΑΣΟΚ, δεν κατε-
τέθησαν αγωγές για την επιστροφή των ακινήτων ή, για να είµαι
ειλικρινής απέναντί σας και ακριβής, συνέβη κάτι ακόµη χειρό-
τερο και ακόµη πιο προκλητικό. Κατετέθη µία αγωγή εν όψει της
σηµερινής συζήτησης προχθές. Μία αγωγή!

∆εν έχει κατατεθεί όλους αυτούς τους εννέα µήνες ούτε µία αί-
τηση ασφαλιστικών µέτρων. Ούτε εν όψει της παρούσας συζή-
τησης πρόλαβαν να καταθέσουν µία αίτηση ασφαλιστικών
µέτρων.

∆εν ανεκλήθη ούτε µία οικοδοµική άδεια όλους αυτούς τους
εννέα µήνες.

∆εν έχει ολοκληρωθεί, καθ’ όσον γνωρίζουµε, εµείς ουδείς φο-
ρολογικός έλεγχος των εταιρειών Πάπιστα. Ακούσαµε κάτι να
λέει ο κύριος Πρόεδρος για κάποιο υπόµνηµα επί φορολογικών
ελέγχων, που µάλιστα µόλις χθες ή προχθές εστάλη στη Βουλή
φαντάζοµαι όχι εν όψει της παρούσας συζήτησης. Τυχαίο ήταν
ότι εστάλη τώρα.

∆εν έχει ανοίξει κανένας λογαριασµός των εξωχώριων εται-
ρειών επί εννέα µήνες ούτε της εταιρείας «TORCASO», η οποία
όλως τυχαίως έχει να κάνει ίσως µε το όνοµα πρώην Υπουργού
του ΠΑΣΟΚ.

∆εν δέχθηκε το ΠΑΣΟΚ να διερευνηθεί ποιοι από το Υπουρ-
γείο Εµπορικής Ναυτιλίας ήσαν αυτοί που ζήτησαν τη λήψη απο-
φάσεων από τη Λιµενική Επιτροπή του Πόρτο Λάγος, για να
δοθούν εκτάσεις στη Μονή Βατοπεδίου.

∆εν προέβη επί εννέα µήνες η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ στην κατάθεση του νοµοσχεδίου που είχε καταθέσει ως
αντιπολίτευση για την επιστροφή των ακινήτων. Μία ολόκληρη
σειρά από «δεν». Με «δεν» διασφαλίζει το ΠΑΣΟΚ την περιουσία
του δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση τού γιατί βρισκό-
µαστε σήµερα εδώ δεν είναι δύσκολη και η ελληνική κοινωνία την
αισθάνεται. Η απάντηση αυτή είναι η ίδια για την οποία χρειά-
στηκαν δύο συζητήσεις για την υπόθεση του Βατοπεδίου, διότι
ξέρετε καλά ότι αυτή τη συζήτηση που κάνουµε σήµερα θα µπο-
ρούσαµε να την είχαµε κάνει προ ολίγων ηµερών, όταν έγινε η
συζήτηση επί του πορίσµατος.

Και δεν είναι η θεσµική σας επάρκεια, η οποία επέβαλε τις δύο
συζητήσεις. Άλλοι ήσαν οι λόγοι. Και εξηγούµαι σαφέστατα: Η
πολιτική συγκυρία, ή, αν θέλετε, η τεράστια αγωνία σας να επι-
βιώσετε πολιτικά µέσα στις αντιφάσεις που προσπαθείτε να κυ-
βερνήσετε τη χώρα στις δύσκολες αυτές ώρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά δεν γίνονται. ∆εν θα σας
πάει πουθενά αυτό. Μπορείτε να παραπέµψετε όποιους θέλετε.
Μπορείτε να καταστήσετε κατηγορούµενο όποιον θέλετε, αυ-
τούς που οποίους εγκαλείτε εδώ και αυτούς τους οποίους θα
εγκαλέσετε στο µέλλον. Αυτό είναι αδιάφορο. Στην πορεία σας
αυτή υπάρχει ένα τείχος. Και το τείχος αυτό είναι η ελληνική δι-
καιοσύνη, στο οποίο θα προσκρούσετε. Και θα προσκρούσετε
µε µεγάλη ταχύτητα, όπως κινείστε. Αλλά εάν έχετε την εντύ-
πωση ότι θα εγκλωβίσετε και θα εξαπατήσετε την ελληνική κοι-
νωνία µε αυτά τα οποία εδώ επαγγέλλεστε, κάνετε µεγάλο
λάθος.

Πραγµατικά, θα µου επιτρέψετε να εκµεταλλευτώ τον υπό-
λοιπο χρόνο, διότι δεν πρόκειται να διαθέσω άλλο για να µιλήσω
για την υπόθεση της Μονής Βατοπεδίου. Τη γνωρίζουµε όλοι
καλά και υπάρχουν εκλεκτοί συνάδελφοι, οι οποίοι θα µιλήσουν
µετά από εµένα και θα ασχοληθούν µε τα νοµικά κοµµάτια αυτής
της υπόθεσης, όπως και οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι, οι οποίοι
έχουν το συνταγµατικό δικαίωµα να υπερασπίσουν τον εαυτό
τους και την υπόληψή τους.

∆εν χρειάζεται, λοιπόν, άλλος χρόνος από εµένα. Άλλωστε, τα
γνωρίζετε τα θέµατα πολύ καλά. Ίσως ο χρόνος αυτός είναι χρή-
σιµος για να µιλήσουµε, όχι για τα θέµατα της Μονής Βατοπε-
δίου, αλλά για τα κίνητρα της Κυβέρνησης που οδηγεί τη χώρα

αυτές τις δύσκολες ώρες σε τέτοιες συζητήσεις και σε τέτοιες
διαδικασίες. Τί προσπαθείτε να κάνετε εδώ; Ποια είναι η αλήθεια;

Εδώ υπάρχει στην πορεία σας ένα αδιέξοδο. Ποιο είναι το
αδιέξοδο; Η συγκυρία σάς καλεί να πάρετε κάποια µέτρα. Και
παίρνετε µέτρα και τα µέτρα αυτά είναι λανθασµένα. Και ποιό
είναι το τεράστιο λάθος των µέτρων;

Θα µου επιτρέψετε να σας πω απλά και σχηµατικά. Τί κάνετε;
Προσπαθείτε να πείσετε τη χώρα ότι επιβάλλοντας, πρώτον,
νέους φόρους και δεύτερον, ελαττώνοντας το εισόδηµα όλων
των Ελλήνων, θα γίνουµε όλοι σ’ έναν εύλογο χρόνο πλουσιότε-
ροι. Μπορεί ποτέ να γίνει αυτό;

Για να το κάνετε, λοιπόν, αυτό, είστε υποχρεωµένοι να δηµι-
ουργείτε αντιπερισπασµούς, συνεχώς, κάθε µέρα, γιατί έχετε δυ-
σκολία και δυστοκία να πείτε στους Έλληνες την αλήθεια.

Και επίσης, κάνετε και κάτι άλλο: Τί επικαλείστε καθηµερινά; Τί
ισχυρίζεστε; Ισχυρίζεστε απέναντι στην ελληνική κοινωνία ότι θα
πρέπει να υποστεί µέτρα, τα οποία εσείς επιβάλλετε, ως κυβερ-
νητική πλειοψηφία και τα οποία εσείς, που τα επιβάλλετε συγ-
χρόνως, τα χαρακτηρίζετε ως άδικα. Και σας ρωτώ: Είναι
δυνατόν ποτέ να σας στηρίξει µια κοινωνία, όταν τα µέτρα που
της ζητάτε να πάρει στερούµενη των επιούσιο, τα χαρακτηρίζετε,
εσείς οι ίδιοι, ως άδικα; Υπάρχει πιθανότητα αυτό να γίνει; Και πι-
στεύετε ποτέ ότι µπορεί αυτή η κοινωνία να ξεγελαστεί ότι δήθεν
συγχρόνως επιτελείται εξυγίανση του δηµοσίου βίου µε διαδι-
κασίες, όπως αυτή που σήµερα διεξάγεται εδώ;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν εξαιρετικά δύσκολοι
καιροί και το καταλαβαίνουµε όλοι. Σε αυτούς τους δύσκολους
καιρούς, η µόνη οδός είναι η απόλυτη αλήθεια. Ποιο είναι το πρό-
βληµα; Η ελληνική κοινωνία, οι Έλληνες πολίτες είναι έτοιµοι να
καταλάβουν, εάν κανείς τους µιλήσει και τους εξηγήσει. ∆εν είναι
έτοιµοι να δεχθούν τα άδικα µέτρα, που δήθεν επιβάλλουν οι
ξένοι. Είναι όµως, έτοιµοι να δεχθούν, να συνυπογράψουν, να
υποστούν, να παλέψουν για τα δίκαια µέτρα που η Κυβέρνησή
τους, αφού συνοµολογήσει µε την Εθνική Αντιπροσωπεία, τους
συνιστά ως τρόπο για να βγει η χώρα από την κρίση.

Και αυτό, το οποίο είναι ωφέλιµο να κάνουµε είναι να συζητή-
σουµε γι’ αυτά ακριβώς τα µέτρα, να συζητήσουµε γι’ αυτές ακρι-
βώς τις διεξόδους. Να πάψουµε να παριστάνουµε ότι αυτά, τα
οποία εσείς εδώ εισηγείστε και νοµοθετείτε και τα οποία συζη-
τούνται σε άλλη αίθουσα του Ελληνικού Κοινοβουλίου, µόλις
τώρα που εµείς συζητούµε τη δική σας πρόταση εδώ, τα επι-
βάλλουν οι ξένοι, διότι αυτά δεν τα επιβάλλουν οι ξένοι.

Οι ξένοι, το µόνο που ζήτησαν από εµάς είναι το οικονοµικό
αποτέλεσµα. Τη µέθοδο επίτευξης του οικονοµικού αποτελέ-
σµατος, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, την
προτείνατε εσείς. Και εσείς έχετε επωµιστεί το πολιτικό και το
κοινωνικό και το πραγµατικό κόστος.

Το κακό είναι ότι επίσης, εκτός από εσάς, το υφίσταται και θα
το υποστεί και η ελληνική κοινωνία.

Ξαναλέω –και µε συγχωρείτε, επαναλαµβάνοµαι και θα επα-
ναλαµβάνοµαι- οι αντιπερισπασµοί, αυτής της µορφής δεν οδη-
γούν πουθενά.

Καταλήγω -δεν χρειάζεται να διαθέσω ολόκληρο το χρόνο
µου- λέγοντας ότι η λύση είναι µια, µόνη και προφανής: Η αλή-
θεια. Καθ’ όσον αφορά εµάς, είµαστε έτοιµοι να συµπαρατα-
χθούµε µαζί σας στην αναζήτηση αυτής της αλήθειας. Σας
δηλώνουµε ευθέως και τώρα ότι ακριβώς για να µην υποτιµή-
σουµε τη νοηµοσύνη της Εθνικής Αντιπροσωπείας και τη νοηµο-
σύνη της ελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού λαού, δεν
καταθέσαµε –όπως είχαµε τη δυνατότητα- ανάλογη πρόταση µε
τη δική σας: Σύστασης ανάλογης επιτροπής για άλλα άτοµα,
ανήκοντα στο δικό σας πολιτικό χώρο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι το
ζήτηµα αυτό έχει κλείσει. Το ζήτηµα αυτό παραµένει ανοιχτό,
βρίσκεται εκεί και θα κριθεί σε εύθετο χρόνο. Ίσως είναι ακόµη
καιρός για εσάς να επανέλθετε στην οδό της λογικής και της πο-
λιτικής εντιµότητας.

Όπως είπε και ο συνάδελφος, κ. Ρόβλιας, να ψηφίσετε κατά
συνείδηση αλλά όχι, κύριοι συνάδελφοι, κατά κοµµατική συνεί-
δηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. ∆έν-
δια.

Καλείται να λάβει το λόγο ο κ. Αντώνιος Σκυλλάκος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
∆εν είναι καθόλου ευχάριστο να συζητούµε για πολλοστή

φορά τα ίδια και τα ίδια. Είµαι υποχρεωµένος, όµως, να το κάνω.
Γιατί αναγκαζόµαστε να συζητάµε, τουλάχιστον για το Βατο-

πέδι, τρίτη ή τέταρτη φορά και δεν ξέρω πόσες φορές θα ανα-
γκαστούµε να το συζητήσουµε παραπέρα; Γιατί γίνεται συνεχής
προσπάθεια τα σκάνδαλα να είναι ψηλά στην ατζέντα της επι-
καιρότητας; Για λόγους, κατά την άποψή µας, αποπροσανατολι-
στικούς. Αυτό γινόταν και στο παρελθόν και όταν κυβερνούσε η
Νέα ∆ηµοκρατία και όταν κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ. Η ίδια πρα-
κτική. Όποιος µπορούσε από τους δύο, φόρτωνε τα βάρη στο
αντίπαλο κόµµα, στα αντίπαλα στελέχη του άλλου κόµµατος. Σε
συνθήκες µάλιστα τέτοιας κρίσης είναι ό,τι πρέπει, ανώδυνο για
την πολιτική της κυβέρνησης να ασχολούµαστε µε τέτοια ζητή-
µατα.

Ο αποπροσανατολισµός όµως γίνεται και µε άλλους τρόπους.
Μου δίνεται η ευκαιρία από αυτό το Βήµα να πω για παράδειγµα,
το εξής: Τι σχέση έχει η τροµοκρατική ενέργεια στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη µε την παραβίαση του νόµου ή την
άποψη ότι το Σύνταγµα πρέπει να αλλάξει ριζικά; Την παραβίαση
του νόµου στα λιµάνια και ότι χρειάζεται, όπως λένε οι εφοπλι-
στές και όπως λένε ορισµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, να επι-
βληθεί ο νόµος, ότι ασκείται βία δήθεν εκεί και πρέπει να επέµβει
η Αστυνοµία; ∆εν είναι αποπροσανατολισµός;

Όλη η τοποθέτηση του κυρίου Πρωθυπουργού την περασµένη
Παρασκευή σε επίκαιρη ερώτηση της Γραµµατέας του κόµµα-
τός µας µετατόπισε το πρόβληµα, ότι το πρόβληµα είναι το ΚΚΕ
και όχι τα µέτρα που παίρνει η Κυβέρνηση. Αυτά είναι όχι απλώς
αντικοµµουνισµός, είναι αποπροσανατολισµός.

Με την ευκαιρία, να πω ότι απόπειρα βοµβιστικής ενέργειας
µε γκαζάκια έγινε σε βάρος του Γενικού Γραµµατέα του Εργατι-
κού Κέντρου Θεσσαλονίκης, εχθές το βράδυ αργά, που είναι στέ-
λεχος του ΠΑΜΕ. Κλήθηκαν σε συνέντευξη Τύπου τα Μέσα
Ενηµέρωσης και δεν πήγε σχεδόν κανένα. Απουσιάζει το θέµα
αυτό και από την κρατική και από την ιδιωτική τηλεόραση. Είναι
σαφές ότι αυτές οι ενέργειες στρέφονται κατά του ΠΑΜΕ και
κατά των αγώνων. Αυτά τα αποσιωπά η τηλεόραση. Όλα τα υπό-
λοιπα και ιδιαίτερα η συνεχής προβολή, το τελευταίο διάστηµα,
εξεταστικών επιτροπών και επιτάχυνση των διαδικασιών σε τέ-
τοια ζητήµατα, των σκανδάλων, πρώτη και καλύτερη η ιδιωτική
και η κρατική τηλεόραση.

Το δεύτερο που θέλω να πω έχει να κάνει µε τις ευθύνες. Εµείς
καταλογίσαµε πολιτικές ευθύνες και στην Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ, που προσωποποιούνται και στις ενέργειες και στις υπο-
γραφές που έβαλαν ο κύριος ∆ρυς και ο κ. Φωτιάδης, που δηµι-
ούργησαν το νοµικό καθεστώς πάνω στο οποίο πάτησαν κατόπιν
οι Υπουργοί της Νέας ∆ηµοκρατίας για να προχωρήσει η υπό-
θεση. Αυτοί δέχθηκαν ότι δεν ανήκει στο δηµόσιο η συγκεκρι-
µένη περιουσία και ότι ανήκει στη Μονή Βατοπεδίου. Πάνω σ’
αυτό η Νέα ∆ηµοκρατία, αφού το επικύρωσε, αφού αρνήθηκε
κατά προκλητικό τρόπο ο συγκεκριµένος Υφυπουργός να στα-
µατήσει τη δίκη, όταν όλοι περιµέναµε αρνητικό για τη Μονή απο-
τέλεσµα, προχώρησαν σε ανταλλαγές µε υπερτιµολογήσεις,
υποτιµολογήσεις, και όλα αυτά τα οποία ακολούθησαν.

Το θέµα δεν µπορεί να περιοριστεί, κατά τη γνώµη µας, στις
πολιτικές ευθύνες. Από καιρό λέµε, από την προηγούµενη Βουλή,
ότι πρέπει να ερευνηθεί παραπέρα, να υπάρξει προκαταρκτική
εξέταση µε την αρµόδια επιτροπή, στην οποία εµείς -για να γίνω
κατανοητός- προτείνουµε όλα τα πρόσωπα τα οποία προτείνουν
οι εκατόν είκοσι πέντε Βουλευτές, πλην του Κιλτίδη, δηλαδή
τους ∆ούκα, Κοντό, Μπασιάκο, Ρουσόπουλο και Βουλγαράκη.
Προτείνουµε όµως, παρ’ όλο που δεν έχουµε το δικαίωµα –τρό-
πος του λέγειν «προτείνουµε»- και τον ∆ρυ και τον Φωτιάδη.

∆εν ξέρω αν η λέξη ντροπή είναι αρκετή. Εγώ που παρακο-
λουθώ δύο επιτροπές νιώθω αγανάκτηση µε αυτήν την κατά-
σταση. Είχα µια ελπίδα ότι θα αλλάξει στάση το ΠΑΣΟΚ και ότι θα
ακολουθούσε τη λογική που ακολουθεί για τους Υπουργούς της
Νέας ∆ηµοκρατίας και για τους Υπουργούς τους δικούς του επί

κυβέρνησης Σηµίτη. ∆εν έχει το ανάστηµα να το κάνει αυτό. Και
κόπτεται για διαφάνεια και δικαιοσύνη.

Και αναρωτιέµαι: εγώ συµφωνώ ότι µόνο µε απλά στοιχεία
µπορεί η υπόθεση αυτή να προχωρήσει. ∆εν χρειάζεται ενδείξεις
ή αποδείξεις. Γιατί δεν συµπεριλαµβάνονται τα ονόµατα του ∆ρυ
και του Φωτιάδη; Πολύ περισσότερο που η Εφέτης Ανακρίτρια
κ. Μπαλού αναφέρει στη δικογραφία που µας µοιράστηκε στην
επιτροπή ότι είναι αυτουργοί και ότι έχουν ευθύνες. Πρέπει να
ψαχτούν οι ευθύνες, εν πάση περιπτώσει, και του ∆ρυ και του
Φωτιάδη και των υπόλοιπων της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Κατά την άποψη της Ανακρίτριας βλάφτηκε το δηµόσιο, διότι
αυτά που έκαναν και οι δύο Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ συνιστούν πα-
ραίτηση από την κυριότητα, χωρίς να υπάρχει κανένα αντάλ-
λαγµα, υπέρ της Μονής. Πρόκειται για χαριστική παραχώρηση,
που δεν ξεκίνησε επί ∆ούκα. Και για τον ∆ούκα µιλάµε για απι-
στία, µε βάση το κείµενο το οποίο έχετε µοιράσει. Το κείµενο,
δυστυχώς – κάνω µια παρένθεση – αναφέρεται σε πρόσωπα,
αλλά δεν αναφέρεται ποιες πράξεις τούς καταλογίζονται, ότι εν
πάση περιπτώσει γι’ αυτές τις πράξεις πιθανόν να υπάρχει απι-
στία και πρέπει να κάνουµε προκαταρκτική εξέταση. Απλώς πα-
ρατίθενται οι πολιτικές ευθύνες.

Και για τον κ. ∆ούκα είναι σαφές ότι µεταξύ των άλλων ζητάτε
να πάει στην επιτροπή και να ερευνηθεί και η υπογραφή της τέ-
ταρτης, τελευταίας γνωµοδότησης του Γνωµοδοτικού Συµβου-
λίου. Για τις τρεις προηγούµενες επί ΠΑΣΟΚ δεν το ζητάτε αυτό.
Ε, αυτό είναι πρόκληση.

Ήθελα να προσθέσω ότι η µονοµερής – επιεικώς µονοµερής –
επίρριψη πολιτικών ευθυνών και προσπάθεια διερεύνησης ποινι-
κών ευθυνών από το ΠΑΣΟΚ βρίσκει απάντηση από τη Νέα ∆η-
µοκρατία, η οποία και εκείνη ακονίζει τα ξίφη της, κάνοντας
συµψηφισµούς και τραβώντας και αυτή σε ακραίες τοποθετή-
σεις.

Και αναφέροµαι στο ότι ξαφνικά µπήκε το ζήτηµα ποινικών ευ-
θυνών για τον κ. Παπακωνσταντίνου, πολλά χρόνια µετά την υπό-
θεση, για τον κ. Ξυνίδη, για τον οποίον δεν ξέρω αν υπάρχουν
άλλα στοιχεία -αλλά απ’ αυτά που είδαµε στην επιτροπή δεν
υπάρχει ζήτηµα- και για τον κ. Τσοχατζόπουλο, λόγω της πιθα-
νολογούµενης σύνδεσης µε µια εταιρεία, την «TORCASE». Αυτό
µόνο ως συµψηφισµός και αντιπερισπασµός µπορεί να εκληφθεί
από τη δική µας την πλευρά.

Εδώ µαίνεται µια µάχη ουσιαστικά. Το ΠΑΣΟΚ να τα φορτώνει
όλα στη Νέα ∆ηµοκρατία και η Νέα ∆ηµοκρατία όλα στο ΠΑΣΟΚ.
Και στη µέση βρισκόµαστε εµείς να ψάξουµε την αλήθεια. Και
όχι µόνο αυτό, αλλά να είµαστε και τρίτη φορά για να παρακο-
λουθήσουµε το ίδιο έργο – µιλάω για τον εαυτό µου προσωπικά,
που συµµετείχα στις δύο επιτροπές και απ’ ό,τι φαίνεται θα συµ-
µετέχω και στην προκαταρκτική επιτροπή. Εκτός αν ταλαιπωρη-
θούν κι άλλοι.

Υπάρχουν κι άλλα ζητήµατα σε σχέση µε την προκαταρκτική.
Κατ’ αρχάς, το είπα και πριν ότι δεν µπορούµε να καταλάβουµε:
δεν προλάβαινε το ΠΑΣΟΚ ή υπάρχει άλλη σκοπιµότητα; Θα
ήθελα µια απάντηση από κάποιον που θα µπορούσε να µας απα-
ντήσει, γιατί δεν συνδέονται τα συγκεκριµένα πρόσωπα µε συ-
γκεκριµένες πράξεις. Να ξέρουµε τι σόι προκαταρκτική εξέταση
θα είναι.

Εκτός αν θέλει να έχει λυµένα τα χέρια το ΠΑΣΟΚ εφ’ όλης
της ύλης γενικώς. ∆εν το είχε αυτό το δικαίωµα; Θα το είχε έτσι
κι αλλιώς. Ό,τι προέκυπτε θα µπορούσε να το εξετάσει η νέα επι-
τροπή που θα σχηµατιστεί.

∆εν καταλαβαίνουµε επίσης πώς εµφανίζονται σαν ηθικοί αυ-
τουργοί κάποιοι για συνέργια αξιωµατούχων υπηρεσιακών, απι-
στία περί την υπηρεσία ή ψευδή βεβαίωση, χωρίς να ονοµα-
τίζονται αυτουργοί. Πώς υπάρχει ηθική αυτουργία χωρίς να
υπάρχουν αυτουργοί των αδικηµάτων αυτών; Υπάρχουν και τέ-
τοιου είδους ζητήµατα νοµικής φύσης µε ουσιαστικές συνέπειες,
που δεν µπορούµε να καταλάβουµε τι συµβαίνει. Μια εξήγηση
θα βοηθούσε.

Το τέταρτο και τελευταίο που θέλω να πω σε σχέση µε την
προανακριτική, είναι, από ό,τι κατάλαβα και από ό,τι έχω διαβά-
σει στις δηλώσεις των στελεχών του ΠΑΣΟΚ, ότι η προανακρι-
τική επιτροπή θα αρχίσει σύντοµα τις εργασίες της, θα δουλέψει
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το καλοκαίρι και ακούστηκε ότι µέχρι τον Οκτώβριο θα πρέπει να
έχει καταλήξει σε συµπέρασµα. Βέβαια, να το δούµε αυτό το
πράγµα, θα φανεί σήµερα πόσο είναι το χρονικό διάστηµα.

Αλλά, εγώ ρωτάω: Τι θα γίνει µε τους λογαριασµούς; Όταν
ήµασταν στην Επιτροπή ζητήσαµε να ανοίξουν οι λογαριασµοί
και οι κωδικοί που αφορούσαν ποσά πάνω από εκατό χιλιάδες
ευρώ. Μαζεύτηκαν επτάµιση χιλιάδες τέτοιοι λογαριασµοί από
τους οποίους διερευνήθηκαν οι χίλιοι πεντακόσιοι. Τελειώνοντας
τη λειτουργία µας ζητήσαµε από την Τράπεζα της Ελλάδος να
ανοίξουν, όχι από εκατό χιλιάδες και πάνω, αλλά από τρεις χι-
λιάδες και πάνω, οπότε µιλάµε για δεκάδες χιλιάδες λογαρια-
σµούς. Πότε θα βγουν αυτοί και πώς θα κάνει τη δουλειά της η
προανακριτική επιτροπή;

Εκκρεµεί και ένα άλλο ζήτηµα. Υπάρχει Σώµα Ορκωτών Εκτι-
µητών, που λέµε ότι σε πολλές περιπτώσεις έκανε υποτιµολό-
γηση ή υπερτιµολόγηση. Υπάρχουν αντικειµενικές αξίες,
υπάρχουν εκτιµήσεις που θα µπορούσε να κάνει η ίδια η εφορία
ή δεν ξέρω ποιες άλλες υπηρεσίες. Πότε θα γίνει πραγµατογνω-
µοσύνη και πώς θα κριθεί; Πώς θα λειτουργήσει και ποια θα είναι
η βάση για να συζητήσουµε στην προανακριτική επιτροπή, αν
δεν έχουν προχωρήσει αυτά τα πράγµατα; Έπρεπε να έχουν
προχωρήσει και µετά να συγκροτηθεί αυτή η επιτροπή. Φοβάµαι
ότι πάµε πάλι σε αδιέξοδο και θα καταλήξουµε, χωρίς να έχουµε
τα απαραίτητα στοιχεία στα χέρια µας.

Στα λίγα λεπτά που έχω, θα ήθελα να σηµειώσω και να υπεν-
θυµίσω ορισµένα πράγµατα. Καλή είναι η διαφάνεια και εµείς θέ-
λουµε να συµβάλουµε, αλλά να µην είναι µόνο γενική και αό-
ριστη. Θέλουµε -έτσι δηλώνουµε όλοι- να µην ξαναϋπάρξουν τέ-
τοιου είδους σκάνδαλα. Ελάτε, λοιπόν, όλοι µαζί –το είπαµε και
στην προηγούµενη συνεδρίαση- να συµφωνήσουµε για τους τίτ-
λους, που θα έπρεπε να µην τους κάνουµε δεκτούς, ώστε τα πε-
ριουσιακά στοιχεία και ακίνητα να ανήκουν στο δηµόσιο. Μιλάω
για όλα αυτά που έχουν σχέση µε χρυσόβουλα, µε συγκύλια, µε
φιρµάνια κ.λπ..

Πρέπει να αλλάξει αυτή η κατάσταση, όχι µόνο για να αντιµε-
τωπίσουµε το πρόβληµα της Μονής Βατοπεδίου, αλλά γιατί
υπάρχουν διεκδικήσεις τεράστιες από την πλευρά των µονών και
της εκκλησίας, στηριγµένες σε τέτοια έγγραφα. Και γι’ αυτό που
λέει ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός ότι θα πάθουν ζηµιά τα
πατριαρχεία µας, θέλω να πω ότι ήρθε ο πρώην Υπουργός του
ΠΑΣΟΚ κ. Σταθόπουλος που τον ρωτήσαµε και ήταν κατηγορη-
µατικός. Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να παίρνουµε υπ’ όψιν τη
γνώµη ενός πανεπιστηµιακού που είναι ειδικός στο δίκαιο και ο
οποίος µας είπε ότι δεν πρέπει να ανησυχούµε για τα πατριαρ-
χεία, διότι εκεί το θέµα έχει λυθεί µε διεθνείς συµβάσεις.

∆εύτερη πρόταση, που την επαναλαµβάνουµε: Φθάνουµε σε
αδιέξοδο. Και οι προτάσεις και οι ενέργειες Μπέζα έγιναν µε µε-
γάλη καθυστέρηση και δεν οδηγούσαν πουθενά, αλλά και οι
ενέργειες του κ. Παπακωνσταντίνου όχι µόνο γίνονται µε µεγάλη
καθυστέρηση, αλλά κινδυνεύουµε να κερδίσει η µονή την υπό-
θεση είτε στα ελληνικά είτε στα ευρωπαϊκά δικαστήρια. Πρέπει
να έρθουµε όλοι µαζί και να κάνουµε νοµοθετική ρύθµιση.

Τρίτον: Προτάσεις που έχουµε κάνει κατά καιρούς για την αντι-
µετώπιση των σκανδάλων, όπως ονοµαστικοποίηση των µετο-
χών, λεπτοµερειακός έλεγχος όλων των χρηµάτων που βγαίνουν
στο εξωτερικό, για να ξέρουµε που πηγαίνουν, πως βγαίνουν,
ποιος τα στέλνει κλπ. και κατάργηση των απορρήτων µέχρι και
του επιχειρηµατικού απόρρητου. ∆εχθείτε τα αυτά, αν θέλετε να
µιλήσουµε για επιτροπές που θα ελέγχουν τα οικονοµικά των
κοµµάτων και το «πόθεν έσχες».

Τέλος, προτείνουµε την αλλαγή του νόµου «περί ευθύνης
Υπουργών» µε µείωση του αριθµού των Βουλευτών στους εκατό,
που θα αποφασίσουν για την παραποµπή µετά από εξέταση και
που θα αποφασίσουν µε µειωµένο αριθµό στους εκατό, για να
συγκροτηθεί στη Βουλή επιτροπή σχετική µε το σκάνδαλο και µε
κατάργηση της παραγραφής, χωρίς να συνδέεται αυτό µε την
πρώτη ή µε τη δεύτερη Σύνοδο της επόµενης τετραετίας από
την τετραετία που έγινε το σκάνδαλο.

Σε αυτή την κατεύθυνση έχουµε προτάσεις. Το ζήτηµα είναι
ότι δεν γίνονται δεκτές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο Βουλευτής της Νέας

∆ηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης µε επιστολή του στον
Πρόεδρο της Βουλής ζητεί να του εγκριθεί άδεια απουσίας στο
εξωτερικό από την Τετάρτη 30 Ιουνίου έως την Τρίτη 6 Ιουλίου
2010. Εγκρίνει το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι η τρίτη

φορά που ερχόµαστε να συζητήσουµε για το θέµα της Μονής
Βατοπεδίου. Σήµερα είναι η πιο ουσιαστική διαδικασία, διότι κα-
λούµαστε να βγάλουµε τις κοµµατικές παρωπίδες, που µπορεί
να υπάρχουν, γιατί η συζήτησή µας είναι εάν πιστεύουµε ότι πρέ-
πει να διερευνηθούν ποινικά αξιόποινες πράξεις. Εδώ πρέπει να
είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί, για να µην οδηγηθούµε σε µια
ψηφοφορία µε βάση την κοµµατική µας ταυτότητα, αλλά µε βάση
το τι πραγµατικά στοιχεία έχουµε.

Θα ξεκινήσω από αυτό που είπε ο συνάδελφος κ. Σκυλλάκος.
Πράγµατι, ο κ. Σταθόπουλος στην επιτροπή είπε ότι µε τα χρυ-
σόβουλα δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος. Βέβαια, ο κ. Σταθόπου-
λος δεν είναι ο προφήτης που θα λύσει όλα τα θέµατα. Εκφράζει
µία νοµική άποψη. Είναι σεβαστός, αξιόλογος καθηγητής από
τους καλύτερους που έχουµε, αλλά υπάρχουν αντίθετες από-
ψεις, και µάλιστα από ανθρώπους που ασχολούνται κατά κόρον
µε το εκκλησιαστικό δίκαιο. Συνεπώς, µια απλή θέση του κυρίου
καθηγητή δεν είναι επαρκής για να µας διασφαλίσει την όποια
περιουσία του Πατριαρχείου στην Κωνσταντινούπολη και τα Ιε-
ροσόλυµα.

Θα ασχοληθούµε µε το πρώτο θέµα. Αυτή τη στιγµή συζητάµε
µε τον κίνδυνο να έχει επέλθει εξάλειψη του αξιοποίνου. Εµείς
ήδη έχουµε τοποθετηθεί επ’ αυτού. Πρέπει εδώ, όταν λέµε κάτι,
να µη γίνεται µε επικοινωνιακούς όρους, αλλά να γίνεται µε
όρους ουσίας. Μας δίνει τη δυνατότητα το άρθρο 86 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος να ελέγξουµε την ποινική ευθύνη Υπουρ-
γών; Κατά την άποψή µου, µιλάµε για αδικήµατα των οποίων το
αξιόποινο έχει εξαλειφθεί. Συνεπώς, αυτήν τη στιγµή υπάρχει ο
κίνδυνος να γίνει µία προκαταρκτική, να καταλήξει σ’ ένα αποτέ-
λεσµα, να παραπέµψει ανθρώπους και το δικαστικό συµβούλιο
να το γυρίσει.

Θα συµφωνήσω, όµως, µ’ αυτό που λέει ο κ. Ρόβλιας. ∆ηλαδή,
ότι στο στάδιο που είµαστε τώρα δεν εξετάζουµε τα θέµατα της
παραγραφής. Εάν, όµως, µπούµε σε αυτή τη διαδικασία, τότε θα
έπρεπε στην προκαταρκτική να είχατε τον κ. ∆ρυ και τον κ. Φω-
τιάδη. ∆ιότι εσείς θεωρείτε ότι για τον µεν κ. ∆ρυ δεν πρέπει να
γίνει προκαταρκτική, γιατί µας λέτε ότι δικαιώθηκε από το πρω-
τόδικο δικαστήριο. Εδώ, όµως, σας λέω ότι ως προς το τµήµα
που έχει δικαιωθεί ο κ. ∆ρυς στο πρωτόδικο δικαστήριο, το δη-
µόσιο έχει ασκήσει έφεση. Το δηµόσιο θεωρεί ότι η νησίδα Αντά
Μπουρού του ανήκει. Συνεπώς, εάν θέλετε να στηρίξετε τον κ.
∆ρυ, θα πρέπει να παραιτηθείτε από την έφεση. ∆ιότι αν πιστεύ-
ετε ότι η Αντά Μπουρού του ανήκει, τότε πρέπει και ο κ. ∆ρυς να
είναι εδώ. Εν τέλει αυτό δεν είναι ένα νοµικό θέµα που θα το εξε-
τάσει η προκαταρκτική;

Για δε τον κ. Φωτιάδη τι λέτε στο πόρισµά σας; Ότι η µετέ-
πειτα πράξη του έδειξε είτε ειλικρινή µεταµέλεια είτε έλλειψη
δόλου. Αυτά δεν είναι νοµικά θέµατα, που θα τα εξετάσει η προ-
καταρκτική; Για να συσταθεί προκαταρκτική επιτροπή, το µόνο
θέµα που εξετάζουµε είναι εάν, βάσει του 155 παράγραφος 6
όπως είναι διατυπωµένο, η αίτηση είναι προδήλως αβάσιµη ή βά-
σιµη. Εµείς θεωρούµε ότι είναι βάσιµη ως προς τον κ. ∆ρυ και
ως προς τον κ. Φωτιάδη αν γινόταν. Και τον τυχόν δόλο θα τον
εξετάζαµε σε εκείνο το στάδιο της τυχόν ενέργειας που έκαναν.

Πρόκειται για µια µικρόψυχη στάση του ΠΑΣΟΚ, που µόνο
αυτή η στάση σας, κύριοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, µας δηµιουρ-
γεί την πεποίθηση ότι δεν σας ενδιαφέρει καθόλου η διαφάνεια,
καθόλου η αποκάλυψη της αλήθειας. Θα µπούµε σε µια προκα-
ταρκτική επιτροπή και θα εξετάσουµε για ένα σκάνδαλο το οποίο
έχει γίνει από το 2004 και µετά και δεν θα εξετάσουµε την πε-
ρίοδο 1998-2004, διότι έχετε την κυβερνητική πλειοψηφία. Και
εγώ θυµάµαι από αυτό εδώ το Βήµα ως Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, ο Πρωθυπουργός να λέει: «Πάµε σε προκα-
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ταρκτική και να είναι και ο ∆ρυς και ο Φωτιάδης». Αυτά έλεγε εδώ
πέρα.

Και τώρα φέρνετε µια πρόταση δειλή, µια πρόταση που απευ-
θύνεται µόνο στους πολιτικούς σας αντιπάλους, ενώ είναι ίδια
και ακέραια η ευθύνη του κ. ∆ρυ και του κ. Φωτιάδη. Πώς θα πα-
ραπέµψετε τον κ. ∆ούκα, που απλώς έκανε ό,τι είχε κάνει ο κ.
Φωτιάδης προηγουµένως; Και άµα πάτε να µου πείτε για την ανα-
ποµπή, να το δούµε στην προκαταρκτική τι ρόλο έχει η αναπο-
µπή. ∆εν µπορεί να έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά. ∆ηλαδή την
εξάλειψη του αξιοποίνου δεν µπορούµε να την ελέγξουµε τώρα,
αλλά µπορούµε να ελέγξουµε το δόλο του κ. Φωτιάδη ή του κ.
∆ρυ. Έχετε, λοιπόν, µία δειλή προσέγγιση που δείχνει ότι οι προ-
θέσεις σας είναι µόνο και µόνο κοµµατική κόντρα µε τη Νέα ∆η-
µοκρατία και όχι η αποκάλυψη της αλήθειας. Θεωρώ ότι
σφάλατε και αυτό είναι κάτι που σας το έχουν καταλογίσει όλα τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης και σε αυτό το σηµείο ουσιαστικά
στηρίζετε τη θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι δεν υπάρχει σκάν-
δαλο και γι’ αυτόν το λόγο δεν παραπέµπεται ο κ. ∆ρυς και ο κ.
Φωτιάδης.

Ερχόµαστε τώρα σε αυτούς που παραπέµπετε, διότι πρέπει
να αναφερθούµε και δεν το άκουσα εδώ πέρα και δεν το διαβάζω
κιόλας στην πρότασή σας να υποστηρίξετε τις συγκεκριµένες κα-
τηγορίες. Αυτήν τη στιγµή µιλάµε για ανθρώπους στους οποίους
θέλουµε να προσάψουµε ποινικές ευθύνες στο προστάδιο της
προκαταρκτικής, αλλά περίµενα να τοποθετηθείτε για ποια αδι-
κήµατα λέτε. Εµείς ερχόµαστε και λέµε ότι στο πρώτο σύ-
µπλεγµα ατόµων που έχετε, τον κ. Κοντό, τον κ. Μπασιάκο και
τον κ. ∆ούκα, ήδη από το πόρισµά µας πράγµατι υπάρχει θέµα
ανάγκης περαιτέρω διερεύνησης για το αδίκηµα της απιστίας.
Έχουν τις υπογραφές τους οι υπουργικές αποφάσεις, ο καθέ-
νας τους έχει ένα αιτιολογικό για ποιο λόγο υπέγραψε, αλλά,
όπως θα έπρεπε να γίνει και για τον κ. ∆ρυ και τον κ. Φωτιάδη,
έτσι και γι’ αυτούς. Αυτό είναι κάτι που θα αξιολογηθεί στην προ-
καταρκτική, θα αξιολογηθεί ενδεχοµένως µετά την άσκηση της
ποινικής δίωξης…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Τι διαφορά έχει η εξεταστική
από την προανακριτική;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έχει διαφορά µεγάλη.
Κύριε Υπουργέ, η προκαταρκτική θα αποφασίσει για το αν θα

παραπεµφθεί κόσµος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μην διακόπτετε, σας πα-

ρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ποια παραπάνω αρµοδιότητα

έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είναι αρµοδιότητα. Το γεγονός ότι

αυτήν τη στιγµή µιλάµε όχι επί γεγονότων γενικά, αλλά επί συ-
γκεκριµένων ατόµων και αξιοποίνων πράξεων και το ότι θα έρ-
θουµε εδώ πέρα να ψηφίσουµε για να παραπεµφθούν ή όχι έχει
µεγάλη διαφορά. Εµείς θεωρούµε ότι και οι τρεις αυτοί Υπουρ-
γοί ελέγχονται για τις πράξεις τους. Τα έχουµε πει αναλυτικά στο
πόρισµά µας, όσον αφορά την απιστία την οποία λέτε.

Εδώ πέρα βέβαια, ως προς το δεύτερο σκέλος της κατηγορίας
αναφέρεστε σε ηθική αυτουργία. Κατ’ αρχάς, πρέπει να πείτε,
κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ηθική αυ-
τουργία σε ποια συγκεκριµένα άτοµα. Αυτήν τη στιγµή βάζετε
γενικώς µια ηθική αυτουργία και ηθική αυτουργία για έκδοση
ψευδούς βεβαίωσης. Ποια είναι αυτή η ψευδής βεβαίωση; ∆εν
πρέπει αυτά όλα να τα πείτε σε αυτό το στάδιο;

Και να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Επειδή ακούγεται εδώ πέρα το εάν
έφταιξαν πολιτικοί ή δεν έφταιξαν πολιτικοί, εάν, κύριοι συνά-
δελφοι, αυτήν τη στιγµή υπάρχουν κατηγορούµενοι, επειδή υλο-
ποίησαν υπουργικές αποφάσεις, δεν είναι δυνατόν να µην
ελέγχεται ποινικά η συµπεριφορά αυτών που εξέδωσαν αυτές τις
υπουργικές αποφάσεις. Αν διαβάσει κάποιος το κατηγορητήριο
της κ. Καλού, ουσιαστικά όλο το κατηγορητήριο είναι υλοποίηση
υπουργικών αποφάσεων. Είναι δυνατόν να µην είναι, αν όχι κα-
τηγορούµενοι, τουλάχιστον στο στάδιο της ποινικής διερεύνη-
σης αυτοί που υπέγραψαν τις υπουργικές αποφάσεις;

Βέβαια, εδώ θα σας θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ,
ότι οι δύο εισαγγελείς, στους οποίους έχετε πλέξει το εγκώµιο
επειδή παραιτήθηκαν, είπαν ότι ήθελαν να στείλουν το φάκελο

στη Βουλή για τη συµπεριφορά του κ. ∆ρυ, του κ. Φωτιάδη και
του κ. ∆ούκα, αυτών των τριών, γι’ αυτούς τους τρεις.

Εκεί ξεχνάµε τους εξαίρετους δικαστικούς και στηρίζουµε αυ-
τούς που βρίσκονται στο ίδιο κόµµα µ’ εµάς. Η ηθική αυτουργία
γενικότερα είναι προβληµατική. Θα την δούµε στην προκαταρ-
κτική, αλλά θεωρώ ότι δεν έχουµε τα ενδυναµωτικά στοιχεία της
πειθούς και της φορτικότητας που απαιτεί σαφέστατα το άρθρο
46, προκειµένου να πούµε ότι στοιχειοθετείται κατηγορία. Αυτό,
όµως, οπωσδήποτε είναι ένα θέµα που θα εξετάσει η προκαταρ-
κτική.

Ερχόµαστε τώρα στην περίπτωση του κ. Ρουσόπουλου. Κύριοι
συνάδελφοι, εµείς έχουµε πει ότι υπάρχει ένας κεντρικός εγκέ-
φαλος στο Μαξίµου. Με τα στοιχεία που είχαµε µέχρι τώρα δεν
µπορούσαµε να ταυτοποιήσουµε σε αυτόν τον εγκέφαλο τον κ.
Ρουσόπουλο.

Αν µε τα στοιχεία που έχουµε έως τώρα, αυτήν τη στιγµή ψη-
φίζαµε για άσκηση ποινικής δίωξης και παραποµπή στο Ειδικό
∆ικαστήριο, θα σας έλεγα ότι δεν µπορούµε να το πράξουµε
αυτό για τον κ. Ρουσόπουλο, γιατί δεν υπάρχουν επαρκή στοι-
χεία.

Βρισκόµαστε όµως στο στάδιο της προκαταρκτικής εξέτασης
και εµείς είµαστε βέβαιοι ότι υπάρχει κεντρικός εγκέφαλος στο
Μαξίµου. Αν το ΠΑΣΟΚ δεν είχε καλύψει τον τέως Πρωθυ-
πουργό, τον κ. Καραµανλή, τη Νέα ∆ηµοκρατία θα ερχόταν να
µας πει ποιος είπε στον Αγγέλου να πάρει τηλέφωνο τον ∆ούκα
για να πάρει τον Μπασιάκο και να κατευθύνει.

Αν αυτό το κοµµάτι δεν διαλευκανθεί, δεν µπορούµε να προ-
χωρήσουµε παρακάτω. Γι’ αυτόν το λόγο σκεφτόµαστε σοβαρά
να στηρίξουµε τη θέση σας ως προς το πρόσωπο του κ. Ρουσό-
πουλου, όχι γιατί έχουµε τα στοιχεία που τον προσωποποιούν,
αλλά είµαστε πεπεισµένοι ότι ο εγκέφαλος βρίσκεται στο Μαξί-
µου και αυτό το κοµµάτι πρέπει να διερευνηθεί. ∆υστυχώς,
επειδή είναι στρεβλό αυτό το κοµµάτι της προκαταρκτικής εξέ-
τασης, αν δεν υπάρχει άτοµο προς αυτήν την κατεύθυνση δεν
µπορεί να γίνει έρευνα.

Ερχόµαστε τώρα στον κ. Βουλγαράκη. Πιστεύω ότι η προκα-
ταρκτική δίωξη που ζητάτε για τον κ. Βουλγαράκη δεν ευσταθεί
πουθενά. ∆εν υπάρχει τίποτα, παρά µόνο ότι η γυναίκα του έκανε
τα συµβόλαια. Με συγχωρείτε, αλλά εγώ δεν θα προσχωρήσω
σε διαδικασία ποινικής ευθύνης λόγω οικογενειακής συγγένειας.

Αυτήν τη στιγµή αν έχει κάνει παράνοµες πράξεις η γυναίκα
του κ. Βουλγαράκη, θα ελεγχθεί από τη δικαιοσύνη. Αν στη δι-
καιοσύνη φανεί ότι την παρέσυρε ο κ. Βουλγαράκης, να εξετα-
στεί σ’ αυτό το θέµα. Με τα στοιχεία όµως που έχουµε τώρα,
απορώ πως έχετε φέρει αυτήν την πρόταση, προφανώς µόνο και
µόνο για επικοινωνιακούς λόγους. Ο κ. Βουλγαράκης µπορεί να
ευθύνεται για χίλια δυο πράγµατα, δεν είναι δυνατόν όµως να
ψηφίσουµε λέγοντας ότι ευθύνεται για κάτι για το οποίο δεν
υπάρχει κανένα στοιχείο.

Έρχοµαι τώρα στην περίπτωση του κ. Κιλτίδη. Πραγµατικά
απορώ πάλι πως το ΠΑΣΟΚ έχει οδηγηθεί σε πρόταση γι’ αυτή
την περίπτωση, τη στιγµή που το αρχικό του πόρισµα δεν ενέ-
πλεκε καθόλου τον κ. Κιλτίδη και στο δεύτερο πόρισµα λέτε ου-
σιαστικά ότι η όποια εµπλοκή είναι λόγω της αποστολής του
φακέλου από την κ. Καλού.

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, το µεγάλο πρόβληµα στη συ-
µπεριφορά σας είναι το εξής. Εσείς ήσασταν που κατηγορού-
σατε τον κ. Σανιδά ότι δεν έστελνε τον φάκελο. ∆ηλαδή η
διαδικασία είναι να στέλνεται ο φάκελος στη Βουλή για να τον
παίρνει η Βουλή όπως είναι και να κάνει προκαταρκτική; ∆ιότι αν
αυτή είναι η διαδικασία, καλά έκανε η δικαιοσύνη και δεν µας
έστελνε το φάκελο. Η διαδικασία είναι να σταλεί αµελλητί ο φά-
κελος για να εξεταστεί αν συντρέχει λόγος να γίνει προκαταρ-
κτική. Τέτοιος λόγος δεν υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ.

Μιλάτε εδώ για την παράβαση καθήκοντος. Η παράβαση κα-
θήκοντος βάσει παγίας νοµολογίας του Αρείου Πάγου -αναφέρω
ενδεικτικά για τα Πρακτικά την 751/01, την 166/97- απαιτεί ότι
πρέπει να υπάρχει αιτιώδης συνάφεια, υπό την έννοια ότι η
πράξη είναι πρόσφορη για να υπάρξει ένα αποτέλεσµα.

Ο κ. Κιλτίδης ακόµα και αν δεχτούµε –που κατά την άποψή µου
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δεν ισχύει κάτι τέτοιο- ότι κακώς απεδέχθη τη γνωµοδότηση του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για το νοµικό όρο, η 830 και
η 831 του Συµβουλίου της Επικρατείας του 2010 ξέρετε τι λένε
σ’ αυτούς που προσέφυγαν; «∆εν γίνεται δεκτή η αίτηση ακύ-
ρωσης που έχετε κάνει», γιατί η συγκεκριµένη υπουργική από-
φαση δεν είχε έννοµες συνέπειες και δεν µπορούσε να έχει
έννοµες συνέπειες η συγκεκριµένη.

Πώς, λοιπόν, πάτε για παράβαση καθήκοντος έναν άνθρωπο
του οποίου η πράξη δεν έχει έννοµες συνέπειες; ∆εν θέλω να
µπω στη λογική ότι ο κ. Κιλτίδης έκανε όλες τις διαδικασίες σε
νεκρό χρονικά διάστηµα, πριν ξεσπάσει το σκάνδαλο. Ουσια-
στικά σήµερα αν έχουµε χαρακτηρισµό δάσους στην Ουρανού-
πολη, τον έχουµε λόγω εκείνων των πράξεων.

Και εν τέλει, το σκάνδαλο της Μονής Βατοπεδίου είναι το αν η
Ουρανούπολη είναι δασική έκταση ή δάσος;

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δείχνετε µία τάση ανθρωπο-
φαγίας: Όποιος πέρασε από εδώ να τον στείλουµε στην προκα-
ταρκτική εξέταση. Και αυτό είναι επικίνδυνο. Είναι επικίνδυνο,
διότι θα έπρεπε να δείτε τι πραγµατικά έχετε, τι στοιχεία έχετε,
και µετά να στέλνατε κόσµο. Πείτε µου αυτή τη στιγµή: Για ποιον
απ’ όσους ακούστηκε το όνοµά τους, εκτός βέβαια από τους δύο
δικούς σας, κρίνατε ότι δεν πρέπει να γίνει προκαταρκτική; Για
κανέναν! Για όλους όσους ενεπλάκησαν µε κάθε τρόπο κρίνετε
ότι πρέπει να γίνει προκαταρκτική εξέταση, χωρίς να φιλτράρετε
τα στοιχεία, µε αποτέλεσµα να βάζετε µέσα τον κ. Κιλτίδη, να βά-
ζετε τον κ. Βουλγαράκη, τον οποίο τον βάζετε επειδή πουλάει το
όνοµα. Λέτε: «πώς θα κάνουµε προκαταρκτική χωρίς το Βουλ-
γαράκη, που έχουν ακουστεί τόσα;» Αν ο κ. Βουλγαράκης είχε
offshore, αν ο κ. Βουλγαράκης εµπλέκεται σε άλλα θέµατα, να
εξεταστεί η συµπεριφορά του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σ’ ένα λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όµως δεν είναι δυνατόν όπου βλέπουµε το όνοµα «Βουλγα-

ράκης» να λέµε ότι κάνουµε και µια προκαταρκτική, όταν δεν
έχουµε στοιχεία.

Τον κ. Κιλτίδη η Νέα ∆ηµοκρατία τον έχει βάλει, σ’ ένα επίπεδο
εσωκοµµατικής κόντρας και αποστολής επιστολών από πρώην
Υπουργό της Νέας ∆ηµοκρατίας, κι εσείς ουσιαστικά µπαίνετε σ’
αυτήν την εσωκοµµατική κόντρα της Νέας ∆ηµοκρατίας που
θέλει να στείλει τον Κιλτίδη στην προκαταρκτική και αντί να δείτε
ότι δεν ευσταθεί κανένα στοιχείο απ’ αυτά που υπάρχουν, ου-
σιαστικά παρασύρεστε από τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

Εµείς θα στηρίξουµε την πρόταση ως προς τα πρόσωπα που
είπαµε. Και επέλεξα απ’ αυτό εδώ το Βήµα να µην µιλήσω γενικά
για Προκαταρκτική, όπως άκουσα προηγουµένως, αλλά να πω
για τα συγκεκριµένα πρόσωπα και τις κατηγορίες που έχουµε
αναδείξει. Θα είµαστε µέσα. Όµως, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, έστω και την ύστατη ώρα –υπάρχει ακόµη χρόνος- πρέ-
πει να δείτε για ποιο λόγο αποφασίζετε ένα σκάνδαλο που ταλά-
νισε τη χώρα από το 1998 µέχρι το 2008 να το ξεκινάτε από το
2004. Είστε υπόλογοι και απέναντι στη δικαιοσύνη και απέναντι
στον ιστορικό νοµοθέτη ότι καλύπτετε τα δικά σας στελέχη και
οδηγείστε σε ανθρωποφαγία για τα στελέχη της Νέας ∆ηµο-
κρατίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Πλεύρη.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευαγγελία Αµµανατί-

δου-Πασχαλίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που βιώνει η ελληνική κοι-

νωνία την τελευταία διετία είναι η διαρκής συζήτηση για σκάν-
δαλα που έχουν λάβει χώρα την τελευταία δεκαετία, µε έντονη
την εµπλοκή πολιτικών προσώπων των κυβερνήσεων του δικοµ-
µατισµού.

Σε αυτά έρχεται να προστεθεί η οικονοµική κρίση της χώρας
και η κατάρρευση του αναπτυξιακού µοντέλου, που για χρόνια
υποστήριξαν οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Η απαξίωση της πολιτικής βαθαίνει όταν οι πολίτες δέχονται
την σκληρότερη επίθεση σε συνταγµατικά κατοχυρωµένα δικαι-
ώµατα, όπως είναι οι µισθοί, οι εργασιακές σχέσεις, το ασφαλι-
στικό και το συνταξιοδοτικό, που ήρθαν ως αποτέλεσµα πολι-
τικών επιλογών δανεισµού της χώρας µε υψηλά επιτόκια από την
τριπλή επιτήρηση και βέβαια ως αναπόφευκτο κακό, κατά τα όσα
ισχυρίζεται η Κυβέρνηση.

Αυτό που γίνεται κατανοητό, µε απλές σκέψεις, είναι ότι κά-
ποιοι έχουν προαποφασίσει να περάσει η χώρα και οι πολίτες της
σε καθεστώς οµηρείας, υποθηκεύοντας το µέλλον τους για αρ-
κετές δεκαετίες. Άλλωστε η επιλογή της Κυβέρνησης, προφασι-
ζόµενη την οικονοµική κρίση, να προχωρά σε αποκρατικο-
ποιήσεις δηµοσίων οργανισµών κοµβικής σηµασίας και των
∆ΕΚΟ, αναφέροντας ότι είναι ζηµιογόνες για το ελληνικό δηµό-
σιο, χωρίς να αναφέρει η Κυβέρνηση ποιοι ευθύνονται γι’ αυτό –
αν σε κάποιες περιπτώσεις βεβαίως είναι έτσι-, είναι προφανές
πως εντάσσεται κι αυτή στο Πρόγραµµα Σταθερότητας και στις
εντολές του ∆ΝΤ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σίγουρο είναι πως όλη αυτή η διαχείριση δεν µπορεί να γίνει
αποδεκτή στη συνείδηση του ελληνικού λαού ως η µόνη λύση
διεξόδου από την κρίση, όπως θέλει η Κυβέρνηση να περάσει,
προσπαθώντας να πείσει πως όλοι οι πολίτες είναι συνυπεύθυνοι
και πρέπει να «βάλουν πλάτη» για να ξεχρεώσει η χώρα και να
µπορέσει να ανακάµψει οικονοµικά. Ό,τι διαδραµατίζεται, ειδικά
τις τελευταίες εβδοµάδες, είναι µία τραγωδία για τους εργαζό-
µενους και δεν έχει κανένας το δικαίωµα να το προσπερνά ελα-
φρά τη καρδία.

Είναι ανεπίτρεπτο να στερείτε το δικαίωµα στην αξιοπρεπή
ζωή ανθρώπων, που µοχθούν καθηµερινά για να αισχροκερδούν
οι διεθνείς κεφαλαιαγορές, τα διεθνή οικονοµικά λόµπι, οι εγχώ-
ριες και ξένες τράπεζες και να µην τιµωρείται κανείς. Η δια-
φθορά, η διαπλοκή και η ατιµωρησία έχουν εδραιωθεί στη ζωή
του τόπου.

∆υστυχώς οι νόµοι που έχουν φτιαχτεί, δεν αντιµετωπίζουν
ισότιµα τους πολίτες και τους πολιτικούς και δυστυχώς ποινικο-
ποιείται η πολιτική µε αυτόν τον τρόπο. Γι’ αυτό έχουµε φτάσει,
εδώ που φτάσαµε. Ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών και η συ-
γκάλυψη σκανδάλων είναι ο καθρέπτης του πολιτικού µας συ-
στήµατος, κάτι που η Αριστερά και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταγγείλει
κατ’ επανάληψη και έχει πάρει πρωτοβουλίες µε προτάσεις
νόµων και επερωτήσεις, για την κατάργησή του βέβαια, αλλά δυ-
στυχώς δεν εισακούστηκε.

Τώρα τελευταία ακούµε από την Κυβέρνηση και από τον κύριο
Υπουργό κ. Καστανίδη, ότι θα υπάρξουν εκείνες οι πρωτοβου-
λίες ώστε να αλλάξει ο συγκεκριµένος νόµος. Μακάρι και θα το
δούµε. Το θέµα είναι ότι εδώ υπάρχουν τεράστιες ευθύνες για
την καθυστέρηση και τη µη απόδοση πολιτικών αλλά και ποινι-
κών ευθυνών όπου για αυτές προκύπτουν αποχρώσες ενδείξεις.

Περιµέναµε να δούµε µετά από δύο εξεταστικές επιτροπές -
και βεβαίως κάναµε αρκετές συζητήσεις και στην Ολοµέλεια της
Βουλής- για την διερεύνηση του σκανδάλου της Μονής Βατοπε-
δίου, που έχουν ολοκληρωθεί µια επί Νέας ∆ηµοκρατίας και µια
επί ΠΑΣΟΚ, να υπάρχει αν µη τι άλλο µια σκληρή αυτοκριτική
από τις κυβερνήσεις των δυο µεγάλων κοµµάτων και να αποδώ-
σουν τις όποιες πολιτικές ευθύνες -και όχι µόνο- όπου υπάρχουν
στα µέλη των κυβερνήσεών τους, για να αντιστραφεί το κλίµα
της πολιτικής απαξίωσης και για να νιώσουν οι πολίτες πως οι
νόµοι του κράτους δεν κάνουν εξαιρέσεις, όταν συντελούνται
αξιόποινες πράξεις, ειδικά όταν µιλάµε για το δηµόσιο πλούτο.

Παρ’όλα αυτά και οι δυο εξεταστικές επιτροπές δεν κατάφε-
ραν να καταλήξουν σε ένα κοινό διακοµµατικό πόρισµα, διότι και
η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ έθεταν τις µεγαλύτερες ευθύ-
νες στην αντίπαλη κυβέρνηση και έτσι και οι δυο εξεταστικές
ολοκληρώθηκαν µε πέντε διαφορετικά πορίσµατα των κοινοβου-
λευτικών κοµµάτων.

Φυσικά δεν είναι οι µόνες εξεταστικές αυτές του Βατοπεδίου.
Έχουµε σε εξέλιξη την Εξεταστική για τη «SIEMENS», ξεκινάει η
εξεταστική για τα Οµόλογα, µεθαύριο θα έρθει η εξεταστική για
την Οικονοµία, θα έχουµε και την προκαταρκτική του Βατοπε-
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δίου. Το νοµοθετικό έργο, δηλαδή παρακάµπτεται και το Κοινο-
βούλιο ασχολείται µε αυτές τις επιτροπές. ∆εν ξέρω αν είναι
αυτός ο ρόλος µας. Εκτός, βεβαίως, αν οι εξεταστικές χρησιµο-
ποιούνται για τον αποπροσανατολισµό των πολιτών και έτσι
υπάρχει ελεύθερο πεδίο για καταστρατήγηση όσων έχουν κερ-
δηθεί µε τους σκληρούς αγώνες των εργαζοµένων όλα τα προη-
γούµενα χρόνια.

Σήµερα συζητούµε τη πρόταση σύστασης Ειδικής Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης
που κατέθεσαν οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, στην
οποία γίνεται µνεία για τους κυρίους Υπουργούς ∆ρυ και Φω-
τιάδη αλλά µε χλιαρό τρόπο και λέγοντας πως τελικά δεν συνε-
τέλεσαν σε πράξεις που ζηµίωσαν το ελληνικό δηµόσιο. Επίσης,
καταλογίζονται ευθύνες και ζητούν οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ
την περαιτέρω διερεύνηση για Υπουργούς και Υφυπουργούς της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Να αναφέρω για την ιστορία ότι η υπόθεση αυτή αρχίζει επί
των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ την περίοδο 1999-2003 και ολοκλη-
ρώνεται επί των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ιδιαίτερα
σκανδαλώδες είναι το γεγονός ότι το ελληνικό δηµόσιο δεν
άσκησε ως όφειλε ούτε τις πολιτικές, νοµοθετικές δυνατότητες
ούτε τα ένδικα µέσα που διέθετε, αλλά παραιτήθηκε από την
διεκδίκηση της κυριότητας επί µεγάλων εκτάσεων πέριξ της λί-
µνης Βιστωνίδας, τις οποίες διεκδικούσε η Μονή Βατοπεδίου µε
αµφισβητούµενα χρυσόβουλα προ της συστάσεως του ελληνι-
κού κράτους.

Ενώ επί εβδοµήντα πέντε χρόνια δεν είχε τεθεί θέµα κυριότη-
τας των σχετικών εκτάσεων, ξαφνικά, χωρίς ιδιαίτερο λόγο, µε
αποφάσεις των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ της περιόδου 1999-
2003 ουσιαστικά κατοχυρώθηκαν δηµόσιες εκτάσεις ή εκτάσεις
που είχαν επί δεκαετίες παραχωρηθεί σε αγρότες, οι οποίοι και
τις καλλιεργούσαν, υπέρ της Μονής Βατοπεδίου.

Ενδεικτικό είναι ότι στις καταγγελίες που κάναµε εκείνη την
περίοδο το 2003 µε τον πρώην συνάδελφο κ. Γιάννη ∆ραγασάκη,
δεν υπήρξε απάντηση ούτε εισακούστηκαν εισηγήσεις υπηρε-
σιακών παραγόντων, όπως ήταν η Εφορεία Αρχαιοτήτων, που
διαφωνούσαν µε τους όλους χειρισµούς.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µετά το 2004 αντί να
αναιρέσει τις αποφάσεις αυτές, τις ισχυροποίησε και τις κατέ-
στησε τελεσίδικες. Προχώρησε δε υπό καθεστώς πλήρους αδια-
φάνειας σε µία συµφωνία ανταλλαγής των εν λόγω περιουσιών,
που δεν ήταν άµεσα εµπορικά αξιοποιήσιµες, µε αστικά και άλλα
ακίνητα του δηµοσίου που τελούσαν υπό τη διαχείριση του Κτη-
µατικής Εταιρείας του ∆ηµοσίου, αλλά και σε κάποιες άλλες πε-
ριπτώσεις και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Με τα ακίνητα αυτά η Μονή Βατοπεδίου δεν κάλυψε
κάποιες δικές της λειτουργικές ή άλλες κοινωνικές ανάγκες,
αλλά άρχισε να τα εκποιεί µε το αζηµίωτο αµέσως µόλις πέρασαν
στη δική της κατοχή λειτουργώντας έτσι ως µία επιχείρηση real
estate, µία επιχείρηση, ωστόσο, η οποία έγινε σε βάρος του δη-
µοσίου συµφέροντος και συνιστά πρόκληση για την κοινωνία,
ιδίως σε µία περίοδο που στο όνοµα των ελλειµµάτων του δηµο-
σίου ζητούνται επιπλέον θυσίες.

Αποδεδειγµένα, πλέον, οι εκτάσεις που διεκδικούσε η µονή
αποτιµήθηκαν σε υψηλές τιµές ιδιαίτερα αν ληφθούν υπ’ όψιν και
οι περιορισµοί ως προς την αξιοποίησή τους λόγω της Συνθήκης
Ραµσάρ και της ύπαρξης αρχαιολογικών χώρων στην έκταση των
είκοσι πέντε χιλιάδων στρεµµάτων πέριξ της λίµνης Βιστωνίδας.
Αντίθετα, τα ακίνητα που το δηµόσιο έδωσε στη Μονή Βατοπε-
δίου αποτιµήθηκαν σε εξαιρετικά χαµηλές τιµές.

Στο πλαίσιο αυτής της επιχείρησης real estate -που είχε στηθεί
µε αδειαφάνεια, µε τρόπο ύποπτο µε τη σύµπραξη κράτους–κυ-
βέρνησης–Μονής Βατοπεδίου και ιδιωτών- το κάθε ακίνητο έχει
τη δική του διαδροµή, που από ό,τι φαίνεται τουλάχιστον σε κά-
ποιες περιπτώσεις ήταν εξ αρχής προδιαγεγραµµένη και συµ-
φωνηµένη. Για παράδειγµα, τα πενήντα δύο αστικά οικόπεδα στο
∆ήµο Μίκρας, στο ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα Καρδίας της Θεσσαλο-
νίκης, που δόθηκαν στη µονή στο πλαίσιο της ανταλλαγής, έγιναν
µεζονέτες από εταιρεία στην οποία είχαν συµφέροντα συνεργά-
τες της Μονής Βατοπεδίου, η γνωστή «ΑΝΘΕΜΙΑΣ Α.Ε.». Τα Ολυ-
µπιακά Ακίνητα είχαν πουληθεί σε offshore εταιρεία. Στην έκταση

των οκτώ χιλιάδων εξακοσίων στρεµµάτων, που ήταν το κοινό-
χρηστο δάσος της Ουρανούπολης, παρά τις διαµαρτυρίες των
κατοίκων, αρχικά ετοιµάζονταν να κάνουν business plan. O Συ-
νασπισµός παλαιότερα και στη συνέχεια ο ΣΥΡΙΖΑ, αποκάλυψε,
κατήγγειλε και εναντιώθηκε στις απαράδεκτες αυτές µεθοδεύ-
σεις από την πρώτη στιγµή. Ήταν η πολιτική δύναµη και επί
µακρό χρόνο που µε συνεχείς ερωτήσεις αποκάλυψε πτυχές
αυτού του σκανδάλου, στάθηκε στο πλάι των πολιτών και των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, που θίγονταν άµεσα από
τις επιλογές αυτές.

Αυτό που θα πρέπει να πούµε είναι ότι το ΠΑΣΟΚ, εξαιρώντας
τεχνηέντως τους δικούς του Υπουργούς, δεν δίνει την εικόνα
µιας Κυβέρνησης που αποζητά την κάθαρση, άσχετα µε αυτά
που εξαγγέλλει. Πώς είναι δυνατόν επί ηµερών τότε ΠΑΣΟΚ οι
κύριοι ∆ρυς και Φωτιάδης να µην αντιδράσουν άµεσα και σθε-
ναρά, αλλά να διαχειριστούν χλιαρά την υπόθεση; Μετά την ανά-
ληψη της διακυβέρνησης από τη Νέα ∆ηµοκρατία, γιατί δεν
αναµόχλευσαν την πορεία του δικαστηρίου υπέρ του δηµοσίου
και σώπασαν; Ποιες οι δικές τους ευθύνες, παρά τις τυχόν πα-
ραγραφές; Το ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν τους ενέταξε στο πόρισµά του
για να θεωρήσει και ο ελληνικός λαός ότι αυτή η Κυβέρνηση, η
σοσιαλιστική Κυβέρνηση κατά τα άλλα, δεν νοµιµοποιεί πράξεις
κανενός πρώην Υπουργού και Υφυπουργού της;

Η παραλίµνια έκταση των είκοσι πέντε χιλιάδων στρεµµάτων
που διεκδίκησε η Μονή Βατοπεδίου περιλαµβάνει, όπως είπα και
πιο µπροστά, προστατευόµενες περιοχές, τη Συνθήκη Ραµσάρ,
αρχαιολογικούς τόπους, αγροτική έκταση, η οποία δόθηκε σε
ακτήµονες πριν από εβδοµήντα χρόνια. Οι αντιδράσεις των κα-
τοίκων της παραλίµνιας περιοχής της Βιστωνίδας ήταν η αφορµή
για να εκδοθεί κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονοµίας και Οικονοµικών
στις 26-7-2006, µε αριθµό πρωτοκόλλου 16651, η οποία αποφα-
σίζει να ανατεθεί στην ΚΕ∆ η διαδικασία ανταλλαγής προς τη
Μονή Βατοπεδίου µε διαθέσιµα κάθε µορφής εδαφοκάλυψης και
χρήσεων γης ακίνητα του δηµοσίου αρµοδιότητας του ΥΠΑΑΤ
εκτός των Νοµών Ξάνθης και Ροδόπης.

Το ΠΑΣΟΚ έχει πολύ µεγάλες ευθύνες, διότι το εν λόγω σκάν-
δαλο ξεκίνησε επί των ηµερών του και η πρώτη έγκριση του Γνω-
µοδοτικού Συµβουλίου ∆ηµοσίων Κτηµάτων και Ανταλλάξιµης
Περιουσίας έγινε αποδεκτή στις 18.7.2002 και επικυρώθηκε µε
απόφαση του τότε Υπουργού Οικονοµικών στις 5.8.2002 για την
παραίτηση του ελληνικού δηµοσίου από την παραπάνω έκταση.

Αυτό δείχνει πραγµατικά την πρόθεση που είχε η τότε κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ να µην αντισταθεί στα µεγάλα οικονοµικά συµ-
φέροντα της Μονής Βατοπεδίου. Τώρα βέβαια κατηγορεί µόνο
την τότε κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία ολοκλή-
ρωσε το έγκληµα σε βάρος δηµόσιας περιουσίας, αλλά και ολο-
κλήρου του ελληνικού λαού.

Περνώντας στην τότε κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας αυτό
που βλέπουµε να εξελίσσεται µε απίστευτη ταχύτητα είναι η ρα-
γδαία διευθέτηση των διεκδικούµενων εκτάσεων από τη µονή και
η λύση των ανταλλαγών, όταν οι αντιδράσεις των κατοίκων και
φορέων της περιοχής έγιναν εντονότερες και µιλάω για την αρ-
χική περίοδο που όλα εξελίσσονταν στους δύο Νοµούς Ξάνθης
και Ροδόπης.

Οι υποσχέσεις των πολιτικών παραγόντων της περιοχής για
αποµάκρυνση από τους Νοµούς Ξάνθης και Ροδόπης των παρα-
χωρούµενων εκτάσεων στη Μονή Βατοπεδίου κατεύνασε τα
πνεύµατα των κατοίκων και των αγροτών ειδικότερα –που ξαφ-
νικά οι περιουσίες τους θα έµεναν για τη συνέχιση της ζωής τους
και της αγροτικής τους δραστηριότητας στη Μονή Βατοπεδίου-
και αν βάλουµε όλες τις µέχρι τώρα ανακαλύψεις, θα σχηµατι-
στεί ένα παράξενο παζλ, του οποίου τα κοµµάτια συνεχώς συ-
µπληρώνονται από µαρτυρίες και έγγραφα που έρχονται στην
επιφάνεια.

Αν βεβαίως µιλήσω προσωπικά, θεωρώ ότι το συγκεκριµένο
σκάνδαλο µεθοδεύτηκε τόσο καλά στη διαχρονική του πορεία
που ίσως ενώ ξεκίνησε ως όχληση του Εφραίµ και της µονής για
διεκδικήσεις –αυτό που λέµε τελείως λαϊκά «ρίχνω άδεια, να
πιάσω γεµάτα»-, στην πορεία βρέθηκαν συνεργάτες πολιτικοί,
αλλά και οικονοµικοί παράγοντες του τόπου και όχι µόνο –αφού
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βλέπουµε εταιρείες ξένων συµφερόντων να εµπλέκονται- και βε-
βαίως η πλευρά του ελληνικού δηµοσίου µέσω των Υπουργείων,
µέσω του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους δεν στάθηκε σθε-
ναρά απέναντι στις παράλογες διεκδικήσεις της µονής και έτσι
έχουµε όλο αυτό το απίστευτο σκάνδαλο.

Όλα όσα προανέφερα και θα αναφερθεί επίσης και ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Θοδωρής ∆ρίτσας, είναι θέ-
µατα που πρέπει να εξετάσει η προκαταρκτική επιτροπή –διότι
είναι δεδοµένο ότι θα συσταθεί, αφού έχετε την πλειοψηφία, κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ- για περαιτέρω διερεύνηση των κυ-
ρίων Μπασιάκου, ∆ούκα, Κοντού, Βουλγαράκη, Κιλτίδη και
Ρουσόπουλου, Υπουργών και Υφυπουργών της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας των κυβερνήσεων από το 2004 έως το 2009 για απιστία κατά
του ελληνικού δηµοσίου.

Ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ θεωρούµε ότι η προ-
καταρκτική εξέταση βασίζεται στις εξεταστικές που έχουν διε-
ξαχθεί, σύµφωνα µε τις οποίες υπάρχουν θέµατα προς
περαιτέρω διερεύνηση των πολιτικών προσώπων που αναφέρει
η πρόταση του ΠΑΣΟΚ που όµως δεν έχει συµπεριλάβει και τους
δικούς της Υπουργούς τον κ. ∆ρυ και τον κ. Φωτιάδη.

Επειδή οι εξεταστικές επιτροπές αποδεικνύουν ότι οι πέντε
Υπουργοί, δύο του ΠΑΣΟΚ –∆ρυς, Φωτιάδης- και τρεις της Νέας
∆ηµοκρατίας –Μπασιάκος, ∆ούκας, Κοντός- έχουν βάλει την
υπογραφή τους σε έγγραφα που οδήγησαν οι µεν πρώτοι –∆ρυς
και Φωτιάδης- στην αποδοχή της διεκδίκησης των είκοσι πέντε χι-
λιάδων στρεµµάτων πέριξ της λίµνης Βιστωνίδας και οι άλλοι
τρεις για να προχωρήσουν οι ανταλλαγές ακινήτων προς όφε-
λος της µονής, θα έπρεπε και για τους πέντε, κύριε Υπουργέ, να
υπάρχει κοινή πρόταση για παραποµπή τους σε προκαταρκτική
εξέταση.

∆υστυχώς, το ΠΑΣΟΚ δεν το θέλησε και παραπέµπει µόνο
τους τρεις Υπουργούς της Νέας ∆ηµοκρατίας. Υπάρχουν και
άλλοι τρεις που παραπέµπονται βάσει της πρότασης του ΠΑΣΟΚ:
ο κ. Ρουσόπουλος για ηθική αυτουργία, οι κύριοι Βουλγαράκης
και Κιλτίδης για ειδικά ζητήµατα και για πράξεις και παραλείψεις
για το κατά πόσο συνδέονται µε το σκάνδαλο, για το οποίο θα
αποφανθεί η προκαταρκτική επιτροπή που θα συσταθεί.

Πάντως, θεωρούµε ότι δεν θα πρέπει να γίνονται κοµµατικοί
διαχωρισµοί, όταν υπάρχουν πιθανές ευθύνες και –γιατί όχι;- όλοι
να έρθουν, από τη στιγµή που εµπλέκονται τα ονόµατά τους και
ας αποδείξουν στην προκαταρκτική ότι τελικά δεν ήταν εµπλε-
κόµενοι.

Αλλά, τους καλούµε και θα πρέπει να έλθουν.
Και θα έπρεπε να έχετε καλέσει, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και τον κ.

∆ρυ και τον κ. Φωτιάδη για να είµαστε και να είστε αντικειµενικοί.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα ήθελα να ανακοι-

νώσω προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και ∆ικαιοσύ-
νης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Εποπτεία ιδιωτικής ασφάλισης, σύσταση εγγυητικού κε-
φαλαίου ιδιωτικής ασφάλισης ζωής, οργανισµοί αξιολόγησης πι-
στοληπτικής ικανότητας και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµικών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Νοµού Άρτης του ΠΑΣΟΚ, ο κ.

∆ηµήτριος Τσιρώνης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σηµερινή συζήτηση ει-

σερχόµαστε στην τελική φάση διερεύνησης του τεράστιου σκαν-
δάλου του Βατοπεδίου από το ελληνικό Κοινοβούλιο µε τη
συγκρότηση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διε-
ρεύνηση ενδεχόµενων ποινικών ευθυνών συναδέλφων µας που
διετέλεσαν Υπουργοί και Υφυπουργοί στις προηγούµενες Κυ-
βερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας του Κωνσταντίνου Καραµανλή.
Καλείται η Βουλή να αναζητήσει τις ποινικές ευθύνες όσων µε
τις πράξεις ή µε τις παραλείψεις τους δεν τίµησαν την εµπιστο-
σύνη του ελληνικού λαού, δεν τίµησαν τον όρκο που έδωσαν στο

Σύνταγµα και στους νόµους της πατρίδας µας.
Η Βουλή οφείλει να στείλει απόψε ένα ξεκάθαρο µήνυµα προς

τον ελληνικό λαό ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι, ότι δεν είµαστε δια-
τεθειµένοι να καλύψουµε κανέναν, να συγκαλύψουµε και να
«κουκουλώσουµε» παρανοµίες και ανοµίες πολιτικών προσώπων,
όσο ψηλά και αν βρίσκονται, όποιο αξίωµα και αν έχουν ή είχαν,
ότι δεν θα µείνουν ατιµώρητοι όσοι ευθύνονται για τη σήψη και
τη διαφθορά που έχει δηλητηριάσει το δηµόσιο βίο και την πολι-
τική ζωή του τόπου και έχει οδηγήσει σε µία πρωτόγνωρη και
πρωτοφανή κρίση το πολιτικό σύστηµα της χώρας, ότι η λύση
στην κρίση του πολιτικού συστήµατος δεν µπορεί παρά να προ-
έλθει από το υπάρχον πολιτικό σύστηµα, από τα θεσµοθετηµένα
όργανα της πολιτείας που έχουν τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση.

Η λύση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δοθεί από εδώ µέσα,
από το ελληνικό Κοινοβούλιο, από τη Βουλή των Ελλήνων, από
όλους εµάς. Η λύση θα δοθεί από την ελληνική δικαιοσύνη, αρκεί
να συλλάβουµε τα µηνύµατα της εποχής µας και να σταθούµε
στο ύψος των περιστάσεων και των απαιτήσεων του ελληνικού
λαού.

Να στείλουµε και ένα ακόµα µήνυµα απόψε από εδώ, από τη
Βουλή προς όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, ότι δεν µπο-
ρούν να αποτελέσουν υγιείς και δηµοκρατικές λύσεις στην κρίση
του πολιτικού συστήµατος πρόσωπα και οµάδες συµφερόντων
που αποτελούν µέρος ή και αιτία αυτής της κρίσης, ότι δεν µπο-
ρεί να αποτελέσει λύση για το πολιτικό µας σύστηµα η δηµιουρ-
γία νέων πολιτικών µορφωµάτων «Μπερλουσκονικού» τύπου, της
«βιτρίνας», της ανευθυνότητας και της διαφθοράς, ότι δεν µπο-
ρούν να εµφανίζονται ως αυτόκλητοι σωτήρες και να γίνονται τι-
µητές του πολιτικού συστήµατος πρόσωπα που τα ίδια είναι
βουτηγµένα µέχρι το λαιµό στα σκάνδαλα και τα οποία µετείχαν
ενεργά στο ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας και στο «ρε-
φάρισµα» του εθνικού πλούτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σε όλες τις πτέ-
ρυγες της Βουλής ότι πρέπει να ανταποκριθούµε στο βαρύ
χρέος, το καθήκον και την αποστολή που µας έχει αναθέσει ο ελ-
ληνικός λαός. ∆εν έχουµε κανένα περιθώριο να κάνουµε πίσω. Η
περαιτέρω διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών µελών της προη-
γούµενης κυβέρνησης για το σκάνδαλο του Βατοπεδίου δεν απο-
τελεί πράξη πολιτικής αντεκδίκησης ή ρεβανσισµού. Το αντίθετο.
Αποτελεί πράξη ευθύνης και συνέπειας, πράξη τιµής και αξιοπι-
στίας του πολιτικού κόσµου και της υπόληψής του.

Εµείς θα κάνουµε το χρέος µας και το καθήκον µας. Έχουµε
τη βούληση, ελπίζω και εσείς. Πάγια θέση του ΠΑΣΟΚ και του
Πρωθυπουργού της χώρας Γιώργου Παπανδρέου είναι «όλα στο
φως, καµµία συγκάλυψη». Έχουµε δεσµευθεί έναντι του ελληνι-
κού λαού για τη διαλεύκανση όλων των σκανδάλων και την από-
δοση των ευθυνών στα υπαίτια πολιτικά πρόσωπα.

Θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «µαχαίρι να φτάσει
ως το κόκαλο»; Θέλετε να φωτίσουµε το σκοτάδι και να έλθουν
όλα στο φως; Θέλετε, επιτέλους, κάποιοι να «ξεσκεπαστούν» και
να πληρώσουν; Εάν ναι, να προχωρήσουµε τότε, όπως πρότεινε
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, στη συγκρότηση Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης για το σκάνδαλο του Βατοπεδίου, σύµφωνα µε το
άρθρο 86, παράγραφος 3 του Συντάγµατος, που θα αποκαλύ-
πτει και δεν θα συγκαλύπτει τα γεγονότα και τα πρόσωπα, προ-
καταρκτική εξέταση που θα προχωρήσει µία σε βάθος έρευνα
για τα πολιτικά πρόσωπα που χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης,
σύµφωνα µε το πρόσφατο πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής
της Βουλής.

Προκαταρκτική εξέταση, λοιπόν, για να διερευνηθεί, για πα-
ράδειγµα, για ποιο λόγο η προηγούµενη κυβέρνηση παραιτήθηκε
από την έκδοση δικαστικής απόφασης µιας κερδισµένης δίκης
για το ελληνικό δηµόσιο, µε αποτέλεσµα η Μονή Βατοπεδίου,
ενώ δεν διέθετε νόµιµους τίτλους, να αποκτήσει κυριότητα της
λίµνης Βιστωνίδας και των παραλίµνιων εκτάσεων.

Πώς έγινε και το δηµόσιο, αµέσως µετά, προέβη σε ανταλλαγή
της λίµνης Βιστωνίδας µε ακίνητα-φιλέτα του ελληνικού δηµο-
σίου σε παραθαλάσσιες περιοχές, σε δάση, σε αρχαιολογικούς
χώρους κ.ο.κ.; Με ποιανού εντολή υπερεκτιµήθηκε η αξία της λί-
µνης Βιστωνίδας µέχρι και τετρακόσιες φορές πάνω, ενώ τα ακί-
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νητα που αντηλλάγησαν µε τη µονή υποεκτιµήθηκαν έως και
εκατό φορές κάτω; Ποιοι έδωσαν τις εντολές στην Κτηµατική
Εταιρεία του ∆ηµοσίου και στη Νοµαρχία Θεσσαλονίκης να γί-
νουν οι ανταλλαγές των ακινήτων µε τη µονή; Ποιος έδωσε την
εντολή για την πώληση του Ολυµπιακού Ακινήτου;

Πιστεύει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν ήξεραν
οι Υπουργοί τι υπέγραφαν, ότι δεν ήξεραν ποιες πράξεις είχαν
δυσµενές αποτέλεσµα για το ελληνικό δηµόσιο; Ποιος ήταν ο
ιθύνον νους της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας που συντό-
νιζε τότε αυτές τις ταχύτατες διαδικασίες ανταλλαγών, µε τις
οποίες ολοκληρώθηκαν δεκάδες ανταλλαγές ακινήτων µεταξύ
ελληνικού δηµοσίου και Μονής Βατοπεδίου; Ωσάν, δηλαδή, να
κινούσε τα νήµατα κάποιο αόρατο χέρι, κάποιος συντονιστής ή
εγκέφαλος, υψηλά ιστάµενος, δυνάµενος να κάµψει κάθε αντί-
σταση, ακόµα και Υπουργών ή Υφυπουργών.

Αλήθεια, ποιος ήταν ο ρόλος στο σκάνδαλο του Βατοπεδίου
του κ. Αγγέλου, του πρώην ∆ιευθυντή του πρωθυπουργικού γρα-
φείου και του Υπουργού Επικρατείας, του κ. Ρουσόπουλου;

Η διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, χρειάζεται για να µάθουµε ποια πολιτικά πρόσωπα
ωφελήθηκαν τα ίδια ή συνέβαλαν στον πλουτισµό άλλων. Ποιοι
ήταν οι αποδέκτες του πακτωλού των µετρητών που διακινήθη-
καν την επίµαχη περίοδο, των αναλήψεων µετρητών, 8 εκατοµ-
µυρίων, από τους λογαριασµούς της µονής και οκτακοσίων
σαράντα µία αναλήψεων µετρητών από τις συνδεδεµένες µε τη
µονή επιχειρήσεις άνω των 100.000 ευρώ, γεγονός που σηµαίνει
ότι τουλάχιστον πάνω από 85 εκατοµµύρια διακινήθηκαν µε ύπο-
πτο ή ελεγχόµενο τρόπο, χωρίς κανείς να γνωρίζει ποιοι ήταν οι
τελικοί αποδέκτες αυτών των χρηµάτων και για ποιο σκοπό χρη-
σιµοποιήθηκαν ή τι είδους ανάγκες κάλυψαν;

∆εν νοµίζετε ότι οφείλουµε να διενεργήσουµε προκαταρκτική
εξέταση για τις διαδροµές και τον προορισµό του χρήµατος;

Πού πήγαν τα λεφτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη λε-
ηλασία της δηµόσιας περιουσίας και του δηµόσιου πλούτου;
Ποιοι ήταν οι αποδέκτες του πακτωλού των χρηµάτων; Σε ποι-
ους διακινήθηκε το «µαύρο χρήµα»; Σε ποια χέρια έφτασαν οι
βαλίτσες; Σε ποιους λογαριασµούς ή τραπεζικές θυρίδες κατα-
τέθηκαν τα κλοπιµαία του ελληνικού δηµοσίου; Μέσω ποιων εται-
ρειών έγιναν οι συναλλαγές αυτές, εγχωρίων και εξωχωρίων
offshore εταιρειών; Ποια είναι τα ονόµατα των µετόχων αυτών
των εταιρειών; Ποια είναι η σχέση τους µε τους εµπλεκόµενους
στην υπόθεση; Ποιοι είναι οι αποδέκτες των ροών του «µαύρου
χρήµατος»; Αυτή η διαδροµή σχετίζεται µε τη µετατροπή τους
σε πολιτικό χρήµα; Πού βρίσκεται το πραγµατικό λογιστήριο της
Μονής Βατοπεδίου; Το ρωτάµε πάρα πολύ συχνά.

∆εν θα πρέπει να ολοκληρωθεί η διερεύνηση των λογαρια-
σµών που έχουν ανοίξει, από την Τράπεζα της Ελλάδος και τα
δεκαέξι ειδικά φορολογικά συνεργεία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών; ∆εν θα πρέπει να αναµένουµε το πόρισµα του Υπουργείου
Οικονοµικών, µε το οποίο θα προσδιορίζεται η ζηµία του ελληνι-
κού δηµοσίου από την υπόθεση του σκανδάλου του Βατοπεδίου;

Ο κατάλογος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των ερωτηµάτων
είναι ανεξάντλητος και συνεχώς µακραίνει. Η ατιµωρησία, όµως,
θα πρέπει επιτέλους να σταµατήσει. Σας καλώ όλους να υπερ-
ψηφίσετε την πρόταση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ για τη συγκρότηση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης για το σκάνδαλο του
Βατοπεδίου, για την περαιτέρω διερεύνηση της ενδεχόµενης τέ-
λεσης του αδικήµατος της απιστίας από τους τότε Υπουργούς
και Υφυπουργούς κ. Ευάγγελο Μπασιάκο, κ. Πέτρο ∆ούκα και κ.
Αλέξανδρο Κοντό, για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία των ίδιων
ως άνω Υπουργών και Υφυπουργών στις παράνοµες πράξεις των
εµπλεκοµένων στο σκάνδαλο υπηρεσιακών παραγόντων και λοι-
πών συµπραττόντων, για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος
της παράβασης καθήκοντος από τον τότε Υπουργό κ. Γεώργιο
Βουλγαράκη, για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της πα-
ράβασης καθήκοντος από τον τότε Υφυπουργό κ. Κωνσταντίνο
Κιλτίδη, για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία του τότε Υπουργού
Επικρατείας κ. Θόδωρου Ρουσόπουλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Απευθύνοµαι σε όλους τους συναδέλφους και περισσότερο

στους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επιθυµείτε να

καλύψετε ελεγχόµενες παραβατικές συµπεριφορές πρώην και
νυν συναδέλφων µας, Βουλευτών και Υπουργών, χάριν και µόνο
της κοµµατικής αλληλεγγύης; Αδυνατώ να πιστέψω ότι επιθυ-
µείτε την ατιµωρησία και τη διαιώνισή της. Ο πολιτικός κόσµος
από αυτή τη διαδικασία και τη δοκιµασία µόνο κερδισµένος µπο-
ρεί να βγει, πιο καθαρός στα µάτια της κοινωνίας και συνεπώς,
πιο ισχυρός. Ο πολιτικός κόσµος δεν έχει να φοβηθεί τίποτα,
όταν έρθουν όλα στο φως, όσο και αν µατώσει.

Είναι λοιπόν ζήτηµα τιµής για όλους µας, η αποκάλυψη της
αλήθειας και η αναζήτηση των ενδεχόµενων ποινικών ευθυνών
για όσους εµπλέκονται σ’ αυτό το τεράστιο σκάνδαλο του Βατο-
πεδίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τσιρώνη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ευριπί-
δης Στυλιανίδης.

ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Φοβούµαι κύριε Πρόεδρε, ότι κά-
ποιοι σήµερα εδώ ξέχασαν πλήρως την Αρχή ∆ιάκρισης των
Εξουσιών του Μοντεσκιέ και λειτουργούν σαν να είναι δικαστική
εξουσία, ξεχνώντας ότι είναι µέλη του Νοµοθετικού Σώµατος.
Αλλά ξέρετε και στη ζωή και στην πολιτική, τη µάσκα κανείς δεν
µπορεί να τη φοράει επ’ άπειρον, τη φορά στιγµιαία για να κρύ-
ψει το πρόσωπο του. Έρχεται η ώρα όµως, που αποδεικνύεται
ότι το ψέµα έχει κοντά πόδια και ότι η αλήθεια είναι ανίκητη. Νο-
µίζω ότι σε µια τέτοια στιγµή βρισκόµαστε.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ επιδίωξε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να συνθλίψει το ηθικό πλεονέκτηµα της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, επιδίωξε πάρα πολλές φορές µε απρόσφορες απόπειρες,
να χτυπήσει ευθέως το πρόσωπο του τέως Πρωθυπουργού, του
Κώστα Καραµανλή θεωρώντας ότι έτσι µπορεί να καταλάβει την
εξουσία. Έβαλε προεκλογικά το δίληµµα «σοσιαλισµός ή βαρ-
βαρότητα». ∆εν χρειάστηκαν ούτε εννέα µήνες, για να επιτύχει
την ταύτιση του σοσιαλισµού µε τη βαρβαρότητα.

Στήριξε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ την εκλογή της πάνω σε δύο
πυλώνες. Ο ένας ήταν ο πυλώνας που έλεγε: «λεφτά υπάρχουν»
και ο δεύτερος ήταν ο εγκλωβισµός του δηµοσίου πολιτικού δια-
λόγου στη σκανδαλοθηρία, στη σκανδαλολογία και στις ατέρµο-
νες εξεταστικές επιτροπές, όχι για τη διερεύνηση της αλήθειας,
αλλά για την εκποµπή συκοφαντιών, κατηγοριών, για µία άγονη
αντιπαράθεση ώστε να µην κοιτά ο κόσµος τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει κα να µην διαπιστώνει καθηµερινά την ανεπάρκεια
αυτής της Κυβέρνησης να δώσει απαντήσεις και λύσεις σ’ αυτά
τα προβλήµατα. Αυτό βιώνουµε σήµερα.

Αιφνιδιάζει η Κυβέρνηση τους εργαζόµενους και τους συντα-
ξιούχους, πλήττει τα µεσαία και φτωχά εισοδήµατα, στεγνώνει
από ρευστότητα την αγορά, αποτρέπει κάθε νέα επένδυση µε
την πολιτική της, ενθαρρύνει τη ροή χρήµατος στο εξωτερικό,
παρουσιάζοντας την Ελλάδα ως Τιτανικό και λέγοντας, διά των
αρµοδίων Υπουργών ότι θα φορολογήσει τις καταθέσεις, εκτι-
νάσσει την ανεργία οδηγώντας σε ψυχολογικά αδιέξοδα τα νέα
Ελληνόπουλα και εφαρµόζει ένα µείγµα πολιτικής το οποίο ισχυ-
ρίζεται ότι της υποδείχθηκε από το µηχανισµό στήριξης. Μα,
προχθές ακούσαµε τη συνέντευξη του κ. Στρος Καν να λέει ότι:
«εγώ είπα τους στόχους, δεν είπα τη µέθοδο».

Μιλά -αν θέλετε για αυτά τα ζητήµατα- και ένα κοµµάτι της
Ελάσσονος Αντιπολίτευσης σαν να µην ψήφισε αυτήν την πολι-
τική, προσπαθώντας σήµερα να αποποιηθεί τις ευθύνες, γιατί και
αυτό βρίσκεται αντιµέτωπο µε τη λαϊκή οργή.

Η ίδια η Κυβέρνηση όµως αποφάσισε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αυτήν την πολιτική, την ταύτιση του σοσιαλισµού µε τη
βαρβαρότητα. Και βεβαίως τώρα, επειδή δεν µπορεί να δώσει
απαντήσεις στα καθηµερινά ερωτήµατα των πολιτών, τι κάνει;
Συκοφαντεί στο εξωτερικό τη χώρα µας και αµαυρώνει, κατά τη
δική της εκτίµηση, τη διαδροµή της προηγούµενης κυβέρνησης
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Παραβιάζει βασικές αρχές του δικαίου
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και θίγει στο σκληρό τους πυρήνα τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
ενοχοποιεί ανθρώπους και Υπουργούς, χωρίς να έχει πληρότητα
στοιχείων ούτε καν αποχρώσες ενδείξεις, αποπροσανατολίζει
την κοινή γνώµη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, οι εκπρόσωποι της Νέας
∆ηµοκρατίας στην εξεταστική επιτροπή, είχαµε εντολή από τις
συνειδήσεις µας και από το νέο Πρόεδρο µας κ. Αντώνη Σαµαρά
να αναζητήσουµε την αλήθεια. Και θέσαµε δύο εύλογα ερωτή-
µατα προς την Κυβέρνηση. Ποιοι είναι οι λόγοι, της εκ νέου συ-
στάσεως της εξεταστικής επιτροπής και δεν πήγαινε αυτή η
διαδικασία κατευθείαν από το πόρισµα της προηγούµενης εξε-
ταστικής;

Μας είπατε εύλογα ότι πρέπει να διερευνήσουµε δύο νέα στοι-
χεία τότε. Πρέπει να αποτιµήσουµε εκ νέου τις αντικειµενικές
αξίες των ακινήτων για να διαπιστώσουµε αν υπάρχουν υπερκο-
στολογήσεις ή υποτιµολογήσεις αξιών και πρέπει, βεβαίως, να
ερευνήσουµε και τη διαδροµή του µαύρου χρήµατος.

Τι από τα δύο κάνατε; ∆εν κάνατε τίποτα από τα δύο, απολύ-
τως τίποτα από τα δύο. Και λέτε ότι αυτά θα γίνουν τώρα, για να
κρατάτε όµηρο την Αντιπολίτευση, γιατί δεν µπορείτε να απα-
ντήσετε πολιτικά. Αποπροσανατολίζετε την προσοχή του κόσµου
από τα προβλήµατα και λέτε µονίµως ότι για όλα φταίνε οι άλλοι.
∆εν είστε έτοιµοι να δώσετε απαντήσεις.

∆εν δώσατε απάντηση για το µαύρο χρήµα και το πολιτικό, αν
υπάρχει, και σε ποιους πήγε. ∆ώδεκα ανεξερεύνητες off-shore.
Κύριε συνάδελφε, ρωτάτε. Είστε Κυβέρνηση τώρα. Ρωτούσατε
όταν ήσασταν αντιπολίτευση. Ακόµα θα ρωτάτε; Έπρεπε τώρα
να µας πείτε τις διαδροµές του χρήµατος. Γιατί ανοίχτηκαν µόνο
χίλιες εξακόσιες πράξεις από τις επτά χιλιάδες; Γιατί δεν διε-
ρευνήθηκαν οι δώδεκα offshore; Τώρα ρωτούµε εµείς, όµως, ως
αντιπολίτευση, που σας είπαµε από την αρχή «όλα στο φώς», «να
πούµε την αλήθεια». Για ποιο λόγο δεν ψάχνετε το µετοχικό κε-
φάλαιο των off-shore; Γιατί καλύπτετε την «TORKASO»;

Όσο ψάχνετε, σκοντάφτετε σε δικά σας πρόσωπα. Αυτό είναι
που σας ενοχλεί. Και όσο διερευνούµε στη ρίζα την υπόθεση
αυτή, τόσο διαπιστώνουµε ότι οι εµπλοκές της δικής σας Κυ-
βέρνησης ήταν περισσότερες, διότι τότε δηµιουργήθηκε αυτή η
υπόθεση. Μην κατηγορείτε, λοιπόν, εµάς γι’ αυτό.

Η δική µας Κυβέρνηση είχε ένα δίληµµα: να πληρώσει τη µονή
για να φύγει το Βατοπέδι από τη λίµνη ή να προχωρήσει στις νό-
µιµες διαδικασίες ανταλλαγών. Τώρα, αν υπάρχουν παρανοµίες
στις ανταλλαγές, αυτό θα το κρίνει, βεβαίως, η δικαιοσύνη. Τότε
θα διαπιστωθεί και βεβαίως θα τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι. Αλλά
εσείς κατηγορείτε µε περισσή ευκολία και δεν αντιλαµβάνεστε
ότι αυτές οι υποθέσεις είναι µπούµερανγκ.

Εµάς δεν µας τροµάζει η αλήθεια, για να τα λέµε εδώ καθαρά
τώρα, να την ψάξουµε µέχρι τέλους. Μας αγανακτεί, όµως, η αδι-
κία. Μας θυµώνει το γεγονός ότι δεν διστάζετε να κρατάτε οµή-
ρους αυτού του διαλόγου ανθρώπους και όλο το πολιτικό
σύστηµα, γιατί εσείς έχετε την αδυναµία να δώσετε λύσεις και
απαντήσεις στα προβλήµατα. Μας εξοργίζει η συκοφαντία και
µας κινητοποιεί η προπαγάνδα σας, µια προπαγάνδα που µονί-
µως, συστηµατικά προσπαθεί να αποπροσανατολίσει το δηµόσιο
διάλογο από τα προβλήµατα των πολιτών.

Ένα πράγµα, όµως, δεν έχετε καταλάβει. Ότι ο σοφός αυτός
λαός, που την προηγούµενη φορά επιτύχατε να τον παραπλανή-
σετε, γνωρίζει τις µεγάλες αλήθειες. Και µια από τις αλήθειες
που γνωρίζει και υποστηρίζει είναι ότι «όποιος σκάβει το λάκκο
του αλλουνού, πέφτει ο ίδιος µέσα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης ∆ηµητρουλόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ∆ΗΜΗΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε µια πολιτική περίοδο,

µια εθνική συγκυρία κατά την οποία οι πολίτες έχουν επικεντρω-
θεί στην ουσία των πραγµάτων, στην αλήθεια των πολιτικών, στα
αποτελέσµατα και όχι στις προθέσεις µας.

Το σκάνδαλο του Βατοπεδίου δεν είναι µόνο οικονοµικό, είναι
πρωτίστως σκάνδαλο πολιτικό και ηθικό. Το γεγονός ότι µια σε-
βαστή µονή µετατράπηκε σε διαµεσολαβητή µετατροπής της δη-

µόσιας περιουσίας σε ρευστό χρήµα υπέρ κάποιων, έθιξε βά-
ναυσα το σύνολο των αξιακών δεδοµένων της κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πτώση και του απώτατου
ορίου νοµιµότητας και ηθικής, οδήγησε -ως θρυαλλίδα- στην
έκρηξη της αναξιοπιστίας του πολιτικού µας συστήµατος, πε-
ρισσότερο από οποιοδήποτε άλλο σκάνδαλο. Γιατί εδώ δεν εί-
χαµε µια ευθεία διαπλοκή επιχειρηµατιών και πολιτικών, οπότε
να µιλάµε για ένα ακόµη σκάνδαλο χρηµατισµού. Εδώ είχαµε µια
τριγωνική σχέση, µε εµπλοκή του πλέον απρόσβλητου, έως
τώρα, κοινωνικού εθνικού θεσµού, δηλαδή της ιεροσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εποχή της υποκρισίας έχει πα-
ρέλθει οριστικά και αµετάκλητα. Η πρόσκρουση του έθνους στο
παγόβουνο των σκανδάλων και συνακόλουθα της λεηλασίας του
δηµόσιου χρήµατος, µας υποχρεώνει να πούµε πολλές και σκλη-
ρές αλήθειες. Αδυσώπητες αλήθειες, αλλά αναγκαίες.

Η εξεταστική επιτροπή µπήκε στο λαβύρινθο του σκανδάλου,
κρατώντας τον µίτο της Αριάδνης. Το µόνο δρόµο να ξαναβρεί
την έξοδο προς την κοινωνία. Τον µίτο της ειλικρίνειας και της
αδιαπραγµάτευτης έρευνας.

Είναι δυνατόν να λυτρωθούν η δηµόσια ζωή και ο πολιτικός κό-
σµος από το άγος αν δεν φονεύσουµε τον Μινώταυρο; ∆ηλαδή
την πολιτική ευθύνη διαχείρισης, οργάνωσης, συνενοχής και
εκτέλεσης του σκανδάλου;

Με αυτόν τον τρόπο, ολοκληρώνοντας τη θεσµική µας απο-
στολή, θα λυτρώσουµε και τους εµπλεκόµενους. Αν είναι αθώοι,
θα αποδειχθεί. Αν είναι ένοχοι, θα τιµωρηθούν. Η κοινωνία, όµως,
δεν µπορεί να µας υποδεχθεί και αποδεχθεί ξανά αν δεν φονεύ-
σουµε τον Μινώταυρο. Εάν, όπως λέει και ο λαός, τα κουκουλώ-
σουµε, θα ρωτήσει κανείς «τι να κουκουλώσουµε;». Και βέβαια
θα µπορούσαµε να του πούµε «αυτά που βρήκαµε στην εξετα-
στική επιτροπή».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε να ισχυριστεί κά-
ποιος ότι ένα τέτοιο σκάνδαλο είναι έργο ενός ανδρός ή µιας
αρχής; Και θα µπορούσε κανείς να πιστέψει αυτό τον ισχυρισµό,
αν δεν είχε προηγηθεί το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής;
Ένα πόρισµα το οποίο αποδεικνύει, πέραν πάσης λογικής αµφι-
βολίας, ότι πρόκειται για ένα έργο πολλών ανδρών και µιας πα-
νταχού παρούσης αρχής. Αφορά στην κοινή λογική όλων µας το
γεγονός ότι τόσοι πολλοί αρµόδιοι και συναρµόδιοι δεν θα µπο-
ρούσαν ποτέ να εξυφάνουν και να εκτελέσουν µια τόσο περί-
πλοκη υπεξαίρεση αν δεν συντονίζονταν, δεν καθοδηγούνταν και
δεν καλύπτονταν από ένα ενιαίο κέντρο επιχειρήσεων.

Το σκάνδαλο του Βατοπεδίου είναι τέκνο της κυβερνητικής
αντίληψης Καραµανλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και µιας πα-
ρέας συµφερόντων που διαχειρίστηκε τις τύχες της Ελλάδας
σαν ιδιωτική υπόθεση. Είναι σκάνδαλο γέννηµα της αυλής των
θαυµάτων, που είχε κατορθώσει επί πέντε χρόνια µε κατάχρηση
της επικοινωνίας, να διαστρέφει την αλήθεια και να αποκρύπτει
συστηµατικά έργα και ηµέρες ανθρώπων που διενεργούσαν αδι-
κήµατα του κοινού Ποινικού ∆ικαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε διαφορετικό βαθµό, αλλά µε
την ίδια αρνητική επίπτωση στο δηµόσιο συµφέρον, οι ευθύνες
των εµπλεκοµένων προσώπων είναι και υπαρκτές και απαρά-
γραπτες. Το πού θα οδηγήσει ο εντοπισµός τους, είναι έργο της
δικαιοσύνης. Το ποιες ευθύνες, όµως, πρέπει να εντοπιστούν,
είναι έργο δικό µας και περνά µέσα από τη σύσταση της προα-
νακριτικής επιτροπής.

Μια υπουργική απόφαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
είναι θέσφατο, ούτε ιερός και απαραβίαστος κανόνας, ακόµη και
για τον ίδιο τον Υπουργό που την υπέγραψε. Σε κάθε πράξη που
υπεγράφη, υπήρξε ο ίδιος παρανοµαστής: η αυλή των θαυµά-
των του Μεγάρου Μαξίµου. Όποιος κι αν ήταν ο Υπουργός, το
σκάνδαλο προχωρούσε. Και όποιος κι αν ήταν υπηρεσιακός πα-
ράγοντας, απλά συµφωνούσε.

Ποιο ήταν το αόρατο χέρι; Ποια ήταν η πανίσχυρη δύναµη που
κατέστησε µονόδροµο τη µετατροπή της δηµόσιας περιουσίας
σε ιδιωτικές καταθέσεις; Ποιες είναι εκείνες οι δυνάµεις που κα-
θήλωσαν µια ολόκληρη χώρα και την έκαναν θεατή παρανοµιών;
Αυτά θα τα φέρει στο φως, µπορεί να τα φέρει στο φως, µόνο η
προανακριτική επιτροπή.

Είναι καθήκον µας, λοιπόν, να αποδώσουµε ευθύνες και να
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διαφυλάξουµε την τιµή του πολιτικού κόσµου. Ο δηµόσιος πλού-
τος δεν είναι ανοχύρωτη πολιτεία. Η Ελλάδα πρέπει να µπει –και
είµαι σίγουρος ότι θα µπει- σε µια νέα εποχή σε όλα τα επίπεδα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έκπληξη
άκουσα προηγουµένως –και βέβαια για µια ακόµη φορά επανα-
λήφθηκε- η προσπάθεια µεταφοράς ευθυνών από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία προκειµένου να εξισορροπήσει τα πράγµατα και µιας
πολιτικής ίσων αποστάσεων από το ΚΚΕ και το ΣΥΡΙΖΑ για τα
γνωστά µικροκοµµατικά τους οφέλη.

Είναι δυνατόν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα να ακούγονται από-
ψεις σαν αυτές ότι ο ∆ρυς και ο Φωτιάδης δηµιούργησαν το νο-
µικό καθεστώς πάνω στο οποίο πάτησε στη συνέχεια η Νέα
∆ηµοκρατία και ολοκλήρωσε το έγκληµα, το σκάνδαλο; Μα, είναι
γνωστό σε όλους εσάς, τους περισσότερους που είστε νοµικοί,
ότι οι υπουργικές αποφάσεις είναι διοικητικές πράξεις που δεν
δηµιουργούν νόµιµο έρεισµα, που δεν παράγουν ιδιοκτησιακό
καθεστώς. Οι ιδιοκτησίες κατοχυρώνονται µε τρεις τρόπους και
τα είπαµε και την προηγούµενη φορά. Οι ιδιοκτησίες κατοχυρώ-
νονται µε συµβόλαια, µε δικαστικές αποφάσεις και µε νόµους. Οι
υπουργικές αποφάσεις δεν δηµιουργούν τίτλους ιδιοκτησίας. Γι’
αυτό και δεν µετεγγράφονται στα υποθηκοφυλακεία, όπως και
δεν µετεγγράφησαν κι αυτές, ∆ρυ και Φωτιάδη, στο Υποθηκο-
φυλακείο της Ξάνθης, απλά στο περιθώριο του βιβλίου ενεγρά-
φησαν.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει µε
σαφήνεια άπαντες να ξεκαθαρίσουµε ποιο είναι το σκάνδαλο.
Ανέφερα στην προηγούµενη Ολοµέλεια ότι το σκάνδαλο έχει και
ορισµό και πραγµατοποιήθηκε σε συγκεκριµένο χώρο και χρόνο.
Ο ορισµός του είναι ένας και σαφής. Το σκάνδαλο του Βατοπε-
δίου είναι η διαδικασία εκείνη κατά την οποία η κυβέρνηση του
Κώστα Καραµανλή αποφάσισε να ανταλλάξει δηµόσια, κρατική
περιουσία µε την περιουσία κάποιου άλλου που δεν την είχε, εν
προκειµένω της Μονής. ∆εν είναι αυτό το σκάνδαλο; Για άλλο
πράγµα µιλάµε; ∆εν είναι η απόφαση της τότε κυβέρνησης Κα-
ραµανλή να ανταλλάξει δηµόσια περιουσία µε την περιουσία της
µονής που και αυτή ήταν δηµόσια; Εάν δεν είναι αυτό το σκάν-
δαλο, γιατί κουβεντιάζαµε τόσο καιρό στις εξεταστικές επιτρο-
πές, γιατί συζητούσε η κοινωνία της χώρας µας τα προηγούµενα
χρόνια;

Έτσι, λοιπόν, όταν η Μονή Βατοπεδίου διαπίστωσε ότι οι
υπουργικές αποφάσεις ∆ρυ και Φωτιάδη -που κακώς υπογρά-
φτηκαν και γι’ αυτό τους επιρρίπτουµε και τις σχετικές πολιτικές
ευθύνες- δεν δηµιουργούν τίτλους ιδιοκτησίας, απλά κατέφυγε
στο δικαστήριο της Ροδόπης καταθέτοντας αγωγή εναντίον του
δηµοσίου, προκειµένου να διεκδικήσει την κυριότητα των ακινή-
των. Μία απόφαση –του δικαστηρίου- την οποία η Νέα ∆ηµο-
κρατία προσπάθησε µε χίλιους τρόπους να την ακυρώσει και
τελικά τα κατάφερε. Ακύρωσε αυτήν την απόφαση, διότι ήξερε
ότι ήταν υπέρ του δηµοσίου.

Από εκεί και πέρα, το σκάνδαλο αυτό πραγµατοποιήθηκε
στους συγκεκριµένους χώρους και χρόνους που είναι γνωστοί.
Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών και στο Υπουργείο Εργασίας τυπικά, ουσιαστικά στο Μέγαρο
Μαξίµου. Ο δε χρόνος: Η πρώτη υπουργική απόφαση Μπασιά-
κου και έπονται όλες οι άλλες υπουργικές αποφάσεις.

Άκουσα, επίσης, προηγουµένως -και τελειώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- από τον αγαπητό συνάδελφο κ. Στυλιανίδη ότι εάν
υπάρχουν παρανοµίες στις ανταλλαγές, αυτές θα διερευνηθούν,
θα φανούν και θα τις δούµε. Μα, οι ίδιες οι ανταλλαγές είναι στην
ουσία οι παρανοµίες, δηλαδή το σκάνδαλο. Αυτό θα κουβεντιά-
σουµε πάλι; Άλλα θα πρέπει να εξεταστούν πλέον στην προανα-
κριτική επιτροπή.

Και λέγεται και ακούγεται και σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα –αν
είναι δυνατόν!- ότι είναι ευθύνη του σηµερινού Υπουργού Οικο-
νοµίας το ότι δεν απεδέχθη την τότε πρόταση -κατά πλειοψηφία-
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για την αποδοχή της επι-
στολής της Μονής Βατοπεδίου, προκειµένου να επανέλθουν τα
ακίνητα. Είναι δυνατόν ένας Υπουργός –το έκανε ο κ. Παπαθα-
νασίου, ο προηγούµενος Υπουργός, ευτυχώς που το ακύρωσε ο
κ. Παπακωνσταντίνου- να αποδεχθεί την πρόταση της µονής, δη-
λαδή µία διαδικασία «αντίστροφης ανταλλαγής», όπου η µονή

λέει: «Πάρε αυτά που µου έδωσες, δώσε µου αυτά που σου
έδωσα», δηλαδή να αποδεχθεί το ελληνικό κράτος ότι αυτά που
η µονή έλεγε ότι είναι δικά της είναι πράγµατι δικά της και όχι
του δηµοσίου;

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία θα
µας κρίνει για το εάν θα συµπεριφερθούµε σαν καλεσµένοι σε
µία γιορτή συγκάλυψης ή εάν θα συµπεριφερθούµε σαν εντολο-
δόχοι ενός λαού που δεν φταίει σε τίποτε και πληρώνει τα πάντα.
Οι πολίτες µάς κοιτούν και αναρωτιούνται εάν διαφέρουµε. Οι
πολίτες µάς κοιτούν και απαιτούν να αποδώσουµε δικαιοσύνη.

Και εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας κοιτώ και είµαι σί-
γουρος ότι και διαφέρουµε και θα αποδώσουµε δικαιοσύνη ψη-
φίζοντας τη σύσταση της προανακριτικής επιτροπής.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελίζα Βόζεµπεργκ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας αρέσει η εικόνα που έχουµε
σήµερα στην Αίθουσα; Η συµµετοχή αυτή, φαντάζοµαι, δεν ικα-
νοποιεί κανέναν –και αναφέροµαι σε όλες τις πτέρυγες. Και το
λέω µετά λόγου γνώσεως, διότι ο κόσµος έχει κουραστεί να επα-
ναλαµβάνεται ξανά και ξανά η συζήτηση για την υπόθεση διε-
ρεύνησης ευθυνών στο Βατοπέδι.

Και η συµµετοχή εδώ δεν υπάρχει, διότι όλοι γνωρίζουµε γιατί
βρισκόµαστε εδώ σήµερα. Πρέπει να ξεκινήσουµε υπενθυµίζο-
ντας στον ελληνικό λαό που µας βλέπει ότι δεν θα βρισκόµασταν
σε αυτήΝ την Αίθουσα, εάν δεν υπήρχαν τρία πρόσωπα.

Τα δύο είναι ο κ. ∆ρυς και ο κ. Φωτιάδης, που ξεκίνησαν να
αναγνωρίζουν δικαιώµατα υπέρ της µονής στη λίµνη και τις πα-
ραλίµνιες εκτάσεις. Το τρίτο πρόσωπο είναι ο Εισαγγελέας κ. Σα-
νιδάς, ο οποίος ανέσυρε την υπόθεση από το αρχείο, στο οποίο
την είχαν θέσει τέσσερις εισαγγελικοί λειτουργοί, δύο πρωτο-
βάθµιοι και δύο εισαγγελείς εφετών. Αν δεν υπήρχαν, λοιπόν,
αυτά τα πρόσωπα, δεν θα συζητούσαµε εµείς σήµερα.

Έρχεστε και ζητάτε µε µια πρόταση, η οποία είναι ένα κακέ-
κτυπο βουλεύµατος παραπεµπτικού, τη σύσταση Ειδικής Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής, προκειµένου να διεξαχθεί προκα-
ταρκτική εξέταση για ευθύνες πολιτικών σας αντιπάλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, θα ήσασταν ειλι-
κρινείς να λέγατε ότι οι κύριοι ∆ρυς και Φωτιάδης ξεκίνησαν
αυτήν την υπόθεση, εκδίδοντας υπουργικές αποφάσεις µετά
σύµφωνης γνώµης αποφάσεων του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Όχι µόνο δεν το είπατε σε επίπεδο ποινικών ευθυνών
– και ορθώς δεν το είπατε και θα σας πω µετά γιατί – αλλά δεν
είχατε το θάρρος κατά το πρώτο πόρισµα να αναγνωρίσετε ούτε
πολιτικές ευθύνες.

Και διερωτώµαι ρητορικά: τι προέκυψε ξαφνικά στο δεύτερο
πόρισµα και θυµηθήκατε τον κ. ∆ρυ και Φωτιάδη; Ξέρετε γιατί
τους θυµηθήκατε; Για να πείτε στον ελληνικό λαό ότι ήταν και
δύο δικοί µας, αλλά δεν έβλαψαν το ελληνικό δηµόσιο. Το έβλα-
ψαν οι έξι της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Και έρχεστε σήµερα, µε ένα βούλευµα – βούλευµα θα το λέω
εγώ, εκτός εισαγωγικών – κακέκτυπο βουλεύµατος, το οποίο
ζητά διερεύνηση για προκαταρκτική εξέταση µε δύο πολύ ση-
µαντικές αξιόποινες πράξεις: απιστία, παράβαση καθήκοντος και
ηθική αυτουργία σε αυτά τα αδικήµατα.

Επειδή µας ακούει ο ελληνικός λαός, θα είµαι λαϊκή και συ-
γκεκριµένη. Ξέρετε τι λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τι
θα ψηφίσετε ή τι καλείστε να ψηφίσετε και µε το χέρι στην καρ-
διά και στη συνείδηση και στο µυαλό; Ότι οι συνάδελφοί σας
πρώην και νυν, οι πρώην Υπουργοί της Νέας ∆ηµοκρατίας γνώ-
ριζαν και επεδίωκαν τη βλάβη του ελληνικού δηµοσίου.

Προσέξτε τη διαφορά: µε ένα νόµο τον οποίο ψηφίσατε εσείς.
Και τον ψηφίσατε προκειµένου να απαλλάξετε σε δεύτερο βαθµό
τους διοικητές των ∆ΕΚΟ στο σκάνδαλο Κοσκωτά, που είχαν κα-
ταδικαστεί µε ενδεχόµενο δόλο, δηλαδή ότι µπορεί να γνώριζαν
τη ζηµιά που θα υπήρχε στο δηµόσιο και το αποδέχθηκαν

Λέτε λοιπόν, εσείς ότι οι συνάδελφοί σας γνώριζαν ότι µε τις
υπουργικές αποφάσεις -σε αποφάσεις των γνωµοδοτικών συµ-
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βουλίων, που είναι θεσµοθετηµένες- επέρχεται κατ’ ανάγκη
βλάβη του ελληνικού δηµοσίου και το επιδιώκουν. Θέλουν, δη-
λαδή, να βλάψουν το ελληνικό δηµόσιο.

Και όχι µόνο αυτό, λέτε και κάτι άλλο: ότι εκείνους για τους
οποίους ζητείται διερεύνηση για ηθική αυτουργία, προκάλεσαν
σε όργανα της διοίκησης την απόφαση συνειδητά να βλάψουν
το ελληνικό δηµόσιο.

Και το λέτε χωρίς να σκέφτεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
– και παίρνω αφορµή από τη φράση του εκλεκτού συναδέλφου
κ. Ντίνου Ρόβλια ότι είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο της Μετα-
πολίτευσης – ότι είναι η µοναδική υπόθεση στην οποία δεν έχει
βρεθεί πολιτικό χρήµα. Μιλάτε για βλάβη του ελληνικού δηµο-
σίου χωρίς πολιτικό χρήµα; Είναι αυτός ο ρόλος µας; Αν υπάρ-
χει βλάβη του ελληνικού δηµοσίου, το διερευνά η τακτική
δικαιοσύνη. Εµείς άλλο ρόλο έχουµε εδώ.

Για τις ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων, πρέπει να
πούµε ότι τα «πιάσανε», για να µιλάµε µε τη γλώσσα της πιάτσας.
Και αυτό το οποίο θέλει ο ελληνικός λαός είναι να µπουν στη φυ-
λακή οι κλέφτες. Γνωρίζετε στην υπόθεση του Βατοπεδίου κλέ-
φτες ή εγώ ήµουν σε άλλη εξεταστική επιτροπή και δεν τους
ανακάλυψα;

Για το γεγονός ότι δεν άνοιξαν λογαριασµοί φταίνε Υπουργοί
της Νέας ∆ηµοκρατίας Οικονοµίας και Οικονοµικών, για τους
οποίους είχατε πει ότι είναι εκτεθειµένη η Κυβέρνηση και ότι επι-
χειρούν τη συγκάλυψη; Και δεν φταίει το Υπουργείο Οικονοµι-
κών σήµερα για το ότι δεν άνοιξαν οι λογαριασµοί ή η Τράπεζα
της Ελλάδος, που µας λέει ότι δεν υπάρχει περίπτωση να ανοί-
ξουν;

Το πολιτικό χρήµα είναι στις τσέπες του κ. Πάπιστα ή του κ.
Άθου Κοιρανίδη; Ήξερε τον κ. Πάπιστα κανένας από τους Υπουρ-
γούς της Νέας ∆ηµοκρατίας; Ή µήπως κάποιο πρωτοκλασάτο
στέλεχος δικό σας, που δεν θέλω να το ονοµάσω; Ήξερε τον κ.
Σαχπατζίδη κανένας από τους Υπουργούς της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας; Ή κάποιο πρωτοκλασάτο στέλεχος δικό σας, το οποίο
µπήκε µε κάποια αστική κατάσταση στην πολιτική και σήµερα
ανακαλύπτουµε τη µία µετά την άλλη υπεράκτιες εταιρείες, στις
οποίες αθροίζονται τα χρήµατά του και η τεράστια ακίνητη περι-
ουσία του και δεν θέλω να τον ονοµάσω;

Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όταν µιλάµε για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
και για αναζήτηση ποινικών ευθυνών για συναδέλφους µας. ∆ιότι
όταν αυτήν τη στιγµή βγείτε στον ελληνικό λαό και πείτε ότι το
διαλευκάνατε, την επόµενη µέρα τι θα του πείτε, όταν τα Συµ-
βούλια θέσουν αυτήν την υπόθεση στο αρχείο, είτε γιατί θεωρή-
σουν ότι αν διεπράχθησαν αξιόποινες πράξεις –που δεν
απεδείχθη – έχουν παραγραφεί ή ότι δεν διεπράχθησαν; Απλώς
θέλετε να τους έχετε σε οµηρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για δύο λόγους συζητάµε σή-
µερα. ∆ύο λόγοι ενσωµατώνονται, ενσαρκώνονται και συµπυ-
κνώνονται στη σκοπιµότητά σας:

Ο ένας λόγος είναι να αποκατευθυνθεί λίγο η κοινή γνώµη από
τα πολύ οδυνηρά µέτρα που παίρνετε σε βάρος του ελληνικού
λαού, στo πλαίσιo του ασφαλιστικού και του εργασιακού που έρ-
χεται. Αυτός είναι ο πρώτος λόγος. ∆εν το πετυχαίνετε όµως,
γιατί ευτυχώς τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας µε τον ελληνικό
λαό, έστω και αν έχουν έναν αλληθωρισµό προς τη δική σας την
παράταξη, δεν µπορούν να αποφύγουν τα µέτρα που έρχονται.
Ακόµα και δηµοσιογράφοι που είναι δεδοµένη η πολιτική τους
κατεύθυνση λένε «δεν µπορείτε να πάρετε άλλα µέτρα. Φτάνει.
∆εν πάει άλλο».

Ο δεύτερος σκοπός σας είναι γιατί έχετε ζηλέψει το ρόλο του
Ντι Πιέτρο. Και πρέπει να πείτε στον ελληνικό λαό: «κοιτάξτε,
εµείς κάνουµε εξεταστικές επιτροπές και προσδοκούµε και συ-
νηγορούµε και επαγγελλόµεθα την κάθαρση». Ούτε εκεί πεί-
θετε.

Και ξέρετε γιατί δεν πείθετε; Γιατί το µεγαλύτερο σκάνδαλο
της Μεταπολίτευσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που είπε ο
αγαπητός σε µένα συνάδελφος ο Ντίνος ο Ρόβλιας, σίγουρα δεν
είναι το Βατοπέδι. Αυτό, αν το πείτε σε ενάµισι εκατοµµύριο χα-
µηλοσυνταξιούχους και χαµηλόµισθους που έχασαν τα λεφτά
τους στο Χρηµατιστήριο, δεν θα τους πείσετε.

Όπως δεν θα τους πείσετε γιατί δεν έχετε εξηγήσει που ήταν
το πραγµατικά πολιτικό χρήµα και η διασπάθιση στα έξοδα των
Ολυµπιακών Αγώνων. Και όπως δεν µπορείτε να τους πείσετε
γιατί τελειώσαµε αυτήν την εξεταστική επιτροπή και δεν είχατε
την υποµονή να περιµένετε µέχρι το Σεπτέµβριο να ανοίξουν οι
λογαριασµοί, να δούµε αν υπάρχει πολιτικό χρήµα, να υπάρξουν
οι φορολογικοί έλεγχοι που µάθαµε µε ένα έγγραφο που µας
ανακοίνωσε ο κύριος Πρόεδρος ότι µόλις χθες ήρθε στη Βουλή,
όταν ο Υπουργός Οικονοµικών συνέστησε αυτά τα φορολογικά
συνεργεία, έξι µήνες µετά την ενηµέρωσή του από τον αρµόδιο
υπάλληλο του Υπουργείου Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

∆εν µπορείτε, λοιπόν, να πείσετε ότι είστε ειλικρινείς στην πα-
ρούσα συζήτηση, όταν ζητάτε τη σύσταση ειδικής επιτροπής για
διερεύνηση µε προκαταρτική εξέταση ποινικών ευθυνών, ιδίως
όταν µιλάτε για πρόσωπα, τα οποία από την πρώτη στιγµή ήρθαν
στις εξεταστικές επιτροπές και είπαν «Ελέγξτε τους λογαρια-
σµούς µας, ανοίξτε και των οικογενειών µας και αν βρείτε µαύρο
χρήµα στείλτε µας στη δικαιοσύνη».

Πώς λοιπόν, θα πείτε αύριο το πρωί ότι στην υπόθεση του Βα-
τοπεδίου βρήκατε εκείνους τους κλέφτες που διασπάθισαν το
δηµόσιο χρήµα;

∆εν µπορείτε να το πείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και τε-
λειώνω εδώ- για τον τελευταίο λόγο. ∆ιότι, ούτε εµείς µπορούµε
να πούµε ότι οι κύριοι ∆ρυς και Φωτιάδης, οι οποίοι λες και συ-
νεννοήθηκαν σαν από µηχανής Θεός αποφάσισαν µε δόλο ειδικό
να βλάψουν το ελληνικό δηµόσιο. Λάθος πολιτική επιλογή ήταν.
Εκείνη, όµως, ξεκίνησε το σκάνδαλο. Αν θέλετε ήταν µια σωστή
νόµιµη επιλογή της Νέας ∆ηµοκρατίας οι ανταλλαγές, που αν
στην πορεία κάτι δεν εκτελέστηκε σωστά είναι έργο της δικαιο-
σύνης και όχι δικό µας. ∆εν είµαστε δικαστές, είµαστε νοµοθέ-
τες.

Καλώς ή κακώς αυτή η επιτροπή έχει το ρόλο της και πρέπει
να υπάρχει. Όταν, όµως, κοιτάµε ενώπιοι ενωπίοις καλό θα ήταν
να ακούσετε και µια κουβέντα –και τελειώνω οριστικά, κύριε Πρό-
εδρε- που είπε ένας εκλεκτός Υπουργός της Κυβέρνησής σας ο
κ. Βενιζέλος: «Αν βλέπουµε τους χθεσινούς Υπουργούς σαν
εγκληµατίες και τους σηµερινούς σαν υποψήφιους εγκληµατίες
δεν µπορεί να κυβερνηθεί ο τόπος, γιατί κανένας δεν θα υπο-
γράφει καµία απόφαση, µε τον κίνδυνο ότι θα τον έχετε πολιτικά
κρατούµενο, όµηρο της δικαιοσύνης».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Σπυρίδων Μοσχό-

πουλος.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο σκάνδαλο της Μονής

Βατοπεδίου ταλαιπώρησε τα τελευταία χρόνια την ελληνική κοι-
νωνία, έβλαψε την αξιοπιστία της πολιτικής και των πολιτικών και
κλόνισε το θρησκευτικό µας συναίσθηµα.

Χρέος µας είναι να διερευνήσουµε σε βάθος και να ρίξουµε
άπλετο φως σε όλες τις πτυχές αυτού του σκανδάλου, του µε-
γαλύτερου στην νεότερη ελληνική ιστορία.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να πω στον εκλεκτό συνάδελφο
τον κ. Στυλιανίδη ότι δεν αντελήφθη το ηθικό πλεονέκτηµα της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Τουναντίον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πλέον
ότι µε κατάλληλους χειρισµούς και υπουργικές αποφάσεις, η κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε τους Υπουργούς και Υφυ-
πουργούς της κατάφερε µέσα σε χρόνο ρεκόρ -ένα µήνα- να
αναγνωριστεί η ιδιοκτησία της λιµνοθάλασσας στη Μονή Βατο-
πεδίου, που σήµερα γνωρίζουµε και δεχόµαστε όλοι ότι ανήκει
στο ελληνικό δηµόσιο.

Γνωρίζουµε ότι αυτό έγινε µε υπογραφή Υπουργών και Υφυ-
πουργών και µε πρωτοφανή ταχύτητα, µετά βέβαια και τα τηλε-
φωνήµατα του ∆ιευθυντή του Γραφείου του τότε Πρωθυ-
πουργού κ. Γιάννη Αγγέλου και του κ. Ρουσόπουλου.

Γνωρίζουµε ότι η Μονή Βατοπεδίου επιφυλάσσεται ακόµα και
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σήµερα για την ιδιοκτησία της επί της λίµνης Βιστωνίδας και των
παραλίµνιων εκτάσεων.

Γνωρίζουµε την ανυπαρξία αποτελεσµατικών φορολογικών
ελέγχων στα εµπλεκόµενα φυσικά και νοµικά πρόσωπα µε το
σκάνδαλο από την προηγούµενη κυβέρνηση. Είναι εµφανής
πλέον η παράκαµψη των αρµοδίων οργάνων της Κτηµατικής
Εταιρείας του ∆ηµοσίου στη σύνταξη των συµβολαίων.

Γνωρίζουµε ότι η κρατική µηχανή και εν προκειµένω η Κτηµα-
τική Εταιρεία του ∆ηµοσίου ξαφνικά λειτούργησε άψογα αφού
µέσα σε δυόµισι χρόνια υπογράφηκαν τριάντα ένα συµβόλαια,
ενώ τα προηγούµενα είκοσι τρία χρόνια είχαν πραγµατοποιηθεί
µόλις εννέα. Είναι διαπιστωµένο ότι απωλέσθη το ποσό των
25.000 ευρώ περίπου, µικρό βέβαια ποσό σε σχέση µε τη ζηµιά
που είναι πάνω από 1 δις ευρώ που υπέστη το ελληνικό δηµόσιο.
Χαρακτηριστικό της απίστευτης ελαφρότητας και προχειρότη-
τας µε την οποία διαχειρίστηκε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας το θέµα.

Γνωρίζουµε ότι δροµολογήθηκε µέσα σε χρόνο ρεκόρ, πενή-
ντα έξι ηµέρες, το θέµα των ανταλλαγών µε υπουργική απόφαση
που υπογράφει ο τότε Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Μπα-
σιάκος και το όλο έργο αναλαµβάνει η Κτηµατική Εταιρεία του
∆ηµοσίου, µε απόφαση του Υφυπουργού κυρίου ∆ούκα, για να
εξασφαλισθεί έτσι ο κεντρικός έλεγχος, η µυστικότητα και η τα-
χύτητα. Γνωρίσαµε πώς χαρακτηρισµένοι αρχαιολογικοί χώροι
και ιστορικά διατηρητέα µνηµεία µπήκαν στη διαδικασία των
ανταλλαγών και ότι δεν έγινε τίποτε από τον τότε Υπουργό για να
το αποτρέψει, ως όφειλε, από το Σύνταγµα και τους νόµους.

Γνωρίζουµε ότι έγινε επίµονη αναζήτηση ακινήτων τουριστι-
κής αξίας, για να ανταλλαγούν µε το νερό και τα χωράφια της
Βιστωνίδας.

Γνωρίσαµε πώς ένα δάσος µπορεί να αποχαρακτηριστεί και να
χαρακτηριστεί δασική έκταση όχι από τον δασάρχη που είναι ο
αποκλειστικά αρµόδιος, αλλά από το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους.

∆ιαπιστώθηκε η παρεµπόδιση τρεις φορές της διαβίβασης της
ποινικής δικογραφίας στη Βουλή τον Οκτώβριο του 2008. Έχουν
ήδη καταγραφεί από τους ελεγκτές της Τράπεζας της Ελλάδας,
επτά χιλιάδες εκατό εγγραφές, πάνω από 100.000 ευρώ και
οκτακόσιες σαράντα µία αναλήψεις µετρητών άνω των 100.000
ευρώ που κινήθηκαν µε ύποπτο ή ελεγχόµενο τρόπο. Έχουν κα-
ταγραφεί χρηµατιστηριακές συναλλαγές και δανειακές συµβά-
σεις. Όλα αυτά χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης και συσχέτισής
τους µε παράλληλους φορολογικούς ελέγχους.

Γίνεται πλέον εµφανές γιατί η απόφαση του Πολυµελούς Πρω-
τοδικείου Ροδόπης, που δικαίωνε το ελληνικό δηµόσιο, δηµοσι-
εύθηκε µε καθυστέρηση τεσσεράµισι χρόνων. Γίνεται ακόµη
εµφανής η ύπαρξη ενός κεντρικού σχεδιασµού µε συντονιστές
και επισπεύδοντες Υπουργούς και Υφυπουργούς. ∆ηλαδή µια
ολόκληρη κυβέρνηση που δεν διστάζει να αλλάξει και Υπουρ-
γούς ακόµη, προκειµένου να προχωρήσουν απρόσκοπτα και σύ-
ντοµα οι σκανδαλώδεις ανταλλαγές. Και αναφέροµαι στην
καρατόµηση δύο φορές του τότε Υπουργού κ. Τσιτουρίδη , που
θέλησε να ψελλίσει τη νοµοθετική ρύθµιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συντριπτική πλειονότητα του
ελληνικού λαού θέλει να χυθεί άπλετο φως σ’ αυτό το σκάνδαλο.
Θέλει οι όποιοι ένοχοι να αποκαλυφθούν. Θέλει η δηµόσια περι-
ουσία να διαχειρίζεται µε διαφανή και προς όφελος του δηµο-
σίου τρόπο. ∆εν είναι αδίκηµα να πλουτίζουµε µόνο εµείς, αλλά
δεν πρέπει να αφήνουµε να πλουτίζουν και τρίτοι µε την περιου-
σία του δηµοσίου.

Η πληθώρα των σηµαντικών εγγράφων που έχουν συγκε-
ντρωθεί, όπως και τα στοιχεία που προκύπτουν από µαρτυρικές
καταθέσεις των δύο εξεταστικών επιτροπών, µας οδηγούν στη
σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, όπως προβλέ-
πεται από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής, για την
περαιτέρω διερεύνηση στοιχείων αξιόποινων πράξεων που εν-
δεχοµένως τελέστηκαν από τέως Υπουργούς και Υφυπουργούς
που αναφέρονται στο πόρισµα που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ.

Αυτό κυρίες και κύριοι πρέπει να πράξουµε τώρα, αλλά και σε
κάθε άλλη παρόµοια περίπτωση για να απαλλαγούµε από το

πέπλο των σκανδάλων, κάτω από το οποίο βρίσκεται σήµερα το
πολιτικό µας σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Θα πρέπει να αποδείξουµε ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Το χρει-
άζεται το δηµοκρατικό µας σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι η απόφασή µας θα
πρέπει να είναι χωρίς περιστροφές η σύσταση της Ειδικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής, γι’ αυτό σας καλώ να την ψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μοσχόπουλο.
Το λόγο έχει ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος, Βουλευτής της

Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και απευθύνοµαι στους συνα-

δέλφους του ΠΑΣΟΚ κατά κύριο λόγο, οι οποίοι παίρνουν και την
πρωτοβουλία για τη σύσταση αυτής της Ειδικής Επιτροπής Προ-
καταρκτικής Εξέτασης -ζούµε αυτή τη στιγµή µία διπλά σηµα-
διακή συγκυρία. Και θα σας πω γιατί διπλά. Πρώτον, έχουν
περάσει δεκαέξι χρόνια από την τελευταία φορά που αυτή η
Βουλή οδηγήθηκε -µε άλλο συνταγµατικό πλαίσιο είναι η αλή-
θεια, γιατί µεσολάβησε η Συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001-
στη σύσταση αυτού το οποίο ονοµάζαµε τότε Προανακριτική Επι-
τροπή. Είναι δεκαέξι χρόνια από τότε και θα παρακαλούσα πολύ
να θυµηθούµε όλοι τη συγκυρία της εποχής εκείνης και αν εκείνα
που συνέβησαν τότε ταιριάζουν σήµερα.

∆εύτερον, ότι είναι η πρώτη από τις Εξεταστικές που έχει εξαγ-
γείλει το ΠΑΣΟΚ, η οποία αφού τελείωσε τις εργασίες της, µε-
τατρέπεται σε Επιτροπή Προκαταρκτικής Εξέτασης. Και είναι ένα
δείγµα γραφής του πώς σκοπεύει η κυβερνητική Πλειοψηφία να
χρησιµοποιήσει στο µέλλον τις εξεταστικές επιτροπές.

Θυµίζω σε όλους ότι είπαµε «ναι» σε όλες τις εξεταστικές επι-
τροπές για δύο λόγους. Γιατί δεν φοβόµαστε και δεν έχουµε να
κρύψουµε τίποτα και γιατί όσο περισσότερο φως πέσει, τόσο το
καλύτερο. Το ζήτηµα είναι, µε την πρόταση που κάνει η κυβερ-
νητική πλειοψηφία ζητάει να πέσει φως; Κάθε άλλο. Στην ουσία
πρόκειται για το πρώτο δείγµα γραφής ότι και για την υπόθεση
Βατοπεδίου και τις υπόλοιπες, οι εξεταστικές θα χρησιµοποιη-
θούν ως προπέτασµα καπνού µετατροπής της πολιτικής ζωής σ’
ένα πεδίο ποινικών διώξεων, µε µόνο στόχο να αποπροσανατο-
λιστεί η κοινή γνώµη από εκείνα που πραγµατικά συµβαίνουν
ετούτη την ώρα.

Έχω, όµως, ξαναπεί ότι αυτό είναι ένα ολέθριο ολίσθηµα, γιατί
γυρνάει τον Κοινοβουλευτισµό προς τα πίσω. ∆εν πρόκειται να
οδηγηθεί πουθενά αυτή η προσπάθεια. Άνθρωποι που δεν έφται-
ξαν, άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν τίποτα να τους βαρύνει σε ποι-
νικό επίπεδο, ξέρετε πολύ καλά πως δεν φοβούνται, πέρα από
την περιπέτεια, τίποτε. Κάποια στιγµή θα έρθει η ώρα της δικαί-
ωσής τους. Θα µείνει, όµως, το στίγµα αυτής της ποινικοποίη-
σης της πολιτικής ζωής και σ’ αυτή την περίπτωση και σε άλλες,
εφόσον προχωρήσετε, που θα ταλαιπωρεί για πολλά χρόνια τον
τόπο.

Γιατί φαίνεται ότι η σηµερινή πρόταση της κυβερνητικής Πλει-
οψηφίας δεν έχει καµµία αξία και καµµία σηµασία; Φαίνεται και
µόνο από την αίτηση την οποία είχε καταθέσει για τη σύσταση
εξεταστικής επιτροπής. Θυµηθείτε, κύριοι συνάδελφοι, είχατε
πει τότε ότι δεν πρόκειται να επανεξετάσουµε µια υπόθεση που
ούτως ή άλλως είχε εξεταστεί, αλλά θα µείνουµε σε δύο σηµεία
µόνο, που -όπως είχατε τονίσει- δεν είχαν εξεταστεί την εποχή
εκείνη. Το πρώτο ήταν το ζήτηµα της διαδροµής χρήµατος µέσω
offshore εταιρειών και το δεύτερο είναι, αν και σε ποιο βαθµό
υπάρχει ζηµία του δηµοσίου. Κοιτάξτε το πόρισµα και δείτε αν
ασχολείται µε οτιδήποτε απ’ όλα αυτά. Κοιτάξτε αν ρίχνει φως
έστω και σε ένα απ’ αυτά. Τίποτε απολύτως!

Πήρατε τη µειοψηφία σας, όταν είχε γίνει επί κυβέρνησης Κα-
ραµανλή εξεταστική επιτροπή, την µειοψηφία που είχατε διατυ-
πώσει τότε, αυτή τη µειοψηφία την καθιστάτε τώρα πλειοψηφία
και µε ανύπαρκτα στοιχεία οδηγείτε ανθρώπους σε προκαταρ-
κτική εξέταση. Για άλλους µε την «περιρρέουσα ατµόσφαιρα»
και για άλλους µε µια µαρτυρία εντελώς αµφιλεγόµενη, που
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προήλθε ύστερα από µια αλλαγή νοµοθεσίας, η οποία φαινόταν
ότι έγινε και µε βάση τη συγκυρία, αν θυµηθούµε µάλιστα ότι η
µαρτυρία αυτή εδόθη µετά από δύο αναβολές µέχρι να ψηφιστεί
ο σχετικός νόµος. Με αυτή τη µαρτυρία που δεν έγινε ποτέ προη-
γουµένως και µε στοιχεία που -το τονίζω- δεν έχουν να κάνουν τί-
ποτα απολύτως µε την αλήθεια, ούτε αποδεικνύουν τίποτα σε
βάρος ανθρώπων, ούτε αποδεικνύουν ίχνος χρηµατισµού κανε-
νός, εσείς οδηγείστε σήµερα προς αυτή την κατεύθυνση.

Σας είπα ότι είναι διπλό το κακό και για τους συγκεκριµένους
ανθρώπους, πολιτικούς σας αντιπάλους, που οδηγείτε εκεί που
τους οδηγείτε και γιατί δίνετε το στίγµα του πώς σκοπεύετε να
χρησιµοποιήσετε τις εξεταστικές επιτροπές και στο µέλλον. Το
λέω και για την Ελάσσονα Αντιπολίτευση αυτή τη στιγµή. Αυτός
είναι ο στόχος.

Εµείς, να το θυµάστε, θα συζητήσουµε όλες τις εξεταστικές
επιτροπές και βεβαίως θα συζητήσουµε πρωτίστως και την επι-
τροπή για τα οµόλογα που θα έρθει και εκείνη τις επόµενες
µέρες. Αλλά να ξέρετε ένα πράγµα, εκεί θα αναδείξουµε όλη την
προσπάθεια που γίνεται από την πλευρά της Κυβέρνησης να
αποπροσανατολίσει τον ελληνικό λαό από τα πραγµατικά προ-
βλήµατα. Βλέπετε πολύ καλά ότι κανένας δεν αποπροσανατολί-
ζεται. Μην συνεχίζετε, λοιπόν, αυτόν τον κατήφορο. Μην τον
συνεχίζετε, διότι, το τονίζω, πέρα από τη βλάβη των ανθρώπων,
που µια στιγµή, όπως είπα, θα δικαιωθούν και δεν έχουν να φο-
βηθούν τίποτα πέρα από την περιπέτεια, το πληρώνει ο τόπος
και η Κοινοβουλευτική µας ∆ηµοκρατία. Και εύχοµαι η τακτική
αυτής της Κυβέρνησης και αυτής της Πλειοψηφίας να µην είναι
τακτική που θα την υιοθετήσουν άλλες κυβερνήσεις και άλλες
πλειοψηφίες που θα προκύψουν στο µέλλον.

Να είστε βέβαιοι ότι, εφ’ όσον ο ελληνικός λαός αποφασίσει
εµείς να είµαστε στο µέλλον η πλειοψηφία, παρά τα όσα γίνο-
νται σήµερα, δεν θα ακολουθήσουµε αυτόν το δρόµο. Είµαστε
µία παράταξη που ακολούθησε άλλο δρόµο και το θυµάστε. Και
µε την εξεταστική επιτροπή για την υπόθεση Οτσαλάν, για την
υπόθεση για τα TOR M1 µόνο µε στοιχεία πηγαίναµε να δούµε
πού βρίσκεται η αλήθεια. Ποτέ δεν χρησιµοποιήσαµε τίποτα απ’
όλα αυτά για να µπορέσουµε να αποπροσανατολίσουµε την
κοινή γνώµη. Είναι λάθος, κύριοι συνάδελφοι, ένα λάθος που µια
στιγµή θα το συλλογιέστε. Είναι καιρός να επανορθώσετε. Και
εφόσον επανορθώσετε, να θυµάστε ότι περισσότερο υπηρετείτε
έτσι τη δηµοκρατία παρά εµµένοντας σε φαντασιώσεις, οι
οποίες, το τονίζω, δεν πρόκειται να ωφελήσουν τίποτα ούτε το
λαό µας ούτε τη δηµοκρατία µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παυλόπουλο.

Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου,
Βουλευτής Μεσσηνίας του ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κ. Γιαννακοπούλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν κάποια δεδοµένα

εδώ τα οποία δεν επιδέχονται αµφισβήτησης. ∆εδοµένο πρώτο:
Χωρίς ευθύνη σε πολλές περιπτώσεις της εξεταστικής επιτρο-
πής και των πολιτικών κοµµάτων δεν ρίχτηκε άπλετο φως σε όλες
τις πτυχές του σκανδάλου και όλα τα πρόσωπα τα οποία ωφε-
λήθηκαν από αυτήν τη λεηλασία της δηµόσιας περιουσίας. ∆ε-
δοµένο δεύτερο: Με τη διασταύρωση της πληθώρας των
στοιχείων που προέκυψαν από το άνοιγµα των λογαριασµών
µπορεί κανείς να συνάγει πολύ χρήσιµα συµπεράσµατα που
όµως σε πολλά σηµεία είναι ηµιτελή. Εποµένως υπάρχουν ακόµη
πολλά σκοτεινά και αδιαφανή σηµεία στο πεδίο της ακριβούς διε-
ρεύνησης του χαρακτήρα των ευθυνών και όχι µόνο.

Πρέπει, λοιπόν, η διαδικασία διερεύνησης του σκανδάλου να
είναι σε λειτουργία, ενώ διερευνώνται παράλληλα οι διαδροµές
των ροών του χρήµατος πίσω από τις δανειακές συµβάσεις, τις
επενδύσεις, τις χρηµατιστηριακές συναλλαγές και τις αναλήψεις
µετρητών. Πρέπει παράλληλα µε τα στοιχεία που θα προκύψουν
από τη συνέχεια της διερεύνησης των στοιχείων των λογαρια-
σµών για όλες τις συναλλαγές άνω των 3.000 ευρώ να λειτουρ-

γεί µία επιτροπή, η οποία θα αξιοποιήσει σε άλλο επίπεδο αυτά
τα στοιχεία για την τελική απονοµή της δικαιοσύνης. Πρέπει,
τέλος, να µην κλείσει το πολιτικό µας σύστηµα µε ευθύνη του µία
υπόθεση για την οποία πιθανόν στο άµεσο µέλλον να αποκαλυ-
φθούν και άλλα στοιχεία από τους παράλληλους φορολογικούς
ελέγχους που έχουν αρχίσει να διενεργούν τα ειδικά φορολογικά
συνεργεία που συστάθηκαν πρόσφατα µε απόφαση του Υπουρ-
γού Οικονοµικών.

Από όλα τα παραπάνω φρονώ ότι τεκµαίρεται περίτρανα η
ανάγκη περαιτέρω διερεύνησης των ποινικών ευθυνών για τα
εµπλεκόµενα πολιτικά πρόσωπα που αναφέρονται στο πόρισµα
της εξεταστικής επιτροπής. Μην περιµένετε από τα µέλη που
συµµετείχαν στην επιτροπή, αλλά και από το σύνολο της κυβερ-
νητικής Πλειοψηφίας να αποδεχθούµε ότι ολοκληρώσαµε το
ρόλο µας σε άλλη µία «παράσταση». ∆εσµευτήκαµε για ουσια-
στικά αποτελέσµατα. Συµµετείχαµε σ’ αυτήν την επιτροπή, δε-
σµευόµενοι ο καθένας στον εαυτό του, στην προσωπική του
ειλικρίνεια και ευθιξία ότι αυτή η υπόθεση θα κλείσει µόνο όταν
θα έχει αποκαλυφθεί κάθε πτυχή της. Και αυτήν τη στιγµή, κυ-
ρίως από τη Μείζονα Αντιπολίτευση µας ζητείται, παραδείγµα-
τος χάριν, να αποδεχθούµε ότι η παροχή από πλευράς δηµοσίου
της ιχθυοκαλλιέργειας µιας λιµνοθάλασσας η οποία κατέληξε
στην αρπαγή χιλιάδων στρεµµάτων παραθαλάσσιων, τουριστι-
κών εκτάσεων-φιλέτων της ιδιοκτησίας του δηµοσίου πρέπει να
παραµείνει ατιµώρητη, ότι το πολιτικό τοπίο γύρω από το οποίο
υπογράφτηκαν οι παράτυπες διοικητικές πράξης αναγνώρισης
ιδιοκτησίας της λίµνης από τη µονή πρέπει να µείνει θολό. Ζη-
τείτε από εµάς να δώσουµε τη συγκατάθεσή µας στο να µείνει
έωλο το ερώτηµα γιατί το δηµόσιο παραιτήθηκε από µία κερδι-
σµένη δίκη που θα έβαζε οριστικά ταφόπλακα στις διεκδικήσεις
της µονής.

Ζητάτε από κάθε Βουλευτή προσωπικά να γίνει συνυπεύθυνος
µε τον κάθε Υπουργό της κυβέρνησής σας που υπέγραφε
υπουργικές αποφάσεις για την ανάθεση των ανταλλαγών στην
ΚΕ∆. Ζητάτε η επίσηµη θέση που θα βγει σήµερα από τη Βουλή
όσον αφορά το σκάνδαλο του Βατοπεδίου, να περιλαµβάνει ότι
οι ανταλλαγές εξπρές από την ΚΕ∆, χωρίς να τηρείται στο ελά-
χιστο το θεσµικό της πλαίσιο, ήταν αποτέλεσµα συγκυριών ή και
τύχης. Μας ζητάτε να αποδεχθούµε το δόγµα Σανιδά, ότι δηλαδή
οι πολιτικοί παραπλανήθηκαν από δηµόσιους υπάλληλους και
δεν έχουν ευθύνη. ∆εν το δεχόµαστε αυτό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Μείζονος Αντιπολίτευσης. Βεβαίως έχουν ευθύνες
και διοικητικά στελέχη και άλλοι παράγοντες του δηµοσίου, αλλά
και αυτοί θα κριθούν ή ήδη κρίνονται από τη δικαιοσύνη. Θέλετε
να «δώσουµε» άλλη µία κλωτσιά στο ήδη ασθµαίνον πολιτικό µας
σύστηµα λέγοντας ότι είναι νοµικά, πολιτικά και ηθικά αποδεκτό
να εξαφανίζονται χρήµατα µεταξύ δηµοσίου, µονής και Κτηµατι-
κής Εταιρείας του ∆ηµοσίου, όπως το υπ’ αριθµ. 2335/2006 συµ-
βόλαιο ανταλλαγής.

Λοιπόν, εµείς δεν πρόκειται να το κάνουµε αυτό. Η Επιτροπή
Προκαταρκτικής ∆ιερεύνησης Ποινικών Ευθυνών και οι εξουσίες
που της δίνονται από το πολίτευµά µας είναι µονόδροµος στον
δρόµο της απόδοσης οριστικών ευθυνών για τους αποχαρακτη-
ρισµούς δασών και αρχαιολογικών χώρων, όπως αυτός της Ου-
ρανούπολης για την εξόφθαλµη παρεµπόδιση της διαβίβασης
της ποινικής δικογραφίας στη Βουλή, τρεις ολόκληρες φορές για
τα πλείστα άλλα περιστατικά, δεν υπάρχει πισωγύρισµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδήριτη ανάγκη να προ-
στατεύσουµε τους θεσµούς και την αξιοπρέπειά µας και να πα-
ραδεχθούµε ότι πρόκειται για ένα καλά σχεδιασµένο και οργα-
νωµένο έγκληµα σε βάρος των συµφερόντων του ελληνικού δη-
µοσίου, το οποίο πρέπει να διερευνηθεί µέχρι τέλους. Είναι ένα
έγκληµα που συντελέστηκε µε τη συνεργασία µελών της προη-
γούµενης κυβέρνησης, στελεχών των Υπουργείων, υπαλλήλων
της ΚΕ∆ που όχι µόνο δεν προστάτευσαν αλλά έπληξαν το δη-
µόσιο συµφέρον ως προς τις διαδικασίες των ανταλλαγών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να αγνοήσουµε τις
κοινές αναφορές διοικητικών υπαλλήλων, των Μοναχών Αρσε-
νίου και Εφραίµ, τις καταθέσεις πρώην Υπουργών και µεγάλης
µερίδας των εµπλεκοµένων στο σκάνδαλο, σε συγκεκριµένα πρό-
σωπα του τότε στενού Πρωθυπουργικού περιβάλλοντος που φέ-
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ρονταν να ασκούν πιέσεις υπέρ της µονής σε βάρος του δηµο-
σίου συµφέροντος. Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν είναι δυνατόν δύο Αγιορείτες Μοναχοί και µερικοί
δηµόσιοι υπάλληλοι να µπορούσαν να φέρουν εις πέρας τέτοιες
απίστευτες µηχανορραφίες, εάν δεν είχαν συνεργούς συντονι-
στές και προστάτες µε πολιτική εξουσία.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ χωρίς φόβους, χωρίς αντεκδικήσεις, χωρίς
πολιτικά πάθη σκοπεύουµε υπεύθυνα και σοβαρά να δώσουµε
ένα δίκαιο τέλος στην υφιστάµενη κατάσταση όπου σήµερα δεν
τολµά ένας πολιτικός να πει κάτι και να µην εισπράττει τη στε-
ρεότυπη απάντηση από τους πολίτες ότι όλοι ίδιοι είστε. Αυτό το
τέλος προϋποθέτει κάθαρση, τιµωρία των υπεύθυνων, όποιοι και
εάν είναι, όσο ψηλά και εάν βρίσκονται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Γεώργιος Βαγιω-
νάς έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Από την τελευταία παράγραφο της νε-
αράς και συµπαθούς συναδέλφου να αρχίσω. Πρέπει να ξεκα-
θαριστεί ο πολιτικός βίος από το σκάνδαλο του Βατοπεδίου που
κρατάει δώδεκα χρόνια. Αυτός που σας µιλάει δεν είναι νοµικός,
αλλά είναι γιατρός και πληγώθηκε και πικράθηκε από αυτή την
υπόθεση. ∆εν βάλατε όµως µέσα τον ∆ρυ και τον Φωτιάδη. Αν
το κάνατε, δεν θα υπήρχε κανένα πρόβληµα από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία να κάνετε όσες εξεταστικές επιτροπές θέλατε. Αλλά χω-
ρίζετε τη δωδεκαετία 1998-2010, στην εξαετία Καραµανλή και
απαλλάσσετε πλήρως τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό δεν
σας καταλογίζω αγαθές προθέσεις, γιατί στοχοποιείτε ιδιαιτέ-
ρως Αγγέλου και Ρουσόπουλο και κατευθείαν στο γραφείo του
Κώστα Καραµανλή.

∆εν θα το καταφέρετε. Αγνοείτε δύο βασικές ρήσεις. Πρώτον,
τις «ήρξατο χειρών αδίκων»; Ψάξτε, σηµειώστε ΠΑΣΟΚ. Ή αν δεν
σας αρέσει αυτό, η αρχή είναι το ήµισυ του παντός. Ποιος πα-
ραχώρησε τη Βιστωνίδα;

Η ιστορία αυτή -που τη βίωσα µε ερώτηση που έκανα για λό-
γους ισονοµίας για τους ανθρώπους της εκλογικής µου περιφέ-
ρειας- είναι ότι δεν µπορεί να πουληθεί κανένα παραλιακό µέρος
αν δεν έχει βεβαίωση από το ∆ασαρχείο ότι δεν είναι δάσος. ∆εν
παραχωρείται κανένα οικόπεδο αν δεν υπάρχει βεβαίωση από
την αρµοδία Εφορεία Αρχαιοτήτων ότι δεν είναι αρχαιολογικός
χώρος.

Πώς έγινε λοιπόν και ξαφνικά πουλήθηκε αυτή η έκταση των
οκτώµισι στρεµµάτων αντί 1.000.000 ευρώ, δηλαδή 125 ευρώ το
στρέµµα; Μετονοµάστηκε αµέσως σε δασική έκταση, οπότε µπο-
ρούσε να χρησιµοποιηθεί.

Βλέπω, λοιπόν, γιατί ζητάτε να συσταθεί η Προκαταρκτική Επι-
τροπή. ∆εν µπόρεσα να καταλάβω -και θα το εξηγήσει ο κ. Μαρ-
κογιαννάκης- ποια είναι η διαφορά της εξεταστικής από την
προκαταρκτική επιτροπή. Έγιναν δύο εξεταστικές. Ποιο ήταν το
συµπέρασµα; Μηδέν. Απλά απαλλάσσουµε τις κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ µέχρι και το 2003 και ερχόµαστε από το 2004 και µετά.
Βλέπω ότι παραπέµπετε συναδέλφους πρώην Υπουργούς για
απιστία, ηθική αυτουργία και παράβαση καθήκοντος και δεν
ισχύει το ίδιο για τους παραχωρητές της Λίµνης Βιστωνίδας.

Ψάξτε, λοιπόν, την πρώτη κατάθεση του οµιλούντος στην ει-
σαγγελέα ανακρίτρια πριν από περίπου τρία χρόνια, αλλά και τη
δεύτερη κατάθεσή µου στον ειδικό εφέτη ανακριτή που έγινε
στις 22 Σεπτεµβρίου 2009, δηλαδή εννέα µέρες πριν από τις
εκλογές.

Στην πρώτη µου κατάθεση αναφέρω ότι υπάρχουν πολιτικές
ευθύνες. Λίγο έλειψε να διαποµπεµφθώ. Ο Κώστας Καραµανλής
είχε τη λεβεντιά και τις ανέλαβε. Ο Γιώργος Παπανδρέου ποτέ
δεν ανέλαβε πολιτική ευθύνη. Είπε «είναι µονόδροµος το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο» και του είπαµε, στην κατάθεση του προϋ-
πολογισµού, ότι η εκποίηση της περιουσίας του δηµοσίου είναι
τα χρυσαφικά της οικογενείας και δεν πάµε στους τοκογλύφους,
όπως πήγαµε.

Έρχοµαι τώρα στην κατάθεση στην ειδική εφέτη ανακρίτρια.
Σας µιλάω για τις 22 Σεπτεµβρίου του 2009. Μην ψάχνετε να
βρείτε ποινικές ευθύνες σε πολιτικά πρόσωπα. Ψάξτε να βρείτε
αυτά που δειλά αναφέρετε στη σύσταση Εξεταστικής Επιτρο-

πής. Εγώ όµως τα είπα εκεί µε ονοµατεπώνυµο. Ψάξτε ορκωτούς
εκτιµητές, ψάξτε νοµικούς συµβούλους και την Κτηµατική Εται-
ρεία του ∆ηµοσίου, που επί είκοσι πέντε χρόνια είναι οι ίδιοι άν-
θρωποι. Τώρα τι θέλετε να κάνετε;

Ξέρετε ότι έγινε µία εξεταστική και µία δεύτερη. Θα έρθουν
όλοι αυτοί που λένε: «Α, προκαταρκτική επιτροπή;». Υπάρχει ποι-
νική ευθύνη. Άρα, ως µάρτυρα θέλω να απαλλάξω τον εαυτό
µου. Κανείς δεν θα συµπαρασταθεί σε κανέναν Υπουργό και δίνει
ο νόµος το δικαίωµα σε κάθε υπάλληλο που είναι κατηγορούµε-
νος και σε κάθε άνθρωπο να πει και ψέµατα. Με ψέµατα θα σπι-
λωθούν συνειδήσεις. Πολύ καλά το ξέρετε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης. Αυτό πάτε να κάνετε.

Ανοίγετε τους ασκούς του Αιόλου για το πολιτικό σύστηµα.
∆εν προσφέρετε σωστές υπηρεσίες. Αυτό θα το καταλάβετε
όταν θα βγουν οι δικαστικές αποφάσεις που θα δικαιώσουν αυ-
τούς που θέλετε να παραπέµψετε. Καιρός είναι να ανακαλέσετε
αυτή σας την απόφαση ή αν έχετε τη λεβεντιά, βάλτε τους κυρί-
ους ∆ρυ και Φωτιάδη τούτη τη στιγµή και η Νέα ∆ηµοκρατία το
ψηφίζει. Αυτά για όλη την αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Βαγιωνά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ζητήσει το λόγο, καθ’ α δι-

καιούται και κατά την απόφαση της Βουλής και κατά τον Κανο-
νισµό, ο πρώην συνάδελφος και πρώην Υφυπουργός κ. Πέτρος
∆ούκας, ο οποίος και καλείται να προσέλθει στο Βήµα και να
λάβει το λόγο. Έχει είκοσι λεπτά χρόνο για να αναπτύξει τις από-
ψεις του.

Ορίστε, κύριε ∆ούκα, έχετε το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ∆ΟΥΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κανονικά θα έπρεπε να πω πως

χαίροµαι που βρίσκοµαι σήµερα εδώ κοντά σας πάλι, αλλά ο
λόγος και οι περιστάσεις δεν είναι ιδιαίτερα ευχάριστες. Βρί-
σκοµαι εδώ σήµερα χωρίς να έχει προκύψει, χωρίς να έχει βρε-
θεί τίποτα, µα απολύτως τίποτα σε βάρος µου.

Γνωρίζετε πως δεν προέκυψε και δεν βρέθηκε καµµία δια-
δροµή «µαύρου» ή ύποπτου πολιτικού χρήµατος ή οποιουδήποτε
είδους χρήµατος. Και δεν µπορούσε να βρεθεί, διότι δεν υπάρ-
χει τίποτα για να βρεθεί.

Γνωρίζετε ότι σε πάνω από εκατό χιλιάδες σελίδες µαρτυρι-
κών καταθέσεων δεν βρέθηκε ούτε ένας µάρτυρας που να άφησε
και τον παραµικρότερο υπαινιγµό σε βάρος µου, που να είπε δη-
λαδή: «Ναι, µε πήρε ο Υπουργός τηλέφωνο, µου ψιθύρισε κάτι να
κάνω». Ούτε µία σελίδα στις εκατό χιλιάδες!

Γνωρίζετε πως αν υπήρχε οµάδα επιτελικού σχεδίου, όπως
εσείς νοµίζετε ότι υπήρχε, δεν ανήκα ποτέ σε καµµία τέτοια
οµάδα. Αν είµαι κάτι σ’ αυτήν την υπόθεση, είµαι το µεγαλύτερο
θύµα της και σίγουρα όχι θύτης. Κατανοώ όµως πως οι περισ-
σότεροι από σας τα γνωρίζετε αυτά, αλλά πιέζεστε να δώσετε
θετική ψήφο στην παραποµπή, στο πλαίσιο της κοµµατικής γραµ-
µής και πειθαρχίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επιτροπή συνέταξε το πόρισµά
της χωρίς να κάνει τέσσερα στοιχειώδη πράγµατα, τέσσερα
πράγµατα που θα ήταν απολύτως απαραίτητα.

Το πρώτο πράγµα που έπρεπε να κάνει η επιτροπή είναι να
ανοίξει όλους τους λογαριασµούς της µονής και όλους τους λο-
γαριασµούς των λεγόµενων «εµπλεκοµένων». ∆εν είναι εµπλε-
κόµενοι.Έχουν «βαφτιστεί» εµπλεκόµενοι. Τέλος πάντων. Έπρεπε
να ανοίξουν όλοι οι λογαριασµοί και να φανεί αν πήγε 1 ευρώ και
σε ποιον πήγε, να ψάξει όλες τις διαδροµές. Αν δεν το έψαξε αρ-
κετά πώς βγάζει τέτοιο πόρισµα; Με αέρα κοπανιστό; Αν το
έψαξε και δεν βρήκε κάτι γιατί δεν το αναφέρει ρητά; «Έψαξα,
αλλά δεν βρήκα τίποτα για κανέναν» ή «βρήκα αυτό το στοιχείο
για κάποιον». ∆εν έκανε τίποτα απ’ αυτά!

∆εύτερον, έχουν περάσει εννιά µήνες διακυβέρνησης από το
ΠΑΣΟΚ και δεν παρήγγειλε καµµία έκθεση πραγµατογνωµοσύ-
νης από κάποιο σοβαρό, ανεξάρτητο, µη κοµµατικοκρατούµενο
οργανισµό και να πει ότι για κάθε ακίνητο η τιµολόγηση έγινε από
τον έναν φορέα έτσι, από τον άλλο φορέα αλλιώς, η σωστή τι-
µολόγηση θα ήταν αυτή και ο λόγος για τον οποίο δεν έγινε
σωστή τιµολόγηση ήταν αυτός. Από εκεί θα προέκυπτε το πού
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υπάρχουν ευθύνες. Στην τιµολόγηση είναι όλο το πρόβληµα,
στην αξιολόγηση κάθε ακινήτου. Για κάθε ακίνητο, λοιπόν, ξε-
χωριστά έπρεπε να κάνει αυτή τη δουλειά. ∆εν την έκανε. Εκεί θα
µπορούσαµε να καταλάβουµε αν κάποιος δεν έκανε σωστή αξιο-
λόγηση των ακινήτων από δόλο, από αµέλεια, από έλλειψη σω-
στών χαρακτηρισµών -διότι πράγµατι η νοµοθεσία µας είναι ένα
χάος σ’ αυτά τα θέµατα- και από εκεί θα καταλαβαίναµε τι ακρι-
βώς έχει γίνει.

Τρίτον, δεν έψαξε τα τηλεφωνήµατα που έγιναν από πλευράς
µοναχών προς οποιοδήποτε πρόσωπο, πολιτικό ή εµπλεκόµενο,
από το 1995 και µετά και όχι, ως συνήθως, από το 2004, διότι
από το 1995 άρχισαν τα «σούρτα φέρτα» µε τη µονή. Εστάλη
ολόκληρο ελικόπτερο για να πάρει την Τιµία Ζώνη και, όπως γρά-
φουν εφηµερίδες και blogs, συνοδεία του τότε Υφυπουργού
Εθνικής Άµυνας του ΠΑΣΟΚ. Αυτά δεν τα έψαξε καθόλου. Και
ρωτάω: Γιατί;

∆εν έψαξε το κοµβικότερο σηµείο σ’ αυτή την υπόθεση. Πότε
άρχισε ουσιαστικά αυτή η υπόθεση; Άρχισε το 1998, όταν όλη
αυτή η περιοχή θεωρείτο υδροβιότοπος, και ξαφνικά το 1998,
επί ΠΑΣΟΚ δηλαδή, παύει να είναι υδροβιότοπος. Από τότε άρ-
χισαν τα «σούρτα φέρτα» µε τα γνωµοδοτικά συµβούλια και όλες
οι αποδοχές των θετικών και υπέρ της Μονής γνωµοδοτήσεων.

Αν δεν είχε γίνει αυτός ο αποχαρακτηρισµός ως υδροβιότο-
που της περιοχής αυτής, το µόνο που θα είχε ο ηγούµενος
Εφραίµ στην ιδιοκτησία του θα ήταν δύο µε τρείς χιλιάδες βα-
τραχάκια. Αυτό, λοιπόν, το κοµβικό σηµείο δεν το έψαξε η επι-
τροπή.

Τέταρτον, δεν έλαβε υπ’ όψιν τις απαντήσεις οι οποίες δόθη-
καν. Για κάθε θέµα που τέθηκε από την επιτροπή,εγώ τουλάχι-
στον σε ό,τι µε αφορά, απάντησα και δύο και τρείς φορές.
Μάλλιασε η γλώσσα µου. Νοµίζω ότι έδωσα πλήρεις και σαφείς
εξηγήσεις. Τις εξηγήσεις και τις απαντήσεις που έδωσα, δεν τις
βλέπεις πουθενά στο πόρισµα. ∆ηλαδή είτε πήγα στην επιτροπή
και κατέθεσα είτε δεν πήγαινα, το πόρισµα θα ήταν το ίδιο. Γι’
αυτό µπόρεσαν να διαρρεύσουν τα πορίσµατα πριν από τέσσε-
ρις µήνες. Λες: «Ακόµη δεν έχω καταθέσει, πώς διαβάζω στις
εφηµερίδες ποιο θα είναι το αποτέλεσµα του πορίσµατος;» Όλα
αυτά ήταν προαποφασισµένα.

Υπάρχουν όµως και πολλά άλλα φάουλ στη λειτουργία και στις
διαδικασίες της επιτροπής. Είπαµε πρώτον, δεν έψαξε τι έγινε
το 1998 µε τον αποχαρακτηρισµό. ∆εύτερον, δεν µπορεί να οµα-
δοποιούνται οι ευθύνες. ∆εν µπορεί το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων να φταίει για αυτά που έκανα εγώ, ούτε
εγώ να φταίω για αυτά που έκανε το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων ή κάποιος άλλος φορέας, ο οποίος έχει θε-
σµική ανεξαρτησία. Καταθέτω και ένα σύντοµο ιστορικό της
υπόθεσης και κάποια θέµατα που αφορούν τη λειτουργία της
ΚΕ∆, γιατί δεν θα προφτάσω να τα πω εδώ.

Τρίτον, κάνει πως αγνοεί, πως αν ένα ακίνητο είναι ιδιοκτησία
του κράτους ή όχι δεν είναι θέµα άποψης και γνώµης ή επιθυ-
µίας του εκάστοτε Υπουργού. Αλίµονο αν λειτουργούσαµε έτσι.
Το κράτος από το 1930 έχει ορίσει πως το µόνο όργανο και ανώ-
τατο όργανο -δεν υπάρχει όργανο πάνω από αυτό- που κρίνει αν
ένα ακίνητο, ένα οικόπεδο ή ένα σπίτι ανήκει ή δεν ανήκει στο
κράτος είναι το Ανώτατο Γνωµοδοτικό Συµβούλιο ∆ηµοσίων Κτη-
µάτων. Αυτή είναι η δουλειά του. Αλλοίµονο αν ήταν η δουλειά
του κάθε Υπουργού να κάνει του κεφαλιού του και αυτό που νο-
µίζει ο ένας ή ο άλλος ότι θα ήταν σωστό.

Τέταρτον, το πόρισµα του ΠΑΣΟΚ αποδέχεται το εξής εξω-
φρενικό, ότι ένας Υπουργός έχει ποινικές ευθύνες όταν αποδέ-
χεται τις εισηγήσεις των αρµοδίων κατά νόµο οργάνων, όπως το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, που είναι ανώτατο όργανο του
κράτους, ή το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο ∆ηµοσίων Κτηµάτων και
Ανταλλάξιµης Περιουσίας.

Στη δική µου την περίπτωση δεν είναι µόνο ότι αποδέχθηκα
αυτό που οµόφωνα µου πρότεινε το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο ∆η-
µοσίων Κτηµάτων. Αυτό που αποδέχθηκα είχε µαζί του και όλες
τις υπηρεσιακές υπογραφές, για τις οποίες επαναλαµβάνω για
εικοστή ή εκατοστή φορά, ουδέποτε επηρέασα. Ούτε καν γνώ-
ριζα την ύπαρξη της υπόθεσης. Μου ήρθε υπηρεσιακά στο γρα-
φείο. Καταθέτω και την απόφασή αυτήν στην οποία φαίνεται ότι

πραγµατικά έχει και τις υπηρεσιακές υπογραφές, εκτός από την
οµόφωνη γνωµάτευση του Γνωµοδοτικού Συµβουλίου.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Πέτρος ∆ούκας καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Για µικροκοµµατικά οφέλη, λοιπόν, κυρίες και κύριοι και κύριοι
συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ, βάζετε βόµβα στα θεµέλια της λει-
τουργίας του κράτους. Ετοιµάζετε τους δικούς σας σηµερινούς
Υπουργούς για τα ειδικά δικαστήρια του αύριο, χωρίς πλέον να
µπορείτε εσείς να έχετε δικαιολογία να τους καλύψετε, για τους
εξοπλισµούς, τα φάρµακα, τα δηµόσια έργα, όλες τις επιχορη-
γήσεις, το ΕΣΠΑ, όλα τα δάνεια, όλα τα µνηµόνια που έχουν υπο-
γραφεί. Όλες οι κατασκευές και οι προµήθειες σήµερα, µε βάση
τις δικές σας γνωµατεύσεις και υπογραφές, είναι στον αέρα.

Μάλιστα, σε µία περίπτωση το πόρισµα αναφέρει πως σε µία
γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους υπήρχε –
λέει- και ένας µειοψηφών. Γιατί δεν πιάστηκες από το µειοψη-
φούντα σύµβουλο και να αλλάξεις όλη τη γνωµάτευση; Στη
συγκεκριµένη περίπτωση ο µειοψηφών σύµβουλος δεν είπε ότι
διαφωνεί. Είπε: «∆εν είµαι βέβαιος αν αυτό είναι εφικτό». ∆εν είπε
ότι αυτό δεν συµφέρει το κράτος ή δεν είναι δίκαιο. Απλά, δεν
ήταν βέβαιος. Αν επιλέξει λοιπόν ο Υπουργός τη γνώµη της πλει-
οψηφίας, θα τον µέµφεστε ότι δεν άκουσε το µειοψηφούντα. Αν
ακούσει το µειοψηφούντα, θα του πείτε: «Μα, άκουσες αυτόν και
δεν άκουσες την πλειοψηφία των µελών»; Ό,τι και να κάνει είναι
χαµένος από χέρι. Και αυτά είναι γελοιότητες, κύριοι συνάδελ-
φοι!

Το πόρισµα βασίζεται και σε απίθανες ανακρίβειες. Στην σε-
λίδα 20 γράφει -και εν γνώσει της επιτροπής ότι αυτό είναι ψέµα-
ότι το γνωµοδοτικό συµβούλιο ενήργησε κατόπιν υπουργικής πα-
ραγγελίας. Από που προκύπτει αυτό; Από που προκύπτει και από
ποια µαρτυρία ότι εγώ ή έστω κάποιος άλλος, έδωσε τέτοια
εντολή;

Εγώ έχω δηλώσει –και νοµίζω ότι έχει γίνει απόλυτα πιστευτό-
ότι ούτε ήξερα την ύπαρξη αυτής της υπόθεσης. Στη σελίδα 22
γράφει πως επειδή εγώ αποδέχθηκα την οµόφωνη απόφαση του
Γνωµοδοτικού Συµβουλίου του Κράτους, ενταφιάστηκε η ανα-
ποµπή του κ. Φωτιάδη. Η γνωµοδότηση που αποδέχθηκα ήταν
υπέρ του κ. Φωτιάδη. Λίγο-πολύ µε µέµφεστε, επειδή υπήρξε µια
γνωµοδότηση υπέρ του κ. Φωτιάδη και εγώ δεν την αναγνώρισα
και δεν τον έστειλα στο Ειδικό ∆ικαστήριο. Αυτό λέτε!

Τι έγινε στην υπόθεση αυτή; Ο κ. Φωτιάδης, ο οποίος είχε υπο-
γράψει και είχε αποδεχθεί ότι και η λίµνη και οι παραλίµνιες πε-
ριοχές ανήκαν στην Ιερά Μονή Βατοπεδίου και δεν ανήκαν στο
ελληνικό δηµόσιο, πιεζόταν από τους φορείς της Ξάνθης, οι
οποίοι του είπαν ότι έχουµε νέα στοιχεία και ότι πρέπει να ανα-
κληθούν αυτές οι αποφάσεις.

Ο κ. Φωτιάδης δεν τις ανακάλεσε, απλά ξαναέθεσε το ερώ-
τηµα. Πήγε στο ανώτατο όργανο –δεν µπορούσε να πάει κάπου
αλλού, δεν υπάρχει άλλο όργανο, αυτό είναι το ανώτατο όργανο
και έκανε αυτό που έπρεπε να κάνει- και είπε: «Εδώ µου λένε ότι
υπάρχουν νέα στοιχεία, τι να κάνω»; ∆εν ανακάλεσε όµως τις
προηγούµενες αποφάσεις, ίσχυαν όλες.

Έρχεται µετά το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο και απαντά στον κ.
Φωτιάδη, δεν απαντά σε εµένα. Αυτός έθεσε το ερώτηµα. Εγώ
έτυχε να βρίσκοµαι στην καρέκλα του, γιατί είχε χάσει το ΠΑΣΟΚ
και είχε εκλεγεί η Νέα ∆ηµοκρατία. Έρχεται, λοιπόν, στο γρα-
φείο µου η απάντηση, η οποία λέει ότι τα νέα στοιχεία, τα οποία
ο κ. Ξυνίδης και οι φορείς της Ξάνθης έδωσαν στο γνωµοδοτικό
συµβούλιο, δεν αφορούν ουσιαστικά νέα στοιχεία και δεν συ-
ντρέχει κανένας λόγος να ανακληθούν οι προηγούµενες αποφά-
σεις του κ. Φωτιάδη.

Αυτό αποδέχθηκα εγώ, ότι αυτά που έγιναν επί ΠΑΣΟΚ δεν
ήταν παράνοµα, γιατί δεν είχα λόγο να µην τα δεχθώ. ∆εν υπήρχε
µειοψηφία, η οποία να µου έλεγε ότι µπορείς να κάνεις το ένα ή
το άλλο. Αυτή είναι η όλη υπόθεση της περίφηµης αναποµπής
και –επαναλαµβάνω ότι- δεν είχα άλλη εναλλακτική επιλογή. Να
αναπέµψω στο ίδιο γνωµοδοτικό όργανο που µόλις πριν από δυο
µέρες είχε απαντήσει;

Όµως, το ΠΑΣΟΚ –προσέξτε- δέχεται τα επιχειρήµατα του κ.
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Ξυνίδη, του κ. ∆ρυ και του κ. Φωτιάδη, ότι δηλαδή ενήργησαν κα-
τόπιν οµόφωνων αποφάσεων των αρµοδίων γνωµοδοτικών ορ-
γάνων. Εγώ που ισχυρίζοµαι το ίδιο, αυτό δεν τους είναι αρκετό
και στο πόρισµα λέει: «Όχι, κακώς υπέγραψε και κακώς αποδέ-
χθηκε»!

Και προσέξτε. Αυτό που υπέγραψα εγώ τον Ιούνιο του 2004,
µέχρι σήµερα δεν έχει ανακληθεί, ισχύει. Αν ήταν τόσο φοβερό
σε βάρος του δηµοσίου, αν δηµιουργούσε νέο έννοµο καθεστώς,
φυσικά και θα είχε ανακληθεί.

Σήµερα, τώρα που µιλάµε –εκτός αν το έκανε σήµερα το πρωί,
όπως έγιναν και άλλες ενέργειες σήµερα το πρωί ενόψει της
βραδινής συζήτησης- θα ήταν διαφορετικά τα πράγµατα. Θα
µπορούσε να πει κανείς: «Ναι –είδες;- και εµείς το ανακαλέσαµε».
∆εν ανακάλεσε, λοιπόν, τίποτα. Αν έβλαπτε το δηµόσιο, φυσικά
και θα είχε ανακληθεί και δεν την ανακάλεσε γιατί δεν δηµιουρ-
γούσε νέο έννοµο καθεστώς. Ίσχυαν αυτά, τα οποία είχαν υπο-
γραφεί το 2000, την περίοδο 1999-2003.

Στο ίδιο πόρισµα αντιφάσκετε. Ζητήσατε από τον περίφηµο
καθηγητή κ. Αλιβιζάτο να σας γνωµοδοτήσει γι’ αυτά τα θέµατα.
Τι λέει ο κ. Αλιβιζάτος; Λέει ότι η ευχέρεια που παρέχεται στον
Υπουργό να αποστεί από τη γνώµη του γνωµοδοτούντος οργά-
νου –δηλαδή του Γνωµοδοτικού Συµβουλίου ∆ηµοσίων Κτηµά-
των- και µάλιστα για κατ’ εξοχήν τεχνικό ζήτηµα, επί του οποίου
παλαιότερα καλούνταν να αποφανθούν έµπειροι δικαστές, είναι
εξαιρετικά περιορισµένη.

Εποµένως, ενώπιον µιας εµπεριστατωµένης γνώµης από το οι-
κείο Τµήµα, γνώµης µάλιστα διατυπωµένης οµοφώνως, όπως
στην προκειµένη περίπτωση –τη δική µου δηλαδή- είναι δύσκολο
ο Υπουργός, ακόµα και αν διατηρεί τις επιφυλάξεις του, να µην
την αποδεχθεί.

Αυτό λέει ο κ. Αλιβιζάτος από παραγγελία του ΠΑΣΟΚ, όχι δική
µας παραγγελία. Αυτό δεν το στοιχειοθετεί το ΠΑΣΟΚ, γιατί έχει
προαποφασίσει τις πολιτικές διώξεις.

Ο προκάτοχός µου, ο κ. Φωτιάδης, υποστήριξε στην επιτροπή
στις 4 Μαΐου 2010 ότι είναι πρακτική να αποδέχεσαι οµόφωνες
γνωµοδοτήσεις, γιατί αλλιώς δεν µπορεί να λειτουργήσει το κρά-
τος. Αυτή τη δήλωση του κ. Φωτιάδη δεν τη βάλατε στο δικό σας
πόρισµα, εµπεριέχεται στο πόρισµα της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆η-
λαδή, είναι τέτοια η προσπάθεια να φανούν τα πράγµατα σε
βάρος αυτών των οποίων θέλετε να φανούν, που περιπίπτετε σε
τέτοια σφάλµατα.

Με παραπέµπετε, λοιπόν, ενώ γνωρίζετε ότι το Μάρτιο του
2007 αρνήθηκα κατηγορηµατικά να συνυπογράψω κοινή υπουρ-
γική απόφαση µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, το οποίο συνέταξε την απόφαση, να διατεθούν για
ανταλλαγή µε τα ακίνητα της περιοχής της Βιστωνίδας και ακί-
νητα του Υπουργείου Οικονοµικών.

Απάντησα ότι δεν είναι δουλειά του Υπουργείου Οικονοµικών
να ασκεί πολιτική γης και να ανταλλάσσει δικά του ακίνητα και
αρνήθηκα να την υπογράψω. Αυτήν την απόφαση την έχετε και
την καταθέτω ξανά.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Πέτρος ∆ούκας καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Με παραπέµπετε, ενώ γνωρίζετε πολύ καλά -και έχει γίνει γε-
νικά αποδεκτό- ότι όταν µε επισκέφθηκαν οι µοναχοί Εφραίµ και
Αρσένιος το 2005 και µου ζήτησαν να ανταλλαγούν αυτά τα ακί-
νητα, διότι υπήρχε πρόβληµα µε τους ντόπιους αλιείς, γεωργούς
και ακτήµονες, τους είπα ότι ούτε λεφτά έχει το δηµόσιο για να
σας αγοράσει τα οικόπεδα ούτε είναι δουλειά του Υπουργείου
Οικονοµικών να ασκεί πολιτική γης. Η απάντηση µου ήταν σαφής
και κατηγορηµατική και δεν ξαναεπανήλθαν.

Αλλά και αυτά, πολύ εντέχνως, δεν τα βάζετε στο πόρισµα. Στο
πόρισµα βάζετε µόνο ό,τι βολεύει για τη συγκεκριµένη περί-
πτωση, ενώ θα έπρεπε να είναι πόρισµα διαφάνειας, πόρισµα
αλήθειας. Θα έπρεπε να είναι µέσα και τα υπέρ και τα κατά, όχι
µόνο αυτά τα οποία βολεύουν για να διαµορφώσουν µία κοινή
γνώµη, όπως θα ήθελαν να τη διαµορφώσουν.

Αγαπητοί κύριοι Βουλευτές –πήγα να πω αγαπητοί κύριοι συ-
νάδελφοι, αλλά δεν είµαστε πλέον συνάδελφοι, δεν µου δόθηκε

η ευκαιρία να είµαστε ξανά µαζί- όπως γνωρίζετε -και όπως και
εσείς- εγώ δεν µπήκα στην πολιτική για να αποκατασταθώ οικο-
νοµικά ή επαγγελµατικά. Μπήκα αρκετά εύπορος. Σπούδασα στη
Νέα Υόρκη. Μετά από πολύωρες προφορικές εξετάσεις έπιασα
δουλειά το 1979 ως µαθητευόµενος στη «CITIBANK». Σε ηλικία
τριάντα δύο ετών µε έκαναν αντιπρόεδρο, «vice president» της
τράπεζας. Μετά µε έστειλαν ως επικεφαλής, ως Γενικό ∆ιευθυ-
ντή της «CITIBANK» στην Ελλάδα, το οποίο ήταν από τα κοσµή-
µατα της «CITIBANK» σε όλο τον κόσµο, ήταν ένα από τα
δυνατότερα υποκαταστήµατα της «CITIBANK».

Το 1991 µου τηλεφωνεί ο Αντώνης Σαµαράς και µου λέει ότι η
τότε κυβέρνηση Μητσοτάκη ψάχνει για ∆ιοικητή της Εθνικής
Τράπεζας και ότι από όλους τους οποίους κοίταξαν, προέκριναν
το δικό µου όνοµα και ότι πρέπει να πάµε µαζί να δούµε τον Πρό-
εδρο. Πράγµατι µε παίρνει και πάµε στο Υπουργείο Εξωτερικών,
στον Πρόεδρο τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος µου προσέφερε τη
θέση του ∆ιοικητού της Εθνικής Τράπεζας.

∆εν ξέρω τι µε φώτισε τότε, αλλά δεν δέχθηκα αυτή τη θέση.
Και δυστυχώς γνωρίζετε το τέλος αυτού που δέχθηκε αυτή τη
θέση. Ήταν άδικο και µαρτυρικό το τέλος του Βρανόπουλου.

Το 1992 ο Στέφανος Μάνος µου διεµήνυσε λίγο-πολύ τα ίδια,
ότι έψαχναν για τεχνοκράτη Υφυπουργό Οικονοµικών και ότι από
όλα τα ονόµατα Ελλήνων που κοίταξαν στην Ελλάδα και στο εξω-
τερικό στον ιδιωτικό τοµέα, προέκριναν το δικό µου και ότι είναι
καιρός να αφήσω τον ιδιωτικό τοµέα, να παραιτηθώ από την
«CITIBANK» και να κοιτάξω λίγο να βοηθήσω την κυβέρνηση.

Αυτό ήταν κάτι, το οποίο έκανα. Ορκίστηκα Υφυπουργός Οι-
κονοµικών στην κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. Μετά
γνώρισα την κόρη του Μιλτιάδη Έβερτ. Πολλοί νοµίζουν ότι
µπήκα στην κυβέρνηση λόγω των επαφών που είχε ο Μίλτος,
αλλά γνωρίζετε ότι υπήρχε κόντρα µεταξύ Μίλτου και Κωνστα-
ντίνου Μητσοτάκη και το τελευταίο που θα έκανε, θα ήταν να
βάλει το γαµπρό του Έβερτ σε µία τέτοια θέση.

Όταν χάσαµε τις εκλογές το 1993 και έγινε Αρχηγός της Νέας
∆ηµοκρατίας ο πεθερός µου, ο Μιλτιάδης Έβερτ- και επανα-
λαµβάνω την κόρη του την γνώρισα, αφού ήδη ήµουν Υφυπουρ-
γός Οικονοµικών- επέστρεψα στον ιδιωτικό τοµέα. Πιθανόν οι
παλαιότεροι από εσάς να θυµάστε ότι δεν διεκδίκησα καµµία
κοµµατική θέση ούτε Τοµεάρχη ούτε Περιφερειάρχη ούτε Γραµ-
µατέα, ούτε του είπα: «Βάλε µε σε κανένα ψηφοδέλτιο είτε Επι-
κρατείας είτε Ευρωβουλής». Γύρισα κανονικά στον ιδιωτικό
τοµέα.

Το ∆εκέµβριο του 2003 η Νοµαρχιακή Ανατολικής Αττικής µου
ζήτησε να κατέβω πάλι στις εκλογές, για να ασχοληθώ ξανά µε
την πολιτική. Αυτό έγινε, χωρίς να το περιµένω, µε καθαρά δική
τους πρωτοβουλία.

Και για να κατέβω στην Περιφέρεια Αττικής παραιτήθηκα από
µία σειρά από δουλειές που είχα. Ήµουν τότε Πρόεδρος του ∆ι-
οικητικού Συµβουλίου της «ERICSSON» Ελλάδος και παραιτή-
θηκα. Ήµουν συνπρόεδρος της «PEPSICOLA» Ελλάδος, που
είναι µια διαπρεπής πολυεθνική εταιρεία και παραιτήθηκα. Πιο
πριν ήµουν πρόεδρος της «ΑΓΕΤ-ΗΡΑΚΛΗΣ» και παραιτήθηκα
από αυτή τη θέση. Ήµουν πρόεδρος στη συνδροµητική τηλεό-
ραση την «FILMNET» και τη «NETMED» και παραιτήθηκα από
αυτές τις θέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. ∆ούκα)

Τελειώνω, πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Παραιτήθηκα, λοιπόν, από όλα αυτά για να βοηθήσω την κυ-

βέρνηση του Κώστα Καραµανλή και όχι για να ασχοληθώ µε
ανταλλαγές οικοπέδων.

Καταθέτω, λοιπόν και τη φορολογική µου δήλωση του 2003,
το χρόνο, δηλαδή, πριν κατέβω στην πολιτική και δύο ενδεικτικές
φορολογικές δηλώσεις της εταιρείας µου «ΚΑΠΙΤΑΛ ΠΑΡ-
ΤΝΕΡΣ», της οποίας είµαι ο ιδιοκτήτης, ο κύριος µέτοχος και η
οποία ενδεικτικά σας λέω ότι επί ΠΑΣOK 2000 και 2001 είχε κα-
θαρά κέρδη προ φόρων 493 εκατοµµύρια δραχµές, όχι ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Πέτρος ∆ούκας καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
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Έκλεισα, λοιπόν, αυτήν την εταιρεία, έπαψε να λειτουργεί,
πληρώνω τα ενοίκια µέχρι τώρα. Μέχρι πρόσφατα πλήρωνα τα
ενοίκια µε µηδενικά έξοδα. Με έξοδα, δηλαδή, απλώς συνέχισης
της λειτουργίας µιας γραµµατέας και τα νοίκια.

Αυτά τα λίγα ήθελα να σας πω, αξιότιµες κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Ίσως κάποιους από εσάς να σας έχω στενοχωρήσει,
ίσως κάποιοι από εσάς να µην µε πηγαίνουν, απλώς να µη µε
πάνε. Μέσα στη ζωή είναι και αυτά. Η αλήθεια για την υπόθεση
αυτή έπρεπε ήδη να έχει λάµψει, αλλά θέλω να γνωρίζετε και
εσείς και όσοι µας ακούνε από το τηλεοπτικό κανάλι της Βουλής
πως ό,τι έχει λεχθεί σε βάρος µου για την υπόθεση αυτή, είτε
είναι καθαρά συκοφαντικό είτε είναι εξαιρετικά διαστρεβλωµένο.

Ευχαριστώ για την υποµονή σας και καλή συνέχεια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. ∆ούκα.

Το λόγο τώρα έχει η κ. Αικατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προηγουµένως ο κ. Στυλιανίδης

είπε ότι «όποιος σκάβει το λάκκο του άλλου πέφτει ο ίδιος µέσα».
Και ακριβώς αυτό συνέβη και µε την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

Το 2004, στήριξε όλη την προεκλογική της εκστρατεία η Νέα
∆ηµοκρατία στη σκανδαλολογία και κέρδισε τις εκλογές. Παρέ-
λαβε, όµως, µια χώρα τότε πάρα πολύ ισχυρή, στο σκληρό πυ-
ρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και ερχόµαστε το 2009 να πέφτει
η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, από τα σκάνδαλα αυτή τη
φορά, από τα σκάνδαλα που η ίδια δηµιούργησε στα µόλις πέντε
χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από την ίδια.

Το ΠΑΣΟΚ, βέβαια, δεν στήριξε καµµία προεκλογική του εκ-
στρατεία στη σκανδαλολογία, απλά ήταν τόσο πολύ µεγάλα τα
σκάνδαλα, που έφυγε η κυβέρνηση από µόνη της άρον-άρον και
βέβαια, έκλεισε τη Βουλή πολύ πριν την ηµεροµηνία των Ευρω-
εκλογών, ακριβώς για να παραγραφούν τυχόν ποινικές ευθύνες
Υπουργών της για τα σκάνδαλα που η ίδια δηµιούργησε κατά τη
διακυβέρνησή της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σκάνδαλο της Μονής Βατο-
πεδίου είναι ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα από τη Μεταπο-
λίτευση και µετά. Είναι ένα σκάνδαλο πολιτικό, είναι σκάνδαλο
θρησκευτικό και παράλληλα, είναι σκάνδαλο οικονοµικό. Και ξέ-
ρετε, δεν είναι αδίκηµα µόνο άµα πλουτίσει ο ίδιος ο Υπουργός.
Θεωρώ ότι είναι αδίκηµα και όταν µε τις πράξεις τους οι πολιτι-
κοί κάνουν να πλουτίζουν τρίτοι. Αυτό που οφείλουµε όλοι, λοι-
πόν, να κάνουµε είναι να διασφαλίζουµε το δηµόσιο συµφέρον.

Αυτή τη στιγµή, όπως όλοι γνωρίζουµε, πλήττεται το ήθος των
πολιτικών και βέβαια, όλοι οι πολιτικοί πρέπει να πούµε ότι δεν εί-
µαστε ίδιοι. Για να διαφυλάξουµε, λοιπόν, το κύρος µας όλοι, θα
πρέπει να πέσει άπλετο φως σε όλες τις υποθέσεις στις οποίες
εµπλέκονται πολιτικά πρόσωπα.

Μία από αυτές, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι και το σκάνδαλο
της Μονής Βατοπεδίου, στο οποίο, βέβαια, αποδείχτηκε περί-
τρανα στην εξεταστική επιτροπή ότι υπήρξε κεντρικός σχεδια-
σµός.

Έγιναν, αγαπητοί συνάδελφοι, τόσες πολλές ανταλλαγές, σε
τόσο µικρό χρονικό διάστηµα και ανταλλαγές που κόστισαν χι-
λιάδες ευρώ στο ελληνικό δηµόσιο. Είχαµε απώλεια για το ελ-
ληνικό δηµόσιο εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ και βέβαια, όφελος
για τη Μονή Βατοπεδίου και για τον ηγούµενό της κ. Εφραίµ.

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει όλοι µας να κατανοήσουµε ότι θα πρέ-
πει να προωθήσουµε την υπόθεση αυτή σε µια προκαταρκτική
εξέταση, να πέσει άπλετο φως, να αποδοθούν οι ευθύνες εκεί
που τυχόν υπάρχουν εάν υπάρχουν αλλά να αποδοθούν ευθύ-
νες, όµως- να διερευνηθεί η υπόθεση εις βάθος και να µην υπάρ-
χουν σκιές πάνω από τα πολιτικά πρόσωπα.

Θα πρέπει κάποτε να καταλάβουµε όλοι ότι δεν µπορούµε να
διασυρόµεθα ούτε από τα µέσα ενηµέρωσης, ούτε από δηµο-
σιογράφους ούτε από τους πολίτες, που αυτοί στο κάτω-κάτω
µας εκλέγουν και σε αυτούς λογοδοτούµε. ∆εν θα πρέπει να δια-
συρόµεθα. Θα πρέπει να λειτουργούµε πάντα µε γνώµονα το δη-
µόσιο συµφέρον.

Και απορώ γιατί οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, από τη
στιγµή που είναι και πεπεισµένοι ότι δεν υπάρχει καµµία ευθύνη,
δεν θέλουν να προχωρήσει αυτή η κατάσταση προς µια προκα-
ταρκτική εξέταση, ώστε να δοθεί άπλετο φως σε ένα σκάνδαλο
που ταλάνισε την ελληνική κοινωνία.

Μην ξεχνάτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι
ένας από τους λόγους που χάσατε την κυβέρνηση ήταν το σκάν-
δαλο της Μονής Βατοπεδίου.

Και κύριε Βαγιωνά, επειδή εσείς είστε στη Χαλκιδική και έχετε
και µεγαλύτερη ευαισθησία γιατί πληττότανε..

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Τα ξέρω καλά…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Και εσείς και ο κ. ∆ρι-

βελέγκας τότε ασχοληθήκατε πάρα πολύ σοβαρά. Ο κ. ∆ριβελέ-
γκας είπε κάτι, που όντως στην πορεία αποδείχθηκε ότι ήταν
έτσι, ότι «Το σκάνδαλο έχει ηγούµενο και αυτός είναι στο Μαξί-
µου»! Αυτό είχε πει ο κ. ∆ριβελέγκας στην προηγούµενη εξετα-
στική και τελικά, αποδείχθηκε ότι για να µπορέσουν να γίνουν
αυτές οι ανταλλαγές τόσο πολύ γρήγορα, πράγµατι υπήρχε ένας
κεντρικός σχεδιασµός και γι’ αυτό το λόγο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Όπως στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»

είναι µια από τις µεγαλύτερες µεταρρυθµίσεις που έγιναν στην
ελληνική κοινωνία. Τι δουλειά έχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»;

Μακάρι και η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, στην πεντα-
ετία που κυβέρνησε, να µη µας γέµιζε απλά από σκάνδαλα, αλλά
να έκανε και ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις για τη χώρα.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα έχει
φέρει πάρα πολύ σπουδαίες µεταρρυθµίσεις, µία από αυτές είναι
και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». ∆εν κατάλαβα, τι έχετε να πείτε για τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»; Είναι µια από τις µεγαλύτερες µεταρρυθµίσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: (δεν ακούστηκε)…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Αλλά, βέβαια, ξέρετε

µόνο δηµοκρατικές κυβερνήσεις µπορούν να κάνουν τέτοιες µε-
ταρρυθµίσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μην κάνετε διάλογο.
Παρακαλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ποτέ η συντηρητική
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν έκανε διοικητικές µεταρ-
ρυθµίσεις. Και, ευτυχώς, ήρθε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ για να
αλλάξει πολλά σ’ αυτήν τη χώρα.

Θεωρώ, λοιπόν -για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε- ότι πρέ-
πει να δοθεί άπλετο φως σ’ αυτήν την υπόθεση, που όντως συ-
γκλόνισε την ελληνική κοινωνία και να αποδοθούν –αν υπάρχουν-
οι ευθύνες εκεί όπου υπάρχουν. Όποιος δεν έχει κάνει κάτι µε-
µπτό, δεν έχει να φοβηθεί τίποτα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Για τον κ. ∆ρυ και για τον κύριο Φω-

τιάδη, δεν είπατε τίποτα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Βεβαίως. Υπάρχουν

πολιτικές ευθύνες και τις αποδώσαµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Περλεπέ-Σηφουνάκη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Χάϊδος.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΪ∆ΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι αποδεκτό από όλους ότι η χώρα τα-

λανίζεται από µια πολύπλευρη και σοβαρή κρίση. Αυτή η κρίση
επεκτάθηκε και βάθυνε τα τελευταία χρόνια κατά την περίοδο
της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Συγκεκριµένα, η πολική
της προηγούµενης εξαετίας οδήγησε την οικονοµία στα πρό-
θυρα της κατάρρευσης και την πατρίδα µας στο χείλος τη χρεο-
κοπίας. Η αδιαφάνεια, η πελατειακή λογική και τα αλλεπάλληλα
σκάνδαλα που συγκλόνισαν την κοινωνία εξόργισαν τους πολί-
τες και είχαν οδυνηρές συνέπειες στην αξιοπιστία των θεσµών
και της πολιτικής.

Ένα τέτοιο σκάνδαλο είναι και η υπόθεση του Βατοπεδίου, για
την οποία σήµερα το ΠΑΣΟΚ προτείνει τη σύσταση Ειδικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-
τασης για τυχόν ευθύνες Υπουργών και την οποία συζητούµε
σήµερα.
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Αυτό το σκάνδαλο, όµως, είναι διαφορετικό και περισσότερο
σοβαρό από τα άλλα, γιατί εκτός των πολιτικών, νοµικών και οι-
κονοµικών διαστάσεων, είχε και άλλες βαριές συνέπειες για την
πατρίδα µας. Σκίασε το Άγιο Όρος, προσέβαλε την Ορθοδοξία,
λάβωσε τον Ελληνισµό και εξέθεσε διεθνώς τη χώρα.

Αυτό το θέµα η τότε κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας αρχικά
προσπάθησε να το υποβαθµίσει και να το «κουκουλώσει», αλλά
µετά τον ορυµαγδό των αποκαλύψεων και κάτω από την πίεση
της κοινής γνώµης, δέχθηκε τη σύσταση της εξεταστικής επι-
τροπής που τότε πρότεινε το ΠΑΣΟΚ. Στη συνέχεια, όµως, αρ-
νήθηκε την προανακριτική επιτροπή µε την απουσία της δύο
φορές από τη Βουλή, πράξη πρωτοφανή για τα παγκόσµια χρο-
νικά, για πλειοψηφία και κυβέρνηση, προσβάλλοντας έτσι το
θεσµό της Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας.

Σήµερα όµως η Νέα ∆ηµοκρατία, µην µπορώντας να κάνει αλ-
λιώς, είναι εδώ για να ισχυριστεί ότι τη συκοφαντούµε και ότι δυ-
σφηµούµε στελέχη της. Τους απαντούµε µε τη ρήση του Oscar
Wilde, ότι: «Κανείς δεν δυσφηµίστηκε µε τα λόγια του, εκτός και
αν ήταν τα δικά του». Και οι ίδιοι τότε κυβερνητικοί παράγοντες
είπαν λόγια για συναδέλφους τους και άφησαν υπονοούµενα
εναντίον αλλήλων, σε τέτοιο βαθµό που δικαιολογούν αυτοί πε-
ρισσότερο από εµάς τη δική µας επιλογή και ισχυροποιούν τη
θέση µας, τη θέση του ΠΑΣΟΚ, για την ανάγκη περαιτέρω διε-
ρεύνησης του σκανδάλου.

Λένε από τη Νέα ∆ηµοκρατία, ότι εµείς, το ΠΑΣΟΚ, θέλουµε να
ποινικοποιήσουµε την πολιτική ζωή και να ενοχοποιήσουµε τους
αντιπάλους µας. Ψέµατα. Κάποιοι απ’ αυτούς είναι αντίπαλοι και
γι’ αυτούς τώρα, γι’ αυτούς τους ίδιους. Ψέµατα επίσης, γιατί µε
την προανακριτική επιτροπή, απλώς θέλουµε να διευρυνθεί πε-
ρισσότερο και σε βάθος, το ζήτηµα και οι ενδεχόµενες ευθύνες
των εγκαλουµένων.Και µόνο αν υπάρξουν συγκεκριµένα στοιχεία
ενοχής θα παραπεµφθούν στη δικαιοσύνη αργότερα, κάποιοι για
τους οποίους πραγµατικά θα υπάρχουν ισχυρές ενδείξεις και
αποδείξεις της ενοχής τους.

Κύριοι συνάδελφοι αυτή η πρόταση, για την αναζήτηση πιθα-
νών ευθυνών για πράξεις ή παραλείψεις κυβερνητικών παραγό-
ντων που συµµετείχαν µε οποιοδήποτε τρόπο στο σκάνδαλο του
Βατοπεδίου και για τις οποίες υπάρχουν αποχρώσες ενδείξεις,
σε µία περίοδο απαξίωσης της πολιτικής και υποτίµησης των θε-
σµών, είναι µία πρόταση ευθύνης, δεν είναι άγκυρα στο παρελ-
θόν αλλά αποτελεί κεραία για το µέλλον.

Το «όλα στο φως» που διακηρύττει ο Πρόεδρος µας, ο Πρω-
θυπουργός κ. Γιώργος Παπανδρέου είναι απαραίτητη προϋπό-
θεση για να συµφιλιωθεί ο πολίτης µε το σύστηµα που σήµερα
αισθάνεται εχθρός. Γιατί ο κύκλος των χαµένων ευθυνών, πρέπει
να κλείσει κάποτε και να ανοίξει ένας κύκλος διαφάνειας και τι-
µωρίας όλων των ενόχων για διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος,
όπου και αν είναι, όπου και αν βρίσκονται, όποτε και αν έγινε,
ακόµα και αν έγινε και στο µακρινό παρελθόν. Γιατί το κύρος των
θεσµικών παραγόντων και των πολιτικών, πρέπει να ενισχυθεί µε
την αποκάλυψη όλων των πτυχών της λειτουργίας τους και όχι µε
την συγκάλυψη ορισµένων. Ας µην ξεχνάµε ότι «όποιος το κρύ-
βει το κακό, µαζί µ’ αυτό πεθαίνει», όπως µας θυµίζει η λαϊκή φι-
λοσοφία.

Εµείς, το ΠΑΣΟΚ, είµαστε αποφασισµένοι να «µατώσουµε» για
να λάµψει όλη η αλήθεια, για όλα τα σκάνδαλα που απασχόλη-
σαν και εξακολουθούν να συγκλονίζουν την κοινή γνώµη. Να
αφήσουµε πίσω τα νοσηρά, σκοτεινά φαινόµενα του παρελθό-
ντος που τόσο στοίχισαν στην πατρίδα µας και να δώσουµε µέλ-
λον και ελπίδα στη διαφάνεια και την πρόοδο.

Αυτή είναι η βασική επιλογή στην προσπάθεια να δοθούν λύ-
σεις και είναι συνδυασµένοι µ’ αυτό στα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζει η χώρα. Και σ’ αυτήν την προσπάθεια σας καλούµε
όλους να συµβάλλετε, για να ανοίξει ο δρόµος της αλήθειας,
γιατί από την αλήθεια δεν έχει τίποτα να φοβηθεί κανείς, εκτός
από τους πραγµατικούς ενόχους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χάιδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εδώ και έχει ζητήσει το

λόγο καθώς έχει δικαίωµα από τον Κανονισµό και από την από-
φαση της Βουλής κατά την έναρξη της συνεδριάσεως, ο πρώην
συνάδελφος Βουλευτής και πρώην Υπουργός κ. Γιώργος Βουλ-
γαράκης, ο οποίος και καλείται να έρθει στο Βήµα και να ανα-
πτύξει τις απόψεις του, εντός χρόνου είκοσι λεπτών.

Ορίστε, κύριε Βουλγαράκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα ψέµα δεν γίνεται αλήθεια

επειδή είναι ευρέως διαδεδοµένο, ούτε µία αλήθεια µπορεί να
µετατραπεί σε ψέµα επειδή κάποιοι δεν επιθυµούν να τη δουν.

∆ιερωτώµαι, λοιπόν, ποιος είναι πραγµατικά ο λόγος που σή-
µερα είµαι εδώ, ενώπιον σας, αφού είναι γνωστό ότι δεν είχα και
δεν µπορούσα να έχω καµµία απολύτως αρµοδιότητα ως Υπουρ-
γός Πολιτισµού, µε την υπόθεση του Βατοπεδίου, δεν υπέγραψα
κανένα απολύτως έγγραφο, νόµο, εγκύκλιο, υπουργική απόφαση
ή οποιαδήποτε άλλη διοικητική πράξη που να σχετίζεται µε την
υπόθεση. ∆εν παρενέβην καθόλου στο χαρακτηρισµό ή αποχα-
ρακτηρισµό της περιοχής από πλευράς Υπουργείου Πολιτισµού.

Απέδειξα µε απόφαση του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβου-
λίου υπογεγραµµένη από το νυν Υπουργό κύριο Γερουλάνο, ότι
η περιοχή δεν είναι καν κηρυγµένος αρχαιολογικός χώρος.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ολόκληρη τη δικαστική διερεύνηση δεν αναφέρεται στις χι-
λιάδες σελίδες, ούτε µία φορά το όνοµα µου από κανέναν εξ
όσων έχουν καταθέσει. Είναι γνωστό ότι δεν γνωρίζω τους µο-
ναχούς ούτε της Μονής Βατοπεδίου, ούτε καµµίας άλλης µονής,
όπως επίσης, δεν έχω επισκεφθεί ποτέ το Άγιο Όρος.

Κατέθεσα έγγραφο του Συµβολαιογραφικού Συλλόγου, που
αποδεικνύει ότι η σύζυγος µου δεν προσπορίστηκε ούτε 1 ευρώ
από τις πράξεις των συναλλαγών.

Έχουν ελεγχθεί µε δική µου πρωτοβουλία, όλοι οι λογαρια-
σµοί και οι δικοί µου και των συγγενών µου.

Είναι -εξάλλου, γνωστό ότι η περίοδος των µεταβιβάσεων, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, καλύπτει τέσσερις διαφορετικούς
Υπουργούς. ∆ηλαδή, δύο µεταβιβάσεις έγιναν ενόσω ήµουν εγώ
Υπουργός ∆ηµοσίας Τάξεως, κάποιες όταν ήµουν Υπουργός Πο-
λιτισµού και έξι µετά που αποχώρησα από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και ορίστηκα ως Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας.

Παρ’ όλα αυτά, κατά την κυβερνητική Πλειοψηφία –και αν οι
ισχυρισµοί της είναι αληθείς, που προφανώς δεν είναι- για όλους
αυτούς και για πριν και για τότε και για µετά, µοναδική ευθύνη
έχω εγώ. Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν βρί-
σκοµαι εδώ, ενώπιόν σας, ως πολιτικός ούτε ως πρώην Υπουρ-
γός. Βρίσκοµαι ως φυσικό πρόσωπο, ως Γιώργος Βουλγαράκης.
Η κατηγορία είναι σαφής. Περιρρέουσα ατµόσφαιρα!

Να πάρω, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Η κυβερνητική
Πλειοψηφία ζητάει σήµερα να διερευνηθούν πιθανές ποινικές ευ-
θύνες για παράβαση καθήκοντος. Και τι επικαλείται; Επικαλείται
–διαβάζω- ότι ως Υπουργός Πολιτισµού, τον Ιούλιο του 2007,
έλαβα γνώση των καταγγελιών του προϊσταµένου της 10ης Εφο-
ρείας Αρχαιοτήτων κ. Ταβλάκη µε καταγγελία για τη µεταβίβαση
κηρυγµένου αρχαιολογικού χώρου και αυτό δεν ήταν δυνατόν να
γίνει από το ∆ηµόσιο στη Μονή, χωρίς την έγκριση από την αρ-
µόδια υπηρεσία. Τι έκανα όταν έλαβα γνώση αυτού του εγγρά-
φου της 10ης Εφορείας;

Τα έγγραφα, κύριοι συνάδελφοι, είναι εδώ. Για λόγους συντο-
µίας όµως, διαβάζω από τα χαρτιά µου, αλλά θα σας τα κατα-
θέσω ολόκληρα.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έκανα, λοιπόν, αυτό που είχε καθήκον να κάνει ο κάθε πολιτι-
κός προϊστάµενος στη θέση µου. ∆ηλαδή, απέστειλα το έγγραφο
στην αρµόδια ∆ιεύθυνση και ζήτησα να εξεταστεί εάν οι ισχυρι-
σµοί του εφόρου της 10ης Εφορείας έχουν βάση. ∆ηλαδή, αν
οφείλει το Υπουργείο, πριν από οποιαδήποτε µεταβίβαση, να
γνωµοδοτήσει ή πολύ περισσότερο να δώσει άδεια.
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Και τι µου απαντά η αρµόδια ∆ιεύθυνση; Απαντάει ότι ο αρ-
χαιολογικός νόµος δεν προβλέπει καµµία διαδικασία γνωµάτευ-
σης συλλογικού ή ατοµικού οργάνου του Υπουργείου
Πολιτισµού, προ της µεταβιβάσεως ακινήτων εντός αρχαιολογι-
κού χώρου.

Πότε, λοιπόν, θα είχα ευθύνη ως αρµόδιος Υπουργός; Θα είχα
απόλυτη ευθύνη, που θα έφθανε πιθανόν τα όρια της συγκάλυ-
ψης, εάν αγνοούσα παντελώς το έγγραφο, εάν έβαζα το έγ-
γραφο στο αρχείο, εάν αν δεν το παρέπεµπα στην αρµόδια
υπηρεσία ή εάν η αρµόδια υπηρεσία µου έλεγε διαφορετικά και
εγώ, παρ’ όλα ταύτα, αγνοούσα και δεν έκανα καµµία περαιτέρω
ενέργεια. Τότε, ναι, πράγµατι θα είχα απόλυτη ευθύνη.

Πώς όµως να ζητήσει περαιτέρω ενέργειες, όταν η άποψη της
υπηρεσία και σήµερα εξακολουθεί να παραµένει ακριβώς η ίδια,
όπως εδηλώθη στην εξεταστική επιτροπή; Είναι αυτό, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, παράβαση καθήκοντος;

Το δεύτερο που επικαλείται η πορισµατική έκθεση είναι ότι
όφειλα να προστατεύσω τους αρχαιολογικούς χώρους, είτε πα-
ραπέµποντας το θέµα στο Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο το
ΚΑΣ ή έστω µε ερώτηµα στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους,
όπως αργοπορηµένα έκανε ο Υπουργός κ. Λιάπης υποβάλλοντας
ερώτηµα σχετικά µε τη δυνατότητα της ακύρωσης των συµβο-
λαίων.

Κύριοι Βουλευτές, το έγγραφο της 10ης Εφορείας Βυζαντινών
Αρχαιοτήτων έφτασε σε εµένα µε κοινοποίηση –γιατί είχε απο-
στολέα τη Νοµαρχία Χαλκιδικής- τον Ιούλιο του 2007. Εστάλη
από εµένα, αυθηµερόν, στην αρµόδια ∆ιεύθυνση και η αρµόδια
∆ιεύθυνση, στα τέλη του ιδίου µήνα, µου απαντάει µε το έγ-
γραφο που προηγουµένως σας διάβασα. Λίγες εβδοµάδες µετά,
προκηρύχθηκαν εκλογές και το Σεπτέµβριο ορκίστηκα Υπουρ-
γός Εµπορικής Ναυτιλίας. Από πού, λοιπόν, θα έστελνα το έγ-
γραφο στο ΚΑΣ; Από το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας; Με
ποια αρµοδιότητα;

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ελέγχοµαι, δηλαδή, για παράβαση καθήκοντος, επειδή ως
Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας τέσσερις εβδοµάδες µετά δεν
απευθύνθηκα µε διαταγή µου στις υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού. Με συγχωρείτε, αν είναι έτσι, πρέπει για παράβαση
καθήκοντος να παραπέµπονται όλοι οι Υπουργοί, απ’ όλα τα
Υπουργεία και για οποιοδήποτε θέµα.

Παρ’ όλα αυτά, η έκθεση εξακολουθεί να µην λέει την αλήθεια.
Όταν η απάντηση έκανε τον υπηρεσιακό της κύκλο και φθάνει
κάποια στιγµή στη 10η Εφορεία Βυζαντινών Αρχαιοτήτων, η 10η
Εφορεία δεν αντιδρά καθόλου. Καµµία απάντηση.

Επανέρχεται στο θέµα µε νέα επιστολή πέντε µήνες µετά και
ζητά πλέον µε έγγραφό της, τον Ιανουάριο του 2008 από τον
Υπουργό κ. Λιάπη να ακυρώσει τα συµβόλαια. Και είναι αυτό που
αναγκάζει τον κ. Λιάπη να στείλει το ερώτηµα στον νοµικό σύµ-
βουλο και να ζητήσει αν, πράγµατι, τα συµβόλαια µπορούν να
ακυρωθούν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Πότε έγινε αυτό; ∆έκα µήνες µετά. ∆ηλαδή, εγώ κατηγορούµαι
για παράβαση καθήκοντος επειδή δεν ανάγκασα τις υπηρεσίες
του Υπουργείου Πολιτισµού από το Υπουργείο Εµπορικής Ναυ-
τιλίας να ασχοληθούν µε το θέµα σε τρεις εβδοµάδες και το αρ-
µόδιο Υπουργείο που είχε δέκα µήνες το θέµα, δεν έχει καµµία
απολύτως ευθύνη. Για την κυβερνητική πλειοψηφία, έχει καλώς.

Τι απαντά, όµως, το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους; ∆ιαβάζω
την τοποθέτηση Λιάπη τον Οκτώβριο του 2008, διότι όλο αυτό
το οποίο περιέγραψα, συζητήθηκε εδώ, στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία, µε µορφή επερώτησης Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ. ∆ιαβάζω
από τα Πρακτικά: «Πρέπει εδώ να τονίσω ότι η αρχαιολογική νο-
µοθεσία δεν προβλέπει την προηγούµενη γνωµοδότηση συλλο-
γικού οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και την έκδοση
διοικητικής πράξης πριν από οποιαδήποτε µεταβίβαση ακίνητης
ιδιοκτησίας, στην οποία να βρίσκονται ακίνητα χαρακτηρισµένα
ως µνηµεία. Εποµένως, το Υπουργείο Πολιτισµού δεν έχει και δεν

θα µπορούσε να έχει, οποιαδήποτε αρµοδιότητα για το θέµα.
Επίσης, το Υπουργείο Πολιτισµού δεν έχει αρµοδιότητα προη-
γούµενης γνωµοδότησης και έκδοσης αντίστοιχης διοικητικής
πράξης, ακόµη κι αν το µεταβιβαζόµενο ακίνητο ήταν σε αρχαι-
ολογικό χώρο». Και συνεχίζει: «Τα συµβόλαια δεν είναι διοικητι-
κές πράξης, ούτε το Υπουργείο Πολιτισµού έχει οποιαδήποτε
αρµοδιότητα να ζητήσει την ακύρωση αυτών των συµβολαίων.
∆εν µπορεί αντικειµενικά». Θα σας τα καταθέσω για τα Πρακτικά.

Και είναι, πράγµατι, έτσι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διότι αν
δεν ήταν έτσι, γιατί δεν τα ακύρωσε ο κ. Λιάπης; Γιατί δεν τα ακύ-
ρωσε ο κ. Σαµαράς; Γιατί δεν τα ακυρώνει σήµερα ο κ. Γερου-
λάνος να τελειώνουµε; ∆ιότι δεν µπορεί. Γι’ αυτό, όµως, εγώ
εγκαλούµαι για παράβαση καθήκοντος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γίνονται µεταβιβάσεις χωρίς την
άδεια του Υπουργείου Πολιτισµού σε περιοχές που έχουν χαρα-
κτηριστεί αρχαιολογικοί χώροι; Γιατί αυτό είναι το νοµικά κρίσιµο
ερώτηµα. Αντί άλλης συζήτησης, επικαλούµαι τη µαρτυρία του
συντάκτη του αρχαιολογικού νόµου του κ. Βαγγέλη Βενιζέλου
και σηµερινού Υπουργού, µέσα από τα Πρακτικά της συζήτησης
του νόµου. Μπορείτε να τα βρείτε άµεσα. Είναι τόσες πολλές οι
αναφορές και τόσες πολλές οι παρεµβάσεις για το συγκεκριµένο
θέµα του κ. Βενιζέλου, που θεωρώ περιττό να πω οτιδήποτε
άλλο. Συνοψίζω µόνο σε µια παράγραφο, τρεις λέξεις.

Λέει: «Ο χαρακτηρισµός µιας περιοχής ως αρχαιολογικού
χώρου, δεν συνεπάγεται δέσµευση των δικαιωµάτων κυριότητος
και πολύ περισσότερο δεν σηµαίνει περιορισµό της ελευθερίας
διάθεσής του». Επικαλούµαι όµως και την εµπειρία όλων όσων
εξ ηµών εκλέγονται σε περιοχές που έχουν αρχαιολογικούς χώ-
ρους στην περιοχή τους. Επικαλούµαι όλους τους νοµικούς της
χώρας. Για να γίνει αντιληπτό τι συζητάµε εδώ, καταθέτω το διά-
ταγµα που κηρύσσει ολόκληρο το ∆ήµο Αθηναίων αρχαιολογικό
χώρο.

∆εν µεταβιβάζονται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οικόπεδα
στην Αθήνα; Κι αν µεταβιβαστούν, πρέπει ο Υπουργός Πολιτι-
σµού να εγκρίνει, να απορρίψει και να συµφωνήσει; Μπορεί να
ακυρώνει πράξεις µέσα στην Αθήνα; Εδώ που µιλάµε είναι αρ-
χαιολογικός χώρος, η Πλάκα, ο Κεραµεικός, το Θησείο, η Ακα-
δηµία Πλάτωνος, τα Πετράλωνα. Όλη η Ελλάδα είναι έτσι.
Μπορείτε να φανταστείτε τι θα συµβεί στη χώρα αν ο νοµοθέτης
πει ότι όπου υπάρχει αρχαιολογικός χώρος, απαγορεύονται οι
µεταβιβάσεις ή πριν από κάθε µεταβίβαση, πρέπει να αποφαίνε-
ται ο Υπουργός Πολιτισµού; Γιατί γι’ αυτό εγκαλούµαι. Αυτή είναι
η παράβαση καθήκοντος, την οποία το πόρισµα µου αποδίδει.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργος Βουλγαράκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φανταστείτε ακόµη ότι και στη διώρυγα του Ξέρξη, το στενό
δηλαδή κοµµάτι που ξεκινά και καταλήγει στο Άγιο Όρος, η
οποία είναι κηρυγµένος και οριοθετηµένος, αρχαιολογικός
χώρος και στη ζώνη Α’, δηλαδή τη ζώνη απολύτου προστασίας,
δηλαδή αδόµητη, καλείται η συµβολαιογράφος Ιερισσού το 2001
κ. Χατζηλίδου να πραγµατοποιήσει ένα συµβόλαιο.

Απευθύνει, λοιπόν, ερώτηµα στο Συµβολαιογραφικό Σύλλογο
Θεσσαλονίκης και ζητάει να µάθει εάν µπορεί να συντάξει το
συµβόλαιο ελευθέρως ή εάν πρέπει πρώτα να πάρει οποιαδή-
ποτε έγκριση γι’ αυτό. Και τι απαντά ο Συµβολαιογραφικός Σύλ-
λογος; Αφού παραθέτει όλους τους νόµους λέει: «Έχετε
δικαίωµα και υποχρέωση να συντάξετε το συµβόλαιο, άνευ προη-
γουµένης εγκρίσεως».

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής).

Το συµβόλαιο έγινε κανονικά, µετεγράφη κανονικά, όπως κα-
νονικά µεταγράφονται τα συµβόλαια που έχουν αρχαιολογικούς
χώρους σε όλη την Ελλάδα και αυτή η συµβολαιογραφική πράξη
δεν έγινε ποτέ αντικείµενο περαιτέρω ερεύνης.

Γιατί τότε ο κ. Ταβλάκης δεν απηύθυνε ερώτηµα στον κ. Βενι-
ζέλο; Γιατί δεν διαµαρτυρήθηκε γι’ αυτή την πράξη; Προφανώς
γιατί το θέµα δεν ήταν πολιτικό ή πολύ περισσότερο γιατί ο Βουλ-
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γαράκης δεν ήταν τότε Υπουργός Πολιτισµού –δυστυχώς για την
περίπτωσή µας. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αυτό παρά-
βαση καθήκοντος;

Ανεξάρτητα, λοιπόν, από το ότι οι µεταβιβάσεις επιτρέπονται
χωρίς άδεια του Υπουργείου Πολιτισµού, είναι τελικά η συγκε-
κριµένη περιοχή αρχαιολογικός χώρος; Είναι µνηµείο; Το βασικό
σκεπτικό µε το οποίο µου αποδίδονται ευθύνες, στηρίζεται σε
µία υπουργική απόφαση του ’65, σύµφωνα µε την οποία κηρύσ-
σονται –προσέξτε!- ως αρχαία µνηµεία όλα τα βυζαντινά και µε-
ταβυζαντινά κτίσµατα (µοναστήρια, σκήτες, ναοί κ.λπ.) της
Χερσονήσου του Άθω από τη διώρυγα του Ξέρξη ως το Ακρω-
τήρι Πίνες και Ακρωθόου. Εδώ µιλάµε για απλά ελληνικά. ∆εν κη-
ρύσσεται ολόκληρη η περιοχή µνηµείο. Κηρύσσονται όσα εκ των
κτισµάτων ανήκουν στην κατηγορία αυτή. Και πόσα ανήκουν
στην κατηγορία αυτή του συµβολαίου; Κανένα!

Για να έχει η Εθνική Αντιπροσωπεία µία εικόνα, να σας πω ότι
εδώ µιλάµε για πενήντα χιλιάδες στρέµµατα από τη διώρυγα του
Ξέρξη έως τα σύνορα του Αγίου Όρους και για τριακόσιες χι-
λιάδες στρέµµατα από τα σύνορα του Αγίου Όρους έως τη θά-
λασσα. ∆ηλαδή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µιλάµε για ένα
µνηµείο που καταλαµβάνει τριακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµ-
µατα; Υπάρχει πουθενά στον κόσµο τέτοιο µνηµείο και δεν έχει
ακόµη γραφτεί στο Βιβλίο Γκίνες; Εάν ίσχυε αυτή η λογική, τότε
σε όλη την Ελλάδα δεν θα έπρεπε ποτέ να µεταβιβάζεται τίποτε
και πολύ περισσότερο να χτίζεται τίποτε. Γιατί; ∆ιότι η διασπορά
των µνηµείων είναι τέτοια που δεν θα επέτρεπε ποτέ να γίνει καµ-
µία πράξη. Ειδικά, δε, η ιδιαίτερη πατρίδα µου, η Κρήτη, θα
έπρεπε να είναι ακατοίκητος και αδόµητος.

Την απάντηση, όµως, έρχεται και δίνει ο ίδιος ο Έφορος Αρ-
χαιοτήτων, ο κ. Ταβλάκης, όταν το θέµα δεν το βλέπει πολιτικά,
αλλά το βλέπει ως επιστήµονας, ως αρχαιολόγος, το βλέπει ως
άνθρωπος, ο οποίος καλείται να εισηγηθεί τι θα περιληφθεί στο
γενικό πολεοδοµικό σχέδιο, εν έτει 2005.

Τότε, λοιπόν, ο κ. Ταβλάκης ερωτάται. Καταθέτει ένα κατά-
λογο µε µνηµεία. ∆εν επικαλείται καθόλου την υπουργική από-
φαση του 1965 περί της οποίας κάνει λόγο αργότερα και
αναφέρει ότι στην περιοχή υπάρχουν µόνο τρία µνηµεία, τα
οποία στο συµβόλαιο είναι εκτός συναλλαγής.

Αυτή είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πραγµατικότητα.
Άλλωστε, µετά το 1965, και συγκεκριµένα το 1971, ακολούθησε
παραχώρηση γαιών στους πολίτες από το ίδιο αγρόκτηµα, το
ονοµαζόµενο Αγρόκτηµα Προσφόριον. Αυτή, δε, η παραχώρηση
συνεχίστηκε µέχρι και το 2002 σε πολίτες και σε επιχειρήσεις.

Έγιναν έκτοτε δύο επεκτάσεις του σχεδίου πόλεως, µία στην
Ουρανούπολη και µία στα Νέα Ρόδα. Εάν, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, η περιοχή ήταν µνηµείο, πώς έγιναν οι παραχωρήσεις;
Πώς έγιναν οι επεκτάσεις; Πώς συµβαίνει στην περιοχή να λει-
τουργούν εβδοµήντα επτά ξενοδοχειακές µονάδες, αναρίθµητες
βίλες και ξενοδοχειακά και άλλα συγκροτήµατα;

Καταθέτω τις απόψεις για τα Πρακτικά του ∆ηµοτικού Συµ-
βουλίου Σταγείρων, όπου επιβεβαιώνεται η άποψη ότι δεν είναι
κηρυγµένος αρχαιολογικός χώρος. Είναι αυτό κατά τη γνώµη
σας παράβαση καθήκοντος; Γιατί γι’ αυτό εγκαλούµαι.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής).

Έρχεται, όµως, η ώρα που το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµ-
βούλιο καλείται να εγκρίνει το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο της
περιοχής, διότι όλη αυτή η ιστορία έχει πάει πίσω όλα τα οικι-
στικά και επενδυτικά σχέδια και υπάρχει πλέον πολύ µεγάλη
πίεση από την περιοχή να τελειώσει το γενικό πολεοδοµικό σχέ-
διο, να αποτυπωθεί τι είναι κάθε χώρος, για να µπορέσει να επε-
κταθεί η όλη διαδικασία.

Για πότε µιλάµε; Μιλάµε για το 2010, Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ.
Ζητούνται, λοιπόν, εκ νέου απόψεις, παρατηρήσεις απ’ όλους

τους φορείς για το θέµα και συνεπώς ζητείται και από τη 10η
ΕΒΑ και από το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο. Επειδή µε
όσα µέχρι τώρα έχουν λεχθεί και έχουν ειπωθεί ο έφορος της
10ης ΕΒΑ αισθάνεται πολλαπλώς εκτεθειµένος, διότι απειλείται
– και δικαίως – µε πολλές αγωγές, στις οποίες δεν θα έχει τι να

απαντήσει, στέλνει ένα επείγον έγγραφο προς το ΚΑΣ, όπου
πλέον ζητάει, σε αντίθεση µε αυτά που ζητούσε το 2005, να κη-
ρυχθεί όλη η περιοχή µνηµείο.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχεται όµως το ΚΑΣ, απορρίπτει τη γνώµη του Ταβλάκη,
εγκρίνει το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο ως έχει, χωρίς κανέναν
χαρακτηρισµό ως αρχαιολογικό χώρο ή µνηµείο, µε µία µόνο
εξαίρεση για την αρχή του περιπάτου της Ουρανούπολης, που,
ούτως ή άλλως, είναι εκτός του επίµαχου συµβολαίου. Πότε πα-
ρακαλώ; Στις 17 Μαρτίου του 2010. Ποιος Υπουργός υπογράφει;
Παύλος Γερουλάνος.

Είναι γνωστό ότι αν υπήρχε αρχαιολογικός χώρος, θα εσηµει-
ώνετο στο χάρτη. Και όχι µόνο αυτό, αλλά θα ενετάσσετο σε πε-
ριοχή ειδικής προστασίας αρχαιολογικού χώρου. Τέτοια ένταξη
δεν υπάρχει. Συνεπώς, ή εγώ δεν έχω παραβεί το καθήκον µου ή
ο κ. Γερουλάνος το έχει παραβεί και πρέπει να πάει τώρα στην
προανακριτική ή δεν µπορεί να συµβαίνουν και τα δύο.

Πέραν της απόφασης του ΚΑΣ µε την υπογραφή Γερουλάνου,
το θέµα έκρινε και η ανεξάρτητη δικαιοσύνη. Με εµπεριστατω-
µένη αναλυτική διάταξη του Εισαγγελέα Μεϊδάνη και εν όψει και
στη συνέχεια από τον Εισαγγελέα Εφετών κ. Κολιοκώστα, εκρίθη
το εξής: η περιοχή δεν είναι κηρυγµένη ως αρχαιολογική ούτε
απαιτείται κάποια έγκριση ή άλλη διοικητική πράξη εκ µέρους
του Υπουργείου Πολιτισµού προ της µεταβιβάσεώς της. Η ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα διάταξη, η οποία βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ξέρετε πώς προκλήθηκε αυτή η διάταξη, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές; Κάποιος δηµοτικός σύµβουλος της περιοχής, ονό-
µατι Μίτιντζης, ισχυρίστηκε, επικαλούµενος όλα αυτά τα έγ-
γραφα Ταβλάκη που προηγουµένως σας ανέφερα, ότι όλη αυτή
η έκταση από τη διώρυγα του Ξέρξη έως το Ακρωτήριο είναι αρ-
χαιολογικός χώρος. Πρόκειται όµως για τον ίδιο άνθρωπο ο
οποίος στις 7/9/2007, µετά τις πράξεις ανταλλαγών αγοράζει ο
ίδιος οικόπεδο στην περιοχή και δηλώνει υπευθύνως στο συµ-
βόλαιό του ότι δεν είναι αρχαιολογικός χώρος η περιοχή. Και
αυτός ο άνθρωπος προκάλεσε όλη αυτή την ιστορία.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν συµβόλαιο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω συµπληρωµατικά γνωµοδότηση του διακεκριµένου
καθηγητή Ιωάννου Καράκωστα, ο οποίος εξαντλεί όλα τα νοµικά
περιθώρια.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Βουλγαράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα γνωµοδότηση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνοψίζω: η ανταλλαγείσα
έκταση δεν είναι αρχαιολογικός χώρος. ∆εν υπάρχει καµµία
υπουργική απόφαση που να τον κήρυξε ως χώρο αρχαιολογικό,
να τον οριοθέτησε ή να τον αναοριοθέτησε, όπως ο νόµος του κ.
Βενιζέλου, αλλά και ο προηγούµενος ορίζει.

∆εύτερον, ακόµα και αν ήταν κηρυγµένος αρχαιολογικός
χώρος, πάλι θα µπορούσε να µεταβιβαστεί ελεύθερα, χωρίς καµ-
µία έγκριση, συναίνεση, όπως συµβαίνει σε όλα τα µέρη της Ελ-
λάδος.

Τρίτον, σε όλη την περιοχή του παλαιού Αγροκτήµατος Προ-
σφόριου υπάρχουν µόνο τρία αρχαιολογικά µνηµεία, όλα εκτός
του επίµαχου ακινήτου και καµµία σχέση µε τα υπόλοιπα.

Τέταρτον, η ακύρωση των συµβολαίων είναι ανεπίτρεπτη κατά
το νόµο από τον Υπουργό Πολιτισµού, που είναι παντελώς αναρ-
µόδιος µε το θέµα.

Κύριοι Βουλευτές, για να θεµελιωθεί το δικαίωµα της παρα-
βίασης καθήκοντος, πρέπει να αποδεικνύεται ότι παρέβην τα
υπουργικά µου καθήκοντα µε σκοπό να προσποριστεί όφελος
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κ.λπ.. Τα ξέρετε. Πρέπει δηλαδή να αναφερθούν επακριβώς τα
πραγµατικά περιστατικά που συνθέτουν την παραβατική συµπε-
ριφορά και να µνηµονευθεί υποχρεωτικά η διάταξη νόµου την
οποία παρέβην.

Το µόνο που µνηµονεύεται είναι η προσωπική εµπαθής γνώµη
ενός υπηρεσιακού παράγοντα, την οποία τα µέλη της εξεταστι-
κής επιτροπής αξιολογούν περισσότερο από την υπηρεσία, πε-
ρισσότερο από τους καθηγητές του Πανεπιστηµίου, περισ-
σότερο από τη γνώµη του ΚΑΣ, περισσότερο από τον ίδιο τον
Υπουργό.

Αν αυτά, όµως, δεν συµβαίνουν, τότε, κύριοι Βουλευτές, οι
υπογράψαντες το κείµενο της εξεταστικής επιτροπής που ζητούν
την παραποµπή µου, πλήττουν βάναυσα τη νοµιµότητα και δια-
πράττουν το αδίκηµα της κατάχρησης εξουσίας, διότι εκθέτουν
σε δίωξη έναν αθώο, κατά το 239 του Ποινικού Κώδικα.

Και επειδή στην περίπτωσή µου συµβαίνει να είµαι παντελώς
αθώος, να ξέρετε ότι εγώ από πλευράς µου θα υπερασπισθώ τον
εαυτό µου όσο περισσότερο µπορώ.

Και όπως χαρακτηριστικά είπε στην επιτροπή, όταν συζητού-
σαν τα ονόµατα και ο κ. Τσούκαλης, ο εκπρόσωπος τότε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ «έχουµε εξαιρέσει τον κ. Βουλγαράκη, σε σχέση µε το
πρώτο µας πόρισµα». Με το ίδιο ακριβώς σκεπτικό ανέφερε και
ο κ. Πλεύρης: «Και επειδή δεν θέλω διαµορφώνω εντυπώσεις,
όσον αφορά ποινικές πιθανές εµπάθειες της επιτροπής για κά-
ποια πρόσωπα, δεν µπορούµε να καταλογίσουµε στον κ. Βουλ-
γαράκη ευθύνες οικογενειακές πιθανό, λόγω των ευθυνών της
συζύγου του κατά την υπογραφή των συµβολαίων».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλγαράκη)

Γίνεται όµως και κάτι άλλο πολύ χειρότερο, που ίσως µέσα
στην παραζάλη της εξουσίας και των εξεταστικών επιτροπών η
Κυβέρνηση δεν το έχει καταλάβει. Ζητώντας την παραποµπή µου
κυριολεκτικά στον αέρα, δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για τη
δίωξη οποιουδήποτε πολιτικού στο µέλλον, χωρίς καµµία τεκµη-
ρίωση και χωρίς καµµία αιτία.

Αυτό να είστε βέβαιοι, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι θα το βρείτε
πολλές φορές µπροστά σας, εν όψει µάλιστα της κρίσιµης πε-
ριόδου που διανύουµε, που πάρα πολλές από τις αποφάσεις σας
κινούνται στα όρια της συνταγµατικής νοµιµότητας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Βουλγαράκη,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
πετε, είναι η µόνη ευκαιρία που έχω. Έχω δύο σελίδες ακόµη, αν
έχω την εξουσιοδότηση του Σώµατος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Κατηγορούµενος είναι. Να µη µιλήσει;
Ντροπή!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εντάξει. Ήδη µιλάει ο
κ. Βουλγαράκης τρία λεπτά επιπλέον.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας)

Μη φωνάζετε, κύριοι συνάδελφοι. Αυτός είναι ο Κανονισµός.
Ήδη µιλάει τρία λεπτά περισσότερο.

Παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν

ξέρω πραγµατικά, αν η τοποθέτηση µου έχει καµµία σηµασία, αν
η παράθεση των πραγµατικών γεγονότων, η παρουσίαση των
νόµων, των αποφάσεων, των εγκυκλίων έχουν κάποιο νόηµα.
Πραγµατικά δεν το ξέρω. ∆εν ξέρω, αν στην Αίθουσα αυτή κυ-
ριαρχούν αυτοί οι οποίοι ήρθαν να ακούσουν, να προσέξουν και
να καταλήξουν σε ορθή κρίση ή αν ήρθαν αυτοί οι οποίοι απλώς
περιµένουν υποµονετικά κατά τα ειωθότα να πάει η ώρα δώδεκα
για να ψηφίσουν αυτά τα οποία, ούτως ή άλλως έχουν αποφασί-
σει.

∆εν ξέρω, πραγµατικά, τι πιστεύετε για τη δικαιοσύνη, σαν κυ-
ρίαρχο συστατικό του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος ειδικά σε
αυτή την περίοδο, αν θα πρέπει να αποδίδεται ή αν θα πρέπει να
δίδεται η αίσθηση ότι αποδίδεται. Αν θεωρείτε, δηλαδή, ότι προ-
κειµένου να καθησυχάσει η δίκαια οργισµένη άρενα, δεν πειρά-
ζει και πάρα πολύ, να χυθεί και αίµα αθώο ή να θυσιαστεί η
αλήθεια ή αφού η περιρρέουσα ατµόσφαιρα έτσι λέει, έτσι πρέ-
πει να γίνει, αν θεωρείτε δηλαδή, ότι η χαµένη αξιοπιστία του πο-

λιτικού κόσµου µπορεί να ανακτηθεί µε αναξιόπιστες προτάσεις.
Πρέπει να γνωρίζετε ότι στην πολιτική ιδιαίτερα στις µέρες

µας, µε βάση την εµπειρία µου –θα µου επιτρέψετε να πω ότι έχω
αρκετή- δεν υπάρχουν ούτε ιδεολογικές ούτε κοµµατικές ούτε
καν εσωκοµµατικές σταθερές, κυρίες και κύριοι. Και µπορεί µέσα
σε µια αυθαίρετη παρόµοια κατάσταση να βρεθεί ο καθένας από
εσάς αύριο.

∆εν απευθύνοµαι σε εσάς ως ένοχος, γιατί νοµίζω έχετε κα-
ταλάβει από την όλη υπόθεση ότι δεν έχω καµµία σχέση. ∆εν
απευθύνοµαι ούτε καν σαν πολιτικός. ∆εν βρίσκοµαι άλλωστε
εδώ για τον τρόπο που λειτούργησα ως πολιτικός. Βρίσκοµαι για
πολιτικούς λόγους. Αυτή είναι η αλήθεια.

Απευθύνοµαι σε εσάς σαν πολίτης της χώρας και σας ζητώ,
πέραν της δικής µου ηθικής αποκατάστασης να κρίνετε απαλ-
λαγµένοι από κάθε σκοπιµότητα, γιατί αυτή και µόνο αυτή είναι
η ασπίδα του πολιτικού µας συστήµατος.

Απευθύνοµαι δηλαδή, στην κάθε µία και στον καθένα ξεχωρι-
στά και στη συνείδησή του. Γιατί στη συνείδηση ο καθένας µι-
λάει αδιαµεσολάβητα µε τον εαυτό του. Εκεί απευθύνοµαι και
µόνο εκεί.

Σας ευχαριστώ για την υποµονή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βουλγαράκη.

Στο σηµείο αυτό έχει ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού ο κ.
Γεώργιος Καρατζαφέρης.

Έχετε το λόγο, κύριε Πρόεδρε, για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Εάν είχαµε στην Αίθουσα ξένους παρατη-
ρητές από χώρες µε δηµοκρατική παράδοση και καλή γνώση του
κοινοβουλευτισµού, είναι σίγουρο ότι δεν θα παίρναµε προβιβά-
σιµο βαθµό. Είναι σίγουρο.

∆εν µπορώ να καταλάβω γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία παρέπεµψε
εις την κοινωνική απαξίωση του εκλογικού του σώµατος τον
Γιώργο Βουλγαράκη.

Γιατί τον παραπέµψατε; Τον παραπέµψατε και σήµερα τον χει-
ροκροτήσατε! ∆εν είναι σχήµα οξύµωρο και αντιφατικό; ∆εν τον
παραπέµψατε στην κοινωνική απαξίωση όταν τον αποκλείσατε
από τους εκλογικούς συνδυασµούς; ∆εν τον παραπέµψατε στην
κοινωνική απαξίωση όταν τον θεωρήσατε «βαρίδι» και δεν τον κα-
λέσατε χθες στο συνέδριό σας; Είναι έτσι ή όχι; Μέσα σας τι είναι
ο Βουλγαράκης; Εάν µεν είναι αθώος, τότε κάκιστα δεν τον βά-
λατε σε ψηφοδέλτιο, κάκιστα χθες δεν ήταν στο συνέδριο. Εάν
πάλι ο Βουλγαράκης είναι ένοχος τότε προς τι το χειροκρότηµα;
Αυτά είναι σχήµατα οξύµωρα κι αντιφατικά.

Εµείς ξεκαθαρίσαµε. Είµαστε άλλο κόµµα και, µ’ όλα ταύτα,
είπαµε ότι στο Βουλγαράκη δεν µπορούµε να βρούµε κάτι. Είναι
αυτό που είπε ο άνθρωπος, περιρρέουσα ατµόσφαιρα. Χρειάζε-
ται αίµα η αρένα; Άντε να ρίξουµε το Βουλγαράκη επειδή είναι ο
πιο επώνυµος, γιατί κανείς ή σχεδόν κανείς δεν ξέρει τους άλ-
λους. Τον Βουλγαράκη τον ξέρουν, άρα όλα στον Βουλγαράκη.
Οικογενειακή ευθύνη, επειδή συνέβη να είναι κάποιο µέλος της
οικογενείας του. Αυτά τα είχε µόνο ο Χίτλερ. Εµείς υπηρετούµε
τη δηµοκρατία. Τι στο καλό βρέθηκε βρε παιδιά; Να τα πούµε.
∆ύο εξεταστικές κάναµε. Βρήκαµε το τόσο; Ποιο είναι το τόσο;
Να τον εκτελέσουµε! Επειδή είχε offshore εταιρείες; Είναι ο
µόνος; Μόλις τώρα απαγορεύτηκε διά νόµου. Ήταν κάτι το οποίο
ήταν νόµιµο. Μπορεί κανείς να µην το λαµβάνει ως κοµψό, αλλά
έτσι ήταν.

Γιατί τον στέλνουµε µέσα; Γιατί τον άνθρωπο τον στέλνουµε σε
µια περιπέτεια; Γιατί τον έχουµε «ξεφτιλίσει» στο εκλογικό του
σώµα; Είναι ψέµα ή είναι αλήθεια;

Το ίδιο και για τον Κιλτίδη. Λόγω κεκτηµένης ταχύτητας. Ήταν
η τελευταία ηµέρα κι επειδή ήταν τελευταία ηµέρα είπατε «βάλε
και τον Κιλτίδη µέσα». Τι βρήκατε στον Κιλτίδη; Μια επιστολή που
ήρθε την τελευταία στιγµή και την οποία εγώ θεωρώ µέγα πολι-
τικό λάθος από το κόµµα από το οποίο έφυγε η επιστολή. Τι
έκανε ο Κιλτίδης;

Μπράβο και προς τιµή του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
που ξεκαθάρισε τη θέση του. Και µπράβο στην Αριστερά ή στον
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εισηγητή της Αριστεράς –δεν ξέρω τι θα πει τώρα ο νέος ειση-
γητής- που και αυτός είχε την ίδια άποψη.

Εσείς επιτέλους του ΠΑΣΟΚ, τι βρήκατε στον Κιλτίδη και τον
στείλατε; ∆ηλαδή, βρήκατε στον Κιλτίδη περισσότερα απ’ ότι
στον κ. Φωτιάδη κι αυτό είναι δικαιοσύνη! Και θα πείσετε; ∆εν
ήσαστε το οποιοδήποτε κόµµα, είστε το κόµµα που κυβερνάει
και αυτό κοιτάζει ο ελληνικός λαός. ∆ηλαδή εσείς έχετε πειστεί
µέσα σας, οι Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος, ότι οι ευ-
θύνες του Κιλτίδη είναι περισσότερες του Φωτιάδη και του ∆ρυ;
Πείτε µου από πού τεκµαίρεται αυτό; Θέλετε να τους βάλετε
όλους µέσα για να υπάρχει, αν θέλετε, µια ευρύτερη έρευνα;
Βάλτε και τους δικούς σας. Όχι οι δικοί µας απ’ έξω και βάζουµε
τους πολιτικούς αντιπάλους. ∆εν πείθετε! Είναι πολύ ταπεινό!
Είναι φθηνό, αν θέλετε. Και είναι µέσα ο ∆ούκας και δεν είναι ο
Φωτιάδης. Μα ο ∆ούκας ήταν η συνέχεια του Φωτιάδη. Πώς µπο-
ρεί να βγαίνει; Με ποια λογική;

Εποµένως, λοιπόν, αυτός που θα ήταν ο παρατηρητής της ση-
µερινής συνεδρίασης νοµίζω ότι δεν θα έβαζε προβιβάσιµο
βαθµό µέσα στην Αίθουσα.

Έρχοµαι σε κάτι το οποίο άκουσα από µια εκλεκτή ποινικολόγο
την κ. Ελίζα Βόζεµπεργκ. Πολιτικό χρήµα βρήκαµε; Ποιος τα
πήρε βρε παιδιά; Έγινε µεγάλο σκάνδαλο. Έγινε πρωτοσέλιδο
για πολλούς µήνες. Για περισσότερους µήνες απ’ ότι το µέγιστο
σκάνδαλο της «SIEMENS». Πρώτο θέµα στα δελτία ειδήσεων.
Θυµάµαι τα µονοθεµατικά δελτία µεγάλων καναλιών «Βατοπέδι».
Ωραία, έχουµε ένα σκάνδαλο. Το χρήµα όµως που είναι; Το βρή-
καµε; Κι εφόσον δεν βρήκαµε το χρήµα, πάµε πάρα πολύ γρή-
γορα και βασανιζόµαστε να κάνουµε µια προανακριτική επιτροπή
να κλείσει σε τρεις-τέσσερις µήνες; Να την κάνουµε, άλλα να αρ-
χίσει µετά τον Οκτώβριο. Να βρούµε πρώτα όλους τους λογα-
ριασµούς, να δούµε, να ανακαλύψουµε πού πήγαν τα χρήµατα.
∆εν άκουσα κάποιον µέσα στην Αίθουσα να πει «ναι, βρέθηκαν
αυτά τα λεφτά σ’ αυτόν». Αυτό λοιπόν, για µένα είναι µεγάλο
πρόβληµα.

Το ερώτηµα, όµως, το µεγάλο είναι: πώς τρεις διαφορετικές
κυβερνήσεις, δύο του Σηµίτη και µία του Καραµανλή, αµέσως και
ανεπιφύλακτα ήταν εις τη διάθεση της µονής; Ποιο ήταν το κί-
νητρο; Γιατί ξαφνικά τρεις κυβερνήσεις έκαναν ό,τι ήθελε η µονή,
ό,τι ήθελε ο ηγούµενος; Γιατί το θέµα, όπως ξέρετε, ξεκινάει από
τη δεκαετία του ’90.

Σκεφτήκατε ποτέ ποια επιρροή ήταν εκείνη, εφόσον λεφτά δεν
βρήκαµε; Και γιατί δεν µπορούσαν ο κ. ∆ούκας, ο κ. ∆ρυς, ο κ.
Φωτιάδης, ο κ. Μπασιάκος, ο κ. Κοντός να πουν «όχι»; Είναι
πράξη πολιτική να υπάρχουν διαφωνίες: ο ένας Υπουργός µε τον
άλλο Υπουργό του ίδιου κόµµατος να αρνείται πράγµατα. Εδώ
όµως έχουµε για σειρά Υπουργών µιας ολόκληρης δεκαετίας,
δύο διαφορετικών κοµµάτων και όλοι να αγωνιούν πώς θα τελει-
ώσει γρήγορα αυτό που απαιτούσε η µονή. Ή δεν είναι έτσι; Επο-
µένως, τι ήταν αυτό;

Στην περίπτωση, τώρα, της Νέας ∆ηµοκρατίας ελέχθησαν
πράγµατα σοβαρά. Είπε Υπουργός, κατηγορούµενος, ότι: «εµένα
µε έπαιρνε τηλέφωνο το γραφείο του Πρωθυπουργού, ο κ. Αγ-
γέλου» –όλοι ξέραµε ποια δύναµη είχε ο κ. Αγγέλου, ο κ. Αγγέ-
λου ήταν κάτι σαν και αυτό, που ήταν κάποτε ο Λιβάνης στον
Ανδρέα Παπανδρέου, ο απόλυτος- «και µου έδωσε οδηγία να
προχωρήσω». Ή είναι ψέµατα; Ή δεν το είπαν και άλλοι µάρτυ-
ρες, οι οποίοι είναι κατηγορούµενοι, ότι παίρνανε τηλέφωνο
µπροστά µου τον Αγγέλου οι καλόγεροι, οι µοναχοί;

Ή δεν είναι αλήθεια ότι έστειλε επιστολή ο Νοµάρχης Θεσσα-
λονίκης, ο κ. Ψωµιάδης, προς Κωνσταντίνο Καραµανλή µε πρω-
τόκολλο που έλεγε «µεγάλο σκάνδαλο στήνεται». ∆εν µας
ενδιαφέρει η τύχη αυτής της επιστολής; Την πετάξαµε στο κα-
λάθι των αχρήστων! ∆ιατάξαµε αυτή την έρευνα, τη δώσαµε στον
τάδε Υπουργό. ∆εν µας ενδιαφέρει; Προειδοποιείται το γραφείο
του Πρωθυπουργού ότι υφαίνεται σκάνδαλο και όχι από πολιτικό
αντίπαλο, που µπορεί να είναι -αν θέλετε- µία µοµφή, ένα λάθος
ή µία προσβολή, αλλά από το Νοµάρχη της Νέας ∆ηµοκρατίας,
τον οικείο.

Τι έγινε; Εµείς µέσα σε αυτή την επιτροπή είπαµε ότι εφόσον
από τρεις πλευρές προβάλλεται το Μέγαρο Μαξίµου, ας έρθει ο
Πρωθυπουργός να µας πει τι ξέρει. Μπορούσε να πει: «∆εν ξέρω

τίποτε, γεια χαρά». ∆εν θα µπορούσε κανείς να τον αλυσοδέσει.
Λοιπόν, είπαµε να έρθει για να δούµε ποιο είναι το κέντρο εκφο-
ράς. Άκουσα πολλούς καλούς Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ να λένε
ότι: «Το Μέγαρο Μαξίµου είναι». Ή δεν είναι έτσι; Ή δεν ακού-
στηκε σήµερα στην Αίθουσα;

Ερωτώ: Όταν το θέσαµε εµείς, γιατί στην ψηφοφορία το
ΠΑΣΟΚ είπε «Όχι, να µην έρθει ο Καραµανλής». Γιατί; ∆εν θέ-
λατε την αλήθεια; Ή υπάρχουν κάποιοι που είναι παραπάνω από
τους νόµους, από κάποιους άλλους; ∆εν λέει το Σύνταγµα ότι εί-
µαστε όλοι ίσοι; Εφόσον, λοιπόν, ήρθε ένα θέµα τόσο σοβαρό
που είχε απασχολήσει για τρία χρόνια τη Βουλή, γιατί δεν έπρεπε
να έρθει ο Πρωθυπουργός και να πει: «Συγγνώµη, δεν γνωρίζω τί-
ποτα. ∆εν θυµάµαι τι έγινε η επιστολή. ∆εν έδωσα εντολή εγώ
στον Αγγέλου να παίρνει κάθε µέρα το ∆ούκα». ∆εν θα θέλατε να
ακούσετε αυτή την εξήγηση, παρά λέτε «όχι, να µην έρθει ο Κα-
ραµανλής», για να λέτε τώρα εκ του ασφαλούς για το Μέγαρο
Μαξίµου, όπου συµπεριλαµβάνει και τον Καραµανλή. Και κάποιοι
άλλοι δεν κατάλαβαν την παγίδα σας να πουν «ναι, να έρθει ο
Καραµανλής», για να έχει ξεκαθαριστεί η υπόθεση στην εξετα-
στική, ούτως ώστε να µην υπάρχει αύριο η δυνατότητα να τον
φέρετε στην προανακριτική µε ό,τι σηµαίνει αυτό. Βλέπετε υπάρ-
χουν και αστοχίες πολιτικές, γιατί έχετε υπ’ όψιν σας, κύριοι συ-
νάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, τα µυαλά και τα αλεξίπτωτα
για να δουλέψουν, πρέπει να είναι ανοιχτά. Φαίνεται όµως, ότι
καµµιά φορά είναι κλειστά και δεν αποδίδουν σε ορισµένα πράγ-
µατα.

Έτσι, λοιπόν, τώρα εµείς για τον Ρουσόπουλο, δεν βρήκαµε
συγκεκριµένα πράγµατα. Βρήκατε εσείς; Υπάρχει καµµιά από-
δειξη ότι ο Ρουσόπουλος ήταν το κλειδί; Πείτε µου υπάρχει; Τον
βάζετε µέσα.

Ερχόµαστε εµείς και λέµε τώρα: Αν βγάλουµε έξω τον Ρου-
σόπουλο –που την πρώτη φορά είπαµε ότι δεν υπάρχει τίποτα,
όπως και τώρα δεν βρήκατε- ξέρετε τι θα κάνουµε εµείς; Εµείς
θα αναγκαστούµε να στείλουµε τον Ρουσόπουλο για να ψαχτεί
το θέµα που λέτε εσείς, του Μεγάρου Μαξίµου. Γιατί αν δεν πάει
ο Ρουσόπουλος, δεν πρόκειται να ψαχτεί το θέµα του Μεγάρου
Μαξίµου, που είναι και η αφετηρία, η «φύτρα», κατά τη δική σας
απόδοση εδώ µέσα στην Αίθουσα, του σκανδάλου. Εποµένως ο
παρατηρητής πάλι δεν θα έβαζε προβιβάσιµο βαθµό.

Έρχοµαι πάλι στην πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εσάς, τι
σας ενοχλεί, εφόσον ξεκίνησε µία διαδικασία να ολοκληρωθεί για
κάποιους. ∆ηλαδή, το βρίσκετε ηθικό και τίµιο εµείς που κρατάµε
ως παράταξη τις παραδόσεις, τις αρχές και τις αξίες, αυτός ο
άνθρωπος να είναι καταδικασµένος ισοβίως; Ή ο ∆ούκας, ή ο
Ρουσσόπουλος, που µία περίοδο πέρασε από το κόµµα σας ή
οποιοσδήποτε άλλος; Γιατί τους καταδικάζετε στην κοινωνική
απαξία; Για ποιο λόγο; Πηγαίνετέ τους στο φυσικό δικαστή να
αθωωθούν όποιοι είναι να αθωωθούν από έλλειψη αποδείξεων
για να µπορούν να κυκλοφορούν. Τα αδικήµατα έχουν παρα-
γραφεί. Εκτός αν γίνουν νοµικίστικες αλχηµείες για να τα επανα-
φέρουµε. Και θα γυρίσει το θέµα και θα παραγραφεί. Τελειώνει
η υπόθεση κατά τη δική µας εκτίµηση.

Εποµένως, αυτοί οι άνθρωποι θα είναι καταδικασµένοι στη συ-
νείδηση του ελληνικού λαού. Γιατί να το κάνετε αυτό; Ερωτώ,
εάν πάνε σε αυτό το δικαστήριο, εάν γίνει τελικά το δικαστήριο,
εάν υπάρχει ο τρόπος να προσπεράσουµε την παραγραφή που
πιστεύουµε εµείς και γίνει µία δίκη, πείτε µου ποιος δικαστής θα
πάει κόντρα στον Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας; Όταν τον
έχετε αδικήσει και τον έχουν καταδικάσει δύο Αρχηγοί της Νέας
∆ηµοκρατίας, πώς αύριο ο δικαστής θα πει «αθώος»; Θα πει,
«αµάν, ο ένας τον πέταξε έξω από τα ψηφοδέλτια, τον καταδί-
κασε και ο άλλος του είπε, «φύγε, βαρίδι» από το συνέδριό µου».
Εποµένως, πώς θα αθωωθεί από το δικαστή;

Αυτά είναι µερικά πράγµατα που θα έκαναν έξαλλο τον παρα-
τηρητή. Πολύ φοβάµαι ότι σήµερα η µεγάλη πλειοψηφία του Ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, για άλλη µία φορά είναι κατώτερη των
προσδοκιών, κατώτερη των περιστάσεων και αυτό µε λυπεί εξαι-
ρετικά. Λυπεί όµως, ιδιαιτέρως τον ελληνικό λαό που σας περι-
µένει στις επόµενες εκλογές του Νοεµβρίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο πρώην
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Υπουργός Γεωργίας κ. Ευάγγελος Μπασιάκος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγες

ηµέρες, ένας ενεργός πολιτικός, που δεν ανήκει στη Νέα ∆ηµο-
κρατία, µου είπε µε έµφαση «αν πρόκειται για µία νόµιµη υπουρ-
γική απόφαση να κατηγορείται µετά από χρόνια ο Υπουργός που
την υπέγραψε λόγω µεταγενέστερης κακής εφαρµογής της από
οποιονδήποτε λειτουργό, θα διαλυθούµε, κανείς δεν θα µείνει
στο απυρόβλητο». Σκεφτείτε το, προβληµατιστείτε. Σας το µε-
ταφέρω ακριβώς όπως µου ελέχθη.

∆υστυχώς, είµαι υποχρεωµένος να ξεκινήσω µε την επισή-
µανση ότι η σύσταση της επιτροπής, χωρίς να έχει προκύψει κα-
νένα απολύτως στοιχείο, ούτε ένδειξη παράνοµης ή ύποπτης
υπουργικής συµπεριφοράς, υπηρετεί την πολιτική σκοπιµότητα
της επιλεκτικής δίωξης πολιτικών αντιπάλων και της διαµόρφω-
σης ενός κλίµατος κατασκευής ενόχων µε το οποίο επιδιώκεται
η µετάθεση της συζήτησης από τα καίρια προβλήµατα και τον
τρόπο που τα αντιµετωπίζει σήµερα η Κυβέρνηση σε δήθεν πα-
ράνοµες πράξεις τέως Υπουργών. Έτσι, η πλειοψηφία της εξε-
ταστικής µε απολύτως ανακόλουθα, αυθαίρετα και αβάσιµα
συµπεράσµατα κατέληξε στο πόρισµα µε µια απλή και εντελώς
αόριστη αναφορά σε πολλά άρθρα του Ποινικού Κώδικα για λό-
γους εντυπωσιασµού και µόνο, χωρίς καµµία αιτιολόγηση της
ουσιαστικής και της νοµικής βασιµότητας των κατηγοριών που
εντελώς γενικά και αόριστα αναφέρει. Χωρίς δηλαδή να µνηµο-
νεύει ειδικά και συγκεκριµένα περιστατικά πράξεως ή παραλεί-
ψεων, εάν υπάρχει και ποιος είναι ο αιτιώδης σύνδεσµος αυτών
µε την αναφερόµενη ζηµιά του δηµοσίου και µάλιστα εν γνώσει.
Πώς διαπιστώθηκε και µε ποιον τρόπο αποτιµήθηκε αυτή η ζηµιά
χωρίς, όπως θα έπρεπε, ελέγχους λογαριασµών, χρηµατικών
διαδροµών και πόθεν έσχες, αποτίµηση αξίας ακινήτων κ.λπ.,
που ήταν και ο σκοπός της δεύτερης εξεταστικής επιτροπής.

Τι σκάνδαλο είναι αυτό αν δεν έχει εντοπισθεί η ροή του χρή-
µατος, που πάντως δεν είναι πολιτικό; Μήπως επιδιώκετε πολι-
τική συσκότιση; Λυπάµαι γιατί, στο πλαίσιο αυτής της µεθό-
δευσης, επί πολλούς µήνες της διαρκούς κατασυκοφάντησης και
του διασυρµού των αντιπάλων, πλήττεται η αξιοπρέπειά µου, το
πολυτιµότερο έννοµο αγαθό µου.

Έφτασαν κάποιοι να αµφισβητήσουν εµµέσως την εντιµότητά
µου, ενώ είναι βέβαιο ότι ως πολιτικός έχω πουλήσει τη µισή µου
περιουσία και δεν έχω αγοράσει ποτέ τίποτα –το τονίζω και το
υπογραµµίζω- όπως φαίνεται και στις δηλώσεις του «πόθεν
έσχες» που έχετε στη διάθεσή σας.

Απευθύνοµαι για πολλοστή φορά στη Βουλή µε στοιχεία,
χωρίς δυστυχώς να εισακούοµαι. Άσκοπος κόπος. Το αποτέλε-
σµα είναι προκαθορισµένο. Σ’ εµένα αναζητείτε το σκάνδαλο;
Νοµίζω πως είναι κρίµα. Ως Υπουργός έχω υπογράψει πολλές χι-
λιάδες αποφάσεις ή έγγραφα χωρίς ποτέ να δηµιουργηθεί πρό-
βληµα, µε γνώµονα πάντα την ευσυνείδητη άσκηση των καθη-
κόντων µου για το συµφέρον του τόπου και των πολιτών.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι γνωστό ότι, όταν ανέλαβα
υπουργικά καθήκοντα, το θέµα της κυριότητας της λίµνης Βι-
στωνίδας και των παραλίµνιων εκτάσεων είχε λήξει, καθώς είχε,
ήδη, λάβει χώρα η αναγνώριση από όλα τα αρµόδια κρατικά όρ-
γανα της κυριότητας της µονής επ’ αυτών και η παράδοση της
έκτασης σ’ αυτήν.

Για κοινωνικούς λόγους, δηλαδή, για να µη θιγούν οι ντόπιοι
αγρότες, η κυβέρνηση αποφάσισε τότε να ανακτήσει τα χαµένα,
µέσω της απόλυτα νόµιµης διαδικασίας ανταλλαγής ακινήτων
ίσης αξίας µεταξύ τους, γιατί περί αυτού πρόκειται. Υλοποιήθηκε
βέβαια από το µόνο αρµόδιο, σύµφωνα µε το νόµο, όργανο, την
ΚΕ∆, που είχε και την τεχνογνωσία κατά τον κανονισµό λειτουρ-
γίας της, που είναι αποφάσεις και του κ. Φωτιάδη το 2003 και µε
βάση τις ισχύουσες διατάξεις, όπως του ν.973/1979.

Οι δύο συγκεκριµένες υπουργικές αποφάσεις, του Ιανουαρίου
του 2005 και του Ιουλίου του 2006 –η δεύτερη ήταν κοινή µε τον
Υφυπουργό Οικονοµικών ως αρµόδιο για τη λίµνη Βιστωνίδα-
ήταν ταυτόσηµες µε την οµόφωνη, οκτώ στα οκτώ µέλη –το ξα-
ναλέω, οκτώ στα οκτώ µέλη!- γνωµοδότηση του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, το οποίο είναι το µόνο αρµόδιο όργανο να
γνωµοδοτεί για νοµικά ζητήµατα, όπως γνωρίζετε, καθώς σ’ αυτό
ανήκει -σύµφωνα µε το άρθρο 100 παράγραφος Α' του Συντάγ-

µατος- η αρµοδιότητα -διαβάζω ακριβώς- «για δικαστική υπο-
στήριξη και εκπροσώπηση του δηµοσίου, την αναγνώριση απαι-
τήσεων κατά του δηµοσίου και το συµβιβασµό σε διαφορές µε
αυτό». Αυτά λέει το Σύνταγµα.

Το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, δηλαδή, είναι εξ ορισµού
η ανώτατη θεσµική αρχή του κράτους που είναι ταγµένη από το
Σύνταγµα και το νόµο του 2002 –εκεί αναφέρεται ο χαρακτήρας
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους- να υπερασπίζεται και να
θωρακίζει τα δικαιώµατα και τα συµφέροντα του δηµοσίου και
έτσι η αποστολή του είναι µάλλον µονόπλευρη υπέρ του δηµο-
σίου και διαφέρει σε τούτο από τα δικαστήρια, των οποίων η απο-
στολή είναι να αποδίδουν δικαιοσύνη ανεξαρτήτως του αν
δικαιώνουν το δηµόσιο ή τους αντιδίκους του. Αυτό το λέω γιατί
λένε µερικοί, «δεν άκουσες τα δικαστήρια»;

Το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους υπερασπίζεται πιο πολύ τα
συµφέροντα του δηµοσίου, οκτώ στα οκτώ. Έτσι είναι απολύτως
φυσικό ο Υπουργός να εµπιστεύεται για νοµικά ζητήµατα το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους και να αποδέχεται τις γνωµοδοτή-
σεις του. Το αντίθετο θα ήταν παράδοξο και θα έπρεπε να
δηµιουργεί υποψίες. Τι είναι το κράτος; Φέουδο του Υπουργού
να κάνει ό,τι θέλει και ειδικά να αυθαιρετεί όσο θέλει;

Σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 573 του Αστικού Κώδικα,
στο κεφάλαιο «Πώληση και ανταλλαγή», εξοµοιώνεται η πώληση
µε την ανταλλαγή. Η ανταλλαγή είναι σύµβαση αµφοτεροβαρής,
όπως και η πώληση και όχι ετεροβαρής, όπως οι πολλές παρα-
χωρήσεις που γίνονται σε διάφορους φορείς και δυστυχώς δεν
ερευνώνται κατά προτεραιότητα ούτε από τα δικαστήρια. Αυτά
αφήνονται στο απυρόβλητο και κοιτάζουµε το θεσµό των ανταλ-
λαγών.

Είναι αυτονόητο -και το δηλώνουν άλλωστε οι πάντες- ότι αν
δεν είχε χαθεί η κυριότητα επί της Βιστωνίδας ή αν µπορούσε να
προωθηθεί οποιοσδήποτε άλλος τρόπος από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, δηλαδή κυρίως να εξασφαλιστεί ποσό αποζηµίωσης
–βέβαια δεν υπήρχαν χρήµατα, αυτό είναι γνωστό- δεν θα
υπήρχε κανένας απολύτως λόγος ανταλλαγής, πολύ περισσό-
τερο που η κυριότητα είχε αναγνωριστεί και παραδοθεί στη Μονή
Βατοπεδίου από το ΠΑΣΟΚ ως το 2003.

Όµως, η επιλογή της ανταλλαγής µεταξύ δηµοσίου και ενός
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, όπως είναι η µονή –γιατί η
ανταλλαγή δεν έγινε µε κάποιον µοναχό ή κάποιον ιδιώτη, αλλά
µε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου όπως είναι οι δήµοι, οι νο-
µαρχίες, τα επιµελητήρια- δεν προέκυψε από το πουθενά, όπως
κάποιοι αφήνουν έντεχνα να εννοηθεί.

Συγκεκριµένα και προ της γνωµοδότησης 15/2004 του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους, αυτή στην οποία αναφερόµαστε,
καταγράφονται τα εξής, που αφορούν την προ της γνωµοδότη-
σης περίοδο.

Προσέξτε στοιχεία. Και κάποια τα λέω για πρώτη φορά. Οι κι-
νητοποιήσεις των κατοίκων της Θράκης και της µονής για την
αναγνώριση της κυριότητάς της έγιναν επί Κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ
και οδήγησαν, κατά τον κ. Αθανάσιο Ξυνίδη, τον Πρόεδρο, στη
µη παράδοση αυτούσιων των διεκδικούµενων εκτάσεων, αλλά
στην ανταλλαγή τους µε άλλες. Αυτό το καταθέτει στην πρώτη
εξεταστική. Οδηγήθηκαν εκεί, λέει, ως το πλέον επιθυµητό σε-
νάριο.

Ανάλογη επιβεβαίωση γίνεται και στις καταθέσεις στην πρώτη
εξεταστική επιτροπή, πλην του κ. Ξυνίδη στις 6/11/2008, από το
Μητροπολίτη Ξάνθης στις 5/11/2008, που µε είχε επισκεφθεί στο
Υπουργείο, του κ. Πεταλωτή, του τότε Προέδρου του ∆ικηγορι-
κού Συλλόγου και νυν Υφυπουργού, στις 5/11/2008, που ακού-
στε τι λέει στην εξεταστική επιτροπή, για να δείτε το µείζον
πρόβληµα, το οποίο επιλύθηκε µε τη µέθοδο των ανταλλαγών ελ-
λείψει χρηµάτων. Λέει επί λέξει ο κ. Πεταλωτής στις 5/11/2008:
«Όταν ακυρωθούν οι ανταλλαγές στη Βιστωνίδα, πάλι θα έχουµε
πρόβληµα. Θα βγουν και θα πουν οι άλλοι «ας πρόσεχε η Ξάνθη
και η Ροδόπη»». Τα λέει ο κ. Πεταλωτής το Νοέµβριο του 2008,
µετά από όλα αυτά που συνέβησαν. Επιµένει, υπεραµύνεται των
ανταλλαγών και λέει «µην γίνει καµµία αναστροφή, γιατί θα έχουν
πρόβληµα οι άνθρωποι και θα τα ρίξουν σε βάρος µας. Θα βγουν
και θα πουν αυτά που σας είπα», τονίζει ο κ. Πεταλωτής.

Ο Τσολακίδης στις 11/11 λέει: «Οι καλόγεροι θα φύγουν και
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θα βρεθούν ακίνητα σε κάποια άλλη περιοχή. Αυτό έλεγαν οι το-
πικοί φορείς».

Ο Παπαδόπουλος της εφηµερίδας «ΜΑΧΗΤΗΣ», ο δήµαρχος
Στυλιανίδης, ο νοµάρχης Παυλίδης, που το Νοέµβριο του 2003
είχε εισηγηθεί ανταλλαγές. Νοέµβριο του 2003, πάνω από έναν
χρόνο από τότε που έγινε το ερώτηµα στο Νοµικό Συµβούλιο.

Το ίδιο βεβαίως -προσέξτε τώρα- περιέχεται και στην επιστολή
της 14/7/2004, δηλαδή τέσσερις µήνες πριν από το αίτηµα -τέσ-
σερις µήνες πριν!- και τρεις µήνες πριν αναλάβω εγώ καθήκοντα
Υπουργού. Είναι µια επιστολή προς τον κ. ∆ούκα, που είχε δη-
µοσιοποιηθεί, των τριών Προέδρων των ∆ικηγορικών Συλλόγων
της Θράκης, του κ. Πεταλωτή, του νυν Υφυπουργού, του Αθα-
νασίου Ξυνίδη και του κ. Λαµπάκη, που κοινοποιήθηκε σε Βου-
λευτές, νοµάρχες και την ΤΕ∆Κ, όπου αφού επικρίνονται οι κύριοι
∆ρυς και Φωτιάδης γιατί αναγνώρισαν την κυριότητα στη µονή,
αυτολεξεί αναφέρουν τα εξής. ∆είτε την επιστολή. «Θα υποχρε-
ώσει το δηµόσιο να καταβάλει και αποζηµιώσεις δικαστηρίων δι-
σεκατοµµυρίων δραχµών, αν αναγνωριστεί η κυριότητα, ή να
αντικαταστήσει» –το υπογραµµίζω- «κάποιες εκτάσεις, παραδί-
δοντας ανάλογες εκτάσεις που του ανήκουν σε άλλες περιοχές».
Το λένε οι τρεις Πρόεδροι ένα χρόνο µετά την υλοποίηση και
τέσσερις µήνες µετά την υποβολή του ερωτήµατος. ∆εν προέ-
κυψε από το πουθενά το θέµα των ανταλλαγών. Το εισηγούντο,
το θεώρησαν ενδεχόµενο σενάριο.

Και ξέρετε τι λένε; Παραδείγµατος χάριν, στην Ήπειρο. ∆εν
τους φθάνει αυτό που καταλήξαµε εµείς, να είναι στη Μακεδονία,
κεντρική Μακεδονία, δυτική Μακεδονία. Πιο πέρα να πάνε, πιο
µακριά, στην Ήπειρο, ανεξάρτητα από το αν υπήρχαν εκτάσεις
ή όχι εκεί. Είναι αυτό που έλεγε ο δεσπότης Παντελεήµων «να
φύγουν, να σηκωθούν να φύγουν από εδώ».

Αυτό εκφράζει η επιστολή των τριών Προέδρων των ∆ικηγορι-
κών Συλλόγων τον Ιούλιο του 2004, τρεις µήνες πριν αναλάβω
καθήκοντα Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης. Και πολλές φορές
στο έγγραφο ζητούν και εκφράζουν την άποψη ότι υπάρχει ανά-
γκη να ερωτηθεί το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Λένε δη-
λαδή ότι θα γίνουν αποζηµιώσεις ή ανταλλαγές και να ερωτηθεί
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.

Όλα αυτά όµως που προτείνουν κάναµε κι εµείς. ∆εν κάναµε
κάτι άλλο. Τα είχε προβλέψει η οµάδα των τριών Προέδρων των
∆ικηγορικών Συλλόγων της Θράκης και κάναµε ακριβώς τα ίδια.
∆ηλαδή, καθορίζονται στην επιστολή οι απώλειες, οι επιπτώσεις
από την απώλεια της κυριότητας του δηµοσίου. Και διερωτάται
κανείς εξ αυτού: Τι άλλο κάναµε εµείς, εκτός απ’ ό,τι έκανε ο κ.
∆ρυς, ο κ. Φωτιάδης και ο κ. Σωκράτης Ξυνίδης στην πορεία; Και
γιατί από το ΠΑΣΟΚ εµείς πυροβολούµαστε, ενώ όλοι οι άλλοι
είναι στο απυρόβλητο; Να καταλάβω.

Παρά τη συνολική γνώση, δε, των φορέων –επεκτείνω- ως το
τέλος του 2004 –θυµάστε κινητοποιήσεις και φασαρίες κ.λπ.– και
παρά το άγχος τους να υλοποιηθούν οι ανταλλαγές -θυµίζω ότι
ο κ. Αθανάσιος Ξυνίδης στην προηγούµενη εξεταστική στις 6/11
καταθέτει ότι περίµεναν εναγωνίως τις µεταγραφές στα υποθη-
κοφυλακεία, ακούστε τι λέει: «εναγωνίως», το ήθελαν -όχι παρά-
νοµο το ήθελαν, το επεδίωκαν- και παρά το δελτίο Τύπου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης στις 8 Μαρτίου του 2006 ότι
ολοκληρώθηκε η φάση των ανταλλαγών, κανείς τοπικός παρά-
γων, ούτε οι προηγούµενοι που σας είπα ούτε κανείς άλλος, ή
Βουλευτής δεν αναρωτιέται, ούτε καταθέτει έστω µια απλή ερώ-
τηση ή στέλνει µια επιστολή του τύπου: «Πώς έγιναν όλα αυτά;
Εδώ υπήρχε θέµα κυριότητος. Πώς ξεπεράστηκε το θέµα της κυ-
ριότητος; Πώς κάνατε ανταλλαγές; Πώς αντηλλάγησαν τόσες
εκτάσεις;». ∆ελτίο Τύπου στην Θράκη. Πρωτοσέλιδο στις τοπι-
κές εφηµερίδες. Μήνας: Μάρτιος του 2006.

Προσέξτε µε τώρα. Σας λέω, δεν υπάρχει επιστολή, δεν υπάρ-
χει αναφορά, δεν υπάρχει να µε βρεί κάποιος και να µου πει στο
αυτί ότι ξέρει, εδώ υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Η πρώτη ερώτηση
που έγινε στις 26.6.2007 ήταν από το ΚΚΕ. Το δελτίο Τύπου ήταν
το Μάρτιο του 2006. Ενάµιση χρόνο µετά το δελτίο Τύπου και
δυόµισι χρόνια µετά την πρώτη ανταλλαγή κατατέθηκε η πρώτη
ερώτηση από το ΚΚΕ και µετά από τον κ. Τσακλίδη, ο οποίος
λέει: «Γιατί χάσαµε τοπικές εκτάσεις;» ∆εν λέει, κανείς, για οικο-
νοµικό σκάνδαλο. Κανείς! Λέει: «Γιατί χάθηκαν οι εκτάσεις που

τις θέλαµε να παραχωρήθούν για σχολεία». ∆εν µιλάνε, για οι-
κονοµικό σκάνδαλο.

∆ιερωτάται, κανείς; Όταν µιλούσαν για διαπλοκή -και ο κ. Πε-
ταλωτής το έχει κάνει- τουλάχιστον, σιωπούσαν επί χρόνια. Γιατί
αυτή η στάση δεν είναι ύποπτη; Ας µε βοηθούσαν οι σηµερινοί
καταγγέλλοντες, έστω µε µια στοιχειώδη ενηµέρωση. Αυτό ζη-
τούσα. Ας βρεθεί ένας Έλληνας πολίτης -όχι Βουλευτής, όχι δή-
µαρχος, αλλά ένας πολίτης- να πει ότι είπα στον Μπασιάκο
-αναφέροµαι στις δικές σας ερωτήσεις- µέχρι τον Ιούλιο του
2007: «Πρόσεξε, κάποιο πρόβληµα υπάρχει». Κανείς, µέχρι τον
Ιούλιο του 2007! Απάντησα τότε -παρά το ότι είχαµε εκλογές και
µπορούσα να µην απαντήσω γιατί ήταν καλοκαίρι ήταν και δεν
υπήρχε κανένας λόγος να το κάνω- και εξήγησα τι έγινε, που
δείχνει ότι δεν υπάρχει τουλάχιστον υποψία προβλήµατος ή
σκανδάλου. Αβίαστα απήντησα. Πολλές σχετικές παρεµβάσεις
έχουν γίνει από τη µονή, όπως ξέρετε στην προηγούµενη κυ-
βέρνηση, και για ανταλλαγές και για διάφορα, πριν αναλάβω τα
καθήκοντά µου. Άρα, στο ερώτηµα: «πώς επινοήθηκε η ιδέα των
ανταλλαγών;», ιδού τα στοιχεία. Πολλά ακούγονται για πρώτη
φορά.

Στην αιτιολογική έκθεση της πρότασης νόµου του ΠΑΣΟΚ που
κατατέθηκε στις 30.9.2008 -και την ξέρετε- ακούστε τι αναφέρε-
ται: «Νοµική και λογική προϋπόθεση της ανταλλαγής ήταν η ανα-
γνώριση της κυριότητας της Μονής Βατοπεδίου επί της λίµνης
Βιστωνίδας». Άρα, λέει η πρόταση: «ανακαλουµένης αυτής της
διοικητικής αναγνώρισης παύει να υπάρχει το ίδιο το δικαιοπρα-
κτικό θεµέλιο της ανταλλαγής και η ίδια νοµική και πραγµατική
βάση των διοικητικών πράξεων, που οδήγησαν στην ανταλλαγή».
Μιλάει, δηλαδή, το ΠΑΣΟΚ ρητά για αναγνώριση της κυριότητας
της Μονής Βατοπεδίου επί της λίµνης Βιστωνίδας που έγινε προ
ηµών, προ των αποφάσεων για ανταλλαγή, καθώς και για τις εν
συνεχεία δυο παρακολουθηµατικές υπουργικές αποφάσεις. Το
λέει το ΠΑΣΟΚ, αυτό και ερωτάτε γιατί δεν ήρθε για ψήφιση
τώρα που είναι Κυβέρνηση, η πρόταση του ΠΑΣΟΚ.

Επειδή έγινε θέµα για τη δηµοσίευση, θέλω να πώ ότι οι δυο
υπουργικές αποφάσεις δεν δηµοσιεύονται στο ΦΕΚ σύµφωνα µε
ρητές διατάξεις των σχετικών νόµων του 1976 και του 2006, γιατί
σύµφωνα µε τη γνωµοδότηση του νοµικού συµβούλου στις 25
Ιανουαρίου, ερωτήθηκε. Κάποιος υπηρεσιακός παράγοντας είπε
«δηµοσιεύεται ή όχι;» Και λέει: «∆εν αποτελούν εκτελεστικές δι-
οικητικές πράξεις, ούτε θέτουν κανόνες δικαίου». Αλλά ακόµα
και αν υποθέσει κάποιος ότι υπήρχε τάση από κάποιους υπηρε-
σιακούς παράγοντες -ούτε µου ζητήθηκε ποτέ κάτι ή µια ερώ-
τηση να µου έκανε κάποιος για κατάθεση εγγράφων- να
καταθέσω αυτή την απόφαση, θα την κατέθετα.

Όταν βγήκε δελτίο Τύπου το Μάρτιο του 2006, γνωστό σε
όλους αυτό, αυτό είναι η µυστικότητα, οι µυστικές αποφάσεις;
Πήγα στον ALPHA το Σεπτέµβριο του 2008 όταν προέκυψε το
πρόβληµα και πήρα ένα πάκο χαρτιά και είπα «πάρτε τα όλα,
αποφάσεις, γνωµοδοτήσεις, όλα, τα πάντα». Εξακολουθούσε ο
σταθµός αυτός να λέει: «Αποφάσεις φαντάσµατα». Ακόµα και
τώρα λέει για αποφάσεις φαντάσµατα. Ας έκανε ένας Βουλευ-
τής µια αίτηση κατάθεσης εγγράφου, να δούµε την πρώτη, την
δεύτερη περίπτωση κτλ.. Ούτε η κ. Σωτηροπούλου, δικηγόρος,
ύποπτη, ήρθε στο γραφείο ποτέ να ζητήσει κάτι. Ας ερχόταν να
ζητήσει την εισαγγελική παραγγελία δεν κατάφερε να την πάρει.
Πρόβληµά της.

∆εν είχα καµµία σχέση ή αρµοδιότητα ή εµπλοκή ούτε µε την
αναγνώριση της κυριότητας -που είχε κριθεί προ πολλού µε απο-
φάσεις του Υπουργείου Οικονοµικών- ούτε µε ανταλλαγές ή επι-
λογές και αποτιµήσεις αξίας ακινήτων, δηλαδή τυχόν υποτι-
µήσεις ή υπερεκτιµήσεις, ούτε µε τα συµβόλαια. Τι σχέση έχουν
οι υπουργικές αποφάσεις οι δικές µας µε όλα αυτά; Καµµία. Με
τα συµβόλαια τα εταιρικά; Καµµία. Εγώ είχα φύγει από το Υπουρ-
γείο οκτώ, εννιά µήνες όταν υπεγράφησαν τα συµβόλαια τον Ιού-
λιο ή Αύγουστο του 2008. Τι σχέση έχω εγώ, µε τα συµβόλαια
αυτά και µε τα προηγούµενα βέβαια. Μου έδινε κανείς αναφορά;

Όσοι έχετε διατελέσει Υπουργοί, θα ξέρετε ότι έρχονται πάκο
τα χαρτιά, για µια κοινή υπουργική απόφαση και λέει ότι από τα
150 άρθρα της ΚΥΑ εσένα σε αφορά το άρθρο 42. Μόνο το 42
βλέπουµε. ∆εν έχω αρµοδιότητα να δω το 41 και το 43, κύριε συ-
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νάδελφε, που έχετε διατελέσει και Υπουργός. Πείτε µου ποιος
κοιτάζει τα 200 άρθρα ενός µεγάλου κειµένου ΚΥΑ; Ποτέ, κανείς.
Κοιτάζει µόνο τα θέµατα αρµοδιότητάς του. ∆εν έχω αρµοδιό-
τητα στη λίµνη, στην κυριότητα. Τα είπαν τα γνωµοδοτικά συµ-
βούλια, τα είπαν οι υπουργικές αποφάσεις. ∆εν έχω αρµοδιό-
τητα, τι να κάνω; Πέραν του ότι αυτά είχαν γίνει από την προη-
γούµενη κυβέρνηση και θα µπορούσα να πω λίγο ειρωνικά ότι,
αφού το είπε το ΠΑΣΟΚ, θα είναι σωστό. ∆εν το λέω όµως.

Θέλω να τονίσω ότι, ακριβώς επειδή δεν υπήρχε αρµοδιότητα,
είχε ανατεθεί η αρµοδιότητα και µόνο της διαδικασίας ανταλλα-
γής στη µόνη αρµόδια που ήταν η ΚΕ∆, που διαχειρίζεται –ακού-
στε!- εβδοµήντα πέντε χιλιάδες ακίνητα του δηµοσίου, χωρίς
καµµία παρέµβαση ή εντολή ποτέ σε οποιονδήποτε, ούτε καν επι-
κοινωνία.

∆εν είχα καµµία επικοινωνία µε την ΚΕ∆. Μια φορά είχε επι-
κοινωνία µε τον κ. Ξηραδάκη, ο οποίος έχει καταθέσει στην επι-
τροπή ότι ο Μπασιάκος µου είπε να κάνεις τα πάντα νόµιµα. Με
τους επόµενους, δε –µετά τον Ξηραδάκη- δεν είχα ποτέ επικοι-
νωνία. Το δήλωσε και ο κ. Γκράτσιος ξεκάθαρα στις 2 και 3 Μαρ-
τίου του 2010. Τέτοια συναλλαγή, τέτοια κοµπίνα έγινε που δεν
είχα καµµία επικοινωνία ποτέ! Καµµία!

Η ανάθεση, δε, αρµοδιότητας δεν σηµαίνει εντολή ή υποχρέ-
ωση ούτε δεσµεύει την ΚΕ∆, η οποία ούτε υπάγεται ούτε επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης. «Η υπουργική
απόφαση» –είπε ο κ. Ρόβλιας, εκ των ενεργών µελών της προη-
γουµένης και της παρούσης, της δεύτερης, εξεταστικής επιτρο-
πής- «δεν είναι εντολή από Υπουργό». Το ξεκαθαρίζει, γιατί έχει
µια σπέκουλα «µας έδωσε εντολή».

Ποια εντολή; Είναι υπουργικές αποφάσεις. Ή είναι νόµιµες και
τις εκτελείτε ή είναι παράνοµες και ανθίστασθε και ενίστασθε και
εγγράφως «δεν την εφαρµόζω γιατί είναι παράνοµη». ∆εν υπάρ-
χει µέση λύση, εντολή, ότι γενικώς ήταν εντολές. Τι εντολές; Ποια
εντολή; Πότε δόθηκε; Σε ποιον δόθηκε;

Τι έλεγε η εντολή; Και κυρίως βέβαια µιλώ για τη σύνταξη των
συµβολαίων που έγινε, κύριε Πρόεδρε και µετά την αποχώρησή
µου από το Υπουργείο! Κατηγορούµαι εγώ τώρα για συµβόλαιο
που έγινε οκτώ µήνες αφού είχα φύγει από το Υπουργείο. Πώς
έγινε το συµβόλαιο αυτό; Εκεί λέει φταίει, ηθική αυτουργία γι’
αυτό.

Και βέβαια το ότι δεν υπήρχε καµµία εντολή, όπως σας είπα,
βεβαιώνεται από το σύνολο των µαρτύρων. ∆εν υπήρχε επικοι-
νωνία καν –όπως σας είπα- και δεν υπήρχε και αµφισβήτηση της
νοµιµότητας. Πείτε µου ποιος υπηρεσιακός παράγων αµφισβή-
τησε οποτεδήποτε τη νοµιµότητα των αποφάσεων ή των πρά-
ξεων που ακολούθησαν;

Οι αποφάσεις αυτές περιγράφουν και παραπέµπουν ευθέως
απλά σε ρητά θεσµοθετηµένες και γενικής φύσεως ισχύουσες
διατάξεις, in abstracto, όπως λέµε οι νοµικοί, χωρίς καµµία πα-
ρέµβαση ή επικοινωνία. Αυτή είναι άραγε η θρυλούµενη ηθική
αυτουργία; Η γενική απόφαση;

Θα µπορούσε, δε, και να µην ασκηθεί η αρµοδιότητα από την
ΚΕ∆, αν υπήρχε η παραµικρή επιφύλαξη. ∆ηλαδή, όφειλε να
απορρίπτει το ∆Σ της ΚΕ∆ κάθε µεµονωµένο ακίνητο, σύµφωνα
µε τον κανονισµό της και τη νοµοθεσία. Για κάθε ακίνητο πρέπει
να βγαίνει απόφαση του ∆Σ.

Με αυτές τις προϋποθέσεις δόθηκε από το νόµο η αρµοδιό-
τητα για ανταλλαγές στην ΚΕ∆, το µόνο αρµόδιο. Θα µπορούσε
να «κόβεται» οποιοδήποτε ακίνητο και να πάνε σε επόµενο ή να
µην κάνουν καθόλου την ανταλλαγή για οτιδήποτε παράτυπο,
µετά από εξέταση της νοµικής υπηρεσίας της –είχε νοµική υπη-
ρεσία η ΚΕ∆- και εξειδικευµένο έλεγχο τίτλων, διεκδικήσεων, αι-
τιολόγησης, εκτίµησης αξίας κ.λπ. Όλα αυτά προβλέπονται από
τις διατάξεις.

Άλλωστε, οι καθ’ όλα νόµιµες υπουργικές αποφάσεις έδιναν
στην ΚΕ∆ δυνητική ευχέρεια και δεν προέβλεπαν δυνητικό κα-
ταναγκασµό ή δεσµευτικότητα. Εξάλλου, η δεύτερη Κοινή
Υπουργική Απόφαση έγινε µε αρχική πρωτοβουλία και ρητή ει-
σήγηση της ΚΕ∆ για ανταλλαγή της λίµνης.

Αναφέροµαι σε µια επιστολή της ΚΕ∆ τρεις ή τέσσερις µήνες
πριν από την υπογραφή της κοινής υπουργικής απόφασης. Εδώ
λέει ρητά ότι θέλουµε να προχωρήσουµε στην ανταλλαγή της λί-

µνης. Αυτό ήταν έγγραφο της ΚΕ∆ και µε βάση αυτό προχωρή-
σαµε.

Εσείς νοµίζετε ότι εµείς κοιµόµασταν και ξυπνάγαµε µε τη µέ-
ριµνα πώς θα δώσουµε τη λίµνη στη µονή και πώς θα ζηµιώσουµε
το δηµόσιο; Αυτό νοµίζει κανείς; Αυτή η επιστολή στάλθηκε στις
9.3.2006. Με βάση αυτή ακολουθεί η περιβόητη ΚΥΑ, η οποία –
ακούστε- είναι γενικής φύσεως, το είπα. Αναφέρεται στη γνωµο-
δότηση, αναφέρεται στα γνωµοδοτικά συµβούλια, στα πάντα και
φέρει τις υπογραφές όλης της υπηρεσιακής ιεραρχίας, της Γε-
νικής ∆ιεύθυνσης ∆ηµόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Οικο-
νοµικών. Υπάρχει άλλος περισσότερο αρµόδιος γι’ αυτό; Ειση-
γητής, τµηµατάρχης, διευθυντής, γενικός διευθυντής του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, αρµόδιος για τη δηµόσια περιουσία;

Εγώ θα πω ότι όλοι αυτοί έχουν λάθος, χωρίς κανένα έναυσµα,
ότι κακώς κάνουν τα καθήκοντά τους και είµαι πονηρός εγώ που
θα ζητήσω τις υπογραφές; Μα, δεν είχα καµµία αρµοδιότητα.
Υπογράφει και ο κ. Μπότσιος, ο Νοµικός Σύµβουλος του Κρά-
τους, που δεν υπάγεται σε εµένα. Εγώ βρήκα και τον Μπότσιο
και τη Μαντέλη που έλεγε τα ψέµατά της. Τους βρήκα εκεί, από
το ΠΑΣΟΚ είχαν µπει, όχι από εµένα.

Και βέβαια υπάρχει και µια γνωµοδότηση για το θέµα της ΚΥΑ
από τον κ. Μπότσιο που λέει ότι και η πώληση και η ανταλλαγή
είναι απόλυτα νόµιµες. Η ΚΕ∆ έκοψε την πώληση για τους δικούς
της λόγους και γι’ αυτό, ενώ το δικό µου αρχικό σχέδιο ήταν πώ-
ληση και ανταλλαγή, µετά περιορίστηκε στην ανταλλαγή λόγω
της απόφασης του ∆Σ της ΚΕ∆ και έγινε η ανταλλαγή ως από-
λυτα νόµιµη διαδικασία.

Παρακαλώ τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ευάγγελος Μπασιάκος καταθέτει για τα

Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην επιστολή, λοιπόν, της ΚΕ∆ που σας παρουσίασα γίνεται
για πρώτη φορά αναφορά στη λίµνη και στην κυριότητα της
µονής, µε βάση το περιεχόµενο της οµόφωνης γνωµοδότησης
15/2004 του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που περιγράφει
και στηρίζεται ρητά στο ιστορικό των υπουργικών αποφάσεων,
Γνωµοδοτικών Συµβουλίων κ.λπ., και το πρωτόκολλο παράδοσης
και παραλαβής επί ΠΑΣΟΚ µε ηµεροµηνία 25-6-2003. Σε αυτά
στηρίζεται η επιστολή και εν συνεχεία η κοινή υπουργική από-
φαση.

Λέει, λοιπόν, εδώ η γνωµοδότηση -ακούστε ξεκάθαρη διατύ-
πωση- «Εν όψει των ανωτέρω η Ιερά Μονή αναγνωρίστηκε, ένα-
ντι του δηµοσίου, κυρία των αναφερθεισών εκτάσεων και ουδέν
όργανό του δικαιούται να αµφισβητήσει την κυριότητα της Ιεράς
Μονής έναντι του δηµοσίου επ’ αυτών». Αυτό λέει η οµόφωνη
γνωµοδότηση, οκτώ στα οκτώ, του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους.

Πείτε µου όσοι έχετε διατελέσει Υπουργοί, διανοείστε, χωρίς
έναυσµα, χωρίς κάποιο στοιχείο, χωρίς κάποια πληροφορία,
χωρίς κάποια καταγγελία, να αµφισβητήσετε αυτή τη ρητή δια-
τύπωση; Τόσο κατηγορηµατικά το λέει.

Λέει και για τη λίµνη. Εγώ δεν ρώτησα για τη λίµνη το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους. Ρώτησα µόνο για τα παραλίµνια, γιατί
αυτό είναι το άµεσο πρόβληµά µας. Κάποιοι αγρότες είχαν ξη-
λωθεί, είχαν φύγει από κει. Και περιγράφει το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους και τη λίµνη και λέει και άλλα πράγµατα.

Εν συνεχεία το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους λέει ότι στε-
ρείται αρµοδιότητος να κρίνει τις γνωµοδοτήσεις του Γνωµοδο-
τικού Συµβουλίου ∆ηµοσίων Κτηµάτων και ειδικότερα την υπ’
αριθµόν 511/2004 γνωµοδότηση της ολοµέλειας του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους. ∆εν µπορούµε να πούµε, λέει. Αυτό
είναι το αρµόδιο όργανο, αυτό αποφάσισε, τελείωσε. Το λέει το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.

Και εγώ θα πω: «∆εν συµφωνώ εγώ µε αυτά;». Αν µου πείτε
ένα παράδειγµα Υπουργού που διαφώνησε ή που αµφισβήτησε
τέτοια διαδικασία, να το δεχθώ να το συζητήσουµε. Το ίδιο κα-
τηγορηµατική ήταν η διατύπωση της γνωµοδότησης σε σχέση
και µε τον κοινόχρηστο χαρακτήρα της λίµνης, γιατί ελέχθη και
αυτό. Μπορεί να συνυπάρχει -λέει η γνωµοδότηση- µε αποκλει-
στική κυριότητα της µονής. Λέει ότι µπορεί να υπάρχει και κοι-
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νόχρηστος χαρακτήρας της λίµνης και αποκλειστική αρµοδιό-
τητα της µονής. Το λέει η γνωµοδότηση, οκτώ στα οκτώ.

Είχε προηγηθεί -σας λέω για την ιστορία -το 2005 συνολική µε-
λέτη της ΚΕ∆ για τις ανταλλαγές µε απόλυτα θετικό αποτέλε-
σµα. Ακολούθησε το 2006 προτίµηση από την ΚΕ∆ των ανταλ-
λαγών έναντι των πωλήσεων και για κάθε υπουργική απόφαση
υπήρχε εισήγηση της ΚΕ∆. Και στην προηγούµενη, την πρώτη,
υπήρχε προφορική εισήγηση και στην επόµενη -µια που δεν υλο-
ποιήθηκε, δεν υπεγράφη, δεν προχώρησε- πάλι υπήρχε εισήγηση
και περιλαµβάνεται στα υπ’ όψιν της απόφασης αυτής όλη η επι-
στολή και το αίτηµα της ΚΕ∆ ως µόνου αρµόδιου φορέα για την
κρατική περιουσία.

Θεωρεί, λοιπόν, δεδοµένη τώρα η γνωµοδότηση την αρµοδιό-
τητα για ανταλλαγή της λίµνης στο Υπουργείο Οικονοµικών, όχι
εµείς. Το λέει ρητά το Υπουργείο Οικονοµικών. Αυτό το προκά-
λεσε, αυτό ήταν αρµόδιο.

Η ΚΥΑ που σας κατέθεσα -είναι η περιβόητη ΚΥΑ µε ηµεροµη-
νία 26-7-2006, που περιλαµβάνει όλα τα παραπάνω που σας επι-
καλέστηκα- είχε υπογραφεί από το σύνολο της υπηρεσιακής
ιεραρχίας και διερωτώµαι αν υπήρχε κάποιος περισσότερο αρ-
µόδιος, εξ αυτών που προανέφερα, να πει κάτι άλλο, τον οποίο
παραλείψαµε. Θα µου πείτε «παραλείψτε και εκείνον».

Η ΚΕ∆ επέλεγε τα ακίνητα από µια πληθώρα διαθέσιµων ακι-
νήτων και εδώ είναι µια πλάνη. Έχουν σταλεί εξακόσια ακίνητα
και επέλεξε διακόσια. Μπορούσε να µην επέλεγε κανένα, αν δεν
πληρούσε τα κριτήρια.

Η επιστολή, λοιπόν, της ΚΕ∆ την οποία καταθέτω, λέει εδώ
ότι αποφάσισε η ΚΕ∆ να αναλάβει όλες τις απαραίτητες διαδι-
κασίες ανταλλαγής των ακινήτων τού Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, τα οποία κρίθηκαν από τις υπηρεσίες µας -της ΚΕ∆
δηλαδή- κατάλληλα και πρόσφορα προς ανταλλαγή. Αυτά, δη-
λαδή, που έκρινε η ΚΕ∆, κατάλληλα και πρόσφορα.

Τα έστειλε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ως πρόταση
και τα περνάει η ΚΕ∆ µε το ∆Σ µε τη διαδικασία που προβλέπε-
ται από το νόµο, το νόµο του 1979. Είναι τριάντα χρόνια νόµος
και ισχύε. ∆εν τον άλλαξε κανείς ως διάτρητο. Η απόφαση του κ.
Φωτιάδη του 2003, που αφορά τον κανονισµό λειτουργίας της
ΚΕ∆, ισχύει από το 2003 και δεν είπε κανείς -ούτε η δική σας Κυ-
βέρνηση τώρα- ότι πρέπει να αλλάξουµε αυτή την απόφαση,
γιατί είναι διάτρητη.

Είπε, λοιπόν, να γίνει αυτό, ώστε να προσδιοριστεί επακριβώς
ποια, εκ των προαναφεροµένων δηµόσιων ακινήτων, θα ανταλ-
λαγούν τελικά µε τη λίµνη Βιστωνίδα, ιδιοκτησίας της Ιεράς Με-
γίστης Μονής Βατοπεδίου. Αυτό το λέει η ΚΕ∆ µε την επιστολή
της, την οποία θα καταθέσω εδώ και µπορείτε να τη δείτε επί
λέξει. Πρέπει να σας πω, ότι επίσης, έγινε έλεγχος τίτλων από
την ΚΕ∆ προ πάσης πράξης και έγκρισης ∆Σ, υπογραφή συµβο-
λαίων κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ευάγγελος Μπασιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι καταστάσεις των εκατοντάδων ακινήτων από τη ∆ιεύθυνση
Πολιτικής Γης προς την ΚΕ∆ έρχονταν από τις Νοµαρχιακές Αυ-
τοδιοικήσεις. ∆εν ήταν αρχείο τού Υπουργείου. ∆εν υπήρχε τέ-
τοιο αρχείο. Υπήρχε µια συνολική κατάσταση. Ξέρετε τι στοιχείο
είχε η κάθε κατάσταση; Είχε κάτι αριθµούς. Παραδείγµατος
χάριν, ο νοµός τάδε είχε υπ’ αριθµόν 1, 10, 50,80. ∆εν είχαν κα-
νένα άλλο περιγραφικό στοιχείο, να πει «αγροτεµάχιο».

Κάποιοι λένε για «φιλέτα». Γιατί, τα «φιλέτα» δεν ανταλλάσσο-
νται, δεν πωλούνται; Μου κάνει εντύπωση. Λέει: «∆όθηκε φιλέτο».
Το «φιλέτο» είναι πιο ακριβό. Άρα, καλύπτει µεγαλύτερο µέρος
της αξίας ανταλλαγής. ∆εν κατάλαβα γιατί είναι τρωτό το «φι-
λέτο». Τι θα πει «φιλέτο»;

Υπήρχαν λοιπόν, καταστάσεις µε αριθµούς, όπως υπ’ αριθµόν
1,2,3. ∆εν έλεγε αστικό. Το αστικό, είχε µια έννοια να δοθεί, διότι
οι διανοµές στους αγρότες ήταν για λόγους αγροτικούς όπως,
κύριε Σκυλλάκο -απευθύνοµαι πάλι σε σας- θα γνωρίζετε.

Άλλο εάν προσδοκούσε ο δήµος να πάρει ένα αστικό ακίνητο
να κάνει ένα σχολείο. Άλλο αυτό. Αλλά όσο είναι αστικό, δεν πρέ-
πει να ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. ∆εν έχει

λόγο να το κρατήσει. Θα το στείλει στην ΚΕ∆, ενδεχοµένως, θα
το στείλει κάπου αλλού. Όχι στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης αστικό ακίνητο.

Και ο λόγος που υπήρχε µία µέριµνα στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης ήταν, µήπως κάποιο ακίνητο έχει γίνει κτήριο που στε-
γάζει κάποια εκκλησία και θα δοθεί και θα γίνει φασαρία –εννοώ
µετακίνησης, αλλαγής ιδιοκτησίας. Αυτός ήταν ο λόγος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κ. Μπασιάκου)

Με συγχωρείτε, εάν έχετε µία µικρή ανοχή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πόσο χρόνο χρειάζε-

στε ακόµη; Να σας δώσω δύο λεπτά για να ολοκληρώσετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Θα κοιτάξω να επισπεύσω, όσο

µπορώ.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση είχε δε τότε διοίκηση, επιµέλεια

και διαχείριση των ακινήτων και έτσι αποκτούσε αυτοδίκαια η
ΚΕ∆ την αποστολή των καταστάσεων.

Θέλω να τονίσω, επίσης, ότι καµµία δηµόσια υπηρεσία, από
όσες κινήθηκαν, δεν υπαγόταν σε µένα. Καµµία! Ουδέποτε δε –
και το τονίζω- µου εκφράστηκε η παραµικρή επιφύλαξη ή έν-
σταση ή µου έγινε κάποια διαφορετική εισήγηση εγγράφως ή
προφορικά για οποιοδήποτε σχετικό θέµα από την ΚΕ∆ ή οποι-
ονδήποτε άλλο κρατικό λειτουργό, υπάλληλο ή άτοµο, όπως φαί-
νεται και από τις δεκάδες χιλιάδες σελίδων πρακτικών. Αυτό
ισχύει ακόµη περισσότερο για τον κ. Μπόσιο -καµµία πίεση, καµ-
µία ένσταση- και ιδίως για την κ. Μαντέλη µε τις πρωτοφανείς,
σκόπιµες αντιφάσεις της και τα ψέµατα, µε την οποία, όπως έχω
επανειληµµένα ρητά ξεκαθαρίσει, δεν είχα µιλήσει ποτέ.

Θα σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ, επειδή σας βλέπω πολύ ευαί-
σθητο σε αυτά. Πάρτε µία κασέτα του EXTRA που µιλάει ο κ.
Σπύρος Καρατζαφέρης –εάν θυµάµαι, η ηµεροµηνία είναι 28
Μαΐου. Ξέρετε τι είπε; Όταν ήρθε η κ. Μαντέλη, είχε κάτι κλούβες
απ’ έξω και της είπαν: «Θα πας φυλακή». Συνεννοείται µε το δι-
κηγόρο της –τα καταθέτει ο κ. Σπύρος Καρατζαφέρης, ακούστε
το και ερευνήστε το, παρακαλώ. Λέει: «Πρέπει να δώσεις ονό-
µατα, αλλιώς θα πας φυλακή, θα προφυλακιστείς». Και έτσι,
µπήκε µέσα και έδωσε ονόµατα. Έτσι τα επινόησε τα ονόµατα.
Είχαν βάλει δεύτερο, τρίτο σενάριο υπεράσπισης. Και τώρα κα-
θόµαστε όλοι και συζητάµε τι είπε η κ. Μαντέλη.

Με την κ. Μαντέλη –το ξεκαθάρισα και το ξεκαθαρίζω για µία
ακόµη φορά- δεν έχω µιλήσει ποτέ. Ποτέ! Τι να κάνουµε; ∆εν έχω
µιλήσει ποτέ. Με αντιπαθούσε. Θα θέλατε να την αντιπαθούσα;
∆εν είχα µιλήσει ποτέ. Το έχει καταθέσει ρητά. Στην αρχή είπε
ότι φταίνε οι Υπουργοί για τις αποφάσεις και µετά είπε και ονό-
µατα. Για κάθε θέµα την έπαιρνα, λέει, εγώ στο τηλέφωνο. ∆εν
είχα τίποτε άλλο να κάνω. Ερευνήστε τηλέφωνα, ό,τι θέλετε
ερευνήστε. ∆εν έχω µιλήσει µε την κ. Μαντέλη. Τι να κάνω;

Και ένα ολόκληρο πολιτικό σύστηµα ασχολείται, εξαρτάται και
θίγεται από µία ψευδή µαρτυρία και συκοφαντία µίας κατάπτυ-
στης υπαλλήλου -και λέω «κατάπτυστης» λόγω των αντιφάσεών
της- για να γλιτώσει, επειδή και ο κύριος Υπουργός έκανε ένα
νόµο. ∆εν ξέρω µπορεί να βγάλετε και κάτι, αλλά όχι επειδή το
είπε, σώνει και καλά είναι σωστό. Έχει ξαναλεχθεί αυτό και δεν
θέλω να επιµείνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Μπασιάκου)

Θέλω να σας πω δύο πράγµατα. Ενήργησα νόµιµα και µε τα
δεδοµένα…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μπασιάκο, µι-
λάτε ήδη µισή ώρα. Κάντε µία προσπάθεια να ολοκληρώσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Επειδή µίλησαν και άλλοι οµιλη-
τές…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν ξεπέρασαν το
χρόνο. Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ το όριο. Προσπαθήστε να
ολοκληρώσετε σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Θέλω να ρωτήσω ποιος µπορεί να
αµφισβητήσει µία οµόφωνη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους για ένα θέµα καθαρά νοµικό. Προσέξτε, λέει
«σκοπιµότητα». Με ρώτησαν στην επιτροπή για τη σκοπιµότητα.
Τη σκοπιµότητα θα ερευνήσει το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους; Τη σχέση έχει µε τη σκοπιµότητα; Μόνο τη νοµιµότητα θα
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ερευνήσει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Έτσι λέει το Σύ-
νταγµα, δεν το λέω εγώ.

Και θα αµφισβητήσω εγώ το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους,
οκτώ στα οκτώ; Εκτός εάν θέλετε για πολιτικούς λόγους να µην
το δεχτώ, να πω δεν µε ενδιαφέρει η ανταλλαγή, γιατί θα δηµι-
ουργηθούν προβλήµατα σε άλλες περιοχές και δεν το κάνω.
Αυτή είναι µία πολιτική απόφαση, αλλά νοµικά ήταν αυτή η θέ-
σφατη γνώση, γνώµη, απόφαση, γνωµοδότηση του Νοµικού Συµ-
βουλίου.

Και να πω και κάτι άλλο, που δείχνει την καλοπιστία µας. ∆ιε-
τάχθη µία έρευνα εισαγγελική. Η εισαγγελική απόφαση, λοιπόν,
βγήκε στις 18/12/2007, τρεις µήνες αφ’ ότου είχα φύγει εγώ από
το Υπουργείο. Λέει ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Θεωρείται,
επικυρώνεται από τον Εισαγγελέα Εφετών Αθηνών στις 2/5/2008
–είναι πριν ο κ. Σανιδάς διατάξει την περαιτέρω έρευνα. ∆ηλαδή
µέχρι το Μάιο του 2008, εννέα µήνες αφ’ ότου είχα φύγει εγώ
από το Υπουργείο, δεν υπήρχε η παραµικρή ιδέα, νύξη, υποψία
περί σκανδάλου. Καµµία! Εισαγγελεύς Εφετών Αθηνών.

Θέλω να ρωτήσω τώρα το εξής: Είναι δυνατόν να ευθύνεται
ένας Υπουργός γιατί εφαρµόστηκε λάθος µία απόφασή του εν
καιρώ; Η κ. Τζάκρη, η συνάδελφος σας και Υφυπουργός ξέρετε
τι είπε στην επιτροπή, αναφερόµενη στην απόφαση του κ. Φω-
τιάδη του 2003 για τον Κανονισµό Λειτουργίας; «∆εν ευθύνεται ο
Υπουργός ή η απόφασή του για κακή εφαρµογή υπουργικής
απόφασής του, γιατί τότε πρέπει να πάνε φυλακή όλοι οι Υπουρ-
γοί του ΠΑΣΟΚ». Το λέει η κ. Τζάκρη στις 3/12/2008, επειδή µία
απόφαση νόµιµη και γενική παρερµηνεύεται.

Θέλω να στραφώ σε εσάς που είστε εν ενεργεία Υπουργοί και
παρακολουθείτε και όσους ελπίζουν, βέβαια, ότι θα γίνουν
Υπουργοί και το εύχοµαι. Τι θα γίνει εάν τεθεί µετά από χρόνια
θέµα απιστίας Υπουργού σε περιπτώσεις υπουργικών αποφά-
σεων –ακούστε περιπτώσεις- ρύθµισης χρεών φορολογουµένων;
Ρυθµίζεις χρέη. Εν γνώσει σου στερείς το δηµόσιο από κάποια
έσοδα. Τι είναι αυτό; Απιστία µετά από χρόνια; Εάν εφαρµοστεί
µετά από πέντε χρόνια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κ. Μπασιάκου).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μπασιάκο, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. Μιλάτε τριάντα δύο λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Ένα λεπτό, αν µου επιτρέπετε, να
ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ωραία. Ολοκληρώστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: ∆υσµενούς εξέλιξης διαφόρων

διαγωνισµών άλλων διαδικασιών. Τότε ο Υπουργός δεν θα πρέ-
πει ποτέ να υπογράφει, διότι δεν ξέρει ποια τύχη θα έχει µια νό-
µιµη απόφασή του.

Θέλω εδώ, λοιπόν, να καταλήξω µε τα νοµικά σηµεία, έστω και
αν είναι αόριστο το πόρισµα της σύστασης προκαταρκτικής εξέ-
τασης, ότι δεν υπάρχει καµµία εµπλοκή µου σε αδίκηµα και
σχέση µε ψευδή βεβαίωση, διότι δεν βεβαίωσα γεγονός έχον έν-
νοµες συνέπειες, δεν υπάρχει θέµα απιστίας, διότι δεν εκδήλωσα
καµµία συµπεριφορά που να προκάλεσε ζηµιά στο δηµόσιο, κατά
παράβαση των υπουργικών µου καθηκόντων. Ως Υπουργός, δεν
είχα την αρµοδιότητα να ερευνήσω το ήδη λυµένο µε προγενέ-
στερες γνωµοδοτήσεις θέµα της κυριότητος και ήταν δεδοµένο
πριν από εµένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Μπασιάκου)

Ουδέποτε επέλεξα ακίνητα του δηµοσίου που αντηλλάγησαν,
ουδέποτε έκανα εκτίµηση της αξίας των προς ανταλλαγή ακινή-
των, ούτε εξέδωσα, ούτε υπέγραψα καµµία απόφαση ή σύµβαση
ανταλλαγής συγκεκριµένου ακινήτου µε έκταση του δηµοσίου.

Αυτό είναι το τελευταίο, κυρία Πρόεδρε.
∆εν έκανα καµµία πράξη ή εκτίµηση µεταβολής περιουσίας

του δηµοσίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: ∆εν παρέλειψα να προβώ σε καµ-

µία ενέργεια επιβαλλοµένη από τα καθήκοντά µου, δεν εκδόθη-
καν υπουργικές αποφάσεις κατά κατάχρηση των αρµοδιοτήτων
µου, αλλά µε την τήρηση όλων των προβλεποµένων από το νόµο

διαδικασιών.
Και όσον αφορά την περιβόητη ηθική αυτουργία στην πράξη

απιστίας, πρέπει να τονίσω ότι η ηθική αυτουργία σε νόµιµη
πράξη υπαλλήλου δεν νοείται και βέβαια, δεν µπορούσα να γνω-
ρίζω τυχόν δυσαναλογία παροχής ή αντιπαροχής σε συµβόλαια
και µάλιστα, µεταγενέστερα, που αφορούσε τη διαδικασία της
ΚΕ∆ και του ΣΟΕ, όταν, µάλιστα, πολλές περιπτώσεις, όπως σας
είπα, έχουν συµβεί και µετά την αποχώρησή µου από το Υπουρ-
γείο.

Όσον αφορά την ηθική αυτουργία σε απλή συνέργεια των
υπαλλήλων, θεωρώ ότι ισχύουν όσα είχα πει. Συνεπώς, είναι προ-
φανές ότι η συµπεριφορά µου δεν πληροί ούτε την αντικειµενική
ούτε την υποκειµενική υπόσταση του αδικήµατος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώνετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: ∆εν ζηµίωσα εν γνώσει το δηµό-
σιο. ∆εν έκανα ποτέ προεκλογικές υπερβάσεις και το τονίζω και
το υπογραµµίζω και αυτό. ∆εν έκλεψα, δεν πίεσα ή οδήγησα κά-
ποιον να παρανοµήσει. Για ποιο λόγο πρέπει τώρα να διασύρο-
µαι; ∆ιερωτώµαι.

Μετά απ’ όλα αυτά, δεν ξέρω αν είναι ουτοπία πλέον να εύχο-
µαι να ψηφίσετε κατά συνείδηση, ειδικά όσοι ήσασταν ή ελπίζετε
να γίνεται Υπουργοί.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας και την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μπασιάκο.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής και πρώην Υφυπουργός κ.
Κωνσταντίνος Κιλτίδης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, ειλικρινά δεν περί-
µενα στην πολιτική µου διαδροµή, στα σαράντα χρόνια ενσάρ-
κωσης της πολιτικής, γιατί ανήκω στη γενιά των οραµάτων, από
όποια αφετηρία και αν προέρχεται ο καθένας µας εδώ µέσα σ’
αυτή την Αίθουσα, για δύο ζητήµατα που σηµάδεψαν τη ζωή µου
σ’ αυτή την πορεία, ο αγώνας κατά των ναρκωτικών και το δεύ-
τερο, η όµορφη προσπάθεια για την αναγέννηση της δασικής πο-
λιτικής, να βρεθώ σήµερα ενώπιόν σας για ένα θέµα που στην
ουσία είναι παρωνυχίδα. ∆υστυχώς, όµως, γνωρίζουµε, προπά-
ντων εµείς οι Βουλευτές της περιφέρειας, πόσο εύκολα πικραι-
νόµαστε και στοχοποιούµαστε στις εκλογικές µας περιφέρειες.

Θέλω, κατ’ αρχάς, ειλικρινά να ευχαριστήσω από τα βάθη της
ψυχής µου όλους τους συναδέλφους και στις δύο εξεταστικές
επιτροπές και του 2008 και του 2010, οι οποίοι συµµετείχαν απ’
όλα τα κόµµατα. ∆εν βρήκαν καµµία εµπλοκή µη συµβατή µε τις
αρµοδιότητές µου.

∆υστυχώς, υπάρχουν γεγονότα που θα τα γράψει η ιστορία
και κατά τη γενναιότητα που διεκδικώ ότι µε διακρίνει, δεν θέλω
να σταθώ. Είµαι υποχρεωµένος σήµερα να διευκρινίσω κάποια
σηµεία, τα οποία προέκυψαν κατά το πόρισµα των συναδέλφων,
των µελών του ΠΑΣΟΚ για ενδεχόµενη περαιτέρω έρευνα.

Και βρίσκοµαι, αγαπητοί µου φίλοι και συνάδελφοι, ενώ δεν
υφίσταται διοικητική πράξη, ενώπιόν σας. Βρίσκοµαι ενώπιόν σας
χωρίς να υφίσταται διοικητική πράξη, όχι µόνο από εµένα, αλλά
από κανέναν που υπαγόταν ευθέως εις την αρµοδιότητά µου, τη
Γενική ∆ιεύθυνση ∆ασών και καµµιά άλλη εποπτευόµενη, κατά
έµµεσο τρόπο έστω, υπηρεσία.

Μάλιστα δε, αναφέρεται και κάτι, ότι για ένα ζήτηµα, το θέµα
της Ουρανούπολης, ένα εκ των διακοσίων πενήντα περίπου που
συνέβησαν µε τις ανταλλαγές που έγιναν, άσκησα µόνο πολιτική,
όχι δικαιοπραξία. Μόνο πολιτική!

Στη συζήτηση για το πόρισµα –γιατί χρωστάω µια εξήγηση
στους συναδέλφους που είναι αµοιβαία η εκτίµηση- εκείνη τη
∆ευτέρα, ξέρετε ότι είχα καταστεί ανεξάρτητος Βουλευτής και
δεν θέλησα να έρθω σ’ αυτήν την Αίθουσα να µιλήσω, γιατί εγώ
δηλώνω πάντοτε ότι γεννήθηκα σ’ αυτήν την παράταξη που
ανήκω, την τίµησα ιδίως ως Υφυπουργός. ∆εν ήθελα να υπάρ-
ξουν λανθασµένες σηµατοδοτήσεις, αντιδικίες ή παρερµηνείες.
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Θέλησα απλώς να σας ενηµερώσω εκείνη την ηµέρα µε κάποια
νέα δεδοµένα, νέα στοιχεία στις θυρίδες σας. Γι’ αυτό ευχαρι-
στώ τον Πρόεδρο της ελληνικής Βουλής που έγινε µε τον καλύ-
τερο τρόπο αυτήν την εβδοµάδα που πέρασε και νοµίζω ότι η
ενηµέρωσή σας ήταν πλήρης, κάτι το οποίο το έκανα από την
αρχή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς, υπάρχει µια στρεβλή παρά-
µετρος, από τις πολλές που πρέπει να διορθωθούν στο πολί-
τευµά µας. Είναι αυτή η διττή πορεία µιας ίδιας υπόθεσης. Άλλο
η ανάκριση, άλλο η εξεταστική επιτροπή.

Είµαι από αυτούς που, από το 2000 που είµαι Βουλευτής, έχω
δηλώσει ότι δεν θέλω τη βουλευτική µου ασυλία ποτέ. Και το έχω
δηλώσει από τότε. Την κάπα αυτής της προστασίας έχω δηλώσει
ότι δεν την θέλω ποτέ. Και προφανώς, δεν θέλω και καµµία προ-
στασία και κατά την ευθύνη των Υπουργών.

Ας τα πάρουµε λίγο τα πράγµατα µε τη σειρά, όσο γίνεται πε-
ριληπτικά και γρήγορα. Γίνοµαι Υφυπουργός στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τον Σεπτέµβριο και έχω αρ-
µοδιότητα δασικής πολιτικής από 11-10-2007. Καταθέτω το σχε-
τικό ΦΕΚ, την εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µε υπογραφή του
τότε Πρωθυπουργού. Μόνο τη δασική πολιτική!

Οι ανταλλαγές, αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώθηκαν το
Μάιο του 2007. Εγώ έχω αρµοδιότητα για δασική πολιτική έξι
µήνες µετά.

Και όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, στη σελίδα 64 και 65 του πο-
ρίσµατος αναγράφεται ότι τάχα, µετά από την αποδοχή της γνω-
µοδότησης, κατά την συναρµοδιότητα µου, ακολούθησαν οι
ανταλλαγές. Και κάπου αλλού, στη σελίδα 197, γίνεται αλλοίωση
δικού µου εγγράφου που µεταφέρω αυτό που γράφει η γνωµο-
δότηση ότι «πρέπει η έκταση να θεωρείται δασική».

Τα λέω αυτά τα δύο και τα επισηµαίνω, γιατί είµαι από αυτούς
που στη ζωή µου δεν πρόκειται να δεχθώ, κατά την περιρρέουσα
ατµόσφαιρα, αυτούς όλους που διαµορφώνουν την κοινή γνώµη.
Εγώ σε δικαστήριο δεν πάτησα ποτέ. Άρχισα να κάνω αγωγές
και µηνύσεις -και πρώτα µηνύσεις, ξέρετε, για συκοφαντική δυ-
σφήµιση και όλα τα συναφή- σε δηµοσιογράφους, οι οποίοι δια-
στρεβλώνουν και ψευδώς µεταδίδουν γεγονότα στην ελληνική
κοινωνία. Και δεν θα ήθελα ειλικρινά, ποτέ µα ποτέ, να υπάρχει
κάτι το οποίο δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα σε επί-
σηµο κείµενο του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Παράκληση θερµή: αυτά τα δύο σηµεία να διορθωθούν, διότι
το µεν ένα µεταφέρει απόψεις που εγώ γράφω στην εγκύκλιο
21-11-2008 και το έχω σε εισαγωγικά. ∆εν λέω πουθενά «πρέπει
να χαρακτηρίζεται ως δασική». Λέει η ίδια η γνωµοδότηση «πρέ-
πει να θεωρείται δασική έκταση». Και έτσι το µεταφέρω. Και προ-
πάντων, προς Θεού, δεν επακολούθησαν ανταλλαγές µετά την
όποια δική µου –αν το θέλετε- αποδοχή της γνωµοδότησης.

Στη δασική πολιτική, αγαπητοί συνάδελφοι -την οποία υπηρέ-
τησα και τολµώ να πω και διεκδικώ ότι λίγοι γνωρίζουν σ’ αυτόν
τον τόπο και τη δασική νοµοθεσία, εκ των πολιτικών τουλάχιστον
και των πολιτών, πλην ειδικευµένων νοµικών, όπως ο υποφαινό-
µενος- απαγορεύεται να ασχολείσαι µε ιδιοκτησίες και ανταλλα-
γές. Απαγορεύεται! Ασχολείται µόνο το ΑΣΙ∆, το Ανώτατο
Συµβούλιο Ιδιοκτησιών ∆ασών και τα πολιτικά δικαστήρια.

Εκείνο που πρέπει να σας θυµίσω και είναι άκρως σηµαντικό,
είναι ότι από το 1998 –και µου κάνει εντύπωση αυτό, την κατάρα
της δασικής πολιτικής και των δασικών υπηρεσιών την ξεχνάτε
ποια είναι- η ανωτάτη αρχή στις δασικές υπηρεσίες βρίσκεται
στη διεύθυνση δασών της περιφέρειας. Ο ανώτατος άρχων είναι
ο Γενικός Γραµµατέας της περιφέρειας. ∆εν είναι ο Υφυπουρ-
γός ή ο Υπουργός που ασκεί τη δασική πολιτική, αγαπητοί συ-
νάδελφοι.

Τα έννοµα αποτελέσµατα δεν προκύπτουν ποτέ από τη Γενική
∆ιεύθυνση ∆ασών, που υπαγόταν ευθέως στον Υφυπουργό τότε,
όταν ήµουν εγώ ή στον Υπουργό αν ασκεί την αρµοδιότητα. Θα
παραχθούν µόνο από την Ανωτάτη ∆ιοικητική Αρχή, το ∆ασαρ-
χείο, τη ∆ιεύθυνση ∆ασών Νοµού, τη Γενική ∆ιεύθυνση Περιφέ-
ρειας.

Άσκησα εποµένως, αγαπητοί συνάδελφοι, µόνο δασική πολι-
τική γιατί δεν µπορούσα να ασκήσω κάτι διαφορετικό. Πολλοί
από εσάς που είστε παλαιότεροι, όταν δεκατέσσερις µε δεκαπέ-

ντε µήνες διακονούσα τη δασική πολιτική παίρνατε τηλέφωνο, εί-
χατε καταγγελίες, µου στέλνατε φακέλους για τον τάδε δα-
σάρχη, για τον τάδε δασικό υπάλληλο και σας έλεγα «δεν µπορώ
να κάνω τίποτα» και δεν έκανα τίποτα. Απλούστατα µεταβίβαζα
αυτά στον περιφερειάρχη ή στη διευθύντρια ή διευθυντή δασών
της εκάστοτε περιφέρειας.

∆εν µπορώ ούτε την τρίχα ενός δασικού υπαλλήλου να πει-
ράξω, εγώ ο Υπουργός ή Υφυπουργός που ασκώ τη δασική πο-
λιτική. ∆εν µπορώ να τον ελέγξω, ούτε στα υπηρεσιακά συµβού-
λια, ούτε στις µετακινήσεις, ούτε πουθενά. ∆υστυχώς, είναι η κα-
τάρα, αυτή που αποξένωσε τις περιφερειακές δασικές υπηρε-
σίες και έδωσε έναν όµορφο αγώνα να ξανασµίξουν και να
οµογενοποιηθούν οι πολιτικές.

Από την αρχή του έτους του 2007, πρέπει να τονίσω εδώ, ότι
σε όλη µου τη θητεία ασχολήθηκα µε σηµαντικά θέµατα, τραγικά
θέµατα, έκταση είκοσι χιλιάδων, πενήντα χιλιάδων σε Μακρυ-
ράχη, Καΐτσα, Έξαρχος επάνω. Και πού δεν ασχολήθηκα; Πα-
ντού πήγα, παντού, ο ίδιος επί τόπου, ανάλωσα τον εαυτό µου,
τη ζωή µου.

Έτσι έγινα και γνώστης αυτής της όµορφης προσπάθειας και
για την αναγέννηση της δασικής πολιτικής. ∆εν υπάρχει για το
συγκεκριµένο θέµα ούτε µία υπογραφή δική µου, ούτε κανενός
εποπτευοµένου ή υπαγοµένου στην αρµοδιότητα. Μόνο προ-
στατευτικές, διοικητικές πράξεις υπάρχουν επί του συγκεκριµέ-
νου θέµατος, του κτήµατος Προσφόριον Ουρανούπολης 1193.

Μου έµειναν µέσα µου και θα τα θυµάµαι για µία ζωή, γιατί η
ενασχόληση µου µε όλες τις υποθέσεις ήταν παθιασµένη και δεν
υποδυόµουν στην πολιτική, αγαπητοί συνάδελφοι, ενσάρκωνα
την πολιτική, έµπαινα µέσα στο πρόβληµα, το γνώριζα.

Έτσι, από την αρχή του έτους του ’07 υπάρχουν ερωτήµατα
γύρω απ’ αυτήν την έκταση. Τι είναι χθαµαλόν κοινόχρηστο
δάσος; Και ακούστε -γιατί πέρασε πολύ νερό στο αυλάκι και φο-
βούµαι πάρα πολύ ότι δεν µπόρεσα δυστυχώς, λόγω της ιδιαιτε-
ρότητας του θέµατος να κάνω κοινωνούς, έστω και ειδήµονες,
έστω και συναδέλφους που ήθελαν να µάθουν πράγµατα- αυτή
η έννοια δεν υπάρχει. ∆εν υπάρχει ούτε στο νοµοθέτηµα του ∆α-
σικού Κώδικα του ν.1929, τον ν.4173, ούτε στον ν.998, ούτε στον
ν.3208. Πουθενά δεν υπάρχει τέτοια έννοια, ούτε προγενέστερη
νοµοθεσία, ούτε µεταγενέστερη νοµοθεσία.

Η γνωµοδότηση, η περίφηµη έρχεται µετά από αίτηµα της ∆ι-
ευθύνσεως Πολιτικής Γης. Βαρέθηκα να το τονίζω, µε παρεξή-
γησαν κιόλας. ∆εν έχω καµµία διάθεση εγώ, ξέρετε, να βάλλω
εναντίον κανενός συναδέλφου. Πάντοτε, γενναίως αναλαµβάνω
την ευθύνη, αλλά η ∆ιεύθυνση Πολιτικής Γης δεν υπαγόταν ποτέ
σε εµένα, ποτέ στις δικές µου αρµοδιότητες. Πώς να πω κάτι δια-
φορετικό;

Γίνεται το ερώτηµα στις 13/12/2007. Έρχεται η γνωµοδότηση
σε µένα. Και τι πρέπει να κάνω εγώ; Είµαι συναρµόδιος, γιατί
µέσα στη γνωµοδότηση γράφει αυτήν την περίφηµη φράση:
«πρέπει να θεωρείται δασική έκταση». Κατά τα λοιπά, το υπό-
λοιπο περιεχόµενο δεν έχει να κάνει µε τις αρµοδιότητες µου,
είναι µακράν χιλιόµετρα από την αγροτική νοµοθεσία ή οτιδή-
ποτε άλλο αναφέρεται στη γνωµοδότηση αυτή, για την οποία η
∆ιεύθυνση Πολιτικής Γης ίσως να είχε συµφέρον ή οποιοδήποτε,
αν θέλετε, έννοµο συµφέρον για να υπάρξει.

Και έτσι εγώ την υπογράφω. Σας έχω ενηµερώσει, έχω υπο-
γράψει πολλές, όπως αυτή που υπέγραψα µε τον κ. Χατζηγάκη
για την αλιεία, αλιευτικά δεδοµένα. Έχω αρµοδιότητα για την
αλιεία εγώ και έχει τα ευρωπαϊκά προγράµµατα ο κ. Χατζηγάκης
ως Υπουργός. Πρώτα έρχεται στον Υφυπουργό, γίνεται αποδε-
κτή και κατόπιν γίνεται αποδεκτή από τον κ. Χατζηγάκη και διεκ-
περαιώνεται και γίνεται η διαπιστωτική πράξη.

Εγώ αποδέχοµαι το «θεωρείται δασική έκταση» και από εκεί
και ύστερα όφειλαν, όσοι είχαν αυτήν την έµπνευση να ζητήσουν
αυτή τη γνωµοδότηση, να τη διεκπεραιώσουν. Και φεύγει και δεν
ενδιαφέροµαι.

Τώρα, για το κτήµα αυτό -επειδή βλέπω πολλούς συναδέλ-
φους από τις δύο Επιτροπές που υπήρξαν- εγώ ουδέποτε, αγα-
πητοί συνάδελφοι, αρνήθηκα να πω κάτι το οποίο ήταν εις γνώσιν
µου. Σας έχω πει παραστατικά, δε, κατά την έκφραση που ται-
ριάζει σε µένα, εκατό ζωές να ζήσω, εκατό φορές ανάποδα να
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µε κρεµάσουν, αυτό το πράγµα θα έλεγα. Γιατί;
Γιατί το κτήµα αυτό της Ουρανούπολης, το 1193, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, ουδέποτε, επί έναν αιώνα σχεδόν ελεύθερης ζωής της
Ελλάδος και της Μακεδονίας, υπήχθη στη δασική υπηρεσία. Ου-
δέποτε! Εάν αυτό εθεωρείτο ή ήταν δάσος, τότε πρέπει να πάµε
να εκτελεστούµε όλοι µεταξύ µας. Όσοι είναι από γύρω ή από
τη Χαλκιδική, γνωρίζουν τι ήταν. ∆ιαστροφή και παρανοµίες
µέχρι το 2003.

Μετά το 2003, µε το ν. 3147 –βλέπω κάποιον συνάδελφο εκεί
εξ αριστερών, όπως βλέπω εγώ- το αλαλούµ γύρω από την ερ-
µηνεία του ν. 3147/2003 «περί της δεσµευτικότητας των χαρα-
κτηρισµών», λέει, «των Επιτροπών Απαλλοτριώσεων και των
Επιτροπών Οριστικών ∆ιανοµών». Οι άνθρωποι δεν ήξεραν τι
τους γινόταν, κατά την άναρχη παρουσία των δασικών υπηρε-
σιών. «∆εν επανερχόµαστε», λέει. Και το έλεγε και στην Επι-
τροπή. Και οι άνθρωποι, προφανώς, δεν ξέρουν ότι υπάρχει η
εγκύκλιος του κ. Χατζηµιχάλη, η εγκύκλιος του κ. Τζουµάκα.

Εγώ δεν λειτούργησα πολιτικά µε την έννοια την κοµµατική και
το ξέρουν όλοι στη δασική υπηρεσία. Λειτούργησα κατά τη συ-
νέχεια του Κράτους. Εµένα ήταν ευαγγέλιό µου –το έχω µαζί
µου, κάπου εκεί στα χαρτιά µου- αυτές οι εγκύκλιοι Τζουµάκα,
Χατζηµιχάλη και κατόπιν η ερµηνευτική εγκύκλιος του κ. ∆ρύ.

Λοιπόν, αυτό εδώ ξέρετε τι είναι; Είναι ένα παράρτηµα της Επι-
τροπής ∆ιανοµών του 1971, που ως διά µαγείας συνεχίστηκε
µέχρι το 2003. Και είναι στην ίδια περιοχή, οικόπεδα, χωράφια,
µοιρασµένα, γιατί ουδέποτε τη σεβάστηκαν, ουδέποτε περιήλθε
στη δασική υπηρεσία. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά µαζί µε τα
άλλα.

Ο ν. 4173, η καίρια απαλλοτρίωση του 34, «µόνο τετρακόσια
στρέµµατα πεύκα», λέει, «το άλλο είναι χθαµαλόν κατά τοπωνύ-
µιον, το µοιράζουµε, το κάνουµε βοσκή, το κάνουµε χωράφια, το
δίνουµε σε διανοµές».

Συνεχίζεται κατόπιν, το παρατράγουδο µε τον 3147, φίλτατε
κύριε Τσούκαλη. Και επειδή για πρώτη φορά τα καταθέτω αυτά,
σας τα έδωσα στις θυρίδες σας. Αναγκάστηκα, ως βαθύς γνώ-
στης, να προστρέξω µέχρι και στην αιτιολογική έκθεση του
νόµου. Και τι λέει η αιτιολογική έκθεση, όπως και η ερµηνευτική,
άκουσον άκουσον, η ερµηνευτική του κ. ∆ρύ, άρθρο 1 παρά-
γραφος 7; ∆εν επανερχόµαστε ξέρετε για ποιο χαρακτήρα
αυτών των εκτάσεων που µοίραζαν; Για τα ήδη οριστικώς διανε-
µηθέντα. Για αυτά τα κτήµατα δεν επανερχόµαστε. Παρά ταύτα,
όµως, η ισχύς των διατάξεων Χατζηµιχάλη, Τζουµάκα υπάρχει.
Και µιλάνε ακόµη και για κληροτεµάχια πράξη χαρακτηρισµού.

Έρχονται, κατόπιν, οι κύριοι των δασικών υπηρεσιών το 2007,
κατά το ν. 3208, που εγώ τον απελευθέρωσα και το λέω όχι από
αλαζονεία ή εγωισµό. Ο νόµος αυτός του ΠΑΣΟΚ απελευθερώ-
θηκε από τον Κώστα Κιλτίδη, µε την απόσυρση των εγκυκλίων
εκείνων και µάλιστα και Υπουργών της Νέας ∆ηµοκρατίας, για
να µπορέσει αυτή η πατρίδα να έχει νόµο να λειτουργεί. Γιατί ο
κάθε δασάρχης έκανε ό,τι ήθελε κατά το δοκούν. Και έτσι λει-
τούργησαν οι δασικές υπηρεσίες, αγαπητοί φίλοι. Κόντρα στην
Κυβέρνησή µου πήγα. Επιπλήχθηκα και αντιστάθηκα ακόµη και
µε παραίτηση εκείνες τις ηµέρες.

Τι γράφει εδώ ο δασάρχης της Χαλκιδικής; «Αείφυλλα, πλατύ-
φυλλα». Μέχρι που να καταργηθεί, ξέρετε, ο ν. 3208 µε τον πρό-
σφατο νόµο της κ. Μπιρµπίλη, «αείφυλλα, πλατύφυλλα», αγα-
πητοί µου συνάδελφοι, «νοµοτελειακά είναι δασική έκταση» κατά
τον ν.3208 άρθρο 1 παράγραφος 3 εδάφιο 2β.

Και ένα άλλο µνηµείο παρανοµίας. Οι ελεγκτές ∆ηµοσίας ∆ι-
οικήσεως το 2003 επεµβαίνουν στην έκταση. ∆ιατάσσουν παύση
διανοµών. Και οι δασάρχες, ο ∆ιευθυντής ∆ασών Στυλιανός Πα-
παδόπουλος και άλλοι, στις 17.3.2004 ξέρετε τι λένε; «Υπάγεται
στην αγροτική νοµοθεσία ως προς τη χρήση της».

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως εγώ µπροστά µου τι έχω, αγαπητοί συνάδελφοι; Για
πρώτη φορά η έκταση αυτή τίθεται κατά τη συνταγµατική επι-
ταγή, του Συντάγµατος του 1975, υπό δασική προστασία. Για

πρώτη φορά ακούγεται η φράση «θεωρείται δασική έκταση». ∆εν
έχω πρόβληµα εποµένως κατά την προτροπή του συνταγµατικού
νοµοθέτη ότι ό,τι είναι αυστηρότερο, αυτό ισχύει πάντοτε. Και
πράξη χαρακτηρισµού να γίνει, εάν υπάρχει άλλος προσδιορι-
σµός, θα ισχύσει ο αυστηρότερος ως προς την προστασία. Επί
του παρόντος, ένας αιώνας, χωράφια βοσκή, οικόπεδα. Για
πρώτη φορά έρχεται µια τέτοια γνωµοδότηση. Για ποιο λόγο
εγώ, για τη δασική πολιτική, να µην την κάνω αποδεκτή; ∆εν µε
ενδιαφέρουν εµένα τα λοιπά, τα οποία πιθανόν να ξέρετε κά-
ποιοι, να έχετε κατά νου. Ας απολογηθούν αυτοί οι οποίοι τα έκα-
ναν. Και έπρεπε να τα κάνουν, όπως έπρεπε, αγαπητοί συνά-
δελφοι.

Η αγροτική νοµοθεσία είναι µακράν από µένα. Ο δε ν.998/1979
το δάσος και τη δασική έκταση, τα προστατεύει το ίδιο. ∆εν
υπάρχει ουδεµία διαφορά. Και αξιοποιούνται το ίδιο µε το 10%,
εάν χρειαστεί και παραστεί ανάγκη για κοινωφελείς σκοπούς.

Και πάω στη συνάντηση την πολυθρύλητη που αναφέρει στην
ανακρίτρια η κ. Μαντέλη. Εγώ τη γυναίκα αυτή δεν την ήξερα, το
λέει και η ίδια εξάλλου. Μια φορά τη φωνάζω. Ενοχλεί τους δα-
σικούς. Οι δασικοί ανθίστανται ότι άλλο η γνωµοδότηση και άλλο
η διαδικασία της πράξεως αποχαρακτηρισµού, η οποία είναι ιερή
και θα γίνει ούτως ή άλλως ή όπως έλεγα παραστατικά σε κάθε
ενδιαφερόµενο, από τον πάγκο του δασάρχη δεν είναι δυνατόν
να γλυτώσει κανένας. Και η συνεργασία µου και µε το Γενικό ∆ι-
ευθυντή ∆ασών τον κ. Σαγρή και µε τη ∆ιευθύντρια ∆ασών, την
κ. Τσακιστράκη, ήταν άψογη, όπως ήταν µε όλους τους δασικούς
υπαλλήλους, που η σχέση µου ήταν άρρηκτη πλέον και µαζί κά-
ναµε την προσπάθεια της αναγέννησης.

Κλείνει το θέµα για µας. Εκεί την προσδιορίζουµε, ότι η γνω-
µοδότηση από τον Υφυπουργό γίνεται, αλλά δεν πρέπει οι δασι-
κοί, οι οποίοι δεν ζήτησαν γνωµοδότηση, να κάνουν την επιση-
µειωµατική πράξη. Θα την κάνουν αυτοί που τη ζήτησαν, κατά τη
συναρµοδιότητα, όχι όπως λέει η ίδια, κατά τη συνδιαχείριση.
∆εν είναι µπακάλικο η πολιτική. Κατά τη συναρµοδιότητα είναι
αποδεκτή από µένα όσον αφορά το δασικό κοµµάτι. Από εκεί και
ύστερα, τα υπόλοιπα είναι δουλειά δικιά τους.

Όταν η κ. Τσακιστράκη –προς τιµή της, γιατί δύσκολα θα συ-
ναντήσουµε ξανά τέτοιους υπαλλήλους…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, γιατί το θέµα είναι αρ-
κετά τεχνικό και νοµίζω ότι πρέπει να γίνει σήµερα κατανοητό
µιας και δεν έγινε τόσο καιρό.

Η κ. Τσακιστράκη σε περιοδεία µου στη βόρεια Ελλάδα µε ενη-
µερώνει ότι η κ. Μαντέλη κάτι στέλνει. Και σας καταθέτω γνήσιο
αντίγραφο από καταδίκη δηµοσιογράφου για κακούργηµα, για
τους ίδιους λόγους, προσέξτε, που αναγράφεται να παραπεµ-
φθώ εγώ. Έχουν τιµωρηθεί δύο δηµοσιογράφοι για κακούργηµα,
για την αποδοχή της γνωµοδότησης και όλα αυτά, τα οποία ανα-
φέρονται. Η δικαιοσύνη δηλαδή µε δικαιώνει και στο ποινικό κοµ-
µάτι. Και τότε δίνω εντολή στην κ. Τσακιστράκη. Και τι κάνει;
Στέλνει το έγγραφο στις 4 Αυγούστου, προ θορύβου, πριν ξυ-
πνήσει το θέµα και δηµιουργηθεί ζήτηµα. Και τι υπενθυµίζει;
Υπενθυµίζει κι αυτό που ήξερα από τις 4.3.2008. Από τις 4 Μαρ-
τίου του 2008 επιµέναµε ότι αυτές οι διαδικασίες είναι παράλλη-
λες. ∆εν τέµνονται πουθενά. Όπως λένε οι νοµικοί, είναι αµοι-
βαίως αποκλειόµενες η αποδοχή της γνωµοδότησης και οι πρά-
ξεις χαρακτηρισµού. Το καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µάλιστα λέει ενδιαφέροντα πράγµατα στην ένορκη κατά-
θεσή της η κ. Τσακιστράκη. Λέει αυτά που συνήθως ταιριάζουν
στον άνθρωπο: «Παλάβωσες; Θα σου βγάλω τα µαλλιά. Στείλε
εδώ και τώρα». Για δεύτερη φορά διαταγή. Και είναι διαταγή
αυτή. Είναι πράξη διοικήσεως αυτή, η οποία προστατεύει.

Εποµένως έπρεπε η κ. Μαντέλη να φθάσει στο αδιέξοδο. Και
ευχαριστώ τον κ. Τσούκαλη, γιατί δεν είχα εγώ την προανάκριση
στα χέρια µου, που γνωστοποίησε εκείνη την ηµέρα ότι φθάνει
στο αδιέξοδο. Στις 9.9.2008 σηκώνει ψηλά τα χέρια και λέει «δεν

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9359



µπορώ να κάνω τίποτα, οι δασικές υπηρεσίες εµµένουν στην
πράξη χαρακτηρισµού».

Αυτά γίνονται προ θορύβου. Μετά το θόρυβο τώρα. ∆ηµιουρ-
γείται ο θόρυβος. Τι πρέπει να κάνει ένας σώφρων πολιτικός, που
είχε την εποπτεία της δασικής πολιτικής;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κιλτίδη, είχατε
άπλετο χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Μα, είναι µεγάλο το θέµα.
Κάνω την αποδοχή κατά τη δική µου θητεία, µε την εγκύκλιο

21/11/2008. Και εκεί, αγαπητοί µου φίλοι και συνάδελφοι, θα σας
θυµίσω – τι να κάνω, πρέπει να πω και ονόµατα – τον κ. Μίτιντζη.
Αίτηµα για πράξη χαρακτηρισµού. Αναζητά ο Υφυπουργός – προ-
σέξτε – για να µην κατηγορηθεί ότι δίνει εντολές για να γίνει
πράξη χαρακτηρισµού κατά το δοκούν, γιατί έτσι προβλέπεται,
έναν ευαίσθητο πολίτη της Χαλκιδικής ή της βορείου Ελλάδος,
έναν έστω ευαίσθητο Βουλευτή να κάνει αίτηµα για πράξη χα-
ρακτηρισµού. Και δεν κάνει κανένας. Κανένας δεν έκανε επί έναν
αιώνα αίτηµα. Και βρίσκουµε έναν. Και τι κάνει ο άνθρωπος; Απει-
λείται κατόπιν στην περιοχή του και ανακαλεί.

Αλλά ο Κιλτίδης – δεν το λέω µε αλαζονεία, ψωροπερήφανος
δεν ήµουν ποτέ ούτε χαµηλοβλεπούσα, διεκδικώ αυτό που δι-
καιούµαι – επιµένει και δίνει τότε όλες αυτές τις αποφάσεις και
τους υπενθυµίζει ότι κατά τον ν.1734/1987 έπρεπε οι νοµαρχίες
επί είκοσι χρόνια να κατατάξουν τις εποικιστικές εκτάσεις, αν
είναι για κτηνοτροφία, αν είναι για γεωργία ή αν είναι για τη ∆α-
σική Υπηρεσία.

Και είµαι ο µόνος που επιµένω, αγαπητοί συνάδελφοι. Έξι
µήνες είναι το ανώτατο όριο, για να γίνει πράξη χαρακτηρισµού.
Περιµένω, για να µην κατηγορηθώ ότι χρησιµοποιώ κυβερνητικό
θώκο. Έρχεται το ΠΑΣΟΚ στην Κυβέρνηση. Περιµένω ξανά τρεις
µήνες. Και κάνω το ερώτηµα στην κ. Μπιρµπίλη. Σε πολλούς, έτσι
αποσπασµατικά, το γνωστοποιώ σε ανύποπτο χρόνο, πριν ξανα-
νοίξει η δεύτερη εξεταστική, ότι εδώ, κύριοι, παρανοµούν, πρέ-
πει να τιµωρηθούν, πέρασε ένας χρόνος και πράξη χαρακτη-
ρισµού δεν γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιµένουν πάλι οι δασικοί. Αρνούνται. Το καταθέτω κι αυτό για
τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν πλέον πάλι δεν έχω την αρµοδιότητα, το 2009, στέλνει,
αγαπητοί φίλοι – και κοιτάω προς µία κατεύθυνση, γιατί κάποιοι
ασχολήθηκαν περισσότερο – πάλι η ∆ασική Υπηρεσία. Αντιστέ-
κεται, δεν θέλει να κάνει την πράξη χαρακτηρισµού. Και στη νέα
Περιφερειάρχη του ΠΑΣΟΚ, την κ. Λιονή, που την επισκέπτοµαι,
λέω: «να ξέρετε, πηγαίνω στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και
προς κάθε δικαστική αρχή», αφού ήδη είχα ενηµερώσει σε ανύ-
ποπτο χρόνο, στις 23/12/2008, και την Εισαγγελία του Πολυγύ-
ρου ότι εδώ περίεργα πράγµατα συµβαίνουν.

Και τότε στέλνει η κ. Τσακιστράκη για δεύτερη φορά επιστολή
και λέει: τελείωσαν τα ψέµατα. Ή στον εισαγγελέα ή κάνετε την
πράξη χαρακτηρισµού. Και κάνουν την πράξη χαρακτηρισµού
στις 12/2/2010. Μόνο µε τη δική µου φροντίδα. Κανενός άλλου.

Και η πράξη χαρακτηρισµού, βεβαίως, αυτή που λέει «δάσος»,
έχει τροποποιηθεί ήδη, αγαπητοί συνάδελφοι. ∆εν το λέω µε χαι-
ρεκακία. Ό,τι θέλει να είναι. ∆άσος να είναι, δασική έκταση, ό,τι
πει η πράξη χαρακτηρισµού. Άλλο νόµο δίνει εντολή η κ. Τσακι-
στράκη, άλλους νόµους χρησιµοποιεί ο δασάρχης, άλλο νόµο
επικαλείται ο εισηγητής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακούστε τι γράφει. Οι άνθρωποι, σας λέω, βρίσκονται σε
άναρχη κατάσταση. ∆εν θέλω να πω τίποτε άλλο πιο προχωρη-
µένο. Έχει ψηφιστεί στη Βουλή ένας νόµος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κιλτίδη, πείτε
µου πόσο χρόνο θέλετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Νοµίζω ότι είναι ενδιαφέροντα,
κύριε Πρόεδρε.

Ένας νόµος, λέει, και ισχύει αυτός.
Το καταθέτω στα Πρακτικά και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ναι, αλλά ο χρόνος
δεν είναι απεριόριστος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε,
γιατί ειλικρινά µπορώ να µιλάω ώρες για θέµατα που αγάπησα
και τα υπηρέτησα και, όπως σας είπα, τα ενσάρκωσα. Θα σας
διαβάσω κάτι:

«Υπήρξε η σύµβαση ως αποτέλεσµα διαπραγµάτευσης και συ-
νεργασίας όλων των εµπλεκοµένων µερών, µε τη συµµετοχή των
καλύτερων διεθνώς Ελλήνων νοµικών. Και φυσικά πήρε τη γνω-
µοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που επισυνά-
πτεται σε σχετικά έγγραφα που κατατέθηκαν στη Βουλή».

Ποιος τα λέει αυτά; Ο Πρωθυπουργός της χώρας την προη-
γούµενη Παρασκευή σε απάντηση του κ. Τσίπρα.

∆εν έκανα τίποτα διαφορετικό εγώ. Και θα σας καταθέσω και
τις δύο επίµαχες αποφάσεις της ολοµελείας του Συµβουλίου της
Επικρατείας, που δυστυχώς για µένα καθαρογράφτηκαν αργά,
δεν τις είχα στα χέρια µου από το Μάρτιο, όταν και πάρθηκε η
απόφαση. Είναι η 830, κύριε Υπουργέ, και η 831.

Και στις δύο αποφάσεις πήγα ευθέως προς τους κακούς δα-
σολόγους και στο ΓΕΩΤΕ και προκάλεσα αποφάσεις, αγαπητοί
συνάδελφοι, της ολοµελείας του Συµβουλίου της Επικρατείας,
που κατά το π.δ. 18 του ’89 – όσοι είστε έγκριτοι νοµικοί – είναι
δεδικασµένο µε ευρεία απήχηση έναντι πάσης αρχής δικαστικής
και άλλης αρχής.

Τι να συζητήσω, αγαπητοί συνάδελφοι; Υπάρχουν δύο απο-
φάσεις της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας, που
λένε ότι ο Κιλτίδης ο Υφυπουργός ενήργησε σωστά και απορρί-
πτονται όλα τα άλλα, τα οποία αιτιώνται κάποιοι δασολόγοι και
κάποιοι γεωτεχνικοί.

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι: Εγώ από µικρό παιδί ορα-
µατίστηκα µε τις διαφωνίες και τις συµφωνίες που µπορούµε να
έχουµε. Είµαι στα πενήντα πέντε µου και έχω σαράντα χρόνια
ενεργού παρουσίας στην πολιτική. Έκανα µια τιτάνια προσπά-
θεια για την αναγέννηση της ∆ασικής Υπηρεσίας. Έφερα τους
δασικούς χάρτες και το εσαεί αναδασωτέο µετά από πυρκαγιές
επί θητείας µου και µάλιστα για την Χαλκιδική και την Αττική.

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ο κ. Βαγιωνάς ξέρει. ∆εν είναι εδώ ο κ. ∆ριβελέγκας.
Όταν είπα ότι θα γίνουν οι δασικοί χάρτες στη Χαλκιδική έτρε-

χαν από πίσω µου όλοι οι φουκαράδες οι άνθρωποι που µεγά-
λωσα µαζί µε αυτούς, γιατί χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ειδάλλως χιλιάδες στρέµµατα καταπατηµένα και εκχερσωµένα
δάση που παίρνουν και επιδοτήσεις θα βρεθούν στο αέρα. Και µε
καηµό και πίκρα έδωσα εντολή στο νοµάρχη να κάνει µια δια-
κοµµατική συνεννόηση και αν χρειαζόταν και όταν ήµουν ακόµη
τότε στην κυβέρνηση, να φέρουµε τη λύση που έπρεπε.

Ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας µέσα σε τρεις µήνες αναγνώ-
ρισε το έργο µου. Σε τρεις µήνες! Και µε κάλεσε πρώτο απ’
όλους τους Υπουργούς και Υφυπουργούς από το 2007, γιατί δεν
άφησα την Ηλεία, δεν άφησα πυρόπληκτη περιοχή, δεν άφησα
βουνό και λαγκάδι που να µην είµαι παρών.

Η µοίρα µου επιφύλαξε να βρεθώ σήµερα µπροστά σας. Εγώ
ζητώ την ευθυκρισία σας. Ό,τι έκανα είναι απολύτως -όχι νόµιµο-
προς την προστατευτική διάσταση του Συντάγµατος και της κεί-
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µενης νοµοθεσίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Εγώ βρίσκοµαι απέναντί σας και λέω πολύ απλά: Ενσάρκωσα

σαράντα χρόνια την πολιτική. Σας κοιτάω ίσια και καθαρά. Κάντε
αυτό που λέει η συνείδησή σας, για την πατρίδα και το δίκιο της.

Εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αργά ν’ αλλάξω.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Κιλτίδη.

Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Κακλαµάνης έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

µε σεβασµό ακούσαµε και τους τέσσερις πρώην Υπουργούς και
µε τον ίδιο σεβασµό νοµίζω θα ακούγαµε και τους άλλους δυο,
οι οποίοι εθεώρησαν ότι δεν θα έπρεπε να εµφανισθούν σε αυτό
το Βήµα και να µιλήσουν στο Σώµα. Επαναλαµβάνω ότι τους
ακούσαµε µε απόλυτο σεβασµό, ακόµα και όταν προεξοφλώντας
την άποψη και την ψήφο καθενός µας, µίλησαν δυο εξ αυτών για
προειληµµένη απόφαση. ∆εν τους αδικώ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή αρκετές φορές στο πα-
ρελθόν έχω παρακολουθήσει ανάλογες διαδικασίες, επιτρέψτε
µου να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, τις οποίες συνήθως τις κά-
νουν είτε στα σπίτια τους, στα γραφεία τους ή ακόµη και στα νε-
κροταφεία όπου καταλήγουν εκατοντάδες και χιλιάδες που
πέρασαν από αυτά τα Έδρανα και τις κάνουν πλέον σαν επιµη-
θείς, όχι όπως θα όφειλαν και όπως οφείλουµε όλοι ως προµη-
θείς.

Είµαστε σήµερα σε αυτήν την ιδιαίτερα δύσκολη θέση. Όποιος
δεν το καταλαβαίνει αυτό, προφανώς είναι θύµα όλων αυτών που
βάλλοντας εναντίον του πολιτικού συστήµατος, δεν εξατοµικεύ-
ουν ευθύνες φορέων πολιτικού συστήµατος.

∆εν φταίει ούτε η δηµοκρατία ούτε το Κοινοβούλιο ούτε οι
άλλοι θεσµοί, η δικαιοσύνη, εάν φορείς όλων αυτών των θεσµών
και των εξουσιών, λειτουργούντες -κατά την κοινή πλέον, την
κρατήσασα άποψη- ως εκφραστές του συνόλου έχουν οδηγήσει
τη χώρα σε αυτό το εξαιρετικά κρίσιµο και επικίνδυνο θα έλεγα,
όσο δεν καταλαβαίνουµε όλοι πόσο κρίσιµο είναι, σταυροδρόµι
που έφτασε η χώρα.

Γιατί σήµερα συζητούµε αυτή την υπόθεση; ∆ιότι σε αυτή την
Αίθουσα κυριάρχησε το λεγόµενο πρωθυπουργοκεντρικό σύ-
στηµα, το οποίο έχει διολισθήσει εδώ και πολλά χρόνια στην ενός
ανδρός αρχή, ουσιαστικά στη διανοµή εξουσιών σε άγνωστα
πρόσωπα του περιβάλλοντος του ενός. Έτσι, η δικαιοσύνη κα-
τάντησε εκεί που κατάντησε πάλι µε την ευθύνη ολίγων. Αλλά για
τον ελληνικό λαό στο στόχαστρο είναι ο θεσµός, η δικαιοσύνη,
όχι οι ολίγοι επίορκοι. Και βέβαια το Κοινοβούλιο καθυπετάγη και
το έχουµε ζήσει όλοι και όσοι το έχουµε παρακολουθήσει απλώς
και όσοι σύρθηκαν στο να συµπράξουν σε αυτή την κατολίσθηση,
την καθυπόταξη του Κοινοβουλίου.

∆εν θα ήµασταν σήµερα εδώ εάν αµέσως µετά το 2004 είχαν
γίνει κάποια πράγµατα. ∆εν είναι η κ. Μπενάκη εδώ, αλλά κάποιοι
από σας µπορεί να το θυµάστε. Η πρώτη επίκαιρη ερώτηση που
κατέθεσα για τον κ. Καραµανλή, τον τότε Πρωθυπουργό, ήταν:
«Έχετε καταγγείλει σκάνδαλα, υπαρκτά ή ανύπαρκτα είναι άλλο
θέµα, έχετε τώρα την απόλυτη πλειοψηφία του Σώµατος, προ-
χωρήστε».

Επίσης, από αυτήν εδώ τη θέση, ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και
σηµερινός Πρωθυπουργός απηύθυνε την ίδια πρόσκληση στον κ.
Καραµανλή. Βέβαια σε µένα δεν ήρθε να απαντήσει και νοµίζω
και στον κ. Παπανδρέου, όπως απέδειξαν τα πράγµατα, δεν
έδωσε ουσιαστική απάντηση. Έπρεπε να λειτουργήσει εδώ θε-
τικά.

Η άλλη πληγή, πέραν της ενός ανδρός αρχής, είναι ότι η Κοι-
νοβουλευτική ∆ηµοκρατία µαστίζεται και από µία άλλης µορφής
εξαλλαγή του συστήµατος. Έπρεπε να βρεθεί ένα κανάλι -όχι οι
Βουλευτές του ΚΚΕ, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, επανειληµµένως
έφεραν σε αυτή την Αίθουσα αυτή την υπόθεση του Βατοπεδίου-
ένας επιχειρηµατίας. ∆εν µπαίνω εγώ στις διαφορές, που άλλω-
στε θα κριθούν από τη δικαιοσύνη, µεταξύ του ιδίου και των πα-
ραγόντων εκείνων της Κυβέρνησης, που η σχέση τους και η

λειτουργία τους -προφανώς θεσµική, προφανέστατα- οδήγησε
στο επί ένα µήνα, δύο µήνες, ο ελληνικός λαός να πληροφορεί-
ται όχι τι του έλεγαν οι εκπρόσωποί του εδώ, αλλά τι του έλεγε
ένας επιχειρηµατίας.

Ε, αυτό δεν είναι κάτι που πρέπει να µας ανησυχεί, αγαπητοί
συνάδελφοι; Εκτός από την τροµοκρατία που είχαµε προχτές σε
αυτή την τραγική υπόθεση, µε θύµα τον Αξιωµατικό της ΕΛΑΣ,
υπάρχει άλλη τροµοκρατία, πιο επικίνδυνη.

Είναι αυτές οι δυνάµεις που µπορούν να αποκόψουν το νήµα
που συνδέει τον ελληνικό λαό µε τους εκπροσώπους του. Και
εδώ είναι η δική µας ευθύνη. Οι πρώην Υπουργοί που µίλησαν
για προειληµµένη απόφαση έχουν εν µέρει δίκιο. Ως προς τι;
Τουλάχιστον εγώ υπογράφοντας και υποθέτω όλοι όσοι ψηφί-
σουν τη συγκρότηση και λειτουργία µίας επιτροπής προκαταρ-
κτικής εξέτασης, δεν έχουν καµµία διάθεση εκδικητική, εχθρική.
Γιατί; Για να ικανοποιηθώ, γιατί πριν από 25 χρόνια ξεκίνησε µία
ιστορία, που εξευτέλισε βαθµηδόν όλους τους θεσµούς και όλο
τον πολιτικό κόσµο; Από αυτή τη θέση ανέλαβε ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου την πολιτική ευθύνη. Αλλά κάποιοι ήθελαν εµπόρους
ναρκωτικών να καταθέσουν κάτι, που αν δεν έπεφτε στο Ειδικό
∆ικαστήριο, θα συνόδευε ως στίγµα και εκείνον και όλη την πα-
ράταξη του ΠΑΣΟΚ που τότε και από τη µια και από την άλλη
µεριά κρίθηκε ότι είναι ευκαιρία να διαλυθεί.

Όχι, λοιπόν, γιατί αυτού του είδους οι επιχειρήσεις επανα-
λαµβάνονται. Αλλοίµονο σε όποιον δεν έχει τη δύναµη να µην
σκέφτεται έτσι. ∆εν σκεπτόµαστε έτσι, αλλά θέλουµε να µην πά-
θουµε και εµείς τα ίδια. Αυτά που έπαθε η Νέα ∆ηµοκρατία και
ο τόπος δεν θέλουµε να τα πάθουµε εµείς ως παρατάξη και εξαι-
τίας µας και ο τόπος. Από εδώ και πέρα θα ξέρει ο καθένας ότι
τα πάντα θα έρχονται στο φως. Είπε ο κ. ∆ούκας -και είχε από-
λυτο δίκιο- ότι η αλήθεια για αυτή την υπόθεση θα έπρεπε να έχει
λάµψει προ πολλού. Γιατί δεν έλαµψε; Για τους λόγους που σας
προανέφερα.

Άκουσα επίσης τον κ. Μπασιάκο, ο οποίος είπε ότι η Κυβέρ-
νηση αποφάσισε να ανακτηθεί η Βιστωνίδα µε ανταλλαγή ακινή-
των του δηµοσίου. Το ερώτηµα είναι απλό, απλούστατο. Η
Κυβέρνηση κατά το Σύνταγµα, κατά το νόµο περί υπουργικού
συµβουλίου λειτουργεί συλλογικά είτε εν ολοµελεία µε το υπουρ-
γικό συµβούλιο είτε µε το µικρό υπουργικό συµβούλιο είτε για
ζητήµατα που χρειάζονται µία σοβαρή αντιµετώπιση, που βγαί-
νουν πέρα από τα όρια ενός Υπουργού αλλά αφορούν περισσό-
τερα Υπουργεία. Εκεί υπάρχει κεντρική ευθύνη. Η εξεταστική
επιτροπή δεν έφθασε εκεί. Ποια είναι η Κυβέρνηση που αποφά-
σισε; Ο κ. Μπασιάκος µόνος του; Αυτός ήταν η Κυβέρνηση; ∆εν
υπήρχε κανένας να συντονίσει τον κ. Μπασιάκο µε τον κ. ∆ούκα;
∆εν υπήρχε κανένας να τους συντονίζει όλους αυτούς, για τους
οποίους τι ζητούµε εµείς; Ζητάµε να οδηγηθούν στο Ειδικό ∆ι-
καστήριο; Λάθος. Και κακώς επί τόση ώρα µιλούσαν σαν να απο-
λογούνται. Αντίθετα πιστεύω, ότι όλοι και εκείνοι θα πρέπει να
θέλουν ότι εµφανίζεται και εµείς να το διερευνούµε πρώτοι για να
µην έρχονται και λένε διάφορα τα blogs και τα κανάλια και ο
Τύπος διαφόρων επιχειρηµατιών, που αγοράζουν και πουλούν
ποσοστά εδώ.

Και αυτό φυσικά όχι για να ενηµερώνουν τον Έλληνα πολίτη,
αλλά για να συναλλάσσονται, να εκβιάζουν, να δηµιουργούν προ-
βλήµατα, όπως αυτό τώρα, δηλαδή ότι το πολιτικό σύστηµα και
οι τριακόσιοι είναι αναξιόπιστοι. Αυτή είναι η εντύπωση που δί-
νεται στο λαό. Αυτή την κακή εντύπωση, που είναι ουσιαστικά
σαν να στρέφεται ο λαός εναντίον των επιλογών του, εναντίον
του εαυτού του, είναι ώρα να την εξαλείψουµε.

Φυσικά εγώ για άλλη µια φορά σας λέω ότι υπάρχουν φάρ-
µακα. Τα κόµµατα χρειάζονται δηµοκρατική οργάνωση και λει-
τουργία. Ο δηµόσιος βίος χρειάζεται διαφάνεια και οτιδήποτε
πρέπει να αντιµετωπίζεται αυθωρεί και παραχρήµα. Έτσι µπο-
ρούµε όλοι, εκτός απ’ αυτούς που θα έχουν λερωµένη τη φωλιά
τους, να εµφανιζόµαστε στο λαό και να ασκούµε αυτό το ύψιστο
λειτούργηµα του αντιπροσώπου του έθνους, όπως λέει το Σύ-
νταγµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Απόστολο Κακλαµάνη.
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Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Μαρκογιαννάκης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, προηγουµένως ο συνάδελφος επικαλέστηκε τη διάκριση των
εξουσιών για να µας πει, ότι εµείς δεν είµαστε εδώ δικαστές, εί-
µαστε ένα πολιτικό σώµα και ως εκ τούτου δεν πρέπει να µπερ-
δεύουµε τα πράγµατα. Θα πρέπει να µιλάµε πολιτικά.

Εγώ θα έλεγα πως αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο λάθος. Είναι
µία ερµαφρόδιτη κατάσταση, διότι εδώ σήµερα λειτουργούµε ως
οιωνοί δικαστές, διότι ξεκινάµε µία ποινική διαδικασία, η οποία
µπορεί να καταλήξει και στο Ειδικό ∆ικαστήριο, αλλά µπορεί και
να µην καταλήξει.

Σε κάθε περίπτωση όµως αν αποφασίσουµε το «ναι» σήµερα,
εκείνο το οποίο επιτυγχάνουµε είναι τη διαπόµπευση και το δια-
συρµό κάποιων συναδέλφων για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα.
Γι’ αυτό το λόγο και εγώ θλίβοµαι βαθύτατα σήµερα, διότι από
την αρχή της συνεδρίασης έπρεπε να είναι τριακόσιοι Βουλευτές
εδώ µέσα και όλη η Κυβέρνηση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σ’ αυτό έχετε δίκιο εκατό τοις
εκατό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ποιος γνωρίζει για την υπό-
θεση αυτή, κύριοι συνάδελφοι; Σε λίγο θα έρθουµε να ψηφί-
σουµε και θα πούµε «Ναι, συντρέχει περίπτωση» της συστάσεως
προκαταρκτικής επιτροπής για συγκεκριµένα ποινικά αδικήµατα
και µάλιστα τα περισσότερα κακουργήµατα και αµφιβάλλω αν οι
περισσότεροι από µας γνωρίζουν έστω και επ’ ελάχιστο την υπό-
θεση. Αυτό είναι απαράδεκτο!

Θυµούµαι, κύριε Πρόεδρε –και απευθύνοµαι σ’ εσάς, γιατί
µόλις κατήλθατε από το Βήµα- το 1989. Καλώς ή κακώς δεν θα
κρίνω εκείνη την περίοδο, αλλά όταν συζητούνταν εκείνες οι
ιστορίες, ήταν εδώ µέσα τριακόσιοι Βουλευτές και σήµερα ξεκι-
νήσαµε τη συνεδρίαση µε πέντε βουλευτές και αυτή τη στιγµή
κοντεύουµε να φτάσουµε στη ψηφοφορία και είµαστε δεν είµα-
στε πενήντα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν είχαν βγει τα κανάλια
ακόµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Και ήρθαν οι συνάδελφοί µας
και είπαν τις απόψεις τους. Εµένα τουλάχιστον µε έπεισαν. Ήταν
απόλυτα πειστικοί. Μπορεί να διαφωνούµε σ’ αυτό, αλλά εγώ
τους άκουσα µε προσοχή, τους κατάλαβα, τους ένιωσα και πεί-
θοµαι ότι έχουν δίκιο. Και όµως απουσιάζουµε!

Ελέχθη, κύριοι συνάδελφοι, ότι το σκάνδαλο του Βατοπεδίου
είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο που γνώρισε µεταπολεµικά ή στην
πολιτική του ιστορία ο τόπος. Θα συµφωνήσω, όχι όµως εξ από-
ψεως µεγέθους ή βαρύτητας, αλλά από άποψη αποτελεσµάτων.

Και αυτό διότι, εδώ και περισσότερο από δύο χρόνια, ξεκινή-
σαµε να «πιπιλάµε» αυτή την ωραία καραµέλα, είδαµε ότι βολεύει
κάποιους, είδαµε ότι πλήττει καίρια τη Νέα ∆ηµοκρατία. Η Αντι-
πολίτευση, ιδιαίτερα το ΠΑΣΟΚ, µε τους συµµάχους, τους έξω-
θεν του Κοινοβουλίου, κατάφερε πράγµατι ένα απίστευτο
πλήγµα κατά της Νέας ∆ηµοκρατίας, της κυβέρνησής της και
του κόµµατος. Συνέβαλαν δε αποφασιστικά –είναι γεγονός αυτό
που ακούστηκε προηγουµένως- στο εκλογικό αποτέλεσµα των
τελευταίων εκλογών.

Θα έλεγα όµως το εξής. ∆εν είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο,
κύριοι συνάδελφοι. Αυτή τη στιγµή υπάρχουν πολύ µεγαλύτερα
σκάνδαλα, τα οποία εν γνώσει της Κυβέρνησης είναι εν υπνώσει.
Και θα ξεκαθαρίσω τα πράγµατα.

Το χρηµατιστήριο θεωρείτε ότι είναι µικρότερο σκάνδαλο απ’
αυτό που συζητάµε σήµερα; Επλήγησαν εκατοµµύρια Έλληνες
οικογενειάρχες, υπήρξαν αυτοκτονίες, κατέρρευσαν επιχειρή-
σεις και µου λέτε ότι το χρηµατιστήριο έχει κάποια σχέση µε το
Βατοπέδι, που σε τελευταία ανάλυση δεν προέκυψε οποιοσδή-
ποτε χρηµατισµός;

Το σκάνδαλο των πυραύλων TOR M-1, που το αφήσαµε στη
µέση ως έρευνα και σήµερα δεν το συνεχίζουµε –ξέρετε πολύ
καλά τι εννοώ- δεν είναι σκάνδαλο;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Γιατί το αφήσαµε στη µέση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εγώ ρωτώ: δεν είναι σκάν-

δαλο; Και ποιους αφορά; Αφορά περίοδο της Νέας ∆ηµοκρατίας
ή περίοδο του ΠΑΣΟΚ;

Και ένα άλλο µέγα σκάνδαλο, για το οποίο δεν γίνεται κουβέ-
ντα κι εγώ τουλάχιστον όσο θα είµαι στην πολιτική θα το φωνάζω
και δεν µε ενδιαφέρει αν εισακουστεί η φωνή µου, είναι το κό-
στος των Ολυµπιακών Αγώνων, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα σκάν-
δαλο το οποίο είναι υπαρκτό.

Έχω καταθέσει στην εξεταστική επιτροπή για τη «SIEMENS»
συγκεκριµένα στοιχεία, όπου καταδεικνύεται ότι υπήρχαν περι-
πτώσεις που κατεβλήθησαν χρήµατα, κύριοι συνάδελφοι, στο δε-
καπλάσιο από εκείνα τα οποία έπρεπε να καταβληθούν. Έχω
δώσει συνέντευξη σε κυριακάτικες εφηµερίδες. Το έχω πει από
εδώ και από εκεί. Αγρόν ηγόρασαν οι πάντες! ∆εν µπορώ να κα-
ταλάβω για ποιο λόγο.

Όταν στο πόρισµα της πρώτης εξεταστικής επιτροπής του Βα-
τοπεδίου αναφέρεται ότι συγκεκριµένο ακίνητο, το περίφηµο ακί-
νητο, το οποίο αντηλλάγη µε τη µονή και είναι πάνω στο Ολυ-
µπιακό Χωριό, κόστισε για κατασκευή 54 εκατοµµύρια ευρώ και
η αντικειµενική του αξία είναι, κατά την εφορία, µόνο 18 εκατοµ-
µύρια ευρώ και κανείς δεν συγκινήθηκε και κανένας δεν θέλησε
να ερευνήσει το θέµα, από εκεί και πέρα για ποιο λόγο να λέµε
ότι το µεγαλύτερο σκάνδαλο είναι το σκάνδαλο του Βατοπεδίου;

Μη γελάτε, κύριε Πάγκαλε. Αν για σας είναι για γέλια, για µένα
είναι για κλάµατα. ∆εν είναι για γέλια. Είναι για κλάµατα!

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Το έχετε δει το ακίνητο, κύριε συνάδελφε; Είναι 18 εκατοµµύρια
το ακίνητο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κόστισε 54 εκατοµµύρια, για
την κατασκευή του. Η αντικειµενική αξία, η οποία προσδιορίζεται
από την εφορία και η οποία από κανέναν δεν αµφισβητήθηκε
µέχρι αυτή τη στιγµή, το βγάζει ότι είναι 18 εκατοµµύρια. Τώρα,
από εκεί και πέρα, είναι δικό σας πρόβληµα.

Θα µου πείτε: Γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία όταν ήταν πλειοψηφία
δεν έφερε αυτά τα θέµατα στη Βουλή, να συσταθούν εξεταστι-
κές επιτροπές και να κινηθούν οι διαδικασίες; Σ’ αυτό έχετε δίκιο.
Λάθος µας. Όµως µας κατατρέχει το σύνδροµο του '89. Αυτή εί-
ναι η πραγµατικότητα. Τα είπα αυτά τα πράγµατα και µου έλεγαν
οι πάντες «µην αµαυρώσουµε τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Θα µας
πούνε ότι κάνουµε πολιτικές διώξεις. Ας τα αφήσουµε. ∆εν πει-
ράζει». Τώρα όµως που αµαυρώθηκαν τα πάντα, τώρα που η
χώρα µας διασύρεται µε τον τρόπο που διασύρεται δεν υπάρχει
κανένας λόγος να τα σκεπάζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι.

Πολύ φοβάµαι ότι η διαδικασία, η οποία ακολουθήθηκε στην
περίπτωση του Βατοπεδίου, καταδεικνύει τις πραγµατικές προ-
θέσεις της κυβερνητικής Πλειοψηφίας.

Κύριοι συνάδελφοι, αντιµετωπίζετε δύο προβλήµατα. Το ένα
πρόβληµα είναι η κοινωνική κατακραυγή, από το γεγονός ότι
άλλα λέγατε προεκλογικά και άλλα κάνετε µετεκλογικά. Και το
δεύτερο είναι ότι ξεκινήσατε τις εξεταστικές επιτροπές, µε στόχο
να βρείτε κλέφτες από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας κι
όπου ανοίγουν ντουλάπες ή παράθυρα ή πόρτες πέφτουν σκε-
λετοί που έχουν χρώµα πράσινο! Όλοι εκείνοι που έχουν αποκα-
λυφθεί πως έχουν πάρει χρήµατα είναι από το ΠΑΣΟΚ κι έτσι
έχετε ανάγκη να οδηγήσετε κάποιους στα δικαστήρια, να διαπο-
µπεύσετε κάποιους, για να έρθετε να ισορροπήσετε τα πράγ-
µατα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Έτσι το βλέπω εγώ και έτσι
είναι η αλήθεια.

∆ιότι έγιναν δύο εξεταστικές επιτροπές, κύριοι συνάδελφοι. Η
πρώτη, στην οποία είχα την τιµή να προεδρεύω, έκανε δουλειά
που δεν έχει ξαναγίνει από καµµία εξεταστική επιτροπή. Μέσα
σε χρονικό διάστηµα δύο µηνών εξετάστηκαν εκατόν είκοσι µάρ-
τυρες. Τα Πρακτικά ήταν τριπλάσια από εκείνα που είχε η τε-
λευταία εξεταστική επιτροπή, η δεύτερη, που κράτησε πέντε
µήνες. Και το σηµαντικότερο είναι ότι έβγαλε ένα πόρισµα, που
καταλόγιζε πολιτικές ευθύνες και για την περίοδο του ΠΑΣΟΚ
από το 1998 µέχρι το 2004 και για την περίοδο της Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Πρωτοφανές! Και βάσει ορισµένων αρχών που κρατή-
σαµε, καταλήξαµε σε µια αντικειµενικά σωστή εκτίµηση του
υλικού.

Ποιες ήταν οι αρχές αυτές; Πρώτα απ’ όλα αναζητήσαµε αν
υπάρχει πολιτικό χρήµα, αν υπάρχει «µαύρο» χρήµα. Από που-
θενά δεν προέκυψε. Και ακούω ότι δεν ανοίχθηκαν –λέει- λογα-
ριασµοί. Ποιος σας το είπε αυτό το πράγµα; Λογαριασµοί ανοί-
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χθηκαν και πάρα πολλοί. Εκατοντάδες λογαριασµοί µας ήρθαν
από διάφορα σηµεία και τους στέλναµε όλους στην Τράπεζα της
Ελλάδος, όπου είχε συσταθεί µια ειδική επιτροπή και ερευνούσε
τους λογαριασµούς. «Μαύρο» χρήµα, πολιτικό χρήµα δεν βρέ-
θηκε.

Και διαπιστώθηκε το εξής πράγµα. Στην περίοδο του ΠΑΣΟΚ
1998-2004 ουσιαστικά δόθηκε η κυριότητα της λίµνης, των πα-
ραλίµνιων και της γύρω περιοχής στη µονή. ∆ιότι µε την αποδοχή
των αποφάσεων του γνωµοδοτικού συµβουλίου από τους Υπουρ-
γούς, που έλεγαν «δεν διεκδικεί κυριότητα το ∆ηµόσιο. Παραδί-
δεται στη µονή η περιοχή», ήταν µια οµολογία για την κυριότητα
των κτηµάτων και της λίµνης. Αυτό ήταν: οµολογία! Είχαν φθά-
σει, δε, σε τέτοιο σηµείο οι δυσκολίες για το δηµόσιο που ο Χει-
µώνας, ο Πάρεδρος του Νοµικού Συµβουλίου, που υπερασπίζετο
την υπόθεση συνέχεια στα δικαστήρια, έλεγε ότι πρόκειται για
χαµένη υπόθεση. Και µάλιστα έλεγε χαρακτηριστικά στην κατά-
θεσή του ότι «όταν µου ανέθεσαν την υπεράσπιση της υπόθεσης
ήταν σαν να µου πουν να ανακαταλάβω ένα φυλάκιο, που το κα-
τείχε ήδη ο εχθρός, χωρίς να έχω στρατό και όπλα». Εκεί είχαν
οδηγηθεί τα πράγµατα.

Και να σας πω και κάτι άλλο; Κύριοι συνάδελφοι, είχε δροµο-
λογηθεί η ανταλλαγή. Ξέρετε πόθεν βγαίνει αυτό; Ο Κανονισµός
των ανταλλαγών διήπετο µε µία υπουργική απόφαση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, την 167/1980, η οποία προέβλεπε το εξής.
Στην περίπτωση που εκείνο που προσφέρει ο ιδιώτης για ανταλ-
λαγή το διεκδικεί το δηµόσιο, δεν µπορεί να γίνει ανταλλαγή. Τα
δικά µου µε τα δικά µου δεν γίνεται. Πρέπει να είναι δικά σου και
δικά µου, για να κάνουµε ανταλλαγή.

Τον Οκτώβριο του 2003 εκδίδεται απόφαση από τον κ. Φω-
τιάδη, όπου αυτός ο όρος, αυτή η δυσκολία, εξέλειπε. Γιατί, έγινε
αυτό το πράγµα; ∆ιότι εν τω µεταξύ είχε ασκηθεί αγωγή από τη
µονή της διεκδίκησης των 25.000 στρεµµάτων, αυτόµατα κατέ-
στη διεκδικούµενο αυτό, άρα αντίδικος το δηµόσιο, άρα διεκδι-
κεί το δηµόσιο και δεν θα µπορούσε να γίνει ανταλλαγή.
Προκειµένου να διευκολυνθεί η ανταλλαγή, η οποία ήταν στο
µυαλό κάποιων να επακολουθήσει, γι’ αυτό το λόγο και έγινε
αυτή η τροποποίηση της υπουργικής απόφασης. Έτσι έχουν τα
πράγµατα, δυστυχώς.

Θα σας πω γιατί δεν προχωρήσαµε στον καταλογισµό ποινι-
κών ευθυνών. ∆ιότι από τη µία µεριά, όπως είπα προηγουµένως,
δεν βρήκαµε πολιτικό χρήµα, δεν βρήκαµε «µαύρο» χρήµα και
από την άλλη, αγαπητοί συνάδελφοι, σε όλες τις αποφάσεις τις
οποίες υπέγραψαν Υπουργοί, είτε της Νέας ∆ηµοκρατίας είτε
του ΠΑΣΟΚ υπήρχαν οµόφωνες αποφάσεις γνωµοδοτικών συµ-
βουλίων είτε των Γνωµοδοτικών Συµβουλίων των ∆ηµοσίων Κτη-
µάτων είτε του Νοµικού Συµβουλίου, που είναι κατ’ εξοχήν
αρµόδιο να συµβουλεύει τον Υπουργό. Όσοι έχουν περάσει από
Υπουργεία ξέρουν πάρα πολύ καλά, ότι εκείνο που θεωρείται ότι
είναι η ασπίδα του Υπουργού για τη νοµιµότητα της κάθε από-
φασης που παίρνει, είναι η απόφαση του Νοµικού Συµβουλίου,
διότι είναι έγκριτοι νοµικοί και πέραν τούτου είναι ισόβιοι, ως ισό-
βιοι δικαστές και έχουν τα εχέγγυα της αντικειµενικότητας και
της ανεξαρτησίας.

Όταν, λοιπόν, εµείς κατά νου είχαµε αυτό το πράγµα –δηλαδή,
ότι οι Υπουργοί υπέγραψαν µετά από οµόφωνες αποφάσεις γνω-
µοδοτικών συµβουλίων, είτε του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους- είπαµε ότι δεν υπάρχει δόλος. Για να δείτε δε την έλλειψη
του δόλου –απών είναι ο συνάδελφος, κ. Κοντός- όταν τελείωσε
αυτή η ιστορία των ανταλλαγών και υπεγράφησαν αποφάσεις,
συµβόλαια και τα σχετικά έβγαλε ο άνθρωπος δελτίο Τύπου σε
τοπική εφηµερίδα στην περιοχή του, όπου περίπου έλεγε αυτό το
παλιό, κακόηχο και πεπαλαιωµένο: «Κατόπιν ενεργειών µου,
ελύθη το πρόβληµα». ∆ηλαδή, εάν είχε ο άνθρωπος δόλο βλάβης
του δηµοσίου, θα έβγαζε αυτή την ανακοίνωση; Αντίθετα, πο-
ρεύθηκε και αυτός, όπως πορεύθηκε γενικά η κυβέρνηση τότε
που είχε να αντιµετωπίσει ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα στην
περιοχή. ∆εν ήθελε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να
ικανοποιήσει τη µονή. Ήθελε να λύσει το πρόβληµα της περιο-
χής. Έπρεπε οι αγρότες της περιοχής να ξαναπάνε στα χωρά-
φια τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα σας παρακαλώ δύο λεπτά.
Ήθελε, λοιπόν, οι αγρότες να πάνε στα χωράφια τους. Αυτός

ήταν ο σκοπός του, αυτός ήταν ο στόχος του. Πού είναι, λοιπόν,
ο δόλος; ∆ιότι όλα τα αδικήµατα για τα οποία σήµερα υπάρχει
κατηγορία, είναι αδικήµατα τα οποία τελούνται από δόλο. Μόνο
από δόλο.

Έρχοµαι σε αυτά τώρα για να τελειώσω, γιατί δεν έχω και
χρόνο.

Παράβαση καθήκοντος: Είµαστε αρκετοί νοµικοί εδώ µέσα και
ξέρουµε ότι παράβαση καθήκοντος είναι ένα έγκληµα, που θα το
λέγαµε «πασπαρτού». Όπου δεν κολλάει κάποιο άλλο έγκληµα,
λέµε: «παράβαση καθήκοντος». Το λέει ακριβώς και ο νόµος.
Λέει: «… εάν µε άλλη διάταξη δεν τιµωρείται». Λέει, όµως ο νόµος
ότι πρέπει να υπάρχει σκοπός βλάβης. Είναι τα λεγόµενα «υπερ-
χειλή αδικήµατα» κατά την υποκειµενική τους υπόσταση.

Ακούσαµε και τον κ. Βουλγαράκη. Είναι χαρακτηριστικό ότι
όταν ήρθε εδώ πέρα ο κ. Γερουλάνος, που τον ενηµέρωσαν τι
είπε ο Βουλγαράκης ότι δεν πήρε τον λόγο να υπερασπιστεί τον
εαυτόν του όπως θα έπρεπε εάν έλεγε ψέµατα ο κ. Βουλγαρά-
κης, σηκώθηκε και έφυγε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Μπήκε και βγήκε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Είπε ο κ. Κιλτίδης, αυτά που

είπε, που ήταν απόλυτα πειστικά. Αλλά και οι υπόλοιποι συνά-
δελφοι πιστεύω ότι έπεισαν διότι για να υπάρχει απιστία, ασφα-
λώς δεν χρειάζεται αµέλεια, αλλά χρειάζεται άµεσος δόλος.
∆ηλαδή, να γνωρίζεις ότι κάνεις το κακό και να θέλεις να το κά-
νεις.

Κύριοι συνάδελφοι, ο τόπος αντιµετωπίζει προβλήµατα. Χρει-
άζεται ενότητα στη βάση, αλλά και εδώ µέσα, όχι για να κουκου-
λώσουµε, αλλά να στείλουµε στο Ειδικό ∆ικαστήριο πραγµατικά
ενόχους. Και στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας οι ένοχοι
είναι εκείνοι που πήραν λεφτά, κύριοι! Οι κλέφτες! Αυτοί που τσέ-
πωσαν χρήµατα είναι οι κλέφτες! ∆εν είναι κλέφτης ο Υπουργός,
ο οποίος θα κάνει ένα λάθος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Σου φέρνουν εκατοντάδες χαρτιά κάθε µέρα να υπογράψεις.
Όσοι έχετε διατελέσει Υπουργοί –και εύχοµαι να διατελέσετε και
οι υπόλοιποι στο µέλλον, όλοι- ξέρουν ότι είσαι συνεχώς στην
κρεµάλα. Κάποιο λάθος θα γίνει. ∆εν µπορεί να µην κάνεις το
λάθος. Εδώ το θέµα είναι να µην κινηθείς από δόλο και προπά-
ντων µη βρεθεί να κάνεις αυτό το οποίο απεχθάνεται η κοινωνία
µας, απεχθάνεται ο λαός µας το χρηµατισµό.

Εύχοµαι οι υπόλοιπες εξεταστικές επιτροπές να µην έχουν
αυτή την πορεία και αυτή τη νοοτροπία. ∆εν το βλέπω γιατί πήγα
στη «SIEMENS» και εισέπραξα «κλίµα». Επαναλαµβάνω, δεν το
βλέπω. ∆εν βλέπω τους κλεφταράδες να πηγαίνουν φυλακή.
Βλέπω να διαποµπεύονται οι αθώοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να σας πω και κάτι άλλο; Αν θέλουµε –και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- πραγµατικά εδώ µέσα να πιάσουµε τους κλέφτες, είναι
πάρα πολύ απλά τα πράγµατα. Αντί να ακούµε τι λέει ο Σίκατσεκ
και ο Χριστοφοράκος, ας ασκήσουµε από κοινού –η Κυβέρνηση
και η Αντιπολίτευση- εµείς, το Κοινοβούλιο, πίεση στο Ευρωκοι-
νοβούλιο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση να πάρουν αποφάσεις, οι
οποίες θα γίνουν εσωτερικό δίκαιο όλων των χωρών για συν-
δροµή στην αποκάλυψη τέτοιων εγκληµάτων και όποιος δεν συν-
δράµει –τράπεζα ή οποιαδήποτε επιχείρηση- να του αφαιρείται
αµέσως η άδεια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, κύριε
Μαρκογιαννάκη, ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Και στα πλαίσια της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, αγαπητοί συνάδελφοι, ας µην λειτουργούν οι
offshore εταιρίες και όλα αυτά τα καραγκιοζιλίκια, τα οποία είναι
τα εργαλεία των απατεώνων. ∆ιότι δυστυχώς έτσι είναι. Τα ερ-
γαλεία των απατεώνων είναι οι τράπεζες που λένε το απόρρητο
–εντάξει- και οι offshore εταιρίες που καλύπτουν όλους εκείνους
που δεν θέλουν να εµφανίζουν τα χρήµατά τους, διότι δεν έχουν
νόµιµο προέλευση.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Χρήστος Παπουτσής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια

εξαιρετικά δύσκολη διαδικασία για όλους µας, σήµερα, ακού-
σαµε τους συναδέλφους µας να εκφράζονται –και κυρίως οι συ-
νάδελφοι, οι οποίοι αναφέρονται στο πόρισµα της εξεταστικής
επιτροπής- επί µακρόν και µε πολύ πόνο.

Έχω την αίσθηση ότι όλους µας άγγιξαν οι οµιλίες τους. Εγώ
θέλω να σταθώ στην πραγµατική διάσταση των πραγµάτων.
Άκουσα από πολλούς –και από τους ίδιους, αλλά και από όλους
τους συναδέλφους στην Αίθουσα που έλαβαν το λόγο- να ανα-
φέρονται στη λέξη «παραποµπή».

Θέλω να πω ευθύς εξαρχής ότι αυτή η λέξη µάς οδηγεί σε
λάθος συµπέρασµα και θα οδηγήσει και σε λάθος κίνηση την
ψήφο µας. Η λέξη «παραποµπή» µε την ποινική έννοια έχει να
κάνει µε την ενέργεια εκείνη του εισαγγελέα ή ενός δικαστικού
συµβουλίου ή ενός συλλογικού οργάνου στην προκειµένη περί-
πτωση, µε την οποία ένα πρόσωπο παύει να είναι ερευνώµενο,
παύει να είναι αντικείµενο έρευνας και καθίσταται κατηγορούµε-
νος ενώπιον δικαστηρίου. Αυτή είναι η ερµηνεία, σύµφωνα µε το
γράµµα και το πνεύµα του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.

∆εν είµαστε σε αυτήν την περίπτωση σήµερα. Σήµερα είµαστε
σε άλλη φάση. Είµαστε στην περίπτωση του άρθρου 86 του Συ-
ντάγµατος, παράγραφος 3 εδάφιο β’. Το στάδιο αυτό προβλέπει
τη δυνατότητα της Βουλής να αποφασίζει µε απόλυτη πλειοψη-
φία τη συγκρότηση µιας ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης για πιθανές ποινικές ευ-
θύνες.

Εκεί ακριβώς στο εδάφιο γ’ του ιδίου άρθρου περιγράφεται
και η συνέχεια, ότι το πόρισµα αυτής της επιτροπής –εφόσον η
Βουλή το αποφασίσει- θα εισαχθεί στην Ολοµέλεια, η οποία τότε
–και εφόσον έχουν προκύψει επαρκείς ενδείξεις για ποινικά αδι-
κήµατα- θα αποφασίσει για την άσκηση ή µη δίωξης.

Εποµένως, η άσκηση δίωξης από τη Βουλή γίνεται χρονικά,
όταν η ειδική επιτροπή που θα συσταθεί σήµερα –εφόσον το
αποφασίσει το Σώµα- φέρει το πόρισµά της στην Ολοµέλεια της
Βουλής.

Εκεί θα αποφασιστεί -και όχι σήµερα- η άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης. Επίσης, εκεί θα κριθεί από την ίδια τη Βουλή, ποια αδι-
κήµατα έχουν παραγραφεί και ποια όχι. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Καταλαβαίνω, βεβαίως, τους συναδέλφους που χρησι-
µοποίησαν τόσο χρόνο να µιλήσουν επί της ουσίας για όλα τα
θέµατα, αλλά αυτά δεν ήταν αντικείµενο της σηµερινής συζήτη-
σης.

Η σηµερινή συζήτηση έχει ένα και µόνο στόχο. Κρίνει η Βουλή,
ναι ή όχι, ότι χρειάζεται περαιτέρω διερεύνηση για το ενδεχό-
µενο ποινικών ευθυνών από τις πράξεις, οι οποίες µέχρι στιγµής
είναι αυταπόδεικτες και έχουν προσβάλλει το δηµόσιο συµφέ-
ρον; Αυτό είναι το κεντρικό ερώτηµα. Όλα τα υπόλοιπα, όταν
ολοκληρωθεί η διαδικασία, θα είµαστε ξανά εδώ να τα συζητή-
σουµε.

Όµως, στη µνήµη όλων µας και κυρίως των συναδέλφων που
θήτευσαν και στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο, πα-
ραµένει πάντοτε η στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας στην Αίθουσα
αυτή την 24η Οκτωβρίου του 2008, όταν γράφτηκε η πιο µαύρη
σελίδα για τον ελληνικό κοινοβουλευτισµό. Έτσι θα µείνει στην
ιστορία ως η «µαύρη Παρασκευή» στα κοινοβουλευτικά µας ήθη.

Είναι η µέρα όπου η κυβέρνηση του κ. Καραµανλή µε απόφαση
της κυβερνητικής επιτροπής απαγόρευσε ξαφνικά από τους Βου-
λευτές της πλειοψηφίας την εποχή εκείνη, να ψηφίσουν για το
αν θα έπρεπε ή όχι να διερευνηθούν οι ενδεχόµενες ποινικές ευ-
θύνες των Υπουργών της.

Επρόκειτο για µία ωµή παραβίαση του Συντάγµατος και του
Κανονισµού της Βουλής. Οι εκλογές που ακολούθησαν το 2009,
ήταν και αυτές µέρος του ευρύτερου σχεδίου που είχε ως στόχο
τη συγκάλυψη του σκανδάλου του Βατοπεδίου διά της παρα-
γραφής των ευθυνών των Υπουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και στις δύο µακρές διαδικασίες,
οι οποίες ακολούθησαν και πραγµατοποιήθηκαν στις εξεταστι-
κές επιτροπές, σε όλες τις συζητήσεις οι οποίες πραγµατοποιή-
θηκαν στην Αίθουσα αυτή, είµαι απόλυτα βέβαιος ότι δεν υπά-
ρχει κανένας συνάδελφος σε αυτήν εδώ την Αίθουσα -και κανέ-
νας από όλους τους πολίτες, οι οποίοι έχουν παρακολουθήσει
την εξέλιξη αυτής της υπόθεσης- ο οποίος να µπορεί να δεχθεί
ότι δύο εκπρόσωποι της Ορθοδοξίας, δύο καλόγεροι του Αγίου
Όρους, σε συνεργασία µε κάποιους διοικητικούς υπαλλήλους,
κάπου σε άγνωστες διοικήσεις, σε άγνωστες διοικητικές υπηρε-
σίες, δηµιούργησαν και εκτέλεσαν ένα τόσο µεγάλο οικονοµικό
σκάνδαλο.

Επιπλέον, κανείς δεν µπορεί να µην δεχθεί ότι οι εκπρόσωποι
της κυβέρνησης την εποχή εκείνη, οι εκπρόσωποι µάλιστα εκεί-
νοι οι οποίοι κυβερνούσαν τη χώρα µε τη σηµαία του νόµιµου και
του ηθικού, απέδειξαν ότι τελικά τη µοναδική σχέση που είχαν µε
την ηθική, ήταν η σχέση του ηθικού αυτουργού σε µια περίοδο
όπου πραγµατικά δεν µπορούσε να γίνει τίποτε διαφορετικό.

Κανείς δεν µπορεί να δεχθεί ότι µπορούσαν οι δύο παπάδες,
µε µηχανορραφίες, να δηµιουργήσουν ολόκληρο αυτό το σχέ-
διο, το οποίο εκτελέστηκε, χωρίς να έχουν συνεργούς µε πραγ-
µατική εξουσία. Αυτό είναι το ζητούµενο.

Γι’ αυτό έχει δίκιο ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης, ο οποίος ανα-
φέρθηκε προηγουµένως ακριβώς σ’ αυτό το θέµα. ∆εν µπορεί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να έχει δηµιουργηθεί όλη αυτή η
ιστορία χωρίς κεντρικό συντονισµό. Κάποιος ή κάποιοι µε εξου-
σία, µε κοµβικό κυβερνητικό ρόλο, κατάφεραν να παραλύσουν
κάθε δηµοκρατική άµυνα του κράτους. Κατάφεραν να παραλύ-
σουν όλους τους θεσµούς µε πραγµατική εξουσία, συµπεριλαµ-
βανοµένης και της δικαιοσύνης.

Θα σας υπενθυµίσω τις πρακτικές του κ. Σανιδά, οι οποίες και
αυτές εντάσσονταν στο ευρύτερο σχέδιο συγκάλυψης και πο-
δηγέτησης της δικαιοσύνης. Η ουσία είναι µία, ότι µε απόλυτο
τρόπο εµποδίστηκαν δικαστικοί λειτουργοί, για να κάνουν τη
δουλειά τους. Και το ερώτηµα φυσικά παραµένει. Ποιος ενε-
θάρρυνε τον κ. Σανιδά; Ποιος του έδωσε αυτόν τον αέρα να προ-
χωρήσει σε αυτές τις πρακτικές την εποχή εκείνη;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία απολύτως
αµφιβολία ότι το Βατοπέδι ήταν και είναι ένα διαπιστωµένο και εν
πολλοίς οµολογηµένο σκάνδαλο.

Είναι ένα σκάνδαλο το οποίο θεµελιώθηκε κατ’ αρχάς µε από-
λυτη σαφήνεια ως προς το αντικειµενικό σκέλος των αδικηµά-
των, των εγκληµάτων που έχουν συντελεστεί, όχι από το ΠΑΣΟΚ,
αλλά από τον ίδιο τον κ. Σανιδά, από τον ίδιο, δηλαδή, τον Ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Σας θυµίζω ότι αντικειµενικά ο ίδιος ήταν εκείνος, ο οποίος
προχώρησε στην αντικειµενική αναγνώριση αυτού του σκανδά-
λου και βεβαίως, στους περίφηµους σχολιασµούς περί των πα-
ραπλανηθέντων Υπουργών, σχολιασµούς φυσικά τους οποίους
δεν είχε καν δικαίωµα να κάνει.

Όπως θα διαπιστώσατε, όµως, σήµερα, ουδείς εκ των Υπουρ-
γών, οι οποίοι αναφέρθηκαν αµέσως ή εµµέσως στην υπόθεση,
αποδέχονται την παραπλάνηση. Αντίθετα, όλοι -το ακούσατε όλοι
σας- αναφέρθηκαν στη νοµιµότητα των πράξεών τους. Και ερω-
τάται κανείς: Ο κ. Σανιδάς, ο οποίος διαπιστώνει ότι υπήρξαν κα-
κουργηµατικές πράξεις, άρα παραπλανήθηκαν οι Υπουργοί, ήταν
στη σωστή κατεύθυνση και έκανε τη σωστή διαπίστωση ή οι
Υπουργοί της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι οποίοι δηλώνουν ότι είχαν
νόµιµες πράξεις, ότι όλες οι πράξεις τους ήταν στα πλαίσια της
νοµιµότητας και ότι, βεβαίως, λειτούργησαν µε βάση το δηµόσιο
συµφέρον και τις αποφάσεις των γνωµοδοτικών οργάνων;

Η ουσία, όµως, είναι µία, αυτή την οποία πολύ γλαφυρά σε µία
συνεδρίαση παρουσίασε ο συνάδελφος, ο κ. Μάκης Γιακουµά-
τος, ο οποίος τι µας είπε; «Ήταν τέτοια η κατάσταση» -το είπε
εδώ, στην Αίθουσα, από το Βήµα της Βουλής- «που εγώ είχα
πάρει εντολή επί τρία χρόνια να εργάζοµαι για να µετακοµίσει το
Υπουργείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Ολυµπιακό Χωριό και
ξαφνικά έµαθα από τις εφηµερίδες ότι αυτό το ακίνητο είχε µπει
στο αντικείµενο ανταλλαγών µε τη Βιστωνίδα».

Αυτή ήταν η κατάσταση της περιόδου εκείνης. Και το ερώτηµα
είναι: Αυτή την περίοδο, την οποία περιέγραψε ο κ. Σανιδάς µε
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τον τρόπο µε τον οποίο την περιέγραψε, ο αρµόδιος Υφυπουρ-
γός, ο αρµόδιος που έχει ένα από τα αντικείµενα των ανταλλα-
γών, δηλώνει αυτά τα οποία δηλώνει, δεν υπάρχει πουθενά
κάποιος δόλος, δεν υπάρχει κάποια ευθύνη;

Άκουσα προηγουµένως τον κ. Μαρκογιαννάκη και πολλούς άλ-
λους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι οποίοι αναφέρθη-
καν στις ροές των χρηµάτων και µάλιστα, κατηγόρησαν την
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, γιατί, λέει, «δεν έχει δώσει τα αποτελέ-
σµατα των ελέγχων».

Από ό,τι άκουσα, από τον Πρόεδρο της Βουλής, σήµερα ήδη
ήρθε στη Βουλή το πόρισµα των ελεγκτών του Υπουργείου Οι-
κονοµικών και θα το αξιολογήσουν οι συνάδελφοι της επιτροπής.

Όµως, η ουσία είναι µία. Τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια που
υποτίθεται ότι η Νέα ∆ηµοκρατία ασχολείτο επισταµένως µε τη
διερεύνηση αυτού του µεγάλου σκανδάλου -αν δεν ήταν κάτι δια-
φορετικό- ποιες έρευνες έκανε όσον αφορά τις ροές των χρη-
µάτων; Ποιες έρευνες έκανε στην προκειµένη περίπτωση, για να
διαπιστώσει, αν υπήρξε «µαύρο πολιτικό χρήµα»; Ή µήπως ήταν
µία εργώδης προσπάθεια ακριβώς για τη συγκάλυψη των συ-
γκεκριµένων -επικίνδυνων, θα σας πω εγώ- ροών του χρήµατος
προς άγνωστες κατευθύνσεις;

Το γεγονός ότι η Νέα ∆ηµοκρατία πήρε εντολή να φύγει από
την Αίθουσα αυτή πριν ψηφίσουν οι συνάδελφοι την περαιτέρω
διερεύνηση των ευθυνών και µετά προκηρύχθηκαν οι εκλογές,
σε όλους µας µάς θέτει το ερώτηµα το οποίο πρέπει να απαντη-
θεί, εάν υπήρχε κάποιος σχεδιασµός, σκοπιµότητα και επιπλέον,
αν κάποιος ήξερε κάτι περισσότερο από όλα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πολλούς να αναφέρο-
νται στις προηγούµενες φάσεις των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ,
σήµερα στη σηµερινή φάση της Κυβέρνησης του Γιώργου Πα-
πανδρέου, στις ευθύνες του σηµερινού Υπουργού Οικονοµικών
και πάει λέγοντας. Και τι δεν απεκαλύφθη; Πού δεν ανατρέξαµε;
Στους υπευθύνους της Αγροτικής Τράπεζας και πάει λέγοντας.

Η ουσία είναι µία, ότι το σκάνδαλο της Μονής Βατοπεδίου
αφορά την αναγνώριση δικαιωµάτων της µονής εις βάρος του
δηµοσίου. Είναι το πρώτο σκάνδαλο.

Και το δεύτερο σκάνδαλο αφορά µετά το 2005, τις αλλεπάλ-
ληλες υπουργικές αποφάσεις, το απίστευτο γαϊτανάκι των ανταλ-
λαγών, µε τις υποεκτιµήσεις, τις υπερεκτιµήσεις και συνολικά
όλη αυτή τη διακίνηση του πακτωλού των χρηµάτων, στις οποίες
διακινήσεις όλως τυχαίως εµπλέκονται χρηµατιστηριακές εται-
ρείες, τράπεζες -ιδιωτικές τράπεζες, φυσικά- διάφοροι παράγο-
ντες, οι οποίοι αρθρώνουν, µάλιστα, τον τελευταίο καιρό και
δηµόσιο λόγο εις βάρος του πολιτικού συστήµατος, απαξιώνο-
ντας συλλήβδην όλο το πολιτικό σύστηµα και ενδιαφερόµενοι,
προφανώς, να αναλάβουν τις ευθύνες του τόπου και πάει λέγο-
ντας. Πολύς κόσµος έχει εµπλακεί σε αυτήν την υπόθεση.

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να δεχθώ ότι το
γεγονός, όπου για πρώτη φορά µετά τη δικτατορία υπήρξε πα-
ραίτηση δυο αντιεισαγγελέων ακριβώς, γιατί ήθελαν να ασκή-
σουν το καθήκον τους σύµφωνα µε το Σύνταγµα και να στείλουν
τη δικογραφία στη Βουλή, έγινε τυχαία, ότι έγινε µε τον «αυτό-
µατο πιλότο», ότι δεν υπήρξε σοβαρή κεντρική παρέµβαση από
την πλευρά της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆εν µπορώ
να το δεχθώ. ∆εν το δέχοµαι. Και πιστεύω ότι πρέπει να διερευ-
νηθεί αυτή η υπόθεση. Γι’ αυτό και πρέπει να κληθούν όλοι να
πάρουν θέση.

Η σηµερινή πρόταση για τη σύσταση της Ειδικής Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής για τη διερεύνηση των ποινικών ευθυνών για
εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, είναι µια πράξη ευθύνης, γιατί δεν µπορεί
να «βυθίζεται» ο ελληνικός λαός συνεχώς στην πολιτική απαξία
και την κρίση και είναι πράξη προάσπισης του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και σε τελευταία ανάλυση, πράξη προάσπισης του ιδίου
του πολίτη.

Επίσης, σε καµµία περίπτωση για εµάς δεν είναι προσπάθεια
στοχοποίησης και ενοχοποίησης προσώπων, γιατί εµείς δεν θέ-
λουµε να ποινικοποιηθεί η πολιτική ζωή του τόπου. Εκείνο, όµως,
το οποίο θέλουµε -αυτό το οποίο έχουµε δεσµευθεί- είναι να
υπάρξουν εγγυήσεις και διαδικασίες διαφάνειας και να τελειώ-
σει, πλέον, το καθεστώς της ατιµωρησίας. Θέλουµε να ελεγχθεί,
εάν η αυταπόδεικτη βλάβη του δηµοσίου συµφέροντος στην

υπόθεση του Βατοπεδίου συνδέεται µε τέλεση ποινικών αδικη-
µάτων, εάν υπήρξε κεντρικός σχεδιασµός και αν υπήρξε ηθική
αυτουργία. Αυτός είναι ο στόχος της ειδικής επιτροπής.

Προσωπικά, εύχοµαι να µην αποδειχθεί κάτι τέτοιο για τους
συναδέλφους. Αλλά, η Βουλή έχει υποχρέωση και ευθύνη όλα
αυτά να τα διερευνήσει και µόνο η Βουλή µπορεί να τα αξιολο-
γήσει και πάνω από όλα όλοι µας, ο κάθε συνάδελφος ξεχωρι-
στά, αλλά πάνω από όλα –επιτρέψτε µου να το πω- οι συνά-
δελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, γιατί την προηγούµενη φορά,
όταν η Βουλή έφτασε ακριβώς στο «κατώφλι» της περαιτέρω διε-
ρεύνησης, κάποιοι αποφάσισαν να µην προχωρήσει η Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Ήταν να διαχυθεί η ευ-
θύνη σε ολόκληρη την παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας και φυ-
σικά, στον καθένα από εσάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε τη
σκέψη σας, κύριε Παπουτσή.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να έρθει η αλήθεια στο φως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Σήµερα είναι η ώρα για να έρθει η

αλήθεια στο φως. Και για να έρθει η αλήθεια στο φως αυτό θα
γίνει όχι µόνο µε διαδικασίες αυστηρής υπευθυνότητας, αλλά µε
διαδικασίες, οι οποίες προάγουν τον κοινοβουλευτισµό και δια-
βεβαιώνουν όλους µας ότι η αλήθεια θα προχωρήσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παπουτσή.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Άγγελος Τζέκης έχει το λόγο.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνεχίζονται
οι συζητήσεις για τα σκάνδαλα του Βατοπεδίου, της «SIEMENS»,
των δοµηµένων οµολόγων και αύριο ποιος ξέρει για ποιο άλλο
ζήτηµα. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εξαρχής είχε τονίσει
ότι θέλει τη διερεύνηση όλων αυτών των σκανδάλων και µε τη
συµµετοχή του στις επιτροπές, στην Ολοµέλεια, προσπαθεί να
συµβάλει σ’ αυτήν τη διερεύνηση.

Όµως, η ύπαρξη και η διερεύνηση αυτών των σκανδάλων, που
αξιοποιείται από την παρούσα Κυβέρνηση ως προσπάθεια αυτο-
κάθαρσης δήθεν του συστήµατος, ως µάχη υπέρ της διαφάνειας,
είναι καθαρή προσπάθεια αποπροσανατολισµού του εργαζόµε-
νου λαού, για να θεωρήσει ως αιτία της κρίσης που πλήττει τα
λαϊκά στρώµατα ότι είναι αυτά τα σκάνδαλα, ότι είναι οι προσω-
πικές ευθύνες που έχουν οι Υπουργοί, στελέχη -που µπορεί και
ενδεχόµενα να χρηµατίστηκαν- ότι είναι το σπάταλο κράτος και
ότι είναι η αδιαφάνεια που επικρατεί.

Άλλωστε, βασική επιδίωξη διαχρονικά των κυβερνήσεων
ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας και των κοµµάτων που συµβαδί-
ζουν µαζί τους, είναι να µείνει αλώβητο το σύστηµα που υπηρε-
τούν, δηλαδή ο κεφαλαιοκρατικός τρόπος παραγωγής. Να µη
συνειδητοποιηθεί, δηλαδή, από την πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, του εργαζόµενου λαού, ότι αιτία της οικονοµικής κρίσης
είναι η υπερσυσσώρευση κερδών των δυνάµεων του κεφαλαίου
που έγινε από τη µεγάλη εκµετάλλευση του κόπου και του µό-
χθου των δυνάµεων της εργασίας, από την καταλήστευση του
τεράστιου εθνικού πλούτου, που τα δέκα χρόνια αυτά, 2000-
2009, ξεπέρασαν τα 2,5 τρισεκατοµµύρια ευρώ.

Με πρόσχηµα την καπιταλιστική κρίση και το µνηµόνιο που
συµφώνησε η Κυβέρνηση και υπέγραψε µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, το ∆ιεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο και ψήφισε εδώ στη Βουλή µε τη συνδροµή και του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, αλλά και επί της ουσίας µε τη
συµφωνία της Νέας ∆ηµοκρατίας, επιτίθεται τώρα µε βαρβαρό-
τητα, ιδιαίτερη σκληρότητα στα εργασιακά, κοινωνικοασφαλι-
στικά, αλλά και δηµοκρατικά δικαιώµατα του εργαζόµενου λαού.
Και υποθηκεύει παράλληλα όλη την περιουσία της χώρας και του
λαού απέναντι στους δανειστές.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατατέθηκε το σχέδιο νόµου για
το ασφαλιστικό και για εργασιακά. Αύριο το πρωί αρχίζει η συ-
ζήτηση στην αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Ισοπεδώνονται
στην κυριολεξία, κατακτήσεις δεκαετιών, που µε θυσίες και
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αγώνα και αίµα ενάντια στα τότε νοµοθετικά και νοµικά πλαίσια
πέτυχε το αγωνιζόµενο εργατικό λαϊκό κίνηµα. ∆ηλαδή, επανα-
φέρει έναν Μεσαίωνα στα ζητήµατα της κοινωνικής ασφάλισης
και στα εργασιακά. Καταργεί τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας
και µάλιστα επιβάλει τη µαθητεία και στο Γενικό Λύκειο. ∆ηλαδή,
δεκαπεντάχρονα, δεκαεπτάχρονα παιδιά, έφηβοι να πηγαίνουν
να εργάζονται στον εργοδότη µε το µεροκάµατο αυτό που ορί-
ζει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, µε τα 490 ευρώ, ενώ θα
έπρεπε να έχουν εξασφαλιστεί οι όροι και οι προϋποθέσεις να
τελειώνει ο νέος και η νέα, το παιδί και ο έφηβος στα δεκαοχτώ
του, το λύκειο και το γυµνάσιο.

Τα µέτρα, λοιπόν, αυτά δεν είναι έκτακτα και προσωρινά, είναι
µόνιµου χαρακτήρα και πραγµατικά προσπαθεί να επιτύχει µ’
αυτά τα µέτρα τη µείωση της εργατικής δύναµης, του µισθολο-
γικού και µη µισθολογικού κόστους. Είναι µέτρα που έχουν απο-
φασιστεί από τις αρχές της δεκαετίας του ’90. Είναι µέτρα που
µεθοδευµένα και διαχρονικά οι κυβερνήσεις Νέας ∆ηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ προσπαθούσαν να τα εφαρµόσουν. Αν δεν µπόρεσαν
να τα ολοκληρώσουν µέχρι σήµερα, αιτία ήταν και εξακολουθεί
να είναι οι µαζικοί, οργανωµένοι, ταξικοί αγώνες του εργατικού,
του λαϊκού κινήµατος.

Γι’ αυτό κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γίνεται σήµερα µία λυσ-
σαλέα επίθεση στα ταξικά σωµατεία, στα συνδικάτα, που συ-
σπειρώνονται στο πανεργατικό αγωνιστικό µέτωπο, γι’ αυτό
υφέρπει ένας επικίνδυνος αντικοµµουνισµός στα πρότυπα της
Τσεχίας ή στα πρότυπα των χωρών της Βαλτικής.

Από την Κυβέρνηση, λοιπόν, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό
και τη Νέα ∆ηµοκρατία ξεκινάει ένας επιθετικός πόλεµος απέ-
ναντι σ’ αυτά τα σωµατεία. Και, βέβαια, από τους εκπροσώπους
τόσο των βιοµηχάνων, των εφοπλιστών, των τραπεζιτών, των µε-
γαλεµπόρων, αλλά και τους καλοπληρωµένους διαµορφωτές της
κοινής γνώµης µέσα από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, ιδίως
της τηλεόρασης που ελέγχουν αυτά τα µεγάλα συµφέροντα.
Στοχοποιούν όλοι αυτοί µαζί το ταξικό εργατικό λαϊκό κίνηµα,
στοχοποιούν εργατικά συνδικαλιστικά στελέχη, στοχοποιούν συ-
γκεκριµένα σωµατεία ναυτεργατών, όπως είναι η ΠΕΜΕΝ και
ΣΤΕΦΕΝΣΟΝ.

Και ξέρετε, πριν από λίγες ώρες, κατ’ απαίτηση των εφοπλι-
στών το δικαστήριο έβγαλε και πάλι παράνοµη και καταχρηστική
την αυριανή απεργία που προκήρυξαν τα σωµατεία, αλλά που
προκήρυξε όµως και το Εργατικό Κέντρο Πειραιά και γνωρίζουµε
όλοι και όλες ότι αύριο είναι πανελλαδική, πανεργατική, γενική
απεργία.

∆εν είναι, λοιπόν, τυχαία η επίθεση που έχει εξαπολυθεί εδώ
και δύο, τρεις µέρες και από κυβερνητικά στελέχη, αλλά και από
στελέχη επιχειρήσεων και µέσα από στελέχη των Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης.

Ματαιοπονούν, όµως, όλοι, όσοι νοµίζουν ότι το ταξικό εργα-
τικό, το λαϊκό κίνηµα θα φοβηθεί, θα τροµοκρατηθεί και θα ανα-
διπλώσει. Άλλωστε, η προηγούµενη τροµοκρατική νέα δολο-
φονική επίθεση που έγινε στον έβδοµο όροφο του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη δεν ήταν τυχαία. Όπως δεν ήταν τυχαία
και η προσπάθεια να χτυπηθεί το σπίτι ενός εργατικού συνδικα-
λιστικού στελέχους του ΠΑΜΕ, του γραµµατέα του Εργατικού
Κέντρου Θεσσαλονίκης που έβαλαν φωτιά έξω από το διαµέρι-
σµα του µε γκαζάκια.

Με τους καλά, λοιπόν, οργανωµένους µαζικούς περιφρουρη-
µένους αγώνες, θα µαταιώσει αυτό το κίνηµα τα σχέδια των κε-
φαλαιοκρατών της Κυβέρνησης και όσων συµφωνούν σε αυτά
τα µέτρα.

Και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας –και είµαστε ξεκάθαροι-
δεν πρόκειται να κάνει βήµα πίσω από την υποστήριξη αυτών των
συµφερόντων των εργατών, των αγροτών, των µικροεπαγγελµα-
τιών, δηλαδή του εργαζόµενου λαού. Γυρίστε πίσω τις σελίδες
του Εργατικού Λαϊκού Κινήµατος και δέστε ότι καµµιά πανεργα-
τική απεργία δεν ήταν ποτέ νόµιµη, αλλά ήταν παράνοµες και κα-
ταχρηστικές, ότι κόντρα στο νοµικό πλαίσιο εκείνων των εποχών,
κέρδισε ό,τι είχε κερδίσει το Εργατικό Συνδικαλιστικό και Λαϊκό
Κίνηµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέσα, λοιπόν, σε αυτό το περι-
βάλλον γίνεται η συζήτηση για την παραποµπή ή όχι στην προα-

νακριτική επιτροπή της Βουλής των υπεύθυνων του σκανδάλου
Βατοπεδίου.

Παρατηρούµε και πάλι, όµως, να παίζεται µεταξύ ΠΑΣΟΚ και
Νέας ∆ηµοκρατίας το ίδιο, βαρετό για το λαό, παιχνίδι. Ο ένας ρί-
χνει το βάρος στον άλλο, ότι ενδιαφέρονται, δηλαδή και οι δύο,
τάχα, για τη διαφάνεια, όταν πλέον είναι διαφανέστατη διαχρο-
νικά η διαπλοκή αυτών των κυβερνήσεων µε τα συµφέροντα των
µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, των µοναστηριών και της Εκ-
κλησίας, όταν το νοµοθετικό, νοµικό θεσµικό πλαίσιο έγινε ακρι-
βώς για να προωθήσει και για να διασφαλίσει τα συµφέροντα
αυτών.

Γιατί εκατόν πενήντα χρόνια µετά την ίδρυση του ελληνικού
κράτους, εξακολουθούν και αναγνωρίζονται τα βυζαντινά χρυ-
σόβουλα, τα σουλτανικά φιρµάνια, τα πατριαρχικά συγγύλια, µε
τα οποία διεκδικούν µονές, επιχειρηµατικοί όµιλοι εκατοντάδες
χιλιάδες δασικών εκτάσεων, δασών, παραθαλάσσιες περιοχές,
βέβαια, συνδυασµένα αυτά µε τα σχέδια που έχουν µεγάλοι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι.

Και εξάλλου, εδώ και τριάντα πέντε χρόνια –το είπαµε και τις
προηγούµενες µέρες, αλλά κανένας δεν έδωσε απάντηση- µετά
τη µεταπολίτευση δεν έγινε αυτό που ορίζει το άρθρο 24 του Συ-
ντάγµατος. Τι λέει; Ότι «η σύνταξη δασολογίου συνιστά υπο-
χρέωση του κράτους», δηλαδή των εκάστοτε κυβερνήσεων.

Έχουµε και λέµε, λοιπόν, δεκαεννιά χρόνια κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ, δεκαέξι χρόνια κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν
συντάχθηκε ποτέ το δασολόγιο και οι δασικοί χάρτες, µε αποτέ-
λεσµα εκατοµµύρια στρεµµάτων δασών, δασικών εκτάσεων, να
έχουν αποχαρακτηριστεί, να έχουν δοθεί σε επιχειρηµατικούς
οµίλους, σε µοναστήρια, για να χτιστούν οικισµοί και µεγάλες ξε-
νοδοχειακές µονάδες. Πλήρης εµπορευµατοποίηση της λαϊκής
περιουσίας.

Και εξάλλου, η κοινή υπουργική απόφαση που είχε βγει το
1996, για να χαρακτηρίσει πάρκο τη λίµνη Βιστωνίδα και όλη την
ευρύτερη περιοχή, προέβλεπε ότι µέσα στα τρία χρόνια έπρεπε
να βγει προεδρικό διάταγµα, που θα ξεκαθάριζε µια και καλή την
κατάσταση. Είναι τυχαίο ότι τόσα χρόνια µετά δεν βγήκε, παρ’
όλες τις ερωτήσεις που έκανε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
και έλεγαν οι κυβερνήσεις όλες ότι εντός ολίγου θα γίνει και το
προεδρικό διάταγµα; Η τελική απάντηση ξέρετε ποια ήταν; Ότι
εξέλειπαν οι λόγοι για να χαρακτηριστεί εθνικό πάρκο η λίµνη Βι-
στωνίδα και η ευρύτερη περιοχή. Και εξέλειπαν οι λόγοι, γιατί
ήδη είχε αρχίσει η διεκδίκηση από τη Μονή Βατοπεδίου, είχε γίνει
η αναγνώριση της κυριότητάς της και είχε αρχίσει να γίνεται η
ανταλλαγή.

Εποµένως, στην Προανακριτική, λοιπόν, Επιτροπή της Βουλής
πρέπει να παραπεµφθούν όσοι ανέφερε ο εισηγητής µας, ο
Αντώνης Σκυλάκος, για να δούµε, αν υπάρχουν τυχόν ποινικές
ευθύνες, τόσο από το ΠΑΣΟΚ, όσο και από τη Νέα ∆ηµοκρατία.
Γιατί χωρίς τη συνδροµή και των δύο κυβερνήσεων, δεν µπο-
ρούσε να γίνει καµµιά παραχώρηση και καµµιά ανταλλαγή µε-
ταξύ δηµοσίου και µονής.

∆ηλαδή, περίοδοι ή γεγονότα που διαπλέκονται, το ΠΑΣΟΚ
δεν προτείνει για την προανακριτική επιτροπή της Βουλή τους
δικούς του Υπουργούς, το ∆ρυ και το Φωτιάδη, µε το επιχείρηµα
ότι δεν έβλαψαν το δηµόσιο και έδειξαν µεταµέλεια. Και µάλιστα,
για το Φωτιάδη κάνει λόγο ότι µε το έγγραφο 9983/30-10-2003
έκανε αναποµπή των αποφάσεων, όλων των προηγούµενων, του
Γνωµοδοτικού Συµβουλίου ∆ηµόσιας Περιουσίας, επειδή προέ-
κυψαν νέα, δήθεν, στοιχεία.

Ήταν οι κοινωνικοί αγώνες που είχαν ξεσηκωθεί εκεί. Τι είχε,
όµως προηγηθεί; Την 1.1.2003 η µονή κατέθεσε αγωγή κατά του
δηµοσίου, γιατί παρά τις θετικές γνωµατεύσεις όλων αυτών των
οργάνων, οι υπηρεσίες θέτουν προβλήµατα στις επιδιώξεις της.
Αντί, λοιπόν, η κυβέρνηση τότε, τα αρµόδια Υπουργεία, να ενι-
σχύσουν την προσπάθεια του δηµοσίου για να κρατήσει την κυ-
ριότητα στη Λίµνη Βιστωνίδα και στην υπόλοιπη περιοχή, κάνει
αποδεκτές όλες αυτές τις γνωµατεύσεις ο κ. Φωτιάδης. Και µά-
λιστα, δίνει εντολή στις κτηµατικές υπηρεσίες της Ροδόπης και
της Ξάνθης να συντάξουν πρωτόκολλο παράδοσης και παραλα-
βής µεταξύ µονής και δηµοσίου. Αυτό γίνεται στις 25.6.2003. Και
την ίδια µέρα, µεταγράφτηκε στο Υποθηκοφυλακείο της Ξάνθης.
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∆ηλαδή, αναγνωρίστηκε η κυριότητα της µονής σε δεκάδες χι-
λιάδες στρέµµατα λιµνοθάλασσας και της ευρύτερης περιοχής.
Οπότε εκ των υστέρων δήθεν αναποµπή χωρίς ακύρωση, είναι
προφάσεις εν αµαρτία. Αντί να ακυρώσει όλες τις προηγούµε-
νες αποφάσεις, απλά ζήτησε µια γνωµοδότηση από ένα όργανο
µε τα ίδια πρόσωπα που όλες οι προηγούµενες γνωµοδοτήσεις
ήταν θετικές προς τη µονή, ενώ δεν έκανε αποδεκτή η κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ τότε, τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, την µε αριθµό 111/2000, που µε αυτήν
αναγνώριζε το δίκιο του δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τυχαίο ότι η αναποµπή
έγινε 30.10.2003, γιατί στις 5.11.2003 είχε αρχίσει η δίκη.

Και είναι ξεκάθαρο βέβαια ότι η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας στηρίχτηκε στην αναγνώριση του ΠΑΣΟΚ για να απο-
σείσει τις δικές της πολιτικές ευθύνες, ότι έκανε, δηλαδή, την
ανταλλαγή. Και είναι γνωστό σ’ αυτό το σηµείο ότι ήδη είχε διαρ-
ρεύσει η θετική απόφαση του δικαστηρίου για τα δικαιώµατα του
δηµοσίου. Και αντί να το χρησιµοποιήσει αυτό, τι έκανε; Έκανε
κοινό συµφωνητικό µε τη µονή και πήγανε και οι δύο -δηµόσιο
δηλαδή µε ευθύνη της Κυβέρνησης- στο δικαστήριο και ζήτησαν
να µην εκδοθεί η θετική απόφαση για τα συµφέροντα του δηµο-
σίου.

Έτσι, αποδεικνύεται ότι υπήρχε ένας κεντρικός σχεδιασµός
µέσα στα πλαίσια της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και
µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα έγιναν και όλες οι ανταλλα-
γές πραγµατικά µε φιλέτα-ακίνητα του ελληνικού δηµοσίου και
µάλιστα µε υποτίµηση της αξίας τους, σε αντίθεση µε την υπερ-
τιµηµένη αξία της λίµνης και όλης της έκτασης.

Γι’ αυτό το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µέσα εδώ, στη
Βουλή, σήκωσε το θέµα. Αλλά και εκτός Βουλής, ήταν εκεί που
βρισκόταν ο αγωνιζόµενος λαός και στη λίµνη επάνω, Ξάνθη, Ρο-
δόπη, αλλά και στην Ουρανούπολη και σε άλλα µέρη της χώρας,
για να υπερασπιστεί πραγµατικά τη λαϊκή περιουσία.

Και βέβαια είµαστε θετικοί στην παραποµπή όλων όσων ονό-
µασε ο εισηγητής µας, είτε έχουν παραγραφεί είτε όχι, οι τυχόν
ποινικές ευθύνες. Και πρέπει σ’ αυτό το σηµείο το ΠΑΣΟΚ να
αναλάβει την ευθύνη του και να βάλει µέσα στον κατάλογο όσων
θα παραπεµφθούν, τον κ. ∆ρυ και τον κ. Φωτιάδη.

Πρέπει επιτέλους να αλλάξει και ο νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών και να αλλάξει, αν χρειαστεί και το Σύνταγµα, γιατί εκεί προ-
σκρούει. Κι αυτό το είχαµε καταθέσει, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, σε όλες τις αναθεωρητικές προτάσεις που έγιναν στη
Βουλή για το Σύνταγµα. Αλλά καµµία κυβέρνηση δεν έκανε απο-
δεκτές αυτές τις προτάσεις.

Κλείνω µε το εξής. Ο λαός µπορεί και πρέπει να βγάλει γρή-
γορα, χρήσιµα και κρίσιµα συµπεράσµατα, ότι όλα αυτά τα σκάν-
δαλα που συζητάµε παράγονται και θα αναπαράγονται και είναι
παράγωγα του ίδιου του συστήµατος και µάλιστα µιας πολιτικής,
η οποία διαπλέκεται µε αυτά τα συµφέροντα, που είπα προη-
γούµενα. Εξάλλου έχει τη δύναµη ο λαός, έχει τη γνώση ο λαός
πραγµατικά να επιβάλει µια άλλη πολιτική που θα προστατεύσει
τα κοινωνικοασφαλιστικά, εργασιακά, δηµοκρατικά του δικαιώ-
µατα, αλλά πολύ περισσότερο έχει τη δύναµη να προστατεύσει
τη λαϊκή περιουσία που είναι τα δάση, οι δασικές εκτάσεις, οι πα-
ραθαλάσσιες περιοχές. Όλες αυτές οι περιοχές του ανήκουν και
πρέπει να είναι κτήµα του και πρέπει να αξιοποιούνται κατ’ αυτόν
τον τρόπο, που να τις απολαµβάνει ο ίδιος.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε διαχρονική πολιτική στα-
θερότητας στάθηκε απέναντι σε όλα αυτά τα ζητήµατα. Και πι-
στεύουµε ότι αυτή η πολιτική σταθερότητά του αναγνωρίζεται
από την πλειοψηφία του εργαζόµενου λαού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Τζέκη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.
Για πέντε λεπτά, κύριε Βορίδη, όπως ξέρετε, γιατί είχε µιλήσει

ο Πρόεδρός σας προηγουµένως.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η πρώτη δυσκολία

που έχει σήµερα η Βουλή είναι ότι θα πρέπει κατά τη γνώµη µου

να µην παρασυρθεί από δύο ενδεχοµένως λάθος κατευθύνσεις.
Η πρώτη κατεύθυνση είναι να παρασυρθεί πολιτικά, να θεω-

ρήσει ότι αυτό σε τελευταία ανάλυση είναι µια πολιτική διαδικα-
σία. Και θα πω ότι, ήδη, σε ορισµένα, ας τα χαρακτηρίσω, υπο-
µνήµατα των εγκαλουµένων, ουσιαστικά γίνεται µια απόπειρα
απαξιώσεως της συγκεκριµένης διαδικασίας ως µιας απόφασης
προειληµµένης, προαποφασισµένης, βαθιά πολιτικής. Και υπ’
αυτήν την έννοια είναι µια απόπειρα ακυρώσεως της διαδικασίας.
Είναι σηµαντικό, λοιπόν, το Σώµα να αποφασίσει µε πολιτική απά-
θεια. Το πρώτο.

Το δεύτερο: επιτρέψτε µου να εξηγήσω ποιο κατά την κρίση
µου θα πρέπει να είναι το κριτήριο µε το οποίο κανείς αποφασί-
ζει ναι ή όχι στη σύσταση της συγκεκριµένης επιτροπής. Για την
καταδίκη κάποιου στο δικαστήριο ισχύει η αρχή in dubio pro reo.
Μία αµφιβολία να υπάρξει, εννιακόσιες ενενήντα εννέα ενδείξεις
ή πιθανότητες ενοχής, το δικαστήριο πρέπει να απαλλάξει. Αυτή
είναι η αρχή του in dubio pro reo.

Όσο πηγαίνουµε πίσω, όµως, στην ποινική διαδικασία, τόσο
αυτή η αρχή αλλάζει. Για να παραπέµψει το ∆ικαστικό Συµβού-
λιο, το οποίο ενδεχοµένως, ίσως κάποτε συσταθεί, στο Ειδικό ∆ι-
καστήριο χρειάζεται ισχυρές ενδείξεις ενοχής. Αντιστρέφεται το
κριτήριο αυτό. Αρκούν οι ισχυρές ενδείξεις ενοχής.

Για να παραπέµψει – θα ισχυριστώ ενώπιόν σας – η τυχόν συ-
σταθησοµένη προκαταρκτική επιτροπή στο Ανώτατο ∆ικαστικό
Συµβούλιο, αρκούν απλές ενδείξεις ενοχής. Είναι ένα βήµα λι-
γότερο. Για να συσταθεί, όµως, µια τέτοια επιτροπή κατά την
κρίση µου αρκεί να υπάρχει έστω και µία ένδειξη ενοχής. Επι-
στρέφουµε, δηλαδή, στο τελείως αρχικό στάδιο.

Και γι’ αυτό και λέω ότι ορθά εφαρµοζόµενα από τη Βουλή και
το Σύνταγµα, αλλά και ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, µας δί-
νουν ένα ασφαλές πλαίσιο και µια ασφαλή κατεύθυνση για τον
τρόπο που πρέπει να ελεγχθούν τα πρόσωπα αυτά.

Συνέβησαν, όµως, αυτά στο παρελθόν; Απάντηση: όχι. ∆εν συ-
νέβησαν ειδικά στη συγκεκριµένη περίπτωση, γιατί µε ευθύνη της
Νέας ∆ηµοκρατίας η επιλογή της µέχρι τούδε ήταν η αποφυγή
της διαδικασίας και µάλιστα µε έναν απαράδεκτο τρόπο.

Υπάρχει ένα ζήτηµα ελέγχου εν προκειµένω συγκεκριµένων
προσώπων; Θα µου επιτρέψτε να σας πω ότι αυτά έχουν ανα-
πτυχθεί, δεν έχω και χρόνο να αναπτύξω τη συγκεκριµένη υπό-
θεση και θέλω να σταθώ σε ένα µόνο σηµείο, που φοβούµαι
µήπως γίνει αδικία.

Θεωρώ ότι έτσι όπως διαµορφώθηκε – και αναφέροµαι στην
ορθή και νόµιµη εισήγηση του εισηγητού του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού – για τα τρία πρόσωπα τα οποία έχουν θέσει
υπογραφές σε υπουργικές αποφάσεις, αυτή η µία ένδειξη υπάρ-
χει και είναι αυτό που πρέπει να αποφασίσει το Σώµα. ∆εν απο-
φασίζουµε την ενοχή τους. Αποφασίζουµε κατά πόσον υπάρχει
µία ένδειξη ενοχής που πρέπει να διερευνηθεί περαιτέρω. Αυτό
είναι όλο κι όλο που λέµε. ∆εν λέµε τίποτα περισσότερο.

Γι’ αυτά, λοιπόν, τα τρία πρόσωπα κατ’ αρχάς που έθεσαν υπο-
γραφές, συντρέχει αυτός ο λόγος. Όµως, συντρέχει αυτός ο
λόγος για τον Κωνσταντίνο Κιλτίδη; Θέλω να αναφερθώ συγκε-
κριµένα σε αυτό. Κοιτάξτε: ήδη µέσα στην επιχειρηµατολογία την
οποία κάνει το ΠΑΣΟΚ βρίσκεται ο λόγος ο απαλλακτικός.

Το ΠΑΣΟΚ βγαίνει και λέει στην τρίτη παράγραφο της σκέψης
την οποία κάνει, ειδικώς για τον Κιλτίδη, αφού του προσάπτει
αυτά που του προσάπτει: «Παρά ταύτα στη συνέχεια ο Κιλτίδης
µε µία σειρά εγγράφων προς τις αρµόδιες δασικές υπηρεσίες
έδινε εντολές ότι ο χαρακτηρισµός των δασών ανήκει στην απο-
κλειστική αρµοδιότητα του δασάρχη».

Μα, τούτο είναι πλήρως αναιρετικό του δόλου, του υποκειµε-
νικού δηλαδή στοιχείου που πρέπει να υπάρχει, για να υπάρξει
παραποµπή. Εγώ ειλικρινά εκπλήσσοµαι χωρίς να µπω σε οτιδή-
ποτε άλλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω τη δυνατότητα, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για ένα λεπτό
ακόµη;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Χωρίς να µπω στη συζήτηση για το αν υπήρξαν έννοµες συνέ-
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πειες ή όχι από το συγκεκριµένο χαρακτηρισµό. Χωρίς να µπω
στη συζήτηση που λύθηκε µε δύο αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας: «δεν υπάρχουν έννοµες συνέπειες». Χωρίς να
µπω στο αν τελικώς ο χαρακτηρισµός αυτός ως δασικής εκτά-
σεως προφανώς αποτελεί µόνο προνόµιο των δασικών υπηρε-
σιών και δεν µπορεί να γίνει από τον Υπουργό. Χωρίς να µπω καν
στη συζήτηση κατά πόσον αυτό θα µπορούσε να θεωρηθεί ότι
αποτελεί προπαρασκευαστική πράξη, δηλαδή µια ερµηνεία του
τι είναι χθαµαλόν δάσος, αν αυτό είναι ίσως προπαρασκευαστική
πράξη για να γίνει παρακάτω ένας χαρακτηρισµός. Και µόνο το
γεγονός ότι εν συνεχεία ο ίδιος ο ελεγχόµενος Υπουργός δέχε-
ται το ίδιο το ΠΑΣΟΚ στην πρότασή του ότι έχει ενεργήσει προ
πάσης στιγµής προς αποτροπήν της όποιας τυχόν σηµασίας
αυτής της προπαρασκευαστικής πράξεως, νοµίζω ότι πρέπει να
οδηγήσει σε απαλλαγή.

Θα ήθελα να θέσω ένα τελευταίο ζήτηµα, το οποίο θεωρώ ση-
µαντικό και για τη νοµική ορθότητα και για τη νοµική πληρότητα
του θέµατος: Είναι οι πράξεις αυτές παραγεγραµµένες; Και αυτό
πρέπει να ειπωθεί τώρα; Ναι, ή όχι; Απάντησις: Κατά τη γνώµη
µου είναι παραγεγραµµένες. Και κατά την ακρίβεια, έχει εξαλει-
φθεί –για να µη χρησιµοποιούµε το λάθος όρο- το αξιόποινό
τους.

Μπορεί αυτό να ειπωθεί τώρα; Την απάντηση, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω, τη δίνει εδώ ο ίδιος ο Κανονισµός στο άρθρο 155,
παράγραφος 8: «Αν για οποιοδήποτε άλλο λόγο στον οποίο πε-
ριλαµβάνεται και η παραγραφή δεν παραταθεί η διαδικασία που
αφορά πρόταση άσκησης δίωξης…», πράγµα που σηµαίνει ότι
το ζήτηµα της παραγραφής δεν κρίνεται στην παρούσα φάση,
αναλογικά εφαρµοζόµενο το άρθρο 155 παράγραφος 8, δεν µπο-
ρούµε να το πούµε αυτό.

Άκουσα µία άλλη σκέψη και θα ήθελα να τοποθετηθώ και σε
αυτήν.

Μήπως όλο αυτό είναι µια περιττή διαδικασία; Σε τελευταία
ανάλυση την κάναµε την εξεταστική επιτροπή, τα έχουµε τα στοι-
χεία. Πρέπει να ξαναµπούµε σε αυτήν τη διαδικασία; ∆εν είναι
ήδη ώριµη αυτή η συζήτηση για να αποφανθούµε, εάν τελικώς
πρέπει ή δεν πρέπει να συσταθεί το δικαστήριο;

Εγώ θα πω το εξής: Ναι, κατά τη γνώµη µου η συζήτηση είναι
ώριµη γι’ αυτό. Πλην όµως, ο Κανονισµός δεν το επιτρέπει. ∆ιότι
ο Κανονισµός δεν έχει προβλέψει, τι γίνεται στην περίπτωση που
έχει προηγηθεί εξεταστική επιτροπή και τι συµβαίνει, όταν
έχουµε τελικώς συγκεντρώσει το αποδεικτικό υλικό που µας επι-
τρέπει να κρίνουµε.

Εποµένως, υποχρεωτικά, έστω και απολύτως τυπολατρικά, θα
περάσουµε µέσα από αυτήν τη διαδικασία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, κύριε Βορίδη, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την
κατανόησή σας.

Απλώς, λέω το εξής και το λέω σαν ένα –αν θέλετε- πολιτικό
µήνυµα: Όλα σε αυτήν τη ζωή θα ήταν πιο απλά, εάν υπήρχε το
στοιχειώδες πολιτικό θάρρος να αναλαµβάνονται οι ευθύνες,
όταν πρέπει και να ελέγχονται οι Υπουργοί, όταν πρέπει και να µη
χρεώνεται µια ολόκληρη παράταξη -όπως το έκανε η Νέα ∆ηµο-
κρατία- ευθύνες που τυχόν αναλογούν σε συγκεκριµένους αν-
θρώπους και που ενδεχοµένως θα κριθεί στο µέλλον ότι ίσως δεν
υπήρχαν ούτε αυτές. Θα ήταν όλα πιο απλά και το πολιτικό απο-
τέλεσµα για την ίδια την παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας θα
ήταν πολύ πιο εύκολο, αν εγκαίρως είχε κάνει τις ορθές επιλο-
γές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Βορίδη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
γνωστό νοµίζω σε αυτήν την Αίθουσα και εγκαλώ τη µνήµη και
των παλαιοτέρων, αλλά είµαι βέβαιος ότι είναι καταγεγραµµένο
και στη συνείδηση των νεοτέρων συναδέλφων, ότι η παράταξη η
δική µας, ο χώρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς

σήµερα, αλλά και παλαιότερα ο Συνασπισµός, επί σειρά ετών
έχει θέσει και στις διαδικασίες για την Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος και στις διαδικασίες ανάλογων περιπτώσεων εξεταστικών
επιτροπών την κεντρική του προσέγγιση στα ζητήµατα αυτά, που
συνίσταται στο ότι η Βουλή δεν µπορεί να µετατρέπεται σε δι-
καστήριο. Οι διατελέσαντες Υπουργοί και Υφυπουργοί πρέπει να
έχουν τους φυσικούς δικαστές τους. Η Βουλή πρέπει να παίζει
ένα ρόλο διαβιβαστικό και διαπιστωτικό κάποιων βασικών προ-
σανατολισµών ως αποδέκτης κάποιων κατηγοριών και εν συνε-
χεία να δίνει τη δυνατότητα να παραπέµπονται όλες οι υποθέσεις
στους φυσικούς δικαστές µε ισότιµο χρόνο παραγραφής, όπως
για όλους τους πολίτες.

Αυτά είναι στοιχεία όχι απλά και µόνο µιας σωστής υπεράσπι-
σης του πολιτικού κόσµου και της λειτουργίας της δηµοκρατίας,
αλλά είναι και στοιχεία ικανά να δώσουν λύσεις και απαντήσεις
πραγµατικές εκεί που υπάρχουν ποινικές ευθύνες. Η Βουλή µπο-
ρεί όντως να αναδεικνύει τις πολιτικές ευθύνες και να τις συγκε-
κριµενοποιεί, να τους δίνει την ιεράρχηση, την εξειδίκευση, τη
συλλογική τους διάσταση, αλλά και τον ατοµικό προσδιορισµό.

∆υστυχώς, βρισκόµαστε για µια ακόµα φορά σε αυτή την εξα-
ναγκαστική, θα έλεγα, διαδικασία η οποία είναι οδυνηρή για το
πολιτικό σύστηµα και για την οποία ευθύνονται τα κόµµατα που
σήµερα διαγωνίζονται ποιος έχει τους περισσότερους ή τους λι-
γότερους ενόχους σε ζητήµατα που σκανδάλισαν την ελληνική
κοινωνία, το ΠΑΣΟΚ, δηλαδή, και η Νέα ∆ηµοκρατία. Βρισκόµα-
στε, λοιπόν, µπροστά στην δύσκολη θέση να συµµετάσχουµε σε
µια εκ του Συντάγµατος και εκ του Κανονισµού της Βουλής προ-
βλεπόµενη διαδικασία, για να διαπιστώσουµε όσο γίνεται περισ-
σότερο, το βάθος, το µέγεθος, την έκταση και τις συγκεκριµένες
ευθύνες στην υπόθεση του Βατοπεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δυνατόν όταν έχουµε
µια σαφή βλάβη του δηµόσιου συµφέροντος να µην τίθεται αυτή
η διαπίστωση πάνω και πριν από κάθε άλλη ενέργεια. Ήδη η
Βουλή έχει ασχοληθεί επί µακρόν µε όλες αυτές τις διαδικασίες
τόσες πολλές φορές και δεν ακούσαµε ούτε από το ΠΑΣΟΚ, ούτε
από τη Νέα ∆ηµοκρατία, στοιχειώδη ανάληψη της πολιτικής ευ-
θύνης, πέραν της ποινικής. Ακούσαµε µισόλογα, τυπολατρικές
προσεγγίσεις, είδαµε τη νοµική άµυνα να κατισχύει της πολιτι-
κής ευθύτητας και από αυτήν την άποψη η ενοχή είναι προφανώς
προσδιορισµένη, αλλά και το αδιέξοδο της κάθαρσης αυτών των
υποθέσεων, ενώπιον του ελληνικού λαού, κυρίως. Γιατί δεν είναι
δυνατόν χωρίς την πολιτική ευθύνη και χωρίς τη βαθιά ενδοσκό-
πηση των αιτιών που παράγουν τα φαινόµενα αυτά, να οδηγη-
θούµε σε νοµικές προσεγγίσεις ή σε καταλογισµό ποινικών
ευθυνών.

Πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προανακριτική επι-
τροπή δεν κατασκευάζει ενόχους, δεν προϋποθέτει ενόχους, δεν
απαγγέλλει κατηγορία η σύστασή της. Ως εκ τούτου το µέγιστο
που αυτή τη στιγµή οφείλει η Βουλή να διερευνήσει είναι η πε-
ραιτέρω εµβάθυνση και διερεύνηση της µέχρι τώρα εξέτασης
του σκανδάλου του Βατοπεδίου και των συγκεκριµένων ευθυνών
που έχουν αναδειχθεί.

Θέλω να καταθέσω µια πρόταση στο σηµείο αυτό, διότι είναι
αδιανόητο οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ, ο κ. ∆ρυς και ο κ. Φωτιάδης
-τουλάχιστον αυτοί οι οποίοι άνοιξαν το δρόµο για να νοµιµοποι-
ηθεί το δικαίωµα της Μονής Βατοπεδίου να διεκδικεί πράγµατα
εκτός συναλλαγής- να είναι έξω από τον προβληµατισµό του
ΠΑΣΟΚ για τις ευθύνες και για τη διερεύνησή τους.

Προτείνω, λοιπόν, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ στο ΚΚΕ, στους τέσ-
σερις ανεξάρτητους Βουλευτές που µέχρι πρότινος ήταν Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ µε τον απαιτούµενο αριθµό των τριάντα
Βουλευτών σύντοµα να καταθέσουµε πρόταση σύστασης επι-
τροπής για τον κ. ∆ρυ και για τον κ. Φωτιάδη. Νοµίζω ότι θα
βρούµε τη σύµφωνη γνώµη τους και θα κληθεί τότε το ΠΑΣΟΚ να
µας πει σε αυτή την Αίθουσα, γιατί διαφωνεί και γιατί θα κατα-
ψηφίσει µια τέτοια πρόταση. Εδώ θα µπει ο καθένας πολύ πε-
ρισσότερο στις ευθύνες του.

Πριν µπω στα συγκεκριµένα θέλω να αναφερθώ σε ένα πολύ
σηµαντικό γεγονός που συνέβη δυο ηµέρες πριν, µια σκανδα-
λώδης κατάσταση στα παράλια της Αττικής στις ακτές του Φα-
λήρου, του Αλίµου, του Ελληνικού, της Βούλας, της Βουλια-
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γµένης που αποτελεί ένα σκάνδαλο µε πολύ ισχυρή οικονοµική
βάση. Το Σάββατο το απόγευµα ο ∆ήµαρχος και το ∆ηµοτικό
Συµβούλιο του ∆ήµου Ελληνικού ως είχαν νόµιµο δικαίωµα και
εφαρµόζοντας το νόµο και την πραγµατική επιταγή αποφάσεων
και δικαστηρίων, αποφάσεων του Συµβουλίου Επικρατείας και
υπουργικών αποφάσεων, σφράγισαν δυο παράνοµα καταστή-
µατα της παραλίας, παρουσία αστυνοµικών δυνάµεων µε επικε-
φαλής ταξίαρχο. Αυτό έγινε στις οκτώ το απόγευµα. Στις δώδεκα
τη νύχτα τα καταστήµατα λειτουργούσαν σε πλήρη λειτουργία
παρουσίας της Αστυνοµίας και του κυρίου ταξιάρχου.

Εδώ πρέπει κανείς να απαντήσει, εάν κληθούν οι διατελέσα-
ντες Υπουργοί Πολιτισµού ή Υφυπουργοί Αθλητισµού που έχουν
την εποπτεία της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ή οι Γενικοί
Γραµµατείς Αθλητισµού να µας πουν πώς είναι δυνατόν µια τε-
ράστια παρανοµία να διαιωνίζεται επί σειρά ετών εναλλασσοµέ-
νων των κυβερνήσεων και να παραµένει και η νύχτα να είναι
ισχυρότερη του κράτους, των Υπουργών της Κυβέρνησης. Εάν
αυτό δεν είναι σκάνδαλο µε τεράστια οικονοµική επιφάνεια, τότε
τι είναι; Τώρα και πάλι η Αριστερά το καταγγέλλει, αλλά δεν έχει
βρεθεί ένας τηλεοπτικός σταθµός να εκβιάσει, όπως συνέβη µε
το Βατοπέδιο και όλοι εφησυχάζουν.

Αυτό συνέβη στο Βατοπέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
αυτή είναι η τεράστια ευθύνη που πρέπει να διαλευκανθεί µέχρι
τέλους, πώς ενώ όλα τα πράγµατα ήταν εµφανή, πώς ενώ δηµό-
σια περιουσία εκτίθετο στις ορέξεις κερδοσκόπων είτε µε ράσο
είτε χωρίς ράσο, ο πολιτικός κόσµος της χώρας, οι υπεύθυνες
κυβερνήσεις αγρόν ηγόραζον. Και από αυτήν την άποψη αυτά
δεν µπορούν να µείνουν αναπάντητα στην ελληνική κοινωνία. Και
δεν µπορεί να αρνείται κανείς ενεχόµενος Υπουργός την υπο-
χρέωση να προχωρήσει η Βουλή µέχρι τέλους στη διερεύνηση
παρά τα ρίσκα, παρά το ενδεχόµενο να αξιοποιηθούν ένθεν και
ένθεν αυτά τα ζητήµατα σε αυτό το οικτρό δικοµµατικό παιχνίδι.

∆εν είναι δυνατόν να µείνουµε στην επιλεκτικότητα του ΠΑΣΟΚ
από τη µια µεριά που σκανδαλωδώς εξαιρεί την ευθύνη των
δικών του Υπουργών και από την άλλη να µείνουµε στη µακάρια
επιχειρηµατολογία της Νέας ∆ηµοκρατίας είτε ότι αυτά ήταν νο-
µότυπα είτε ότι ήταν αρµοδιότητα άλλων, είτε ότι ήταν το ένα ή
το άλλο.

Εγώ δεν µιλώ για δόλο. ∆εν κατασκευάζουµε ενόχους και πολύ
περισσότερο δεν στοχοποιούµε συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα
ότι δεν ήταν εντάξει στην ηθική τους υπόσταση. Είναι σαφές,
όµως, ότι δεν υπερασπίστηκαν το δηµόσιο συµφέρον, τη δηµό-
σια περιουσία, δεν επιτέλεσαν το καθήκον τους, όπως έπρεπε να
το επιτελέσουν. ∆εν θα πάω µακρύτερα, γιατί αυτό είναι προϊόν
της συγκεκριµένης πολιτικής επιλογής τους.

Και αν ξεσηκώθηκαν κάποια στιγµή κάποιες δυνάµεις, κάποιοι
Υπουργοί και κάποιοι δήµαρχοι στην Κοµοτηνή και στην Ξάνθη
και προσπάθησαν να υπερασπιστούν τους ψαράδες, ήταν γιατί οι
ψαράδες είχαν εξεγερθεί. Οι ψαράδες αποτελούσαν ψηφοφό-
ρους των κοµµάτων αυτών. Υπερασπίστηκαν, λοιπόν, τους ψα-
ράδες και τότε επέδειξαν µια ευαισθησία ως προς τα ζητήµατα
αυτά.

Μόλις τελείωσε αυτή η ιστορία και κατοχυρώθηκαν σ’ ένα
βαθµό οι ψαράδες. Μετά άρχισαν τις ανταλλαγές. Γιατί και τα
δύο, και η Ιερά Μονή του Αγίου Όρους και η Εκκλησία, οι εκκλη-
σιαστικοί κύκλοι ή ορισµένες µητροπόλεις αποτελούν πολιτικά
στηρίγµατα αυτών των κοµµάτων, τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

∆εν χρειάζεται να «λαδωθεί» κάποιος Υπουργός. Είχε ευνοϊκή
µεταχείριση απέναντι σε κοινωνικές κατηγορίες, συγκροτήσεις
και συµφέροντα που είναι φιλικά προσκείµενα στο πολιτικό τους
πρόγραµµα, την πολιτική τους ιδεολογία, την πολιτική τους κα-
τεύθυνση και τη διαδικασία αναπαραγωγής της πολιτικής τους
επιβεβαίωσης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Αυτό είναι αρκετό για να συγκροτηθεί η έννοια της υπέρβα-
σης των υποχρεώσεών τους για την υπεράσπιση του δηµόσιου
συµφέροντος. ∆εν χρειάζεται να λαδώνεται κανείς. ∆εν χρειάζε-
ται να µιλάµε για τέτοιους ευτελισµούς. Αυτό δεν µπορεί κανείς
να υποκριθεί ότι δεν το καταλαβαίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μ’ αυτές τις σκέψεις, εµείς κάνουµε τη διάκριση, όπως είπε

και η ειδική αγορήτρια κ. Αµµανατίδου, για τους Υπουργούς που
µε την υπογραφή τους παρήγαγαν άµεσες συνέπειες σε βάρος
του δηµοσίου συµφέροντος. Έχουµε απόλυτη βεβαιότητα ότι η
συνέχεια της έρευνας είναι αναγκαία και για τη δική τους ευθύνη,
αλλά και για τη γενικότερη περιγραφή των συνολικών δράσεων
και των συνολικών διαδικασιών µέσα από τις οποίες αναπαράγε-
ται αυτή η συναλλαγή, αυτή η αλληλοστήριξη των οικονοµικών
και πολιτικών συµφερόντων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ένα λεπτό
για να ολοκληρώσω την πρότασή µας.

Ως εκ τούτου οι Υπουργοί κύριοι Μπασιάκος, ∆ούκας και Κο-
ντός πρέπει, χωρίς να είναι ένοχοι κατ’ ανάγκη, να υποστούν τη
βάσανο της περαιτέρω διερεύνησης. Το ίδιο πρέπει να συµβεί
για τον κ. ∆ρυ και τον κ. Φωτιάδη.

Από εκεί και πέρα, όντως αναγνωρίζουµε ότι είναι διαφορετικά
τα ζητήµατα όσον αφορά τον κ. Ρουσόπουλο, τον κ. Βουλγαράκη
και τον κ. Κιλτίδη. Για µεν τον κ. Ρουσόπουλο η έννοια της ηθικής
αυτουργίας χρήζει περαιτέρω διερεύνησης, αλλά είναι αρκετά
αόριστη και πρέπει να προσδιοριστεί.

Ο κ. Βουλγαράκης και ο κ. Κιλτίδης είναι σαφέστατο ότι σ’
αυτήν την ιστορία δεν έχουν την άµεση εµπλοκή –ως ευθύνη
εννοώ και όχι τίποτα περισσότερο- που έχουν οι προηγούµενοι
τρεις και δύο του ΠΑΣΟΚ. Παρ’όλα αυτά όµως, µε τις πράξεις
τους τις συµπεριφορές τους και τις παραλείψεις τους συµµετέ-
χουν έστω και σε µια περιφερειακή πραγµατικότητα στη διαδι-
κασία αναπαραγωγής των σχέσεων της Μονής Βατοπεδίου µε το
πολιτικό κατεστηµένο, το πολιτικό προσωπικό της τότε εξουσίας.

Ως εκ τούτου, για να έχουµε τη συνολική διερεύνηση και αυτές
οι περιπτώσεις, µε τη διάκριση που κάνω και µε τη σαφή διαφο-
ροποίηση που υπάρχει, οφείλουµε να αποφασίσουµε ότι πρέπει
κι αυτές να διερευνηθούν. Και αυτό δεν σηµαίνει ότι στοχοποι-
ούµε κανέναν.

Ελπίζω η Βουλή πολύ σύντοµα να συζητήσει και για τις ευθύ-
νες και για την παραποµπή του κ. ∆ρυ και του κ. Φωτιάδη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός ∆ικαιοσύ-
νης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος
Καστανίδης έχει το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι συζητήσεις στο ελληνικό Κοινοβούλιο που αφορούν
την εφαρµογή του νόµου «περί ευθύνης των Υπουργών» είναι
από τις πιο δύσκολες συζητήσεις. Είναι δύσκολες συζητήσεις νο-
µικά, πολιτικά, αλλά και συναισθηµατικά. Γι’ αυτό ακριβώς, όταν
πρόκειται να λάβουµε σοβαρές αποφάσεις σε τέτοιου είδους θέ-
µατα, οι αποφάσεις δεν κανοναρχούνται από την κοµµατική
γραµµή, αλλά πρέπει να στηρίζονται στην ατοµική µας συνεί-
δηση και στη διαµόρφωση προσωπικής γνώµης για τα πρόσωπα
και τα γεγονότα.

Με αυτήν την έννοια, έχει ιδιαίτερη σηµασία η παρατήρηση
την οποία έκανε ο συνάδελφος κ. Μαρκογιαννάκης, για την ανά-
γκη παρουσίας των συναδέλφων κατά τη διάρκεια των συζητή-
σεων.

∆εν πρόκειται να µακρηγορήσω γιατί η εκτελεστική εξουσία
πρέπει να µένει σε διακριτή και διακριτική απόσταση από µία κα-
τεξοχήν κοινοβουλευτική διαδικασία, πολύ περισσότερο που ο
έχων την ευθύνη για λογαριασµό της Κυβέρνησης να παράσχει
ορισµένες πληροφορίες, λόγω της ιδιότητάς του του Υπουργού
∆ικαιοσύνης, θα πρέπει να είναι εξαιρετικά προσεκτικός. ∆εν
πρόκειται να κρίνω πρόσωπα και γεγονότα. Θέλω όµως να πα-
ράσχω µερικές διευκρινίσεις, για µερικές αθέλητες και άλλες
ηθεληµένες ασάφειες και παρεξηγήσεις που προέκυψαν κατά τη
διάρκεια της συζήτησης.

Πρώτον, σήµερα δεν αποφασίζουµε, το ελληνικό Κοινοβούλιο
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δεν αποφασίζει την άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος κάποιου
προσώπου. Το Ελληνικό Κοινοβούλιο, όπως προβλέπεται και από
το νόµο «περί ευθύνης Υπουργών» και το άρθρο 86 του Συντάγ-
µατος, δικαιούται να αποφασίσει τη σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής που θα διερευνήσει την ύπαρξη τυχόν
ποινικών ευθυνών Υπουργών. Άρα λάθος ήταν αυτό που επεχεί-
ρησαν ορισµένοι συνάδελφοι, να εµφανίσουν τη σηµερινή διαδι-
κασία ως διαδικασία παραποµπής στο Ειδικό ∆ικαστήριο ή ως
διαδικασία ασκήσεως ποινικής διώξεως.

∆εύτερον, ακούστηκε από αρκετές πλευρές ότι αυτό που πρέ-
πει να διερευνηθεί είναι η ροή «µαύρου» χρήµατος, δηλαδή ου-
σιαστικά αν υπάρχουν δωροδοκίες και δωροληψίες. Όµως,
πρέπει να αποσαφηνίσουµε ότι στο αδίκηµα της απιστίας αυτό
που ερευνάται δεν είναι η δωροδοκία ή η δωροληψία, ούτε η δια-
δροµή «µαύρου» χρήµατος. Αυτό που είναι απολύτως αποφασι-
στικής σηµασίας είναι το αν επήλθε σοβαρή ζηµία και βλάβη του
ελληνικού δηµοσίου. Αυτό είναι που πρέπει να ερευνηθεί.

Τρίτον, ειπώθηκε ότι η κυβερνώσα πλειοψηφία θέλει να κρα-
τήσει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε οµηρεία. Ακούσαµε, επί-
σης, ότι χρησιµοποιείται η υπόθεση των σκανδάλων για να
σκεπαστούν άλλα θέµατα µεγαλύτερης σηµασίας. Οι δε ενδια-
φερόµενοι, για τους οποίους µπορεί να συσταθεί η Ειδική Κοι-
νοβουλευτική Επιτροπή, είπαν ότι όλα έγιναν καλώς.

Αλλά, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν όλα έγιναν
καλώς, εάν κατηγορείται η κυβερνώσα Πλειοψηφία ότι παραπει-
στικά χρησιµοποιεί τις διαδικασίες, ποιο είναι το συµπέρασµα;
Ποιο είναι το προτεινόµενο; Να κηρύξουµε το τέλος µίας άγονης
αναζήτησης και συζήτησης; Να πούµε, δηλαδή, ότι δεν συνέβη
απολύτως τίποτα; Ότι δεν υπάρχει ούτε πολιτική ευθύνη, ούτε
ενδεχόµενο ποινικής ευθύνης; Ότι στην υπόθεση του Βατοπε-
δίου όλα υπήρξαν άψογα; Και µπορούµε να το πούµε αυτό βά-
σιµα στον ελληνικό λαό και να γίνουµε πιστευτοί;

Είναι προφανές ότι δεν πρέπει να ποινικοποιηθεί η πολιτική
ζωή. Είναι προφανές ότι όλα πρέπει να γίνουν µε απόλυτο σεβα-
σµό στον νοµικό πολιτισµό και στο κράτος δικαίου. Είναι, επίσης,
απόλυτα σαφές ότι το πρώτο πράγµα που πρέπει να κάνουµε
είναι να ψάξουµε την αλήθεια. Αλλά, αυτό το καθήκον επιβάλλει
τη σύσταση της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής.

Και τέλος-τέλος, τίθεται ένα ερώτηµα: Αν όλα έγιναν καλά, αν
σύµφωνα µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν υπάρχει σκιά
ούτε πολιτικής, ίσως ούτε ποινικής ευθύνης, ο σκληρός και γεν-
ναιόφρων πυρήνας της προηγούµενης κυβέρνησης –προσέξτε,
αυτό δεν αφορά τους συναδέλφους Βουλευτές- της κυβέρνησης
Καραµανλή, θα ήταν ευχαριστηµένος, αν δεν ερευνάτο τίποτα
για πιθανές ποινικές ευθύνες µελών της κυβέρνησης Καραµανλή
και την ίδια ώρα η δικαιοσύνη ασκούσε ποινικές διώξεις σε βάρος
εκπροσώπων του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, υπαλλή-
λων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης ή της Κτηµατικής
Εταιρείας του ∆ηµοσίου; ∆ηλαδή, ο πυρήνας της κυβέρνησης
Καραµανλή έχει την άποψη ότι όλα όσα συνέβησαν, τα διέπρα-
ξαν οι υπάλληλοι του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, της
Κτηµατικής Εταιρείας του ∆ηµοσίου, του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους και κανένας άλλος δεν έχει την παραµικρή ευθύνη;

Θα περίµενα τουλάχιστον από τους ενδιαφεροµένους σήµερα
να κάνουν µία δήλωση –και αυτό θα τους το αναγνώριζα- ότι αν
υπάρχει ευθύνη από τους υπαλλήλους µας έχουµε και εµείς ευ-
θύνη. Όχι, όµως, να αναζητούµε πίσω από το θεώρηµα της πα-
ραγραφής ή της έλλειψης ευθύνης, την ανάγκη παραποµπής στη
δικαιοσύνη όλων των υπολοίπων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε µία παρατήρηση.
Είναι προφανές ότι κάθε πράξη του ελληνικού Κοινοβουλίου,
κάθε πράξη συναδέλφου πρέπει να γίνεται µε ιδιαίτερο σεβασµό
στην αξιοπρέπεια του ελεγχοµένου. Κατά τον ίδιο τρόπο, κάθε
µας ενέργεια πρέπει να κατατείνει στον σεβασµό της αξιοπρέ-
πειας του πολιτικού συστήµατος. Αυτά τα δύο πρέπει να υπηρε-
τήσουµε ταυτόχρονα: Και την αξιοπρέπεια των συναδέλφων που
σήµερα αισθάνθηκαν την ανάγκη να παράσχουν τις δικές τους
εξηγήσεις, αλλά και την αξιοπρέπεια του πολιτικού συστήµατος
που κινδυνεύει να καταβυθιστεί, εάν όλοι µας µείνουµε µακάριοι

και προσηλωµένοι στην αρχή ότι σε αυτό τον τόπο όλα καλώς
συµβαίνουν και µόνο ο ελληνικός λαός έχει λάθος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της προτά-
σεως που κατέθεσαν που κατέθεσαν εκατόν είκοσι πέντε
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, κατά το
άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 και
επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη Υπουργών»:

Α) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της απιστίας
που υπερβαίνει καταφανώς το προσδιοριζόµενο από το εδάφιο
β' του άρθρου 390 Π.Κ. ποσό, από τους τότε Υπουργούς και Υφυ-
πουργούς κυρίους Ευάγγελο Μπασιάκο, Πέτρο ∆ούκα και Αλέ-
ξανδρο Κοντό.

Β) Για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία των ανωτέρω τέως
Υπουργών και Υφυπουργών (άρθρο 46 παράγραφος 1 εδάφιο α
Π.Κ.) στις παράνοµες πράξεις των εµπλεκοµένων στο σκάνδαλο
υπηρεσιακών παραγόντων και λοιπών συµπραττόντων, ήτοι στις
πράξεις: α) της απλής συνέργειας από κοινού µε άλλον και µη,
κατ’ εξακολούθηση, σε απιστία σχετική µε την υπηρεσία, από κοι-
νού και µη, σε βάρος του δηµοσίου, το αντικείµενο της οποίας
έχει συνολική αξία µεγαλύτερη των 73.000 ευρώ, από την οποία
η προξενηθείσα ζηµία υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και
είναι ιδιαίτερα µεγάλη, κατ’ εξακολούθηση, β) της ψευδούς βε-
βαίωσης από κοινού µε σκοπό τον προσπορισµό σε άλλον αθέ-
µιτου οφέλους σε βάρος του ∆ηµοσίου, από την οποία το
συνολικό όφελος υπερβαίνει το ποσό των 73.000 ευρώ και η
ζηµία υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα
µεγάλη και γ) της απλής συνέργειας από κοινού, κατ’ εξακολού-
θηση, σε ψευδή βεβαίωση, µε σκοπό τον προσπορισµό σε άλλον
αθέµιτου οφέλους σε βάρος του ∆ηµοσίου, από την οποία το συ-
νολικό όφελος υπερβαίνει το ποσό των 73.000 ευρώ και η ζηµία
υπερβαίνει το ποσό των 150.000 ευρώ και είναι ιδιαίτερα µεγάλη,
κατ’ εξακολούθηση, ήτοι για παράβαση των διατάξεων των άρ-
θρων 1,13 περίπτωση α, 14, 17, 18, 26 παράγραφος 1α, 27 πα-
ράγραφος 1, 45, 47 παράγραφοι 1, 51, 52, 60, 63, 79, 83, 94
παράγραφοι 1, 98, 256 περίπτωση γ' -υποπερίπτωση β' Π.Κ.,
όπως η περίπτωση γ' αντικαταστάθηκε από το άρθρο 14 παρά-
γραφςο 5α του ν. 2721/1999, 242 παράγραφος 1 και 3, όπως η
παράγραφος 3 του άρθρου 242 συµπληρώθηκε από το άρθρο 1
παράγραφος 7β του ν. 2408/1996 και τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 14 παράγραφος 6 του ν. 2721/1999 και άρθρο 1 παρά-
γραφος 1 του ν. 1608/1950, όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
4 παράγραφος 5 του ν. 1738/1987 και τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 1877/1990 και αντικαταστάθηκε από το άρθρο 36
παράγραφος 1 του ν. 2172/1993 και άρθρο 4 παράγραφος 3α, γ'
του ν. 2408/1996.

Γ) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της παράβασης
καθήκοντος (259 ΠΚ) από τον τότε Υπουργό κ. Γεώργιο Βουλ-
γαράκη.

∆) Για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος της παράβασης
καθήκοντος (259 ΠΚ) από τον τότε Υφυπουργό κ. Κ. Κιλτίδη.

Ε) Για την ενδεχόµενη ηθική αυτουργία (άρθρο 46 ΠΚ) του
τότε Υπουργού Επικρατείας κ. Θ. Ρουσόπουλου στην τέλεση αδι-
κηµάτων των πιο πάνω παρ. (α) και (β) και,

Εάν από το πόρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, που προτείνεται να
συγκροτηθεί κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 εδάφιο γ' του Συ-
ντάγµατος, του ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη Υπουργών» και
κατά τις σχετικές διατάξεις του Κανονισµού της Βουλής, ενδε-
χοµένως προκύψει περαιτέρω εξειδίκευση και εξατοµίκευση των
αναφεροµένων ανωτέρω πράξεων και η τυχόν συµµετοχή άλλων
προσώπων ως συναυτουργών και συµµετόχων σε αυτές, να απο-
φασίσει η Ολοµέλεια της Βουλής για την άσκηση ή µη δίωξης.

Προχωρούµε στην ψηφοφορία. Η ψηφοφορία, όπως είπα,
είναι µυστική και θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 155 και του άρθρου 73 του Κανονισµού
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της Βουλής. Υπενθυµίζω ότι σε αυτή δεν µετέχει εκείνος, κατά
του οποίου στρέφεται η πρόταση άσκησης δίωξης, αν είναι Βου-
λευτής.

Οι ψηφοφορίες θα είναι έξι. Η πρώτη αφορά τον τότε Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελο Μπασιάκο, η
δεύτερη τον τότε Υφυπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Πέτρο ∆ούκα, η τρίτη το Βουλευτή και τότε Υφυπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αλέξανδρο Κοντό, η τέταρτη τον
τότε Υπουργό Πολιτισµού κ. Γεώργιο Βουλγαράκη, η πέµπτη το
Βουλευτή και τότε Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Κωνσταντίνο Κιλτίδη και η έκτη τον τότε Υπουργό Επι-
κρατείας κ. Θεόδωρο Ρουσόπουλο.

Για την οικονοµία του χρόνου συµφωνεί το Σώµα, να διεξα-
χθούν και οι 6 µυστικές ψηφοφορίες ταυτοχρόνως;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Βουλή συνεφώνησε

οµοφώνως. Η µυστική ψηφοφορία µε έξι ψηφοδόχους θα διεξα-
χθεί ως ακολούθως. Η πρώτη ψηφοδόχος αναφέρει το όνοµα
του κ. Ευάγγελου Μπασιάκου. Η δεύτερη ψηφοδόχος αναφέρει
το όνοµα του κ. Πέτρου ∆ούκα.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Γράµµατα ξέρουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα πρέπει να κατα-

γραφούν στα Πρακτικά, κύριε Γιακουµάτο. ∆εν αµφέβαλα ότι ξέ-
ρετε να διαβάζετε. Αλίµονο! Μετά από τόσα χρόνια εδώ µέσα
σίγουρα θα ξέρετε να διαβάζετε. Αλλά πρέπει να καταγραφούν
στα Πρακτικά.

Επαναλαµβάνω, η πρώτη ψηφοδόχος αναφέρει το όνοµα του
κ. Ευάγγελου Μπασιάκου. Η δεύτερη ψηφοδόχος αναφέρει το
όνοµα του κ. Πέτρου ∆ούκα. Η τρίτη ψηφοδόχος αναφέρει το
όνοµα του Βουλευτή κ. Αλέξανδρου Κοντού. Η τέταρτη ψηφο-
δόχος αναφέρει το όνοµα του κ. Γεωργίου Βουλγαράκη. Η πέ-
µπτη ψηφοδόχος αναφέρει το όνοµα του Βουλευτή κ. Κωνστα-
ντίνου Κιλτίδη. Η έκτη ψηφοδόχος αναφέρει το όνοµα του κ.
Θεόδωρου Ρουσσόπουλου.

Θα διανεµηθούν έξι διαφορετικά ψηφοδέλτια. Το πρώτο
αφορά στον κ. Ευάγγελο Μπασιάκο, το δεύτερο στον κ. Πέτρο
∆ούκα, το τρίτο στο Βουλευτή κ. Αλέξανδρο Κοντό, το τέταρτο
στον κ. Γεώργιο Βουλγαράκη, το πέµπτο στο Βουλευτή κ. Κων-
σταντίνο Κιλτίδη και το έκτο στον κ. Θεόδωρο Ρουσσόπουλο.

Θα σας διανεµηθούν, επίσης, ισάριθµα λευκά ψηφοδέλτια,
καθώς και έξι φάκελοι. Παραπλεύρως του ονόµατος ενός εκά-
στου σηµειώνονται οι λέξεις «ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ». Η ψήφος
εκφράζεται µε σταυρό δίπλα σε µια από τις τρεις αυτές λέξεις.
Σε περίπτωση που δεν υπάρχει σηµειούµενη ψήφος µε σταυρό
σε καµµιά από τις τρεις αυτές λέξεις «ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ», το
ψηφοδέλτιο θεωρείται άκυρο.

Για να µην υπάρξουν δυσκολίες στην καταµέτρηση, το κάθε
ψηφοδέλτιο που θα µπει στο φάκελο θα το ρίχνετε στην ψηφο-
δόχο µε το αντίστοιχο όνοµα. Σε κάθε περίπτωση, εάν βρεθούν
ψηφοδέλτια στη µια ή σε κάποια από τις άλλες πέντε ψηφοδό-
χους κατά λάθος, συµφωνεί το Σώµα τα ψηφοδέλτια αυτά να
πάνε στην αντίστοιχη ψηφοδόχο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Επίσης, σύµφωνα µε το 2ο και 3ο εδάφιο της παραγράφου 10

του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής, σε περίπτωση ασυµ-
φωνίας µεταξύ του αριθµού των ψηφοδελτίων και του αριθµού
των ψηφισάντων, επαναλαµβάνεται η καταµέτρηση. Αν και µετά
τη νέα αυτή καταµέτρηση διαπιστωθεί ότι ο αριθµός των ψηφο-
δελτίων είναι µεγαλύτερος από τον αριθµό των ψηφισάντων, κα-
ταστρέφεται πριν από τη διαλογή αριθµός ψηφοδελτίων ίσος µε
τον αριθµό των επιπλέον ψηφοδελτίων. Είναι κατανοητά όλα
αυτά.

Παρακαλώ τώρα να έρθει επί του καταλόγου ο συνάδελφος κ.
Λιντζέρης ∆ηµήτριος από το ΠΑΣΟΚ. Ο κ. Λιντζέρης δεν είναι
αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα. Παρακαλείται, όµως, ο κ. Γιάννης
Βλατής, που είναι έµπειρος και είναι στην Αίθουσα, να έρθει επί
του καταλόγου, καθώς και ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας από τη Νέα
∆ηµοκρατία. Ο κ. Σταϊκούρας είναι εδώ.

Καλούνται, επίσης, ως ψηφολέκτες για την πρώτη κάλπη οι συ-

νάδελφοι κύριοι Γιουµατζίδης Βασίλειος από το ΠΑΣΟΚ και
Τσουµάνης ∆ηµήτριος από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Για τη δεύτερη
κάλπη καλούνται οι συνάδελφοι κύριοι Κωνσταντινόπουλος
Οδυσσέας από το ΠΑΣΟΚ και Καραγκούνης Κωνσταντίνος από
τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Για την τρίτη κάλπη καλούνται οι συνάδελφοι κύριοι ∆ηµη-
τρουλόπουλος Παναγιώτης από το ΠΑΣΟΚ και Τζηκαλάγιας
Ζήσης από τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Για την τέταρτη κάλπη καλούνται οι συνάδελφοι κύριοι Μαρ-
γέλης Σπυροπάνος από το ΠΑΣΟΚ και Παπακωνσταντίνου Νίκος
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Για την πέµπτη κάλπη καλούνται οι συνάδελφοι κύριοι Μο-
σχόπουλος Σπυρίδων από το ΠΑΣΟΚ και Αϊβαλιώτης Κωνσταντί-
νος από το ΛΑΟΣ.

Για την έκτη κάλπη καλούνται οι συνάδελφοι κύριοι Οικονόµου
Αθανάσιος από το ΠΑΣΟΚ και Κριτσωτάκης Μιχαήλ από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Παρακαλώ να δηµιουργηθεί ένας χώρος ανάµεσα στις κάλπες,
διότι η αναγκαία πληθώρα του αριθµού των ψηφολεκτών θα
εµποδίζει τους συναδέλφους να προσέρχονται για να επιτελέ-
σουν το καθήκον τους.

Πρόεδροι της εφορευτικής επιτροπής θα είναι, σύµφωνα µε
την παράγραφο 6 του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής,
για την πρώτη κάλπη ο κ. Νιώτης Γρηγόριος, Α’ Αντιπρόεδρος
της Βουλής, για τη δεύτερη κάλπη η κ. Ζήση Ροδούλα, Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, για την τρίτη κάλπη ο κ. Αργύρης Ευάγ-
γελος, Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, για την τέταρτη κάλπη ο κ.
Πολύδωρας Βύρων, ∆’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, για την πέ-
µπτη κάλπη η κ. Νικολαΐδου Βαρβάρα, Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη, αλλά επειδή έχω ένα κώλυµα, δεν θα
µπορέσω να παραστώ µέχρι το τέλος της ψηφοφορίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αφού υπάρχει αυτός ο
αντικειµενικός λόγος, θα βρεθεί µία άλλη λύση. Ο κ. Κουράκης,
ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, δεν έχει τοποθετηθεί.

Επειδή η κ. Νικολαΐδου έχει αυτό το κώλυµα και δεν µπορεί να
µείνει σε όλη τη διάρκεια της διαλογής, θα είναι στην πέµπτη
κάλπη πρόεδρος της εφορευτικής ο κ. Κουράκης, ο Ζ' Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Στην έκτη κάλπη θα είναι ο ΣΤ' Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ.
Βαΐτσης Αποστολάτος, πρόεδρος της εφορευτικής.

Όλοι οι κύριοι ψηφολέκτες ευρίσκονται µπροστά στις κάλπες.
Οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι θα επιβεβαιώνουν, αναφέρο-
ντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που ψηφίζει.

Σας γνωστοποιώ, επίσης, ότι στο Προεδρείο έχουν αποσταλεί
σφραγισµένες επιστολές από συναδέλφους, που ευρίσκονται σε
αποστολή της Βουλής στο εξωτερικό, για συµµετοχή στη µυ-
στική ψηφοφορία, σύµφωνα µε το άρθρο 70 Α του Κανονισµού
της Βουλής.

Εάν οι συνάδελφοι επί του καταλόγου είναι έτοιµοι, να αρχί-
σουµε την ανάγνωση. Είστε έτοιµοι;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εν έχουµε ψηφοδέλτια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οι επί του καταλόγου

είναι έτοιµοι, αλλά η διανοµή των ψηφοδελτίων δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί. Θα περιµένουµε να ολοκληρωθεί η διανοµή των ψηφο-
δελτίων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Θα µπορούσα να έχω το
λόγο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Μαρκο-
γιαννάκη, έχετε το λόγο. Κάτι θέλετε να πείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το ψηφο-
δέλτιο, το οποίο έχω εγώ στα χέρια µου αυτήν τη στιγµή και
αφορά τον κ. Μπασιάκο, είναι τόσο αόριστο αλλά προπάντων
τόσο αβάσιµο νόµου, που λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά οι συντά-
κτες αγνόησαν βασικά πράγµατα.

Ουσιαστικά, δηλαδή, κατηγορείται ο κ. Μπασιάκος για απιστία,
ταυτόχρονα δε για ηθικός αυτουργός στην απλή συνέργεια σε
απιστία για τη δικιά του απιστία.

Αυτά τα πράγµατα είναι πρωτοφανή και απίστευτα. ∆ηλαδή,
για την ίδια πράξη έχει δύο µορφές συµµετοχής, ως διαπράξας
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την κυρία πράξη και ως απλός συνεργός κάποιου άλλου που
συµµετείχε στην πράξη.

Αυτά είναι απίστευτα πράγµατα. ∆εν ξέρω ποιοι νοµικοί τα συ-
νέταξαν αυτά, αλλά …

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οι συντάκτες του ψη-
φοδελτίου, κύριε Μαρκογιαννάκη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά
δεν έχει σηµασία. Απλώς…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αφήστε µε λίγο να σας
εξηγήσω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αυτό, όπως έχει συνταχθεί,
δεν είναι απλά αόριστο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μαρκογιαννάκη,
οι συντάκτες του ψηφοδελτίου δεν είναι πρώην εισαγγελείς, δη-
λαδή δεν έχουν την εµπειρία των νοµικών διατυπώσεων. Είναι
υπηρεσίες της Βουλής, οι οποίες κατέβαλαν την προσπάθεια
µιας περίληψης των κατηγοριών που αναφέρονται…

(Θόρυβος στην αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αφήστε µε, σας παρα-

καλώ, να ολοκληρώσω.
Καθίστε κάτω, κύριε Μαρκογιαννάκη. Καθίστε κάτω.
Οι διάφορες πράξεις και το κατηγορητήριο έχει διατυπωθεί,

ως γνωστόν, στο πόρισµα της επιτροπής. Το ψηφοδέλτιο εδώ
αφορά τη διαδικασία µε την οποία αποτυπώνεται η άποψη των
συναδέλφων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μαρκογιαννάκη,

δεν έχετε το λόγο τώρα. Σας παρακαλώ! Σας έδωσα το λόγο
εκτός διαδικασίας. Κάνατε µία παρατήρηση. Σας απάντησα. Σας
παρακαλώ, τώρα δεν υπάρχει λόγος να συνεχίζουµε αυτόν το
διάλογο άνευ αντικειµένου.

Μόλις ολοκληρωθεί η διανοµή των ψηφοδελτίων, οι κλητήρες
να µας ειδοποιήσουν για να ξεκινήσει η ανάγνωση του καταλό-
γου.

Εάν καθυστερήσει λίγο ακόµη η διανοµή των ψηφοδελτίων,
είµαι σίγουρος ότι θα έχετε ο καθένας από µία ενδιαφέρουσα
πρόταση επί της διαδικασίας, για το πώς θα µπορούσε καλύτερα
να γίνει η διανοµή των ψηφοδελτίων. Θα έχω την υποµονή όµως,
για να ολοκληρωθεί η διανοµή.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Όθωνα, παρακαλώ. Τι θέλετε να ρωτήσετε; Εάν δεν ήσα-

σταν στην Αίθουσα και δεν ακούσατε, έστω δικαιολογείστε. Εάν
ήσασταν στην Αίθουσα και δεν προσέξατε δεν δικαιολογείστε.
Παρόλα αυτά µπορώ να ακούσω ποιο είναι το ερώτηµα σας;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Ο φάκελος θα πρέπει να είναι λευ-
κός ή θα γράφει κάτι;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τι θα κάνετε, θα γρά-
ψετε το επώνυµο σας πάνω στο φάκελο; Σαφώς θα πρέπει να
είναι λευκός. Όταν πηγαίνετε και ψηφίζετε σε οποιαδήποτε δια-
δικασία, γράφετε και το επώνυµο σας έξω από το φάκελο σας;
Είπαµε ότι η ψηφοφορία είναι µυστική, που σηµαίνει ότι τοποθε-
τείτε το ψηφοδέλτιο µε την έκφραση της γνώµης σας µέσα στο
φάκελο και ο φάκελος πέφτει στην κάλπη.

Κάποιοι συνάδελφοι ζητούν εδώ να επαναλάβω τη σειρά µε

την οποία έχουν στηθεί οι κάλπες. Κύριοι συνάδελφοι, εάν δια-
βάσετε µπροστά στις κάλπες, θα διαπιστώσετε ποια κάλπη, σε
ποιο συνάδελφο ή πρώην συνάδελφο αφορά. ∆εν χρειάζεται να
το επαναλάβω.

Να σας ξαναδιαβάσω τις κάλπες µε τη σειρά, παρ’ότι οι κάλ-
πες µία εκάστη φέρει µπροστά το όνοµα του συναδέλφου ή
πρώην συναδέλφου. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, επειδή βλέπω
ότι για δεύτερη φορά διατυπώνετε το ερώτηµα αυτό, θα επανα-
λάβω. Κάνετε όµως σας παρακαλώ λίγη ησυχία, χρειάζεται λίγη
υποµονή, γιατί είναι µία διαδικασία όχι συνηθισµένη η αποψινή
διαδικασία. Είναι µία διαδικασία όµως, που έχει, πολύ µεγάλη,
δική της σοβαρότητα, αφού αφορά κατηγορίες για συναδέλφους
ή πρώην συναδέλφους. Θα χρειαστεί, εποµένως, υποµονή απ’
όλους. Παρακαλώ να µην κινούνται οι συνάδελφοι χωρίς λόγο
εντός της Αιθούσης. Και αναγιγνώσκω ξανά, αργά τη σειρά των
ψηφοδόχων.

Η πρώτη ψηφοδόχος αναφέρει το όνοµα του κ. Ευάγγελου
Μπασιάκου, η δεύτερη ψηφοδόχος το όνοµα του κ. Πέτρου
∆ούκα, η τρίτη ψηφοδόχος το όνοµα του Βουλευτή κ. Αλέξαν-
δρου Κοντού, η τέταρτη ψηφοδόχος το όνοµα του κ. Γεωργίου
Βουλγαράκη, η πέµπτη ψηφοδόχος το όνοµα του Βουλευτή κ.
Κωνσταντίνου Κιλτίδη και η έκτη ψηφοδόχος το όνοµα του κ. Θε-
όδωρου Ρουσόπουλου.

Κατανοητή η σειρά; Για εσάς που δεν έχετε όλα τα ψηφοδέλ-
τια, θα την επαναλάβω και µετά µπορείτε να κάνετε αναστροφή
της σειράς για να τα µπερδέψετε ξανά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πείτε τι γίνεται
αν πέσει σε άλλο κουτί.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το είπα, κύριε Πρόε-
δρε. Το είπα και έχει καταγραφεί στα Πρακτικά.

Κύριε Σαµαρά, σας έφεραν όλα τα ψηφοδέλτια;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι ακόµη και σε εσάς

δεν έφεραν επίσης.
Έχετε όλοι ψηφοδέλτια;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι περίπου δέκα-δε-

καπέντε συνάδελφοι που δεν έχουν πάρει όλα τα ψηφοδέλτια.
Παρακαλώ, να συνεχιστεί η διανοµή των ψηφοδελτίων.

Παρακαλώ, στην πτέρυγα δεξιά µου χρειάζεται να γίνει η δια-
νοµή µερικών ψηφοδελτίων ακόµη.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Υπάρχει συνάδελφος, ο

οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι σφραγισµένες επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προ-

εδρείο για συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση
Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκα-
ταρκτικής εξέτασης επί της υποθέσεως Βατοπεδίου, σύµφωνα
µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:

9372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9373



9374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9375



9376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9377



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ να ανοι-
χτούν οι φάκελοι και να ριχθούν τα ψηφοδέλτια εντός των ψη-
φοδόχων σε κάθε κάλπη χωριστά.

Κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυ-
ρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση και διαλογή
των ψηφοδελτίων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ-∆ΙΑΛΟΓΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΛΟΓΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διε-
ξαχθείσας µυστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 282 Βουλευτές.
Για τον κ. Ευάγγελο Μπασιάκο εβρέθησαν στην κάλπη 282 ψη-

φοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 194 Βουλευτές.
Κατά της πρότασης ψήφισαν 81 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 2 Βουλευτές.
Λευκά 4.
Άκυρα 1.
Για τον κ. Πέτρο ∆ούκα εβρέθησαν στην κάλπη 282 ψηφοδέλ-

τια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 177 Βουλευτές.
Κατά της πρότασης ψήφισαν 81 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 13 Βουλευτές.
Λευκά 0.
Άκυρα 11.
Για τον κ. Αλέξανδρο Κοντό εβρέθησαν στην κάλπη 282 ψη-

φοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 186 Βουλευτές.
Κατά της πρότασης ψήφισαν 77 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 4 Βουλευτές.
Λευκά 0.
Άκυρα 15.
Για τον κ. Γεώργιο Βουλγαράκη ευρέθησαν στην κάλπη 282

ψηφοδέλτια. Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 167 Βουλευτές.
Κατά της πρότασης ψήφισαν 91 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 17 Βουλευτές.
Λευκά 1.
Άκυρα 6.

Για τον κ. Κωνσταντίνο Κιλτίδη ευρέθησαν στην κάλπη 282 ψη-
φοδέλτια. Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 49 Βουλευτές.

Κατά της πρότασης ψήφισαν 212 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 16 Βουλευτές.
Λευκά 0.
Άκυρα 5.
Για τον κ. Θεόδωρο Ρουσόπουλο ευρέθησαν στην κάλπη 282

ψηφοδέλτια. Υπέρ της πρότασης ψήφισαν 198 Βουλευτές.
Κατά της πρότασης ψήφισαν 73 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 7 Βουλευτές.
Λευκά 4.
Άκυρα 0.
Συνεπώς η πρόταση για τη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτι-

κής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτασης γί-
νεται δεκτή, διότι συγκέντρωσε την απόλυτη πλειοψηφία του
όλου αριθµού των Βουλευτών, που προβλέπεται στην παρά-
γραφο 6 του άρθρου 155 του Κανονισµού της Βουλής, για τους
κ. Ευάγγελο Μπασιάκο, Πέτρο ∆ούκα, Αλέξανδρο Κοντό, Γεώρ-
γιο Βουλγαράκη και Θεόδωρο Ρουσόπουλο.

Σύµφωνα µε οµόφωνη απόφαση της ∆ιάσκεψης των Προέ-
δρων, η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη διεξαγωγή προ-
καταρκτικής εξέτασης θα αποτελείται από δεκατρία µέλη και
οφείλει να υποβάλει στη Βουλή το πόρισµά της και το αποδει-
κτικό υλικό µέχρι την Παρασκευή 1 Οκτωβρίου 2010.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξου-
σιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των
Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 3.07' λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα, ηµέρα Τρίτη 29 Ιουνίου 2010 και ώρα 18.00',
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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